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St. Olav videregående skole - etablering av midlertidige elevplasser
Vedlegg
Ingen.
Bakgrunn
Fylkestinget har i forbindelse med årsbudsjettet for 2012 og økonomiplanen for 2013-16
vedtatt et tilbygg til hovedbygget for St. Olav vgs som erstatning for den gamle skolen ved
Sandesundveien - kalt «Gamla». I tillegg har SMK-komiteen 13/4-2012 vedtatt at Østfold
fylkeskommune skal utrede et pilotprosjekt for energieffektiv rehabilitering på et av
fylkeskommunens bygg. St. Olav vgs er i et forprosjekt utredet til å være egnet til et slikt
tiltak der skolen skal bli energieffektivt, være utstillingsvindu for industri og utviklingsaktører i
Østfold, og kunne fungere som en undervisningsplattform for både elever og studenter på
relevante fag i fylket.
I PS 115/2012 har fylkesutvalget fått en redegjørelse for status i arbeidet med disse to
prosjektene - og hvordan de kan samordnes praktisk og økonomisk. Fylkesutvalget gjorde
vedtak om å innstille ovenfor fylkestinget om at det skal arbeides videre med realisering av St.
Olav videregående skole som et forbildeprosjekt for bærekraftige bygg og at romprogram
med revidert kostnadsanslag for «Nye St. Olav videregående skole» legges fram i egen sak for
fylkestinget før sommeren 2013.
Som redegjort for i samme sak har prosjektet med erstatningsbygg for Gamla et betydelig
tidspress da et nytt bygg ikke kan forventes ferdig før i 2016 eller 2017 – og det må finnes
midlertidige elevplasser allerede fra august 2013. Gamla (inkludert paviljongbygg og
vaktmesterbolig) er et bygg eid av Sarpsborg kommune som fylkeskommunen har disponert
uten å betale leie siden 1981. Dette er regulert gjennom egen avtale med kommunen der det
det fremgår at kommunen kan si opp avtalen med 6 mnd. varsel. Sarpsborg kommune har
sagt opp avtalen inneværende år og vil overta bruken av eiendommen og rive bygget i august
2013 for å gi plass til grunnskolebygg.
Når det gjelder håndtering av det akutte behovet for nye elevplasser i august 2013 gjorde
fylkesutvalget følgende vedtak i PS 115/2012 under pkt 3:
«Tilbyggets innhold og antall elevplasser, samt hvordan behovet for midlertidige elevplasser
skal sikres, avklares i egen sak for fylkestinget i oktober.»
Denne saken tar for seg hvilke alternativer som finnes for etablering av midlertidige
elevplasser, og om dette også bør få betydning for tilbygget på St. Olav når det gjelder
elevkapasitet og skolens fremtidige tilbudsstruktur / profil.
Alternativer for midlertidige elevplasser
St. Olav vgs har i dag ca 940 elever, fordelt på hovedbygget (drøye 500) og «Gamla» (ca 400).
Skolen har utdanningsprogrammene Studiespesialisering (ca 460 elever), Idrett/toppidrett (ca
270 elever) og Service- og samferdsel (ca 120 elever). I tillegg har skolen ca 30 elever i
innføringsklasser for minoritetsspråklige, ca 30 elever i voksenopplæringsklasser og ca 30
elever i påbygningsklasser.
Det må finnes elevplasser som kan være i bruk i 3-4 år ifølge gjeldende tidsplan for å realisere
erstatningsbygget. Forutsatt at hovedbygget beholdes intakt i hele byggeperioden dreier det
seg om et volum på om lag 3-400 elever og et tyve-talls ansatte, avhengig av hvor godt en kan
«pakke» hovedbygget.
Når det gjelder hvilke elever/tilbud som skal flyttes midlertidig ut av skolen er det flere
løsninger som rektor har vurdert ut fra utfordringer knyttet til fagtilbudet for elevene, bruk av
lærerressursene og behov for transport/pendling fra filial til hovedskolen. Mest aktuelt synes
å være en løsning der Vg1-elevene på Idrettsfag og Studiespesialisering samt elevene knyttet
til innføringsklassene og voksenopplæringen tas inn på de midlertidige elevplassene. Dette
dreier seg om i alt ca 330 elever.
Det innebærer i tilfelle at alle elevene tilknyttet påbygningsklasse, service/samferdsel, samt
Vg2 og Vg3-elevene tilknyttet Idrett (inkludert toppidrett) og Studiespesialisering blir på
hovedskolen.
Det understrekes at det også kan tenkes andre alternativer for hvilke og hvor mange elever
som flyttes ut fra skolen midlertidig.
Det vil i den midlertidige filialen trengs ca 12-13 klasserom, ca 25 lærerarbeidsplasser(LAP’er),
samt noen kontorarbeidsplasser. I tillegg må det naturligvis være tilgang/kapasitet i forhold til
noen spesialundervisningsrom (f.eks naturfag og kroppsøving), kantine, personalrom, wc m.v.
Ut fra disse premisser har følgende alternativer vært vurdert:



leie av brakker som kan settes i St. Olavs skolegård
leie undervisningsarealer i andre bygg i Sarpsborg
etablere elevplasser på andre skoler i Sarpsborg
Leie av brakker/modulbygg
Det er innhentet prisanslag fra leverandører av modulbygg som ivaretar behovet. Totalarealet
utgjør ca 2300 m2 fordelt på mer enn 50 enkeltmoduler. Forutsatt at modulene settes opp i 2
etasjer er det plass til dette i skolegården. Skolens rektor har ovenfor fylkesrådmannen uttalt
at han ikke anser det for å være problematisk at store deler av dagens skolegård blir benyttet
til slikt midlertidig bygg.
Samlede kostnader for tre års leie er i utgangspunktet anslått til i underkant av kr 20 mill.
Dersom leietiden økes med ett år vil det øke utgiftene med anslagsvis kr 3 mill. Det bør også
tas høyde for ca 15% usikkerhet på alle utgiftsanslag, samt tilkoplingsutgifter for vann, avløp
og el. Dette innebærer i sum en potensiell kostnad på ca kr 27 mill i perioden.
Utover de økonomiske betraktningene er fordelene ved denne løsningen at skolen ikke
trenger å endre bemanning eller tilbud til elevene. Psykososialt arbeidsmiljø blir lite berørt og
alle skolens spesialrom vil være tilgjengelige. Ulempene er knyttet til at mange elever blir
berørt av støy og at det blir dårligere plass til rigging under byggeprosessen. Når det gjelder
kvaliteten på selve undervisningsarealene i brakkene som arbeidsplasser for elever og lærere
er det vanskelig å uttale seg om.
En samlet vurdering av dette alternativet er at det er mulig å realisere og en relativt praktisk
løsning for gjennomføring av undervisnin, men at det vil være en ulempe for både skolen og
entrepenør i byggeperioden, og at det økonomisk sett legger beslag på mye ressurser
fylkeskommunen ikke får noe igjen for etter utløpet av leieperioden.
Leie av undervisningsarealer i andre bygg i Sarpsborg
Det eneste bygget som antas praktisk tilgjengelig er det gamle undervisningsbygget for
Høyskolen I Østfold på Valaskjold (ofte kalt «Tuneteknikern’). Bygget ligger under en oversikt
over «ledige eiendommer i Sarpsborg» på Statsbyggs hjemmesider. Bygget er pr i dag tomt og
det ligger kun 2,8 km fra St. Olav med en estimert kjøretid på 7 minutter. Eiendommen er på
totalt ca. 22 900 m2. Bygget er fra 1965 og har et brutto areal på ca. 11 500 m2. Bygget har
ikke kroppsøvingssal. Siste leietaker var Prosjekt Nytt Østfoldsykehus.
Leieprisen vil naturligvis være avhengig av hvilke betingelser en kan forhandle seg til. Basert
på erfaringstall anslås samlede kostnader til leie og drift til å kunne utgjøre i overkant av kr
10-11 mill for en tre-års periode. Dette gjelder da et areal som trengs for å huse elevvolumet
som i dag er på «Gamla». I tillegg kan det forventes å komme utgifter til mindre
bygningsmessige tilpasninger innvendig, utstyr/inventar, utbedring av heiser, ventilasjoner
m.v. Samlede kostnader er derfor usikre og vil naturligvis også øke dersom en får en lengre
leietid enn 3 år.
Generelt antas bygget å være fortsatt godt egnet til gjennomføring av undervisning, det ligger
sentralt, har parkeringsplasser.
Fordelene ved en slik løsning hvis hele skolen midlertidig flyttes hit: Ingen behov for endringer
i bemanning eller i tilbudet til elevene. Psykososialt arbeidsmiljø blir lite berørt. Kortere
bygge- og rehabiliteringsperiode uten behov for omrokkering. Ikke støy. Ulempene ved en slik
løsning vil være lengre avstand fra busstorget og frakt av elever til Sarpsborghallen Ukjent
bygg – må tilvennes.
Fordelene ved en slik løsning hvis deler av skolen flyttes midlertidig hit: Kan avlaste med nok
elevplasser og LAP’er til at rehabilitering av hovedbygget kan gjennomføres greit ved flytting
og omrokkering underveis. Arbeidsmiljømessig det delingsalternativet som ansatte og elever
foretrekker ifølge rektor. Ulempene ved en slik løsning er oppdeling av skolen, behov for
større administrasjon og flere ansatte, dyrere drift grunnet mindre effektiv fag- og
timefordeling
En samlet vurdering av dette alternativet er at det er et realistisk og greit alternativ som vil
sikre gjennomføring av undervisning (med unntak for kroppsøving) i perioden fra utflytting av
Gamla og til erstatningsbygg er realisert. Kostnadene er usikre og innebærer uansett
betydelige utlegg som fylkeskommunen ikke får noe igjen for etter leietidens utløp.
Etablere elevplasser på andre skoler i Sarpsborg
De mest aktuelle skolene for å kunne ta imot elever fra St. Olav er Greåker vgs og Kalnes vgs
da disse skolene har relativt lett tilgjengelige arealer for kapasitetsutvidelser og at de
dessuten har undervisningstilbud som ligger tett opp mot de St. Olav har. Når det gjelder Borg
vgs ligger denne skolen noe nærmere St. Olav i både avstand og kjøretid, men skolen har
ingen lett tilgjengelige arealer for en elevtallsutvidelse og er derfor ikke vurdert nærmere.
Fylkesrådmannen har engasjert en programmeringsarkitekt som har gjennomgått potensialet
for elevplassutvidelser ved Greåker og Kalnes.
Greåker vgs
Greåker har pr i dag ca 970 elevplasser, ca 140 årsverk tilknyttet skolen og har utdanningsprogrammene Studiespesialisering, Bygg/Anlegg, Musikk/dans/drama, og Helse/oppvekstfag.
Skolen ligger drøye 5 km fra St. Olav med ca 12 min kjøretid.
Det er utarbeidet en løsning som inneholder 2 nye naturfagrom, nytt styrkerom (for utvidet
volum på kroppsøving), 11 klasserom, 4 grupperom, ca 20 lærerarbeidsplasser, auditorium og
personalrom, samt noe oppgradering/utvidelse av wc. I tillegg til løsning for St. Olav-elevene
innebærer disse grepene at også mange av de behovene Greåker hadde fra før og som er lagt
inn i fylkestingets vedtatte «Samlet plan for skolebygg i Østfold fylkeskommune 2011-2020»
nå blir løst. Løsningen representerer imidlertid også trangboddhet og noe midlertidighet. Selv
om det i en 3-4 årsperiode er håndterlig for 270 elever anses det på lang sikt å være en god
løsning for noe færre elever.
Samlet sett anslås investeringskostnadene til å utgjøre ca kr 53 mill som fremkommer slik:
Nybygg:
200 m2
Større ombygginger:
1600m2
Mindre ombygginger/flyttinger m.v. 900m2
x
x
x
30.000,-/m2 = kr 6,0 mill
21.000,-/m2 = kr 33,6 mill
15.000,-/m2 = kr 13,5 mill
= kr 53,1 mill
Dette vil gi plass til ca 270 elever fra St. Olav. Skolen er selv uttrykt positiv og ønsker å være
en del av løsningen for St. Olav-elevenes behov.
Kalnes vgs
Kalnes har pr i dag ca 460 elevplasser, ca 100 årsverk tilknyttet skolen og har
utdanningsprogrammene Naturbruk, Idrett, Design/håndverk og Bygg/anlegg. Skolen ligger
drøye 7 km fra St. Olav med ca 15 min kjøretid.
Den gamle gymsalen kan tilpasses og bygges om til 3 klasserom og 3 grupperom. I tillegg bør
det gjøres noe oppussing i kjelleren. I sum anslås kostnadene til ca kr 17 mill (800m2 x kr
21.000,-) for disse arbeidene og kunne ta imot inntil 90 elever.
Kalnes har fra før behov for flere klasserom som kan ta 30 elever eller større, både for
ordinær undervisning og for å kunne slå sammen klasser for å spare driftsmidler. En
ombygging av gammel gymsal vil derfor være nyttig for skolen uansett og i lang tid fremover.
Skolen er selv uttrykt positiv og ønsker å være en del av løsningen for St. Olav-elevenes
behov.
Samlet vurdering av alle hovedalternativene
Fordelene ved en løsning med etablering av flere elevplasser på Greåker/Kalnes er at elevene
fra St. Olav kommer til etablerte og fungerende skolemiljøer der de alle funksjoner er på plass
gitt volummessige tilpasninger i bygningsmassen.
Leie av brakker/modulbygg eller å leie seg inn i andre tilgjengelige bygg er skoledriftsmessig
en grei løsning for St. Olav-elevene, men innebærer betydelige utgifter som fylkeskommunen
ikke har noe igjen for når leieperioden er over. Særlig brakkeløsningen synes kostbar. Midler
brukt til investering i egne lokaler har varig verdi økonomisk og praktisk også etter at et
erstatningsbygg/nybygg på St. Olav står ferdig. En plassering i allerede fungerende egne
skoleanlegg anses også å være en trygg løsning.
Økte driftsutgifter for undervisning til St. Olav elever fra høsten 2013 (administrasjon,
kjøre/flytteutgifter og mindre effektiv fag/timefordeling ved skolen må innarbeides i
årsbudsjettet for 2013 (slår inn fra høsten 2013). Disse kommer uansett hvilken filial-løsning
som velges, men blir antakelig minst dersom filialen samles på ett sted (og f.eks ikke deles
opp på Greåker og Kalnes). Snittpris pr elevplass som etableres er både på Greåker og Kalnes
ca kr 190.000,-, men Greåker-løsningen innebærer at en rekke andre behov/forbedringer
realiseres i tillegg til selve elevplassene.
Av leiealternativene synes Valaskjold best egnet, er mest økonomisk av leiealternativene - og
er også det alternativet rektor på St. Olav vgs foretrekker av samtlige muligheter som er
redegjort for i denne saken. Årlige leie/driftsutgifter på Valaskjold anslås nå til ca kr 4 mil som
må legges inn i kommende driftsbudsjetter, men det må påregnes og hefter usikkerhet med
kostnader til heis, ventilasjon m.v., og kroppsøving ikke kan gjennomføres i detet bygget.
Til sammenligning vil kapitalutgiftene knyttet til skisserte investeringer på Greåker/Kalnes
utgjøre ca kr 5 mill p.a. som også må innarbeides i kommende årsbudsjetter. På kort sikt er
derfor den budsjettmessige belastningen relativ lik.
I et langsiktig økonomisk perspektiv er det mest gunstig å investere i egne bygg da det gir
varig verdi for verts-skolene og dessuten at de representerer tiltak som uansett er tenkt
gjennomført i perioden 2011-2020 – dette gjelder særlig for Greåker vgs, men gjelder også
innredningen av den tidligere gymsalen på Kalnes som pr i dag kun står som en ikke-utnyttet
ressurs.
Også kostnadsberegningene vedr Greåker/Kalnes-løsningen er fremkommet under sterkt
tidspress, det tas derfor forbehold om endelige tall og fylkesrådmannen vil komme tilbake til
det i forbindelse med forslag til årsbudsjett for 2013 der også vårt investeringsprogram skal
rulleres. Alle kostnadsanslag er eksklusive eventuelle nyanskaffelser av
møbler/inventar/utstyr (gjelder også leie-alternativene).
Fylkesrådmannen finner et en samlet vurdering å anbefale Greåker/Kalnes-alternativet
Skal noen av de midlertidige elevplassene gjøres varige?
En etablering av elevplasser ved Greåker/Kalnes som følge av et akutt og midlertidig behov
for St. Olav har gjort det naturlig å også vurdere om noen av disse elevplassene varig skal
flyttes fra St. Olav til disse to skolene. Bakgrunnen for dette er en da – i hvert fall på kort sikt –
får lavere samlede investeringsutgifter enn ved å flytte alle elevene tilbake til St. Olav når
byggeperioden her er over. Fylkesrådmannen mener dette er tema som er interessant – f.eks
om Idrettsfag i Sarpsborg bør samles på en av skolene. Dette innebærer i tilfelle en endring i
tilbud og elev-volum mellom disse tre skolene som ikke har vært diskutert politisk tidligere og
ikke var en del av fylkestingets vedtak om tilbygg for St. Olav vgs.
Fylkesrådmannen mener derfor det blir for hastverkpreget å gjøre noen beslutninger om
dette nå og temaet må utredes nærmere. I forbindelse med arbeidet med «Ny skole i
Fredrikstad» er det iverksatt en mulighetsstudie for Fredrikstad og det arbeides for å få til et
tilsvarende arbeid for Sarpsborg kommune i løpet av dette skoleåret. Sarpsborg kommune har
signalisert at de ønsker å være med i utarbeidelsen av en slik studie. På denne måten får en
vurdert Nedre Glomma under ett i et langsiktig perspektiv.
Fylkesrådmannen vil på denne bakgrunn komme tilbake til forslag til fremtidig elevtallsvolum
og tilbudsstruktur for hele Nedre Glomma før sommeren 2013. Dette innebærer at tiden fram
til sommeren 2013 kun benyttes til videre arbeid med VRI/energiøkonomiseringsdelen av
prosjektet i forhold til dagens hovedbygg og at arbeidet med innretning og volumet på
tilbygget igangsettes etter sommerferien 2013. Dette vil forsinke arbeidet med å realisere
tilbygg og eventuelt annen modernisering av for St. Olav med et drøyt halvår, men anses
likevel fornuftig ut fra at alle aktuelle prosjekter på enkeltskoler i Nedre Glomma da vil bi
vurdert samlet i en helhetlig langsiktig plan.
En utsettelse av erstatningsbygget-prosjektet vil ikke ha negativ effekt i forhold til VRIprosjektet når det gjelder kvaliteten i arbeidet - det vises her til omtalen i PS 115/2012. Man
får bedre tid til å involvere relevante aktører og fokusere på analysene av eksisterende byggs
funksjonalitet og prestasjoner. Dette arbeidet vil gi et kvalitetsmessig bedre grunnlag for å
finne hensiktsmessige løsninger for innarbeiding av påbygget og felles teknisk anlegg.
Utsettelsen vil også medføre økt kvalitet knyttet til anskaffelsesprosessene og organisering av
utviklings- og innovasjonsprosesser knyttet til ambisjonsnivået og utfordringene i prosjektet.
Forskyvningen av prosjektet vil imidlertid medføre økte kostnader knyttet til både oppstartsaktiviteter og kompetansegruppe. Det er ikke hensiktsmessig å utsette analysearbeidet
tilsvarende periode som programmeringsarbeidet utsettes. Dette er fordi man ønsker å holde
de allerede involverte fagmiljøer «varme» og unngå ressurskostnaden knyttet til å etablere
nytt byggfaglig nettverk for å trekke på i prosjektet.
Fylkesrådmannens forslag til innstilling
1. På bakgrunn av utflytting fra «Gamla» fra og med skoleåret 2013/14 etableres det
midlertidige elevplasser for St. Olav vgs ved Greåker/Kalnes vgs. Fylkesrådmannen får
fullmakt til å fastsette endelig fordeling av elevene mellom de to skolene – eventuelt
samling på ett av stede - når planleggingen og alle kostnadsanslag er nærmere
kvalitetssikret.
2. Utgiftene til tiltaket, foreløpig anslått til ca kr 70 mill finansieres ved bruk av allerede
avsatte midler til erstatningsbygg for St. Olav. Fylkesrådmannen innarbeider
utgifter/finansiering i forslag til årsbudsjett for 2013.
3. Økte driftskostnader for St. Olav-elever fra høsten 2013 innarbeides i fylkesrådmannens
budsjettforslag for 2013
4. Endelig beslutning om fremtidig elevtall og tilbudsstruktur ved St. Olav, samt revidert
kostnadsramme for prosjektet, tas i forbindelse med behandlingen av sak om «Ny skole i
Fredrikstad / samlet plan for skole- og tilbudsstruktur for Nedre Glomma» som fremmes
for fylkestinget i juni 2013.
Sarpsborg, 26. september 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Egil F. Olsen
fylkesdirektør
Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2010/4087
57053/2012
S82
Svein Syversen
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Samferdsel, miljø og klimakomiteen
Fylkesutvalget
Fylkestinget
Møtedato
16.10.2012
17.10.2012
25.10.2012
Utvalgssaksnr.
62/2012
141/2012
Regional plan for vindkraft i Østfold
Vedlegg
1. Konsentrat av alle 59 uttalelser.
2. Plankart, datert oktober 2012.
3. Samtlige høringsuttalelser, (utrykket vedlegg) som også er tilgjengelige på Østfold
fylkeskommunes hjemmeside: www.ostfoldfk.no/Fylkesplanlegging
4. Høringsforslag Regional plan for vindkraft i Østfold. Utrykket vedlegg.
Bakgrunn for saken
I fylkesutvalgets møte 19.04.12 vedtok fylkesutvalget å sende planforslaget for Regional plan
for vindkraft i Østfold ut på høring med svarfrist 10.09.12. Det har kommet inn 59 uttalelser.
Alle høringsuttalelser følger i sin helhet saken som utrykt vedlegg, og er også tilgjengelige på
Østfold fylkeskommunes hjemmeside. Det er utarbeidet konsentrat av uttalelsene. Dette
følger saken som trykt vedlegg.
Nasjonale mål
Regjeringen har som mål å tilrettelegge for økt utbygging av vindkraft i områder der
konfliktene i forhold til andre viktige hensyn er akseptable. Norge skal være en miljøvennlig
energinasjon, og være ledende innenfor utviklingen av miljøvennlig energi. Satsing på
energieffektivisering, fornybar varme og fornybar elektrisitetsproduksjon er sentrale
elementer i denne politikken.
Miljøverndepartementet og Olje- og Energidepartementets veileder om utarbeidelse av
regionale planer uttrykker at regionale planer vil være godt egnet til overordnede og
helhetlige vurderinger av aktuelle områder, og vil styrke grunnlaget for en hensiktsmessig
planlegging og lokalisering av vindkraftanlegg.
Mål for regional plan
I forbindelse med behandling av planprogrammet gjorde fylkesutvalget vedtak i møte
15.12.2011 om den regionale planens mål:

Planen skal sikre at enkeltsøknader av vindkraftanlegg i Østfold behandles ut fra
helhetlige vurderinger.

Planen skal kartfeste tre arealkategorier:
1. Mulig egnede områder for utbygging av vindkraftanlegg i Østfold
2. Spesielt konfliktfylte områder
3. Ikke aktuelle områder
Høringsutkastet inneholdt 10 områder i kategori 1.
Fylkeskommunen har i hele prosessen lagt opp til bred medvirkning. Det ble valgt en lang
høringsperiode fra siste del av april fram til 10. september. Tre åpne informasjonsmøter og to
møter med svenske myndigheter er holdt. I tillegg er det gitt informasjon ved et lokalt møte.
Det er vist uvanlig stort engasjement i saken.
Fylkesrådmannens vurdering
Fylkesrådmannens vurdering er bygd opp slik:
1. Fylkesrådmannens vurdering av viktige temaer i høringen
2. Fylkesrådmannens vurdering av de mulig egnede områder etter høringsprosessen
3. Fylkesrådmannens samlede vurdering
Fylkesrådmannens vurdering av viktige temaer i høringen
Fra de innkomne uttalelser er det plukket ut temaer som er vist stor interesse og engasjement
under høringen:
Planens innretning




Planens målsetting
Regional plan eller veileder
Redaksjonelle forhold i plandokumentet
Planens strategi
Tekniske forhold
 Metodikk – analyse – vekting
 Vindforhold
 Størrelse på anlegg
 Opprydding, istandsetting, ulykker, brann, avfallsproblematikk
Medvirkning
 Forhold på svensk side
Samfunnsforhold
 Kraftbehov/ effektivisering av eksisterende kraftverk
 Østfold – et lite, tett befolket fylke
 Lokale samfunnsmessige ringvirkninger
 Støyproblematikk
Natur- landskaps- og friluftsverdier
 Landskap/ høyde på turbiner
 Synlighet/ visualisering
 Bred korridor av sammenhengende skoglandskap gjennom Østfold
 Vernede vassdrag i Østfold – Rikspolitiske retningslinjer (RPR)
 Naturvern/ viltproblematikk
 Friluftsliv
 Fylkesplanens kartvedlegg «Viktige natur- og friluftsområder»
 «Vansjø villmark»
 Kulturminner/ kulturmiljøer
Forslag til nye «mulig egnede områder»
Planens innretning
Planens målsetting
Havgul clean energy mener planen mangler langsiktig og konkret mål for mengden vindkraft
som fylket vil ha. Dette er helt grunnleggende, og kan føre til at det ikke blir bygget ut noe
vindkraftanlegg i fylket overhodet.
Fylkesrådmannens vurdering
Fylkesrådmannen kan ikke se hensikten i at hvert enkelt fylke skal sette målsettinger for
mengde vindkraft som skal produseres innenfor sitt fylke. En slik målsetting er heller ikke tatt
opp i planprogrammet. I det veiledningsmaterialet som Olje- og Energidepartementet og
Miljøverndepartementet har utarbeidet for regionale vindkraftplaner er det mulighetene for
vindkraftanlegg som har fokus. Planens hovedmålsetting er tydeliggjort i planprogrammet:
Planen skal søke å finne mulig egnede områder for vindkraftanlegg i Østfold – ut fra
vindforhold, nettilgang og samfunnsmessige-/ miljømessige hensyn.
Regional plan eller veileder
Flere kommuner og Indre Østfold regionråd oppfordrer til at regional plan for vindkraft i
Østfold endres til «Veileder for vindkraftutbygging i Østfold». Tilsvarende ønskes fra Østfold
Bondelag/ Havass og Havgul clean energy. Sistnevnte uttrykker at en slik veileder bør være
det første steget en prosjektutvikler går i arbeid med når en skal lete etter prosjekter i fylket.
Fylkesrådmannens vurdering
Fylkesrådmannen viser til pkt. 1.1 i høringsforslaget:
«Miljøverndepartementet og Olje- og Energidepartementets Veileder om utarbeidelse av
regionale planer uttrykker at regionale planer vil være godt egnet til overordnede og
helhetlige vurderinger av aktuelle områder, og planen vil styrke grunnlaget for en
hensiktsmessig planlegging og lokalisering av vindkraftanlegg».
Departementenes veileder sier også:
«For å gjøre planleggingen robust i forhold til nye og endrede prosjekter, og sikre fremdriften
i planarbeidet, bør regionale planer for vindkraft fokusere på å kartlegge og karakterisere
områders konfliktpotensial uten å omfatte en vurdering av enkeltprosjekter.
Utarbeidelse av regionale planer vil styrke grunnlaget for en helhetlig vurdering av søknader
om konsesjon for vindkraftanlegg, og bidra til økt forutsigbarhet for utbyggere og samfunnet
for øvrig»
Fylkesrådmannen fastslår at det ikke er tvil om oppdraget fra departementene:
Fylkeskommunene bør utarbeide regionale planer for vindkraft. Dette har også vært
oppdraget i vedtatt planprogram.
Redaksjonelle forhold i plandokumentet
Energiforum Østfold anbefaler en omstrukturering av planen. De mener kap.3 er essensen, og
bør komme straks etter innledningen/ bakgrunn. De uttrykker at kap. 3.5 er en viktig
forutsetning for de øvrige konklusjoner. Særlig forklaringen under pkt. Nettkapasitet er en
vesentlig nøkkel for de øvrige konklusjoner.
Fylkesrådmannens vurdering
Fylkesrådmannen er av den oppfatning at overordnede forhold (kap 2 Vindkraft og
kraftbehov) bør komme før planens Planens mål, organisering og innhold (kap 3), og foreslår
at endelig plan redigeres slik som i høringsutkastet.
Strategi i planen
Direktoratet for Naturforvaltning foreslår at Østfold fylkeskommune tydeliggjør hvilken
strategi for framtidig lokalisering av vindkraftverk det legges opp til gjennom planen. F.eks. at
kystsonen holdes fri. Tilsvarende det brede beltet med sammenhengende skogsområder øst i
fylket.
Fylkesrådmannens vurdering
Fylkesrådmannen deler fullt ut oppfatningen som framkommer i uttalelsen fra Direktoratet
for Naturforvaltning.
Fylkesrådmannen synes det er et riktig grep å legge inn en konkret strategi i planen.
Høringen viser at det er spesielt stor motstand mot å legge arealkrevende vindkraftanlegg i
følgende to arealkategorier:


Det sammenhengende, brede skogbeltet av høyereliggende utmarksområder, benevnt
«Fjella-landskapet», øst i fylket. Dette er fylkets relative «villmarksnatur» hvor det skal
sikres mot store/ arealkrevende tekniske inngrep, slik som vindkraftanlegg.
Virkeområdet til Rikspolitiske retningslinjer for de tre vernede vassdrag i fylket:
Haldenvassdraget, Vansjøvassdraget og Enningdalsvassdraget.
Fra retningslinjene i Kystsoneplanen for Østfold og Rikspolitiske retningslinjer for Oslofjorden
(RPR-O) er det også klare intensjoner om at kystsonen skal holdes fri for slik utbygging.
Virkeområdet til RPR-O bør tas inn i en slik strategi.
Disse tre arealkategoriene kunne alle vært tatt inn i en strategi for den regionale planen.
Fylkesrådmannen mener imidlertid at forhold knyttet til RPR for vernede vassdrag bør
klareres gjennom en detaljert konsekvensutredning (KU) ved eventuelle søknader om bygging
av vindkraftanlegg.
Tekniske forhold
Metodikk – analyse – vekting
Havgul Clean Energy mener at planforslaget i stor grad hviler på vekting av konfliktpotensial
som ikke er faglig vurdert, men som er basert på skjønn. Dermed ekskluderes store deler av
fylket for vindkraft. Bakgrunnen for at enkelte områder er tatt inn som mulig egnede
områder er utilstrekkelig med mangelfull informasjon. Havgul er meget kritiske til
fastsettelsen av vektingen av de enkelte interesser. Det gis ingen beskrivelse av hvilke
prinsipper eller faglige vurderinger som er lagt til grunn og hvorfor de er valgt.
Direktoratet for Naturforvaltning (DN) sier at metodikken i planen er i tråd med Retningslinjer
for planlegging og lokalisering av vindkraftverk (MD og OED). Fylkeskommunen har brukt
relevante kilder. DN vurderer det som et riktig grep at ikke alle verdier er tillagt like stor vekt,
f.eks. at «andre viltområder» er vektlagt moderat. DN oppfatter temakartene som
informative og tydelige. Hovedgrepet i vindkraftplanen for Østfold er fornuftig: Det er kartlagt
hvor vindressursene er gode og hvor konfliktnivået er akseptabelt. Vindkraftplanen er derfor
et godt utgangspunkt for kommersielle aktører når de skal vurdere mulige prosjekter i
Østfold.
Uttalelsen fra Havass/ Østfold Bondelag uttrykker at planforslaget setter begrensninger i
fokus, og ville nok ikke blitt slik dersom samme planmetodikk som i N-Trøndelag hadde blitt
brukt. Arealkategori 2 Spesielt konfliktfylte områder og arealkategori 3 Ikke aktuelle områder
er for sterkt formulert. Laveste kategori (3)i bør hete Arealer med stor konfliktgrad for
vindkraftutbygging. De er opptatt av at metodikken og prioriteringene må endres.
Fylkesrådmannens vurdering
Det vises i sin helhet til uttalelsen fra Direktoratet for naturforvaltning (DN), hvor
fylkeskommunen får støtte og anerkjennelse for metodikken som er brukt i planens
egnethetsanalyse. Miljøverndepartementet opplyser at N-Trøndelag ikke har utarbeidet en
regional plan, men kun en grovmasket miljøkartlegging. Fylkesrådmannen viser for øvrig til
høringsforslagets pkt. 3.2 Systematikk og viktige tema i planen (side 20-21) og pkt. 3.3
Metodikken i analysen (side 21-24). Dette er i samsvar med vedtatt planprogram.
Arealkategoriene er i samsvar med vedtatt planprogram.
Vindforhold
Havgul er skeptisk til vindkartet som er i planforslaget. Det etterlater et inntrykk av at
nærmest hele fylket har vindforhold som muliggjør utbygging av vindkraft. Dette er ikke
tilfelle, uttrykker Havgul. Det er store variasjoner i vindforhold, noe de illustrerer med
karteksempel.
Østfold Bondelag/ Havass mener at planen bør operere med 6,0 m/ sek som vindstyrke og
uttrykker at det virker som 6,5 m/ sek er benyttet for å redusere mulighetene.
Fylkesrådmannens vurdering
Det vises til kap. 3.4 Vindforhold i høringsutkastet. På oppdrag fra NVE har Kjeller Vindteknikk
gjennomført en landsomfattende kartlegging av vindressursene over fastlands-Norge og
havområdene utenfor. Fylkesrådmannen viser til at vindforholdene i Østfold foreløpig bare er
kjent gjennom det vindatlaset som Kjeller Vindteknikk har utarbeidet for NVE. Men er klar
over at kartene har en horisontal oppløsning på 1x1 km - og dermed gir en grov beregning.
I deler av Østfold er det vindforhold omtrent som i svenske Västra Götalands län, hvor det er
bygget en rekke vindturbiner de senere år. Erfaringer fra Sverige tilsier at områder med en
årsmiddelvind på ca. 6,5 m/s eller bedre, vil kunne være godt egnet for vindkraftverk dersom
man benytter den riktige type moderne vindturbiner. Det vil si turbiner med høyt tårn og stor
rotordiameter i forhold til generatoreffekten (MW).
Ut fra en slik vurdering har Østfold fylkeskommune brukt 6,5 m/ sek (120 meters høyde) som
grunnlag for å beregne tilstrekkelig vindressurser på dette regionale plannivå.
Størrelse på anlegg
Direktoratet for naturforvaltning mener at vindkraftverk som skal etableres i naturområder
bør være så store at de gir gode bidrag til energiproduksjon. De tilrår derfor at de minste
områdene (10 turbiner eller mindre) tas ut av planen.
Sarpsborg kommune uttaler at ved en utbygging er det ønske om lavest mulig miljø- og
samfunnskostnad pr produsert GWh. Dette tilsier generelt en prioritering av større
utbygginger konsentrert til avgrensede områder, fremfor utbygging i flere og mindre anlegg.
Hvaler kommune sier at planforslaget er for «absolutt og lite elastisk» at det gir liten eller
ingen grobunn for mindre etableringer utenfor de definerte områdene. Dette er ikke i tråd
med intensjonene og hensikten med å etablere vindkraftanlegg og satsing på fornybar energi.
Kommunen avventer utfallet av egen politisk sak for mindre utbygging høsten 2012.
Østfold Energi påpeker at det i Østfold kan være mulig å bygge mindre vindkraftanlegg (2-3
turbiner) på flere steder og drifte dem som en enhet.
Havgul clean energy viser til at Miljøverndepartementet påpeker det gunstige i å bygge ut
vindkraft med få store framfor mange små anlegg. Det vises til MDs uttalelse til regional
vindkraftplan for Rogaland. Dette er ikke forenlig med at det er utpekt ti områder i Østfold,
hvor flere er små (mindre enn 10 turbiner).
Fylkesrådmannens vurdering
Det vises i sin helhet til pkt 3.6 Størrelse på anlegg i høringsforslaget. Østfold er et lite fylke
med høy befolkningstetthet. Arealmessig er det vanskelig å finne egnede områder som kan
inneholde over 10 turbiner uten at en går på akkord med støyproblematikk/ nærhet til boliger
og viktige miljøkvaliteter. Derfor er det et ønske å kunne vurdere mindre vindkraftanlegg med
5-10 turbiner i denne regionale planen.
Slik det framgår av planen, vil fylkeskommunen i egen sak seinere utarbeide forslag til
kommunale retningslinjer for behandling av mindre anlegg/ turbiner i klynge under 5
turbiner.
Opprydding, istandsetting, ulykker, brann, avfallsproblematikk
Enkelte uttalelser mener det må stilles krav til at utbygger også pålegges opprydding og
istandsetting av området når vindkraftverket en gang i fremtiden avvikles. Andre stiller
spørsmål om beredskap ved brann, ulykker samt avfallsproblematikk.
Fylkesrådmannens vurdering
Fylkesrådmannen kan ikke gi noe svar på disse problemstillingene, da dette ikke har vært
utredet i planen. Spørsmålene bør vurderes i konsekvensutredning ved konsesjonssøknad.
Samfunnsforhold
Kraftbehov/ effektivisering av eksisterende kraftverk
Marker kommune og Trøgstad kommune forutsetter i sine høringsuttalelser at Østfold
fylkeskommune tar initiativ til en utredning av effektivisering i fornybar energi som allerede
er i de eksisterende kraftverkene i Østfold, samt en gjennomgang av linjenettet som
ytterligere kan redusere energitap. Tilsvarende uttalelse kommer fra Sarpsborg kommune.
Halden kommune uttaler at en eventuell utbygging av vindkraft må vurderes i forhold til
andre energikilder og samfunnsøkonomisk lønnsomhet.
Flere organisasjoner uttrykker at Norge ikke trenger mer kraft. De sier videre at landet har
solid økonomi og lav arbeidsledighet, og man har tid til å tenke seg om flere ganger før vi
setter i gang med nedbygging av de siste naturområdene i Østfold. Noen uttrykker at stillhet i
framtida vil ha langt større verdi enn subsidiert kraft. Vindkraftutbygging bør legges «på vent»
til alternativ fornybar energi er grundig utredet og eksisterende vannkraftverk oppgradert.
Utbygging av vannkraft og forbedring av overføringsnettet er både billigere og langt mer
effektivt. Det er helt urimelig å forlange at hvert fylke i et så topografisk uensartet land som
Norge skal være selvforsynt med kraft.
Uttalelse nr. 58 omtaler Energiutredningen 2012. Det henstilles til at Energiutredningens
konklusjoner tas hensyn til når planene for et ev vindkraftverk i Østfold skal
vurderes/planlegges.
Østfold Energi uttrykker at det er nå meldt og konsesjonssøkt langt mer vindkraftverk i Norge
enn det vil bli bygget i de nærmeste årene for å dekke de nasjonale forpliktelser. Norge har
mer enn nok av prosjekter å velge blant for å nå sine mål.
Østfold – et lite, tett befolket fylke
Dette temaet har fått ekstra stor oppmerksomhet under høringen.
En rekke uttalelser viser til at Østfold er for lite, for trangt, for tett befolket og har et for sterkt
arealpress til å tåle vindkraftanlegg uten at vesentlige verdier for befolkning, landskap og
natur går tapt.
Fylkesrådmannens vurdering
Ideelt sett burde det vært klare nasjonale føringer før det enkelte fylke utarbeider regionale
vindkraftplaner:




Muligheter for effektivisering i fornybar energi som allerede er i de eksisterende
kraftverk
gjennomgang av linjenettet som ytterligere kan redusere energitap
nærmere vurdering av forhold knyttet til andre energikilder og samfunnsøkonomisk
lønnsomhet
hvilke former for fornybar energi som er best egnet i det enkelte fylke
Da søknad om vindkraftanlegg i Østfold kom for 2-3 år siden, var det et sterkt politisk ønske
om å utarbeide en samlet, regional plan, slik også Olje- og Energidepartementet og
Miljøverndepartementet la opp til. Ut fra det knappe tidsperspektiv har det ikke vært mulig å
gå nærmere inn på overordnede problemstillinger som her listes opp.
Fylkesrådmannen anser i hovedsak at slike spørsmål bør tas inn i overordnede nasjonale
planer og retningslinjer, som i utgangspunktet bør være førende for utarbeiding og oppfølging
av regionale vindkraftplaner.
Regjeringens målsetting er videre at Norge skal være en miljøvennlig energinasjon, og være
ledende innenfor utviklingen av miljøvennlig energi. Satsing på energieffektivisering, fornybar
varme og fornybar elektrisitetsproduksjon er sentrale elementer i denne politikken. Dette er
grunnlaget for at departementet har bedt fylkeskommunene utarbeide regionale planer.
Slik flere høringsuttalelser viser, er det i Østfoldsamfunnet stor skepsis til at Østfold - med 1,3
% av arealet i Norge – og med knapphet på sammenhengende store naturområder, kan klare
å ta i mot arealkrevende vindkraftutbygging. I høringsuttalelsene dokumenteres rike natur- og
friluftsverdier i de gjenværende utmarksområder.
Lokale samfunnsmessige ringvirkninger
Østfold Energiforum mener det er viktig å fremheve de lokale ringvirkninger av prosjektene.
Dette bør omtales ytterligere i planen. Lokalmiljøene kan få oppdrag innen f.eks. veibygging,
leveranser knyttet til nett og annen infrastruktur. Utbygging kan være av interesse i forskning
og undervisningssammenheng.
Aremark kommune sier i sin uttalelse at samfunnsmessige konsekvenser av
vindkraftprosjekter er lite omtalt i den regionale vindkraftplanen. Dette i motsetning til
konsekvensutredningen for Kjølen Vindpark, som omtaler både kortsiktige og langsiktige
økonomiske konsekvenser for kommunen og regionen. Basert på erfaringer blant annet fra
Smøla har vindparken der gitt reiselivet et betydelig løft. Dette viser at det også i Østfold bør
være potensiale for økt reiselivsatsning basert på etablering av vindparker i Østfold.
Betydningen for grunneierne er blitt gitt for lite fokus. Mulig eiendomsskatt er ikke
kvantifisert og synliggjort i planen, spesielt for ressurssvake kommuner.
Fylkesrådmannens vurdering
Fylkesrådmannen deler synspunktene til Energiforum Østfold, og vil i den endelige planen ta
inn forhold som kommer til uttrykk i høringsuttalelsen.
Fylkesrådmannen viser for øvrig til en relativt omfattende omtale av lokale samfunnsmessige
ringvirkninger i kap. 3.7 i høringsutkastet. Dette viser næringspotensialet i både anleggs- og
driftsfasen.
Kvantifisering av mulig eiendomsskatt vil bli tatt inn under redigeringen av plandokumentet
etter politisk behandling.
Støyproblematikk
Trøgstad kommune mener minste radius til hus/hytter bør vurderes øket fra 800 meter til
1000 meter. Marker kommune mener at minste radius til hus/hytter bør vurderes øket fra
800 meter til 1000 meter/ 1200 meter.
Mer villmark nå uttrykker at Østfold ikke tåler noe vindkraftanlegg, ut fra støyproblematikk og
folks behov for stillhet. En rekke studier fra utlandet viser at det er støyplager innenfor 2 km
fra store vindturbiner.
En rekke store frivillige organisasjoner i Østfold mener at radius til boliger bør økes til 3500
meter. De viser til at professor i akustikk ved Ålborgs universitet, Henrik Møller, anbefaler en
bufferavstand på 3500 meter for store vindmøller, samt at et stadig økende antall rapporter
og forskningsprosjekter fra hele verden forteller om helseskader og plager. Derfor er en
nærliggende konklusjon at Østfold ikke har plass til vindkraftanlegg. Da det i Norge er lite
forskning og det ikke er regelverk på lavfrekvent støy, må vi enten avvente norsk forskning og
nytt regelverk eller støtte oss til utenlandske erfaringer.
Nei til vindmøllepark ved Stikla og 39 Motvindkraft Marker har innhentet erfaringsrapport fra
en beboer i Sverige som er bosatt 3,3 km fra det nye vindkraftanlegget i Ed. Det vises til
beboerens erfaringer, delvis gjengitt i uttalelse nr. 39.
Länsstyrelsen i Västra Götalands län uttrykker i sin uttalelse at det ved «ugunstige
værforhold» (når det er vindstille på marknivå og ikke noe «vindbrus» høres - mens det blåser
høyere oppe ved rotorbladene), kan mennesker oppleve forstyrrende lyd på 3-4 km avstand.
Tettstedet Ørje
Organisasjonen «MotVindkraft» i Marker har i sin uttalelse vedlagt en undersøkelse, hvor de
har telt hvor mange innbyggere som bor innenfor soner med definerte avstander til de to
største vindkraftområdene som er foreslått langs grensen i Marker:
Under 800 m: 16 innbyggere (6 boliger + en rekke hytter) + Kjølen sportssenter
1000 m:
47 innbyggere
1500 m:
159 innbyggere
+ barnehage med 50 barn + 15 ansatte
2000 m:
262 innbyggere
3500 m:
1950 innbyggere (inkl. Ørje med ca. 1600 innbyggere)
Det er ca. 3500 innbyggere i Marker kommune.
Organisasjonen uttaler: «Som det fremgår både av Västra Götalands läns høringsuttalelse fra
Töftedal i Ed og av ”vitnemål” derfra, er naboer til vindkraftanlegg plaget av støy 3 – 4 km
vekk fra anlegget. Hele Ørje tettsted (og flesteparten av Markers innbyggere) ligger godt
innenfor denne avstanden. Fylkeskommunen kan ikke foreslå vindkraftområder som vil
kunne føre til helseskader for store deler av Markers befolkning».
Fylkesrådmannens vurdering
I planen er det benyttet 800 meters buffersone fra boliger ut fra konsulentens tilråding om
800 m – 1000 m i første fase av planarbeidet. Fylkesrådmannen kan ikke se at
Helsedirektoratet omtaler lavfrekvent støy fra vindkraftverk som noe helseproblem. Nærmere
krav til støy fra vindkraftanlegg finnes i Retningslinjer for behandling av støy i
arealplanlegging T-1442. Retningslinjene setter i praksis en grense for hvor nær vindturbiner
det kan bygges boliger eller nær støyfølsomt areal. Støyforholdene må beregnes i hvert enkelt
tilfelle og resultatet vil påvirkes bl.a. av antall turbiner, terreng og vegetasjon osv.
Fylkesrådmannen kan ikke se at det finnes norsk offentlig informasjon om helseplager fra
støyende vindkraftverk, men påpeker at det ved planlegging av vindkraftanlegg skal det alltid
– i forbindelse med konsekvensutredning - utarbeides støysonekart som angir
konfliktpotensialet i form av gul og rød sone, der rød sone er nærmest støykilden.
Ut fra de erfaringer som er gjort, og som uttrykkes i høringene, mener fylkesrådmannen det
bør være rom for å benytte minimum 1000 meter buffersone rundt bolighus (i stedet for 800
meter). Fylkeskommunen hadde relativt lite kunnskap og erfaring omkring
støyproblematikken da planforslaget ble utarbeidet. Dersom det brukes 1000 meter
buffersone, vil automatisk tre «mulig egnede områder» falle ut av planen: 7. Syverstad øst, 8.
Brenne sørvest og 11. Nordby nord.
Fylkesrådmannen mener imidlertid at problemstillingene omkring støy, inklusiv lavfrekvent
støy, bør tas opp i full bredde ved eventuelle konsesjonssøknader. I forhold til tettstedet Ørje
må dette bli et svært viktig utredningstema i KU for begge de foreslåtte områdene i Marker,
på begge sider av E18 øst for Ørje. Når det gjelder så vidt store befolkningskonsentrasjoner
som finnes i de østre deler av tettstedet Ørje, bør en være «føre var» og sette en større
buffersone da en må regne med ytterligere framtidig boligutvikling øst for Ørje.
Medvirkning
Forhold på svensk side
Länsstyrelsen i Värmland viser til at plananalysen er begrenset til den norske siden av grensen
(Marker kommune). Dette er en brist i planforslaget. Det må gjøres tilsvarende analyse på
svensk side. De kan ikke ta endelig stilling til planforslaget før denne analysen er utført. Nær
alle områdene ved grensen ligger i DANO-området, som har riksinteresse for friluftsliv/
reiseliv. Noen fredete naturvernområder ligger helt inntil de mulige områdene for vindkraft.
Länsstyrelsen i Västra Götaland viser til at planområdene som foreslås nærmest riksgrensen
(område 5a og 5b i Aremark) er «olämpliga» og bør utgå av planen. Storskala vindparker i
disse områdene innebærer en påtagelig skade på de verdier som uttrykkes gjennom at Stora
Le med strandområdene er av riksinteresse m.h.t. de samlede natur- og kulturverdier.
Årjäng kommune har utarbeidet egen vindkraftplan i 2010. Ingen områder vest i kommunen
(mot riksgrensen) er pekt ut som egnet i denne kommunale planen. Her finnes riksinteresser
for friluftslivet (sjøene Östen, Töck, Foxen og Stora Le i det svenske kanalsystemet). De to
sistnevnte har også riksinteresser for naturvern.
Dals-Eds kommune «anser de foreslagna områdena 5a och 5b (i Aremark) i Regional plan
Vindkraft i Östfold som olåmpliga och fraråder derfor utbyggnad av vindkraft
i de aktuella områdena».
Fylkesrådmannens vurdering
Under høringsprosessen har fylkeskommunen hatt god dialog med nevnte svenske
planmyndigheter på kommune- og fylkesnivå, bl.a. gjennom egne møter i Årjång og
Vänersborg. Eventuelle analyser på svensk side i Årjäng vil bli utført gjennom
konsekvensanalyse av prosjektene i Marker.
Svenske myndigheter er svært skeptiske til at det er lagt inn mulige områder i Aremark. Det
nordligste området (5B) ligger bare ca. 1,2 km fra Stora Le, som er vernet med riksinteresser.
Områdene ligger delvis også i virkeområdet til RPR for Haldenvassdraget som vernet vassdrag.
Fylkesrådmannen mener at slike forhold må bli et svært viktige utredningstema i KU ved
konsesjonssøknad av vindkraftområder beliggende inn mot riksgrensen i Marker og Aremark.
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Kulturminner
Landskap/ høyde på turbiner
I Sarpsborg kommunes vurdering går det fram at de vurderer effekten på landskapet som det
mest dramatiske med etablering av vindkraftanlegg. Vindturbiner av en slik størrelse og i et
slikt antall vil dominere landskapsbildet over store deler av fylket, og representerer en type
naturinngrep som en ikke har erfaring med.
Flere uttaler seg til Rokke landskapsvernområde, som er på ca 4500 dekar og ble opprettet
1996. Rett sør for område Rokkefjella ligger dette landskapsvernområdet. Det er spesifikt
nevnt i verneforskriften at en evt kraftledning ut av Rokkefjella vil måtte gå gjennom
landskapsvernområdet. Alternativet gjennom Høiåsmarka er heller ikke aktuelt å
gjennomføre p.g.a. friluftsverdiene.
Sarpsborg kommune. Til Syverstad øst uttales at området eksponeres mot Syverstad/ Ingedal/
Skjeberg og mot Rokke – og muligens mot sjøen. Dermed blir landskapsvirkningen meget stor.
Länsstyrelsen i Västra Götaland uttrykker at utbyggingen av vindkraftanlegget i Töftedal (Dals
Ed kommune) verifiserer at slike anlegg har stor påvirkning på landskapsbildet. Verkene her
har en totalhøyde på 150 meter (mot 180 meter i Østfolds skoglandskap). De er tydelig
synlige og drar oppmerksomheten til seg på en avstand av hele 12-13 km.
Flere uttalelser peker på at planen ikke har benyttet fylkesmannens rapport «Østfoldlandskap
av regional betydning». De opplyser at flere av de mulig egnede områder ligger i sin helhet
innenfor de avgrensede områder i rapporten.
Marker kommune og Trøgstad kommune ber om at det i planen vurderes en maksimalhøyde
på 150 meter. Også flere andre uttalelser viser til de svært høye byggverkene – og er skeptisk
til dette i Østfoldlandskapet.
Fylkesrådmannens vurdering
Fylkeskommunen har gjort grundige vurderinger av landskapshensyn ved utarbeidelse av
planen. Det er viktig at en tar hensyn til forskriftene til Rokke landskapsvernområde, hvor det
er forbudt med både luftspenn og jordkabel gjennom verneområdet.
Fylkeskommunen har tatt hensyn til rapporten «Østfoldlandskap av regional betydning» ved
utarbeidelse av planens temakarter, selv om dette ikke er spesifikt nevnt i regional plan.
Temakartene (bl.a. Landskap) er utarbeidet med tanke på hvordan vindkraftanlegg vil påvirke
landskapet.
Fylkesrådmannen forstår bekymringen til høringsinstansene vedr. høyden på turbiner. Slik
vindforholdene er i Østfold, vil en sannsynligvis måtte bygge ut områder med moderne
turbiner på opptil ca. 180 meters høyde. Turbinene vil dertil bli stående på de høyeste åser,
og således ligge svært eksponert i det relativt flate Østfoldlandskapet.
Fylkesrådmannen vil derfor gi råd om at hver enkelt turbins høyde (inkl. rotorblad) ikke bør
overstige 150 meters høyde, dvs. tilsvarende vindkraftanlegget i Töftedal, Dals Ed kommune i
Sverige.
Synlighet/ visualisering
Flere uttalelser etterlyser fotomontasje ved de enkelte områder, der tenkte vindmølleanlegg
er tatt inn. Visualisering skulle vært utført som en del av planforslaget.
Moss kommune utsatte saken med følgende vedtak:
«Utvalget sender saken tilbake til rådmannen, som bes om at det stilles krav til
fylkeskommunen om ny kartutskrift og visualisering. Saken utsettes til dette foreligger».
Seinere har samme utvalg gjort følgende vedtak:
«Saken avvises som mangelfullt belyst, med henvisning til tidligere vedtak av 29.08.12.
MTS- utvalget etterlyser bedre kartgrunnlag for vindkraftplanen som kan
synliggjøre viktige friluftsområder mellom Vansjø og Sæbyvannet, slik de er gjengitt og
forankret i Temakart Friluftsliv i Fylkesplanen».
Fylkesrådmannens vurdering
Fotomontasje er vurdert, bl.a. på bakgrunn av henvendelsen fra Moss kommune. Det viser
seg at arbeidet er så vidt omfattende at det ikke var tid til dette ut fra det tidsperspektivet en
hadde til rådighet.
For øvrig vil fotomontasje/ illustrasjoner bli en del av en eventuell konsekvensutredning.
Bred korridor av sammenhengende skoglandskap
Direktoratet for Naturforvaltning (DN) kommenterer spesielt det brede beltet av
sammenhengende skoglandskap som går gjennom de østlige og høyereliggende deler av
fylket, fra Eidsberg/ Marker i nord til Enningdalen i Halden i sør. Slike brede skogsbelter har
svært stor verdi som ferdselskorridor for vilt. Også som turområder med muligheter for
overnattingsturer og lengre dagsturer er det viktig. Slike områder har unik verdi for friluftsliv i
regioner der det ellers finnes lite av dem. Korridoren inneholder det eneste store inngrepsfrie
området (INON) i fylket. Dertil kommer i tillegg at det er dokumentert sjeldne naturtyper og
et rikt artsmangfold – og opprettet flere naturreservater innenfor korridoren.
Fylkesmannen uttrykker i sin uttalelse de samme holdninger. Det er viktig å sikre de større,
høyereliggende utmarksområdene i østre/ indre deler av fylket – fra Kornsjø i sør til Rødenes i
nord (Fjella-områdene). Dette har helt fra 1973 vært en gjennomgående målsetting å unngå
oppsplitting, uttrykker fylkesmannen.
Fylkesrådmannens vurdering
Fylkesrådmannen støtter uttalelsene til DN og fylkesmannen.
Vernede vassdrag i Østfold – Rikspolitiske retningslinjer (RPR)
Flere uttalelser viser til at høringsutkastet ikke omtaler og tar hensyn til Rikspolitiske
retningslinjer (RPR) for vernede vassdrag. Haldenvassdraget og Vansjø-vassdraget er vernet
etter verneplan 1 og omfattes av de rikspolitiske retningslinjene.
Det uttrykkes at disse skal gi grunnlag for å unngå inngrep som reduserer verdien for
landskapsbildet, naturvern, friluftsliv, vilt, fisk, kulturminner og kulturmiljø. Selv om turbinene
er trukket langt unna selve vannstrengen, vil de utgjøre en svært tydelig del av
landskapsbildet.
Fylkesmannen uttaler at planen bør gjennomgås for å få med hensynet til disse RPR.
Fylkesmannen mener dette bør få konsekvenser for vurderingen av de mulig egnede
områdene. Marker kommune ber Østfold Fylkeskommune vurdere disse områdene nøye sett
opp mot Rikspolitiske retningslinjer, samt at Haldenvassdraget er et vernet vassdrag.
Motvindkraft Marker uttrykker at Rikspolitiske retningslinjer (RPR) for vernede vassdrag sier
at verneverdiene i det vernede Haldenvassdraget ikke må undergraves av andre inngrep som
kan redusere verdien for landskapsbildet, naturvern, friluftsliv, vilt, fisk, kulturminner og
kulturmiljø. Dette er i tråd med tilsvarende retningslinjer i Dalsland på svensk side. Langs
Dalslands kanal åpnes det ikke opp for vindkraftverk som kan forstyrre landskapsbildet.
Lignende uttalelser har kommet fra organisasjoner tilknyttet Vansjø.
Fylkesrådmannens vurdering
RPR for vernede vassdrag ble gitt ved kongelig resolusjon av 10. november 1994.
Retningslinjenes virkeområde er som følger:

Vassdragsbeltet, dvs. hovedelver, sideelver, større bekker, sjøer og tjern og et område
på inntil 100 meters bredde langs sidene av disse
 Andre deler av nedbørfeltet som det er faglig dokumentert at har betydning for
vassdragets verneverdi.
Virkeområdet går inn i alle tre områder i Marker, områdene 5A og 5B i Aremark (alle i forhold
til Haldenvassdraget) og Sæbyvannet sør i Råde/ Sarpsborg/ Våler (i forhold til
Vansjøvassdraget). I tillegg griper det inn i Aremark kommunes forslag til nytt område i
Vestfjella.
I RPR, pkt 3, heter det at det særlig skal legges vekt på å unngå inngrep som reduserer verdien
for landskapsbilde, naturvern, friluftsliv, vilt, fisk, kulturminner og kulturmiljø.
Fylkesrådmannen er av den oppfatning at de høye, moderne vindturbinene reduserer verdien
både for landskapsbildet og kulturminner/ kulturmiljø (Haldenkanalen) i Haldenvassdraget og
for landskapsbildet i Vansjø.
Fylkesrådmannen mener at forhold knyttet til Rikspolitiske retningslinjer (RPR) for vernede
vassdrag. må bli et svært viktig utredningstema i KU ved eventuelle konsesjonssøknader av
vindkraftområder beliggende innenfor virkeområdet til Haldenvassdraget og
Vansjøvassdraget, som vernede vassdrag.
Naturvern/ viltproblematikk
Flere uttalelser hevder at vekting av konflikten svært viktige viltinteresser til vekttall 40 og
viktige viltinteresser til 20 er for lavt. Fragmentering av landskapet er den største trusselen
mot biomangfoldet i dag.
Østsiden grunneierlag uttaler at de som forvaltere av småviltjakta i området vet lite om hva
slags konsekvenser et vindkraftanlegg vil gi. Det finnes ikke erfaring over tid.
Uttalelsen fra beboere ved Rokkefjella uttrykker at Rokkefjella har livskraftige bestander av en
rekke viltarter tilknyttet skog og reproduksjon av flere rødlistede arter som: Fiskeørn,
vandrefalk, hønsehauk, trelerke mv. Området som helhet er registrert som et Viktig
viltområde i den siste nasjonale registreringen av viltområder.
Til Brenne sørvest uttrykkes at kommunen er uenig når planen beskriver naturverdiene i dette
området som lave. Området er en viktig lokalitet for skogsfugl med intakte spillplasser for
storfugl og orrfugl. Det er også registrert hekking av flere vadefugl- og rovfuglarter i området.
I tillegg har området generelt høy viltverdi.
Fylkesrådmannens vurdering
Fylkesrådmannen er enig i at viltområder er vektet lavt som konflikt i analysen. Men
fylkeskommunen får støtte for en slik tilnærming fra Direktoratet for Naturforvaltning (DN),
og viser til uttalelsen fra DN.
Sarpsborg kommunes uttalelse til viltforholdene i Brenne sørvest registreres som en ny
opplysning. Tilsvarende gjelder ny opplysning om at det er forbudt med framføring av
luftledninger og jordkabler gjennom Rokke landskapsvernområde.
Friluftsliv
Trøgstad kommune og lokale organisasjoner uttrykker at friluftslivsregistreringen i området
Stikla NV er feil klassifisert. Hensynet til friluftsinteressene tilsier at området Stikla NV bør tas
ut av planen.
Fra flere organisasjoner opplyses at Trøgstadstien går gjennom området, og det er lagt ned
enormt arbeid av Smaalenenes turistforening v/ stigruppa i Trøgstad. Det er gitt statlige
friluftsmidler til Trøgstadstien. Organisasjonene skriver at det er mange turstier i området, og
det arrangeres turorientering i regi av Båstad Idrettslag hvert år. Det sikrede friområdet ved
Stiklatjern ble grunnlagt på 1960-tallet, og er meget godt besøkt.
Østfold bondelag/ Havass uttaler at kartgrunnlaget for temakart Friluftsliv er for gammelt.
Friluftsliv utøves nå i størst grad langs bilveier og vassdrag. Kriteriene for vekting er ikke
kjent, og dermed vanskelig å vurdere.
Marker o-lag viser til Kjølen o-kart sør for E18. Kartet dekker begge sider av grensen. Det er
planlagt oppgradering av kartet + utgivelse som turkart. Kartet vil bli verdiløst ved eventuell
utbygging av vindkraftanlegg, og det vil ikke bli utviklet turkart slik som planlagt.
Flere organisasjoner hevder at friluftsinteressene har stort behov for områder med få
tekniske inngrep og villmarkspreg. Fylket har lite igjen med slik natur, og tåler ikke flere
vindkraftanlegg uten å miste nødvendig rekreasjonsnatur. Rokkefjella er et slikt område. Store
områder av Rokkefjella er uten synlige inngrep. Manglende tilrettelegging for friluftsliv er en
kvalitet for et slikt område, uttrykkes det.
Til Brenne sørvest uttales at merkede turstier går gjennom området, noe som ikke planen har
fanget opp.
Sarpsborg kommune uttaler til Sæbyvannet sør at det i dette området er store landskaps- og
friluftsverdier, noe som vil medføre et høyt konfliktnivå ved evt. utbygging. På bakgrunn av
dette er Sarpsborg kommune kritisk til at området er tatt med som mulig egnet i planen.
Fylkesrådmannens vurdering
Fylkesrådmannen har registrert alle uttalelser knyttet til temaet Friluftsliv, og vil vurdere disse
inn i en helhet ved vurdering/ kommentarer til de enkelte områdene.
Fylkesplanens kartvedlegg «Viktige natur- og friluftsområder»
Flere uttalelser etterlyser at fylkeskommunens eget kart over «Viktige natur- og
friluftsområder» fra fylkesplanen ikke er nevnt i planens høringsutkast. Det opplyses at
Fylkesplanen med kart Viktige natur- og friluftsområder ble godkjent i Statsråd 11. mars 2011.
8 av de 10 foreslåtte områder kommer i konflikt med dette kartunderlaget.
Fylkesrådmannens vurdering
Kartet er planunderlag i fylkesplanen og dekker både natur, vilt- og friluftslivsverdier. Det er
benyttet som grunnlag for temakart Friluftsliv i denne planen, med utgangspunkt i hvordan
vindkraftanlegg vil påvirke natur/ vilt og friluftsliv.
«Vansjø villmark»
Flere organisasjoner uttrykker at den østre delen av Vansjø - øst for Storefjorden - fortsatt har
villmarkspreg. Dette preget vil forsvinne med bygging av vindkraftturbiner på 180 meters
høyde. Det vises til at med en ruvende vindmøllepark rett øst for den desidert mest
villmarkspregede delen av innsjøen, vil begrepet «Vansjø villmark» miste sin verdi. Kortreist
friluftsliv og naturopplevelse vil trolig bli stadig mer viktig og nødvendig i framtiden. Det må
gjennomføres analyser og lages illustrasjoner som viser hvordan vindturbinene eksponeres på
land og vann i hele Vansjøområdet.
Kommunene rundt Vansjø har ved siste rullering av sine kommuneplaner hatt et felles
plangrunnlag, der bevaring av Vansjølandskapet og sikring av Vansjø som natur- og
friluftsområde har vært et omforent og førende premiss. Begrepet «Vansjø villmark» er tatt
inn i dette felles plangrunnlaget.
DNT Vansjø turlag uttrykker at det naturskjønne Ravnsjøområdet også er innenfor
influensområdet. DNT-laget har kjøpt Ravnsjøhytta, og restaurerer den nå som en
selvbetjeningshytte i DNT-systemet. Vansjø er et vernet vassdrag, og planen må følge
Rikspolitiske retningslinjer. Støy må utredes nærmere.
Fylkesrådmannens vurdering
Fylkesrådmannen registrerer at det er svært viktige friluftsinteresser knyttet til Vansjø. Det
vises til tema «Vansjø villmark» i regionens felles kommuneplanforutsetninger. Kortreist
friluftsliv og naturopplevelse vil trolig bli mer viktig og nødvendig i framtiden i en region med
høy befolkningskonsentrasjon og vekst. For øvrig vises til fylkesrådmannens vurdering under
pkt. 16 (RPR – vernede vassdrag).
Kulturminner/ kulturmiljøer
Fortidsminneforeningen, avd Østfold viser til Haldenkanalen som et teknisk kulturminne av
nasjonal betydning. Dampbåtene har nå også fått sin renessanse. Foreningen fraråder på det
sterkeste at fylkeskommunen går inn og plasserer vindkraftverk inntil Haldenkanalen. Dette
vil dominere åsene og dermed ødelegge opplevelsen av dette viktige kulturhistoriske
landskapet.
Organisasjoner i Marker viser til flyktningeruter fra 2.verdenskrig på østsiden av vassdraget.
Tilsvarende den årlige Flyktningemarsjen. Planforslaget ødelegger for flyktningeruter og
gamle vandringsleder over til Sverige. Det er også satt opp kulturhistorisk info langs stiene.
Friluftskartet for grensetraktene med sine opplysninger om kulturminnene, vil miste sin verdi
dersom vindkraftanlegg bygges i dette området.
Flere uttalelser i Trøgstad/ Båstad viser til Geirmundhytta og Geirmundstien som
kulturminner.
Varteig historielag gir opplysning om at Sarpsborgs eneste bevarte, originale husmannsstue
(ved Harehytta) ligger midt i området for Brenne sørvest. Det er planer om renovering, etter
råd fra bl.a. Fylkeskonservatoren.
I uttalelse nr. 52 knyttet til området Nordby nord i Skiptvet/ Våler vises det til at det går en
merket kulturminnesti inn i området, med 25 lokaliteter med fornminner og kulturminner
Fylkesrådmannens vurdering
Fylkesrådmannen deler synspunktene vedr. Haldenkanalen som teknisk kulturminne. De
foreslåtte områdene i Marker ligger øst for og parallelt med Haldenkanalen med slusesystem,
som strekker seg fra Aurskog-Høland i nord til Halden i sør. Haldenkanalens historie går
tilbake til 1851/52, og tømmerfløtingen opphørte først i 1982. Kanalen og slusingen er i full
drift i sommerhalvåret, og er ved siden av Telemarkskanalen unik i Norge. Den representerer
også et av de mest betydningsfulle teknisk-industrielle kulturminnene i landet. Kulturmiljøet
Haldenkanalen brukes aktivt i kulturformidling, friluftsliv og turisme.
Fylkesrådmannen mener at forholdet til Haldenkanalen som teknisk kulturminne må bli dette
et svært viktig utredningstema i KU ved konsesjonssøknad av vindkraftområdene øst i Marker.
De øvrige nevnte uttalelser registreres som gode lokale innspill som tas inn i den samlede
vurdering.
Forslag til nye «mulig egnede områder»
Stiksvann, Rakkestad
Rakkestad kommune foreslår Stiksvann som nytt område. Det vises til uttalelsen. Kommunen
ønsker også å utrede muligheten for å plassere vindmøller i Rakkestad i sammenheng med
«Aremark vest» (les: Vestfjella) og andre områder.
Vestfjella, Aremark
Aremark kommune foreslår å ta inn Vestfjella i Aremark som egnet område i planen. Det
vises til kommunestyrets vedtak.
Havgul clean energi uttaler seg også til området som angår Kjølen vindpark (Vestfjella i
Aremark). De knytter kommentarer til temakartene, spesielt når det gjelder Temakart
Landskap: Området er merket som «Skoglandskap med svært lite inngrep – regionalt viktig».
Dette er misvisende, da skogen her er med i Levende skog og hogges daglig.
Temakartet Naturvern: Her er merket et område som har vært aktuelt som frivillig vern. Dette
området er undersøkt og utredet av eksperter med tanke på naturkvaliteter. Konklusjonen er
at området verken har regionale eller nasjonale kvaliteter.
Temakart Friluftsliv: Området er merket av som «Andre viktige friluftsområder». Dette står i
kontrast til fylkeskommunens tidligere uttalelser (i forbindelse med KU Kjølen vindpark) at det
er få som bruker området. Dette bekreftes også på informasjon ved innkjøring til kommunen,
hvor Haldens del av Vestfjella er avmerket turområde – men ikke for Aremarks del.
Rønneld i Skjebergmarka, Sarpsborg
Grunneier ønsker at deler av hans landbrukseiendom Rønneld, gnr 1081, brnr 6, i Sarpsborg
kan være et like godt egnet område som områdene Syverstad og Rokkefjella. Området ligger
nord for Rokkeveien i Skjeberg og er ca. 3 km2 stort. (Ligger mellom Oppsjø og Krysstjern i
Skjebergmarka).
Oppskott, Trøgstad
To enkeltpersoner i østre Trøgstad mener at Oppskott i østre Trøgstad bør vurderes.
Fylkesrådmannens vurdering av nye mulige områder
Stiksvannet, Rakkestad
Området ble konsekvensvurdert i egnethetsanalysen. Det er svært lang vei fram til netttilknytning. En eventuell kraftledning vil måtte gå over Rokke landskapsvernområde – hvor
både luftspenn og jordkabler er forbudt gjennom forskriftene.
Området ligger helt inntil turområdet Børtevann/ Langen, som er et av de viktigste
friluftsområder for Sarpsborgs befolkning. Like inntil området i nord ligger det sikrede
friområdet ved Holtetjern. Området er opprustet i 2011, spesielt med tanke på
funksjonshemmede/ universell utforming. Østfold fylkeskommune har gitt statlige
friluftsmidler til dette tiltaket.
Stiksvann er et viktig viltområde og dessuten ligger deler av området for nærme fastboende
(Klever og Munkebråten).
Konklusjon
Fylkesrådmannen vil fraråde å ta Stiksvannet inn som mulig egnet område i regional plan.
Vestfjella, Aremark
Det vises til fylkeskommunens og fylkesmannens uttalelser i forbindelse med
konsekvensutredningen/ søknad om konsesjon. Her er påvist feil og mangler ved KU.
Fylkesrådmannen har varslet administrativ innsigelse til Kjølen vindpark. Fylkesmannen i
Østfold har gitt innsigelse.
I konsekvensutredningen for Kjølen vindpark vises kart over Naturtyper og MIS
(nøkkelbiotoper) innenfor planområdet i Vestfjella. To store områder vises som Svært viktig
naturtype (A). Dette dreier seg om nasjonale verdier. Det største av disse områdene ligger
sentralt og deler planområdet i to.
Østfolds største INON-område i skog (minst 1 km til tekniske anlegg) ligger i området.
Nærmere halvparten av INON-området vil sannsynligvis gå tapt ved lokalisering i Vestfjella.
Vestfjella er et viktig "stille-område" i fylket. Det er ingen hyttefelt inne i landskapet, og ingen
gjennomgående skogsveier.
Vestfjella er det største skoglandskapet i Østfold med villmarkspreg. Området inneholder ca.
300 vann og tjern. Sannsynligvis er det ingen andre skogområder på Østlandet som kan vise til
lignende. Dette kommer ikke fram i KU. Vestfjella har en rekke forekomster av sjeldne og trua
arter. Det vises til fylkesmannens uttalelse.
Størstedelen av området ligger innenfor virkeområdet til Rikspolitiske retningslinjer (RPR) for
vernede vassdrag. Dette kommer ikke fram i konsekvensutredningen i tilstrekkelig grad.
Vestfjella i Aremark må samlet sett sies å være det viktigste naturområdet blant store
skoglandskap i Østfold. Det ligger sentralt i det sammenhengende, brede skogbeltet av
høyereliggende utmarksområder, benevnt «Fjella-landskapet» øst i fylket. Dette området er
angitt som overordnet grønnstruktur i gjeldende fylkesplan Østfold mot 2050. Dette er fylkets
relative «villmarksnatur», som bør sikres mot store/ arealkrevende tekniske inngrep, slik som
vindkraftverk.
Til Havguls uttalelse vil fylkesrådmannen bemerke:
I planen er det ikke vurdert skogtilstand og hogst. Når det er snakk om områdets få inngrep,
mener fylkesrådmannen store, tekniske inngrep (ikke hogst/ skogtilstand). Området som det
siktes til som frivillig vern-område er klarert for en pågående frivillig-vern-prosess etter at
verneverdiene er funnet tilstrekkelige. Det er således tatt med i temakartet på linje med alle
andre frivillig vern-områder i fylket. Bare en liten del av området ligger innenfor planområdet
til Kjølen Vindpark.
Konklusjon
Fylkesrådmannen vil sterkt fraråde å ta Vestfjella inn som mulig egnet område i regional plan.
Rønneld i Skjebergmarka
Området ligger sentralt i Skjebergmarka, et av de viktigste turområdene i Sarpsborg
kommune. Området er i egnethetsanalysen vurdert som Ikke egnet område på grunn av
landskaps-/ natur-/ friluftslivsverdier.
Konklusjon
Fylkesrådmannen vil fraråde å ta deler av eiendommen Rønneld i Skjebergmarka inn som
mulig egnet område i regional plan.
Oppskott i Trøgstad
Området er i egnethetsanalysen vurdert som Ikke egnet område på grunn av natur-/
friluftslivsverdier. Dessuten er sannsynligvis området for lite til å inneholde min 5
vindturbiner (Det vises til at vindkraftområder skal ha buffer til nærmeste boliger på min 800
meter).
Konklusjon
Fylkesrådmannen vil fraråde å ta Oppskott i østre Trøgstad inn som mulig egnet område i
regional plan.
Fylkesrådmannens vurdering av de mulig egnede områder etter
høringsprosessen:
1. Stikla nordvest, Trøgstad
Det vises til dokumenterte friluftsinteresser knyttet til selve planområdet og til det sikrede
friområdet ved Stikla. Både Trøgstad kommune og flere lokale organisasjoner har gjennom
høringen påvist slike viktige frilufts-/ rekreasjonsinteresser. I tillegg er det dokumentert lokale
kulturminneverdier som ikke framkommer i høringsutkastet.
Konklusjon
Ut fra opplysninger fra kommunen/ lokale organisasjoner om viktige friluftsinteresser,
foreslår fylkesrådmannen å ta ut Stikla nordvest i regional plan.
2. Ulvevannet sør, Marker
Fylkesrådmannen viser til uttalelsene fra Marker kommune og Rømskog kommune. Begge
kommunene er av den klare oppfatning at Ulvevannet sør er en del av et større
sammenhengende naturområde. Marker kommune peker også på den lange transportveien
med ny kraftledning fra produsert strøm fram til tilkopling ved Ørje trafo.
Konklusjon
Fylkesrådmannen viser til Marker kommunes vurdering i høringen og foreslår å ta ut
Ulvevannet sør i regional plan.
3. E18 nord/ Huevann, Marker
Det vises til Marker kommunestyres uttalelse som uttrykker at de foreslåtte områder i Marker
er av en slik art at eventuelt vindkraftverk vil være synlige over et stort område. Områdene
oppfattes av den grunn av mange som uegnet til vindkraftutbygging. Kommunen ber i sin
uttalelse Østfold fylkeskommune vurdere disse områdene nøye i forhold til at
Haldenvassdraget er et vernet vassdrag som omfattes av Rikspolitiske retningslinjer for
vernede vassdrag. Dette forhold er ikke tatt inn i høringsforslaget.
Fylkesmannen og en rekke lokale og fylkesomfattende organisasjoner har påpekt det samme.
Det vises til fylkesrådmannens vurdering av RPR (pkt. 16), hvor fylkesrådmannen er av den
oppfatning at lokalisering av vindkraftanlegg i de markerte åsene øst for vassdraget må
vurderes opp mot retningslinje 3a i RPR: «… må det legges vekt på å gi grunnlag for å unngå
inngrep som reduserer verdien for landskapsbilde, naturvern, friluftsliv, vilt, fisk, kulturminner
og kulturmiljø».
Fylkesrådmannen viser også til landskapsbildet og kulturmiljøet omkring Haldenkanalen, som
representerer et av de mest betydningsfulle teknisk-industrielle kulturminnene i landet.
Fylkesrådmannen vil poengtere at boligmiljøer i de østre deler av Ørje tettsted ligger nær
vindkraftområdet, sett i forhold til den usikkerhet som er knyttet til støyproblematikk.
Konklusjon
Fylkesrådmannen viser spesielt til tre forhold:



Området ligger innenfor virkeområdet til Rikspolitiske retningslinjer for vernede
vassdrag (Haldenvassdraget), retningslinje 3a, hvor det framgår at må det legges vekt
på å unngå inngrep som reduserer verdien for bl.a. landskapsbilde og kulturmiljø.
Nærheten til Ørje tettsted
Kulturmiljøet knyttet til Haldenkanalen, som representerer et av de mest
betydningsfulle teknisk-industrielle kulturminnene i landet.
Fylkesrådmannen mener at alle disse forhold må bli svært viktig utredningstemaer i KU ved
konsesjonssøknader.
Området beholdes i regional plan.
4. E18 sør/ Sloreby, Marker
Det vises i sin helhet til fylkesrådmannens kommentarer til område 3. Tilsvarende gjelder
område 4 i Marker. I tillegg vises til friluftsinteresser knyttet til Kjølen sportssenter.
Konklusjon
Fylkesrådmannen viser spesielt til tre forhold:



Området ligger innenfor virkeområdet til Rikspolitiske retningslinjer for vernede
vassdrag (Haldenvassdraget), retningslinje 3a, hvor det framgår at det må det legges
vekt på å unngå inngrep som reduserer verdien for bl.a. landskapsbilde og kulturmiljø.
Nærheten til Ørje tettsted
Kulturmiljøet knyttet til Haldenkanalen, som representerer et av de mest
betydningsfulle teknisk-industrielle kulturminnene i landet.
Fylkesrådmannen mener at alle disse forhold må bli svært viktig utredningstemaer i KU ved
konsesjonssøknader.
Området beholdes i regional plan.
5A. Bikjula og 5B. Kollerødfjellet, Aremark
Det vises til uttalelser fra Dals-Ed kommune og Länsstyrelsen i Östre Götaland, som sier at
områdene er «olämpliga» og bør utgå av planen. De opplyser at Stora Le er vernet av
riksinteresse med hensyn til de samlede natur- og kulturverdier.
Fylkesrådmannen viser til at område 5B ligger kun 1,2 km frå Stora Le, mens område 5A ligger
ca 2,0 km fra sjøen.
Konklusjon
Fylkesrådmannen mener i prinsippet at det må være riktig å behandle den vernede svenske
sjøen Stora Le (riksinteresse) på tilsvarende måte som det vernede Haldenvassdraget.
Områdene ligger delvis innenfor virkeområdet til Rikspolitiske retningslinjer for vernede
vassdrag (Haldenvassdraget).
Fylkesrådmannen har på denne bakgrunn vurdert å ta områdene 5a og 5b ut av planen.
Imidlertid er innvendingene fra svenske myndigheter såpass generelle at fylkesrådmannen vil
anbefale å la områdene bli stående. Dersom det sendes inn melding på å bygge ut disse
områdene, vil en KU-prosess avdekke og avklare ulike interesser på et mer detaljert nivå, og
man får vurdert om det finnes akseptable løsninger for alle parter, på begge sider av
riksgrensen.
Området beholdes i regional plan.
6. Rokkefjella
Det vises til kartvedlegg til fylkesplanen: «Viktige natur- og friluftsområder». Området
Rokkefjella ligger innenfor begge disse arealsymboler i fylkesplanens kartvedlegg. I lokale
uttalelser opplyses det det at området har viktige friluftslivsverdier. Området ligger i sin
helhet innenfor Østfoldlandskap av regional betydning (Rapport 1-1993 fra Fylkesmannen).
Området ligger i ytterkant av den brede sammenhengende korridoren (Fjella-landskapet) som
strekker seg gjennom de østre deler av fylket.
Uttalelser i høringen bekrefter at Rokkefjella har livskraftige bestander av en rekke viltarter
tilknyttet skog, og reproduksjon av flere rødlistearter som fiskeørn, vandrefalk, hønsehauk,
trelerke mv. Rokkefjella er i sin helhet også registrert som et «Viktig viltområde» i
landsomfattende viltregistrering.
Fra middelalderkirken Rokke kirke vil hele vindkraftanlegget synes i sin helhet og virke visuelt
skjemmende. Kirken ligger ca. 3 km fra anlegget, og på kirkegården må det påregnes støy ved
ugunstig vindretning.
Rokkefjella som vindkraftområde vil medføre en kraftig forringelse av Rokke
landskapsvernområde og er sannsynligvis i strid med verneforskriften som sier: "Alle inngrep
som kan endre landskapets art eller karakter vesentlig er forbudt,...". En eventuell
kraftledning fra vindkraftanlegget vil også måtte gå gjennom Rokke landskapsvernområde. I
verneforskriften er det spesifikt nevnt at det er forbudt med luftspenn og jordkabel gjennom
verneområdet.
Konklusjon
Fylkesrådmannen har ut fra nevnte forhold vurdert å ta området Rokkefjella ut av planen.
Forholdene bør imidlertid gjennomgå en mer detaljert og konkret vurdering. Dersom det
sendes inn melding på å bygge ut dette området, vil en KU-prosess avdekke og avklare ulike
interesser på et detaljert nivå.
Området beholdes i regional plan.
7. Syverstad øst
Ved 1000 meters buffersone rundt boliger vil området måtte utgå som mulig egnet område
for minimum fem turbiner.
Sarpsborg kommune uttaler at området eksponeres mot Syverstad/ Ingedal/ Skjeberg og mot
Rokke – og muligens mot sjøen. Dermed blir landskapsvirkningen stor.
Fylkeskonservatoren uttrykker at det både på Rokkeraet og Skjebergsletta er betydningsfulle
fornminner fra bronsealderen og jernalderen. I dette landskapet ligger middelalderkirkene
Rokke, Ingedal og Skjeberg. Turbiner i det mellomliggende området vil bryte opp
kulturlandskapet, og vil virke skjemmende visuelt - spesielt i forhold til
middelalderlandskapet.
Konklusjon
Fylkesrådmannen mener at støyproblematikk, synlighet/ visualisering og forhold knyttet til
kulturminner må bli svært viktige utredningstemaer i KU ved eventuelle konsesjonssøknader.
Området beholdes i regional plan.
8. Brenne sørvest
Ved 1000 meters buffersone rundt boliger vil området måtte utgå som mulig egnet område
for minimum fem turbiner.
Sarpsborg kommune er uenig når planen beskriver naturverdiene i dette området som lave.
Det opplyses at området er en viktig lokalitet for skogsfugl med intakte spillplasser for storfugl
og orrfugl. Det er også registrert hekking av flere vadefugl- og rovfuglarter i området. I tillegg
har området generelt høy viltverdi. Det er store muligheter for funn av automatisk fredede
kulturminner i området. Sarpsborgs best bevarte husmannsplass ligger i området, og det er
registrert lokale friluftslivsverdier.
Konklusjon
Fylkesrådmannen har ut fra nevnte forhold vurdert å ta område 7 ut av planen.
Fylkesrådmannen mener imidlertid det er riktig at området bør gjennomgå en mer detaljert
og konkret vurdering. Dersom det sendes inn melding på å bygge ut dette området, vil en KUprosess avdekke og avklare ulike interesser på et detaljert nivå. Støyproblematikk vil også
måtte bli et viktig tema.
Området beholdes i regional plan.
9. Sæbyvannet sør
Vansjø er et vernet vassdrag med Rikspolitiske retningslinjer (RPR).I pkt 3 i retningslinjene
heter det at det særlig skal legges vekt på å unngå inngrep som reduserer verdien for
landskapsbilde, naturvern, friluftsliv, vilt, fisk, kulturminner og kulturmiljø. De vestre deler av
Sæbyvannet sør ligger innenfor virkeområdet til RPR.
Kommunene rundt Vansjø har ved siste rullering av sine kommuneplaner hatt et felles
plangrunnlag, hvor det er lagt vekt på bevaring av Vansjølandskapet og sikring av Vansjø som
natur- og friluftsområde. Begrepet «Vansjø villmark» er tatt inn i dette felles plangrunnlaget.
DNT Vansjø turlag har kjøpt Ravnsjøhytta i vindkraftområdets influensområde, og restaurerer
den nå som en selvbetjeningshytte i DNT-systemet. Et vindkraftanlegg vil bli sterkt
skjemmende fra Ravnsjøhytta.
Konklusjon
Fylkesrådmannen registrerer at det er svært viktige friluftsinteresser knyttet til Vansjø. Det
vises til tema «Vansjø villmark» i regionens felles kommuneplanforutsetninger. Kortreist
friluftsliv og naturopplevelse vil trolig bli mer viktig og nødvendig i framtiden i en region med
høy befolkningskonsentrasjon og – vekst.
Av disse grunner bør området tas ut av regional plan.
11. Nordby nord
Ved 1000 meters buffersone rundt boliger vil området måtte utgå som mulig egnet område
for minimum fem turbiner.
Det har kommet inn opplysninger om at en merket kultursti går inn i området. Lokalt friluftsliv
med turhytte i området er også nevnt i uttalelser.
Konklusjon
Fylkesrådmannen mener at støyproblematikk, synlighet/ visualisering, kulturminner og
friluftsliv må bli viktige utredningstemaer i KU ved en eventuell konsesjonssøknad.
Området beholdes i regional plan.
Fylkesrådmannens samlede vurdering:
Regjeringens målsetting er at Norge skal være en miljøvennlig energinasjon, og være ledende
innenfor utviklingen av miljøvennlig energi, inkludert vindkraft. Satsing på
energieffektivisering, fornybar varme og fornybar elektrisitetsproduksjon er sentrale
elementer i denne politikken. Dette er grunnlaget for at departementet har bedt
fylkeskommunene utarbeide regionale planer.
Regjeringens målsetting må veies opp mot forholdene i Østfold. Regjeringen uttrykker at
vindkraftanlegg er arealkrevende og ofte kommer i konflikt med andre viktige miljø- og
samfunnshensyn. Regjeringen viser til at hensynet til landskap, biologisk mangfold,
kulturminner og kulturmiljøer, reiseliv og landbruk er blant de forhold som må avveies i
planlegging og lokalisering av vindkraftanlegg.
Det er et gjennomgående trekk ved svært mange høringsuttalelser at Østfold er for lite, for
trangt, for tett befolket og har et for sterkt arealpress til å tåle vindkraftanlegg uten at
vesentlige verdier for befolkning, landskap og natur går tapt. Ny kunnskap og nye vurderinger
er tilført planen gjennom høringsuttalelsene. Fylkesrådmannen har likevel merket seg at
Havass/ Østfold Bondelag og Havgul mener at planforslaget setter begrensninger i fokus.
Rikspolitiske retninger for vernede vassdrag uttrykker at bestemmelsene skal gi grunnlag for å
unngå inngrep som reduserer verdien for landskapsbilde, naturvern, friluftsliv, vilt, fisk,
kulturminner og kulturmiljø. Selv om turbinene er trukket langt unna selve vannstrengen, vil
de utgjøre en svært tydelig del av landskapsbildet. Dette er bare i begrenset grad tatt hensyn
til i planens høringsforslag.
I høringsuttalelsene er det synliggjort store natur-, landskaps- og friluftslivsverdier knyttet til
den brede, sammenhengende «grønne» korridoren i de høyereliggende østlige deler av fylket
(Fjella-landskapet).
Nye erfaringer og opplysninger omkring støy fra vindkraftanlegg bør også påvirke den
endelige planen i et så tett befolket fylke som Østfold.
Fylkesrådmannen registrerer at flere uttalelser sår tvil om behovet for mer kraft, og at det er
sannsynlig med betydelig kraftoverskudd i Norge i årene framover. Ingen kraftkrevende
industribedrifter eller øvrige bedrifter i Østfold har uttalt seg til regional plan for vindkraft i
Østfold. Høringsutkastet ble sendt ut til et stort antall større bedrifter. Dette står i sterk
kontrast til det sjeldent store engasjement som offentlige etater og organisasjoner har vist i
hele planprosessen, spesielt under høringen.
Østfolds utmarksarealer er presset mye på grunn av nærheten til Europa. Det vises til
utvikling av to motorveier, ny trase for jernbane og ny høyspent kraftledning (Sydvest-linken).
Konklusjon
På bakgrunn av ny kunnskap og nye vurderinger gjennom den regionale planens høring, vil
fylkesrådmannen etter en samlet vurdering tilrå at tre områder tas ut av planen:

Område 1 Stikla nordvest (Trøgstad)

Område 2: Ulvevannet sør (Marker)

Område 9: Sæbyvannet sør (Råde/ Sarpsborg/ Våler)
Fordelene med ny fornybar kraft kan etter fylkesrådmannens vurdering ikke forsvares opp
mot ulempene ved utbygging av vindkraftanlegg i disse områdene i Østfold.
Fylkesrådmannen er også i tvil om å beholde flere av de andre områder som er tatt med i
planen. Det vises til fylkesrådmannens vurdering av hvert enkelt område. Østfold er et lite,
tett befolket fylke med et for sterkt arealpress til å tåle vindkraftanlegg uten at vesentlige
verdier for befolkning, landskap og natur går tapt. Fylkesrådmannen mener imidlertid at de
resterende syv «mulig egnede områder» bør gjennomgå en mer detaljert og konkret
vurdering. Dersom det sendes inn melding/ konsesjonssøknad på å bygge ut et eller flere av
disse områdene, vil en KU-prosess avdekke og avklare ulike interesser på et mer detaljert
nivå.
Følgende grunnleggende forslag til strategi for planen tas inn:
Regional plan for vindkraft i Østfold skal bygge på hovedstrategien om at vindkraftanlegg
ikke skal lokaliseres innenfor følgende hovedkategorier landskap/ soner i fylket:
1. I det sammenhengende, brede skogbeltet av høyereliggende utmarksområder,
benevnt Fjella-landskapet» øst i fylket, som strekker seg fra Kornsjø i sør til Rødenes i
nord. Dette skogbeltet inkluderer: Ankerfjella, Vestfjella i Aremark og Marker,
Degernesfjella, Rakkestadfjella, Trømborgfjella og Rødenesfjellet. Dette er fylkets
relative «villmarksnatur» hvor det skal vernes mot store/ arealkrevende tekniske
inngrep.
2. I virkeområdet til Rikspolitiske retningslinjer for Oslofjorden (RPR-O).
Fylkesrådmannens forslag til innstilling
1. Regional plan for vindkraft i Østfold har som hovedmål å finne mulig egnede områder for
utbygging av vindkraftanlegg der konfliktene i forhold til andre viktige samfunnshensyn
synes akseptable.
2. Regional plan for vindkraft i Østfold skal bygge på hovedstrategien om at vindkraftanlegg
ikke skal lokaliseres innenfor følgende hovedkategorier landskap/ soner i fylket:


I det sammenhengende, brede skogbeltet av høyereliggende utmarksområder,
benevnt «Fjella-landskapet» øst i fylket, som strekker seg fra Kornsjø i sør til Rødenes i
nord. Dette skogbeltet inkluderer: Ankerfjella, Vestfjella i Aremark og Marker,
Degernesfjella, Rakkestadfjella, Trømborgfjella og Rødenesfjellet. Dette er fylkets
relative «villmarksnatur» hvor det skal vernes mot store/ arealkrevende tekniske
inngrep.
I virkeområdet til Rikspolitiske retningslinjer for Oslofjorden (RPR-O).
De to nevnte landskapskapskategoriene inneholder meget store kvaliteter knyttet til en
eller flere av følgende regionalt/ nasjonalt viktige interesser: Landskap, naturforhold,
friluftsliv/ turisme, fisk, vilt og kulturminner/ kulturmiljøer.
3. Med bakgrunn i høringen tas følgende områder ut av planen som mulig egnede områder
for lokalisering av vindkraftanlegg:



Område 1: Stikla nordvest (Trøgstad) tas ut av planen på bakgrunn av viktige lokale
friluftsinteresser, understreket av Trøgstad kommune og lokale organisasjoner.
Område 2: Ulvevannet sør (Marker) tas ut, da dette er søndre del av et større
sammenhengende naturområde og har lang avstand til nettilgang, slik som fremhevet
av Marker og Rømskog kommuner.
Område 9: Sæbyvannet sør tas ut av planen, da dette er en del av «Vansjø villmark» i
regionens felles kommuneplanforutsetninger. Kortreist friluftsliv og naturopplevelse
vil trolig bli mer viktig og nødvendig i framtiden i en region med høy
befolkningskonsentrasjon og vekst.
4. Ingen nye områder av følgende foreslått områder under høringen tas inn i den regionale
planen:
Vestfjella i Aremark ligger innenfor det sammenhengende skogsbeltet benevnt «Fjellalandskapet» (pkt 1 i hovedstrategien), og inneholder svært viktige miljøkvaliteter knyttet
til landskap, natur og friluftsliv. Sentralt i området ligger fylkets største INON-område i
skog.
Stiksvann i Rakkestad ligger inntil viktige friluftsinteresser for Sarpsborgs befolkning
(Børtevann – Langen) og inntil det sikrede friområdet ved Holtetjern, som nå er istandsatt
med vekt på funksjonshemmede (Universell utforming).
Rønneld i Sarpsborg ligger i sin helhet i svært viktige friluftsområder for Sarpsborgs
befolkning i sentrale deler av Skjebergmarka.
Oppskott i Trøgstad er i egnethetsanalysen beskrevet å ligge innenfor et område med
regionalt viktige landskapskvalteter, viktige viltinteresser og viktige friluftsinteresser.
Området er også for lite i forhold til nærhet til boliger.
5. Følgende områder anses som mulig egnede for vindkraftanlegg i Østfold:
 Område 3: E18 nord – Huevann (Marker)
 Område 4: E18 sør – Sloreby (Marker)
 Område 5A og 5B: Bikjula – Kollerødfjellet (Aremark)
 Område 6: Rokkefjella (Halden)
 Område 7: Syverstad øst (Halden/ Sarpsborg)
 Område 8: Brenne sørvest (Sarpsborg)
 Område 11: Nordby nord (Skiptvet/ Våler)
Det tas imidlertid forbehold om nærmere dokumentasjon av andre interesser og
motsetninger i eventuelle KU-prosesser.
6. Dersom det skal bygges vindkraftanlegg i Østfold, bør ikke hver enkelt turbins høyde (inkl.
rotorblad) overstige 150 meters høyde.
7. Fylkesrådmannen gis fullmakt til å endre plandokumentet og plankart i samsvar med
denne saken. Det gis også fullmakt til fylkesrådmannen om redaksjonelle endringer i
plandokumentet i samsvar med fylkesrådmannens vurderinger og politisk vedtak i saken.
8. Endelig plan legges fram for fylkesutvalget til godkjenning før planen oversendes til
Miljøverndepartementet.
Sarpsborg, 5. oktober 2012
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Regional planstrategi - vedtak
Vedlegg
1. Sammendrag av høringsuttalelsene med fylkesrådmannens kommentarer
2. Høringsforslag. Regional planstrategi for Østfold 2012-2015 (utrykt)
Bakgrunn
Regional planstrategi er, gjennom ny plan- og bygningslov, fylkets eneste obligatoriske
plandokument og eneste plandokument som skal godkjennes av Kongen i statsråd. Hensikten
med dokumentet er å prioritere fylkets viktigste utfordringer i inneværende
fylkestingsperiode, slik at planinnsatsen – som danner grunnlag for den samlede
ressursinnsats – samles og rettes mot disse. Regional planstrategi omhandler således ikke
bare fylkeskommunens ressurser, men er et dokument som avspeiler fylkeskommunens
oppdrag som samordner av Østfoldsamfunnet. Samtidig skal fylkeskommunens egen
Økonomiplan og budsjetter, samt øvrige styringsdokumenter, forankres i Regional
planstrategi for å sikre gjennomføringen.
Forslag til regional planstrategi har ligget til høring fra 27.4.12 til 1.9.12. Det er kommet inn 30
høringsuttalelser. Halvparten av kommunene i Østfold har gitt høringsuttalelser, samt ett
regionråd, 11 statlige etater, Høgskolen i Østfold, fem organisasjoner og to bedrifter.
Fakta
Ut i fra høringsuttalelsene er det en sterk støtte til hovedgrepene i Regional planstrategi. Det
er tilslutning til både hovedutfordringer, prioriterte planarbeid og medvirkningsopplegg.
Forslaget om ikke å rullere fylkesplanen i denne perioden og om å lage en Regional
kompetanseplan får bred tilslutning.
Uttalelsene går i hovedsak ut på spesifisering og utdyping av, og vinkling på,
utfordringsbeskrivelsene, ønsket fokus på flere utfordringer, samt noen tilleggsforslag til
planarbeid og spesifikke ønsker om medvirkning. Se for øvrig vedlegg med sammendrag av
alle høringsuttalelsene.
Fylkesrådmannens vurdering
Det er gledelig at hovedgrepene i forslaget til Regional planstrategi får bred oppslutning.
Både forslaget om ikke å rullere fylkesplanen i denne valgperioden og forslag til Regional
kompetanseplan trekkes fram som gode grep. Også forslaget til det øvrige planarbeidet
støttes, spesielt fra de aktørene som er mest berørt.
Konsekvensen av ikke å rullere fylkesplanen i inneværende periode bør være å videreføre
også de prioriterte oppfølgingsområdene. Det innebærer også at fylkesplantilknyttede
problemstillinger må vurderes håndtert separat eller i en prosess fram til rullering. Nærmere
vurderinger av slike problemstillinger er gjort i avsnittet «Fylkesplanen, regional
planbestemmelse og kjøpesenterbestemmelsen».
Forslag til ytterlige, nye planarbeid kan få store konsekvenser, fordi forslag om dette i stor
grad handler om ressurser og prioriteringer i valgperioden. Hvis ytterligere planarbeid skal
igangsettes uten at det er forslag til arbeid som skal utsettes/nedprioriteres, vil man derfor
risikere at kvaliteten på planarbeidene eller medvirkningen blir dårligere. I mange tilfeller er
heller ikke nødvendigvis en regional plan rette svaret på hvordan en utfordring skal møtes.
Fylkesrådmannen har ved forslag til nytt planarbeid gjort en vurdering i forhold til hva som er
best metode for å løse utfordringen og om det foreslåtte planarbeidet bør prioriteres i denne
valgperioden.
Nesten alle høringsuttalelser nevner forslaget til Regional kompetanseplan, og samtlige som
nevner forslaget er positive. Det gis flere gode innspill til innretning og innhold i dette
planarbeidet og det uttrykkes et bredt ønske om medvirkning. Disse forslagene ivaretas i det
videre planarbeidet dersom det vedtas at Regional kompetanseplan skal utarbeides. Også
Vestfold fylkeskommune har foreslått å utarbeide en regional kompetanseplan.
Fylkesrådmannen ser det som fornuftig at de to fylkene har kontakt i arbeidet, slik også
Vestfold foreslår i sin høringsuttalelse. Fylkeskommunen oppfordres til å starte arbeidet med
Regional kompetanseplan raskt. Fylkesrådmannen foreslår å starte arbeidet i 2013.
Fylkesrådmannen ser av planstrategiprosessen at det er et behov for å få en tydeligere og mer
enhetlig bruk av planbenevnelsene og praktiseringen av disse i organisasjonen. I Vestfold har
arbeidet med den regionale planstrategien bidratt til å klargjøre forskjellen mellom «regional plan»
og «strategidokument», der sistnevnte bare forplikter fylkeskommunen selv. Det er også gjort en
tydeliggjøring i forhold til handlingsprogrammer som er tilknyttet regional plan, og dermed
påkrevd etter loven, og andre typer handlingsprogrammer. Fylkesrådmannen mener det bør
utarbeides et entydig planhierarki med definisjoner og beskrivelser, samt premisser for
plantyper, nivå, krav og benevnelse, som gjøres gjeldende for Østfold fylkeskommune.
Forslag til utfordringsbeskrivelsene
Nedre Glomma-kommunene er opptatte av at Regional planstrategi bør fokusere mer på
mulighetene, de mener det er en skjevhet i framstillingene som blir for tung på
utfordringssiden. Fylkesrådmannen vil derfor gå gjennom teksten med hensikt å forbedre
dette inntrykket. Ofte er utfordringer og muligheter to sider av samme sak, og
fremstillingsmessig kan dette tydeliggjøres. Samtidig er det viktig ikke å underslå at Østfold
også har en del alvorlige utfordringer som blant annet er synliggjort i Østfold Analyses
statistikkdokument.
Fylkesrådmannen ser at det dessuten er kommet mange gode forslag til justeringer av tekst,
vinklinger og utdypinger til utfordringsteksten. I arbeidet med teksten vil det gjøres en
vurdering av detaljeringsnivået på forslagene i forhold til hensikten med dokumentet og
utvalgte hovedsatsinger. Det vises for øvrig til sammendraget av høringsuttalelser for
ytterligere kommentarer.
Forhold til kommunale planstrategier
Regional planstrategi oppfordrer kommunene til å utarbeide interkommunale
næringsstrategier. Indre Østfold har allerede vedtatt sin. Nedre Glomma har satt i gang et
slikt arbeid i høst.
Nedre Glomma-kommunene peker på at Regional planstrategi i sine utfordringsbeskrivelser
ikke skiller mellom de ulike delregionene. De mener at disse beskrivelsene dermed blir
vanskelig å forholde seg til i arbeidet med kommunale planstrategier, og hvis regional
planstrategi skal kunne legges aktivt til grunn for kommunenes egen planinnretning.
Fylkesrådmannen er enig i at en nærmere beskrivelse av delregionene kunne gitt et mer
detaljert og dermed mer riktig bilde av situasjonen. Samtidig blir dette, i denne sammenheng,
et valg av hensikten med beskrivelsene. Fylkesrådmannen mener hovedhensikten i Regional
planstrategi er å beskrive de utfordringer og muligheter som er felles for fylket som helhet,
fordi de danner grunnlag for prioriteringer av planarbeidet som ledes av fylkeskommunen.
For mer utdypende statistikk og bilde er det utarbeidet et statistikkdokument av Østfold
Analyse som er et bekjentgjort grunnlag for planstrategien. Østfold Analyse, som er et
partnerskap mellom fylkeskommunen og fylkesmannen, har dessuten fått i oppdrag å
utarbeide statistikk for samtlige kommuner i fylket. I denne statistikken har kommunene fått
mye god hjelp til å få oversikt over sine spesifikke utfordringer. Det er ikke mange fylker hvor
det er blitt tilbudt så mye god kunnskapsoversikt.
I arbeidet med regional planstrategi ble det åpnet for dialog om beslutningstidspunktet for
regional versus de lokale planstrategiene, samt utfordringen med å samkjøre disse. Denne
problemstillingen ble likevel lite drøftet, og i den grad den ble diskutert har det kommet
sprikende signaler om ønsket framgangsmåte. Dette har medført at vedtaket av Regional
planstrategi ikke kommer i forkant av de kommunale planstrategiene av hensyn til prosess og
medvirkning underveis. Det har altså ikke vært tilrettelagt for at utfordringsbeskrivelsene
skulle gi direkte føringer, eller krav, til kommuner og delregioner på annen måte enn at
høringstiden for Regional planstrategi har vært lang, og beskrivelsene derfor har vært kjent i
arbeidet med de kommunale planstrategiene. Fylkesrådmannen mener likevel at det har vært
betydelig med dialog begge veier, både gjennom framtidsverksteder og regionale planmøter,
slik at utfordringene både lokalt og regionalt er godt kommunisert i prosessen. I Østfold
fylkeskommunes høringsuttalelser til de kommunale planstrategiene er det derfor også gjort
vurderinger av forholdet til forslaget til Regional planstrategi. ØFK vektlegger bl.a. forholdet til
interkommunalt samarbeid, og viser til områder der det i hver region er ønskelig at
kommunene vurderer samarbeid på tvers av kommunegrensene. Disse vurderingene står
kommunene fritt til å bringe videre inn i sitt sluttarbeid.
Fylkesplanen trekker opp mål og strategier for de fire regionene i fylket. Planstrategien har
ikke avdekket nye fokusområder hvor det er påpekt behov for tematiske, regionale planer for
et tema i en region. Derfor er det fylkesrådmannens oppfatning at kommunene har det videre
hovedansvaret for å avdekke hvilket interkommunalt samarbeid som er påkrevd med enkelte
nabokommuner eller i delregionen, ut i fra egne vurderinger av lokale og delregionale
utfordringer. Vurderingene fra kommunene og delregionene om egne utfordringer og
muligheter vil ligge aktivt til grunn for Østfold fylkeskommunes arbeid med revidering av
utviklingsavtalene.
Fylkesplanen, regional planbestemmelse og kjøpesenterbestemmelsen
Fra kommunenes side er hovedargumentet for ikke å rullere fylkesplanen at gjeldende
fylkesplan har gode nok virkemidler og at man gjennom rullering av kommuneplanene ser at
kommunene følger opp fylkesplanen på en god måte. Det er ønskelig at alle kommunene skal
få rullert sine kommuneplaner og at arealregnskap med fordeling av arealkvote blir ferdig
etablert i alle delregioner. Det uttrykkes også en skepsis mot det nye virkemiddelet Regional
planbestemmelse som ny plan- og bygningslov åpner for. Fylkesmannen i Østfold støtter også
at fylkesplanen ikke rulleres denne perioden. Fylkesmannen anfører imidlertid at flere
plansaker den siste tiden har avdekket mangler i det regionale planverktøyet. Det anbefales
derfor at arbeidet med en regional planbestemmelse for handel bør forseres og ikke utsettes
til siste lovpålagte frist, 2018.
Mange av kommunene, spesielt kommunene i Indre Østfold, inkludert regionrådet, uttaler at
forutsetningene for etablering av handelsvirksomheten må endres og nyanseres ift.
Fylkesplanen. Rikspolitisk bestemmelse for kjøpesenter regulerer handelsvirksomheten og er
pålagt håndtert gjennom en regional plan. I Østfold er den håndtert gjennom retningslinjer i
fylkesplanen. Kjøpesenter er handel som er samlet i et større handelsområde. Et kjøpesenter
behøver altså ikke være samlet under ett tak. Kjøpesenterbestemmelsen i fylkesplanen
kanaliserer store handelsområder/kjøpesenter på over 3000m2 til byene, hovedsakelig i
bysentrene. Unntaket er Avlastningsområder for handel som åpner for
kjøpesentre/handelsområder for plasskrevende varegrupper. Disse er lagt like utenfor
bysentrene. Rikspolitisk bestemmelse for kjøpesentre gjelder for alle handelsområder, både
nye og gamle.
Østfold er et fylke i stor vekst og også områdesentrene opplever økt vekst og
handelsutvikling. Områdesentrene i Østfold er sterkt varierende i størrelse. Mange av disse
har allerede over 3000m2 handelsområder. Det synes urimelig at disse ikke skal kunne ha
noen videre utvikling eller ekspansjon. Samtidig er det et viktig prinsipp i fylkesplanen å styrke
byene og byenes funksjoner. Fylkesutvalget vedtok derfor i PS 40/2012 i mars midlertidige
retningslinjer som åpner for mer skjønn i utøvelsen av fylkesplanens kjøpesenterbestemmelse
i områdesentrene. Det som er viktig her er at prinsippet og formålet med
kjøpesenterbestemmelsen fortsatt har fokus. De midlertidige retningslinjene åpner for å
innhente mer kunnskap om handelsomlandet til det aktuelle områdesenteret og slik få en
mer differensiert utvikling av disses handelsområder. Etter at disse retningslinjene ble vedtatt
er det åpnet opp for at både Karlshus, Rakkestad og Spydeberg sentrum tillates noe mer
handelsområder enn fylkesplanen i utgangspunktet åpner for. Det er primært kommunenes
ansvar å innhente kunnskap om det enkelte senters handelsomland. Det er likevel i forslag til
Regional planstrategi foreslått å gjøre en regional handelsomlandanalyse for å bedre
kunnskapsgrunnlaget til disse vurderingene. Fylkesrådmannen vil etter regional planstrategi
er behandlet, utforme et brev til fylkets kommuner som beskriver endringene som er innført
av Fylkesutvalget, for å gjøre de bedre kjent.
Det har vært signalisert av kommuner i Indre Østfold at det også er ønsket å endre
lokalisering og omfang på regionale avlastningsområder for handel. Disse
avlastningsområdene er som tidligere nevnt satt av for å åpne for handel med plasskrevende
varer utenfor bysentrene. Prinsippet i fylkesplanen er at hver delregion har fått et slikt
avlastningsområde hver. I fylkesplanen er Slitu/Brennemoen i Indre Østfold satt av til slik
handel med plasskrevende varegrupper. Kjøpesenterbestemmelsen innebærer at også
tidligere etablerte handelsområder for plasskrevende varer, som ikke ligger i de avsatte
avlastningsområdene, får en begrensning i sin utvikling. Hvis denne begrensningen ikke var til
stede ville hensikten med avlastningsområder i stor grad falle bort. Også i forhold til denne
tematikken kan det imidlertid dukke opp utilsiktede situasjoner, noe som er bakgrunnen for
ønsket fra Indre Østfold-kommunene.
Det er viktig å påpeke at Østfold fylkeskommune har vært og er positiv til å drøfte slike
problemstillinger fortløpende, slik at fylkesplanen blir et dynamisk og positivt verktøy hvor
det er hovedformålene som har fokus og holdes i hevd. Noen ganger kan justeringer gjøres
midlertidig gjennom en prinsippsak som beskrevet ift. områdesentrene. Andre ganger kan en
problemstilling håndteres som en enkeltsak. Samtidig er det viktig å påpeke at det er gjennom
de brede prosessene gjennom et regionalt planarbeid at prinsippene i hovedsak bør drøftes
og besluttes. Det er der man får belyst en problemstilling fra flest vinkler gjennom bred
medvirkning, og at saken dermed blir best opplyst for alle samfunnsaktører og
beslutningstakerne. En slik demokratisk prosess kan man ikke oppnå gjennom
enkeltsaksbehandling. Justeringer gjennom enkeltsakbehandlinger bør derfor kun skje
unntaksvis, der hvor urimeligheter er helt åpenbare og ulempene ved en justering er
minimale.
Det er viktig å presisere at det er fylkesplanen som er vedtatt gjennom Kongelig resolusjon og
etter bred medvirkning. De midlertidige retningslinjene gjelder altså bare fylkeskommunens
egen håndheving av fylkesplanen. Hvis en kommune ønsker å fravike fylkesplanens
kjøpesenterbestemmelse må dette gjøres gjennom en samtykkesøknad til fylkesmannen.
Fylkeskommunens bruk av de midlertidige retningslinjene gir kun føringer for hvilken uttalelse
Østfold fylkeskommune gir til samtykkesøknaden. Fylkesmannen i Østfold har imidlertid
uttrykt at de har prinsipiell forståelse for behovet for økt skjønn i disse sakene og har hittil
fulgt rådene fra ØFK.
Fylkesrådmannen mener at de sprikende synene og praktiske utfordringene og
prinsippavklaringene knyttet til kjøpesenterbestemmelsen viser at dette er krevende
prosesser og et utfordrende saksfelt. Fylkesrådmannen er enig i Fylkesmannen i Østfolds syn
om at flere plansaker med høyt konfliktnivå i det siste viser at det er behov for en revisjon av
kjøpesenterbestemmelsene, og at dette arbeidet bør ha høy prioritet slik at man kan innføre
en regional planbestemmelse om handel i god tid innen siste frist i 2018. Det er imidlertid
fylkesrådmannens syn at det er nødvendig med et bedre grunnlag før en regional
planbestemmelse innføres, i tråd med de problemstillinger, signaler og grep som er omtalt
over. Fylkesrådmannen anbefaler derfor at det, i tillegg til den regionale handelsanalysen for
områdesentrene, gjennomføres en bred prosess hvor også tematikken knyttet til
Avlastningsområdene tas opp, for slik å skaffe god nok kunnskap. Denne prosessen bør starte
opp snarlig og målet må være å få tilstrekkelig grunnlag og forankring for å vedta en regional
planbestemmelse for handel i denne planstrategiperioden.
Hobøl, Marker og Trøgstad viser i sine uttalelser til at de mener det var lite omfattende
medvirkning i fylkesplanprosessen, spesielt tilknyttet problematikken rundt
kjøpesenterbestemmelsen og avlastningsområdene. De mener derfor at det er et
demokratisk problem om fylkesplanprosessen begrenser kommunene til en streng
praktisering av fylkesplanens forutsetninger om disse temaene. En slik praktisering vil etter
deres syn medføre redusert omdømme for lokale og regionale myndigheter. Østfold
fylkeskommune brukte to år og mange ressurser på fylkesplanen. Det ble gjort nye grep i
medvirkningsarbeidet med to drøftingsrunder før offentlig ettersyn, slik at alle fikk flere
muligheter til å løfte fram sitt syn. Kommunene i Indre Østfold anførte i fylkesplanprosessen
at det var behov for mer tid. Prosessen ble av den grunn forlenget med to måneder.
Det er generelt en utfordring å balansere framdriften i et planarbeid mellom ønsket om raske
avklaringer og behovet for lang tid. Fylkesrådmannen mener at de justeringer som ble gjort i
forhold til framdriften var nødvendig, men at en ytterligere utsettelse av vedtakene kunne ha
medført at andre deltakere i prosessen kunne ha falt i fra. Det ble også oppfattet som at det
primært var uenighet om fylkeskommunens rolle og fylkesplanens funksjon som var tema.
Fylkesrådmannen vil derfor påpeke at selv om man ikke får gjennomslag for sitt syn i en
prosess er ikke denne nødvendigvis udemokratisk.
Fylkesrådmannen vil fremheve viktigheten av en forutsigbar praktisering av forutsetningene
for kjøpesenterbestemmelsen i fylkesplanen. Forutsigbarhet har vært sterkt etterlyst av
kommuner, næringsliv og andre aktører som grunnlag for deltakelse i fylkesplanprosessen, og
er etter fylkesrådmannens mening, sammen med likebehandling, et grunnleggende
fundament for både fylkesplanen og myndighetenes omdømme. I forhold til retningslinjenes
strenghet viser fylkesrådmannen forøvrig til redegjørelsen over om muligheten for håndtering
av åpenbare urimeligheter og utilsiktede utslag.
Forslag til nytt planarbeid
Sarpsborg foreslår at det lages en regional plan for framtidig kraftforsyning, og Fredrikstad
viser til at det er behov for et overordnet grep mht. dette. Det siste året har NVE hatt flere
konsesjonssaker som berører Østfold, både lokale kraftlinjer, og nasjonal infrastruktur som
ikke bidrar til den regionale kraftbalansen (SydVestlinken). Felles for linjene er at de berører
arealer på tvers av kommunegrensene, med krav om sikringssoner og tilgjengelighet, hvilket i
stor grad medfører arealkonflikter. Østfold fylkeskommune og kommunene er i slike saker
ordinær høringsinstans, siden sakene behandles av aktuelle statsetat etter energi- og
konsesjonslovgivingen. I disse sakene har Fylkesutvalget uttalt seg til de aktuelle
konsesjonssakene ut i fra eksisterende kunnskap og arealstrategi i fylkesplanen.
Østfold fylkeskommune er også i sluttarbeidet med Regional vindkraftplan. Det har vært flere
innspill på at vindkraft burde blitt vurdert samlet i en overordnet plan for kraftforsyning.
Bakgrunnen for dette planarbeidet er imidlertid at Regjeringen har bedt fylkeskommunene
lage egne regionale planer for vindkraft, og at det for litt over ett år siden dukket opp
konkrete konsesjonssaker som ble vurdert som viktig at ble sett i en regional sammenheng.
Fylkesrådmannen er ikke uenig i at kraftforsyningsproblematikken reiser en hel rekke
problemstillinger som ikke har vært tema i arbeidet med vindkraftplanen, og at det i mange
tilfeller kunne vært nyttig å ha en overordnet regional plan for kraftforsyning. Spørsmålet blir
da om hvor prekært et slikt planarbeid er i forhold til de prioriterte hovedutfordringene som
har vært trukket fram i arbeidet med Regional planstrategi:
infrastruktur/transport/samferdsel, utdanning/kompetanse og
næringsutvikling/arbeidsplasser/verdiskaping. Det er i forslag til Regional planstrategi, kap
5.8, gitt innspill til regional planstrategi for neste periode. Det er her foreslått å vurdere om
regional plan for vindkraft burde ivaretas gjennom en bredere regional plan for klima- og
energi. Dette foreslås altså til ny vurdering i 2016.
Sarpsborg anbefaler at fylkesplanen evalueres før den revideres. Dette støtter
fylkesrådmannen.
Sarpsborg anbefaler at det utarbeides en analyse av klima, sårbarhet og tilpasning til
klimaendringene. Fylkesmannen oppdaterer analysen «Fylkes-ROS» høsten 2012 og anbefaler
at tematikken bør inn inneværende regionale planstrategi, enten i en regional delplan eller i
et prosjekt i samarbeid med fylkesmannen. Flere statsetater, deriblant Politiet, har i sine
høringsuttalelser etterlyst et større fokus på beredskapstematikken framover. Beredskap og
krisehåndtering er et tema som er blitt sterkt aktualisert det siste året, ikke minst etter 22. juli
2011. Klimaberedskap og –tilpasning aktualiseres gjennom nyheter om akselererende
klimaendringer som observeres i Antarktis. Tematikken er likevel et fagområde hvor
fylkesmannen etter plan- og bygningsloven har hatt et sterkere ansvar enn fylkeskommunen,
og hvor fylkesmannen derfor over tid har utviklet en høy kompetanse. Fylkesrådmannen
observerer at det ikke primært er en regional plan som er ønskemålet, men at det generelt
etterlyses en sterkere bevissthet om risiko. Fylkesrådmannen erkjenner at dette er et område
der også Østfold fylkeskommune bør ta en tydeligere rolle. Regional plan er imidlertid bare
ett av flere verktøy fylkeskommunen kan anvende i dette arbeidet. Fylkeskommunen har også
en rolle som veileder ved f.eks. å bidra til å skaffe kunnskap om klimaendringer tilpasset vår
region. I tillegg har fylkeskommunen roller både som vegeier og som
vannforvaltningsmyndighet, som begge er ansvarsområder med stor relevans for
klimatilpasning og beredskap. I første omgang ønsker derfor fylkesrådmannen å inngå et
prosjektsamarbeid med Fylkesmannen i Østfold hvor kompetanseheving og definering av
tydeligere roller og ansvar er hovedfokus. Et slikt prosjekt kan bidra med svar om hvilke
verktøy som er best egnet for videre håndtering av problematikken. En eventuell oppfølging
gjennom regional plan vil da også kunne vurderes fulgt opp gjennom revisjon av fylkesplanen i
neste planstrategiperiode.
Fylkesmannen i Østfold mener det er for passivt kun å ta opp utfordringene med omforming
og fortetting med kvalitet i arbeidet med rullering av planveilederen. Fylkesmannen spilte i
vår inn at ØFK burde utarbeide en plan for dette temaet. Fylkesrådmannen fastholder at det
er gode nok mål og strategier for dette i gjeldende fylkesplan. Det oppfattes nå at
Fylkesmannen ikke lenger først og fremst er ute etter et planarbeid, men at det etterspørres
en sterkere fylkeskommunal rolle i veileder- og pådriverarbeidet. Fylkesrådmannen har hatt
og ønsker fortsatt å ha fokus på oppfølgingen av fylkesplanen på dette område, som er ett av
tre prioriterte oppfølgingsområder. Det brukes mange ressurser på oppfølging av
kommunene gjennom arbeid med stedsutvikling (LUK og Transinform), Framtidas byer,
arealregnskap og nå gjennom nylig vedtatt deltakelse i interregprosjektet USE Act.
Fylkesrådmannen vil derfor tydeliggjøres hva som gjøres innenfor dette feltet i den regional
planstrategien.
Høgskolen i Østfold minner om at Kulturutredningen 2014 skal legge fram en NOU i 2013 som
skal legge grunnlag for landets framtidige kulturpolitikk. Høgskolen mener det derfor kan
være hensiktsmessig å rullere Regionalplan Kultur i inneværende periode. Det er
fylkesrådmannens forståelse at Kulturutredningen skal lage en oppsummering av mål og
resultater for regjeringens satsinger i sitt Kulturløft I og II. Fylkesrådmannen har allerede
delt erfaringene med dette og de kulturområder ØFK har ansvar for. I kjølevannet av NOU-en
kan det bli fremmet en Stortingsmelding vedrørende området, inkludert nye satsinger. Dette
blir i så fall først aktuelt i 2015. Når, eller om, en slik melding blir fremmet, kan vi uttale oss
om den med bakgrunn i den til enhver tid gjeldende Regionalplan Kultur for å fremme våre
samarbeidsinteresser med staten. I neste regionale planstrategi som skal vedtas i 2016 vil det
dessuten bli en ny anledning til å vurdere rulleringsbehovet for Regionalplan Kultur i lys av de
nye nasjonale føringene som da er gjeldende.
Integrerings- og mangfoldsdirektoratet (IMDi) Øst mener det er behov for en Mangfoldsplan
for Østfold. Fylkesrådmannen mener at arbeidet for mangfold, i likhet med arbeidet for miljø
og beredskap, i stor grad er en tematikk som må bringes inn i alt planarbeid. Enda viktigere er
det kanskje at fylkeskommunen i det daglige arbeidet har en høy bevissthet om
problematikken. Fylkesrådmannen viser også til uttalelsen fra Likestillingssenteret som
påpeker nettopp dette. Likestillingssenteret anbefaler at ØFK i alt planarbeid kartlegger og
analyserer barrierer og grenser, slik at tiltak kan iverksettes som fjerner diskriminerende
hindringer og grenser. Fylkesrådmannen støtter en slik arbeidsform i planarbeidet.
Sarpsborg og Fredrikstad påpeker at Forurensningsforskriftens kap. 5 om støy pålegger at ØFK
som veieier utarbeider både handlingsplan og tiltaksutredning for støy innen 30.6.2013. Det
er Statens vegvesen som vil får ansvaret for at dette arbeidet utføres innen fristen.
Fylkesrådmannens forslag til innstilling:
1. Regional planstrategi for Østfold 2012-2015 vedtas med de angitte forslagene til
endringer.
2. Fylkesplanens prioriterte oppfølgingsområder videreføres i planstrategiperioden.
3. Fylkesrådmannen anmodes om en oppstartsak for arbeidet med Regional
kompetanseplan så tidlig som mulig i 2013.
4. Midlertidige retningslinjer for praktisering av fylkesplanens kjøpesenterbestemmelse,
vedtatt av Fylkesutvalget i PS 40/2012, bekreftes.
5. Tematikken knyttet til Avlastningsområdene tas opp i en bred prosess som bør starte opp
snarlig. Målet er at prosessen, sammen med regional analyse om handelsomland, skal gi
tilstrekkelig grunnlag og forankring for å vedta en regional planbestemmelse for handel i
denne planstrategiperioden.
6. Østfold fylkeskommune inngår et prosjektsamarbeid med Fylkesmannen i Østfold om
temaene sårbarhet, beredskap, risikohåndtering og tilpasning. Kompetanseheving og
definering av tydeligere roller og ansvar skal ha hovedfokus. Prosjektet skal blant annet
bidra med svar om hvilke verktøy som er best egnet for videre håndtering av
problematikken.
7. Fylkesrådmannen lager et forslag til planhierarki for ØFK til senere vedtak i Fylkesutvalget.
8. Fylkesrådmannen innarbeider de vedtatte endringene i Regional planstrategi og legger
disse fram for Fylkesutvalget for godkjenning, før oversendelse til
Miljøverndepartementet for endelig godkjenning.
Sarpsborg, 2. oktober 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Elisabeth Dahle
fylkesdirektør
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Tertialrapport pr. 2. tertial 2012
Vedlegg
1. Rapportering på prosjekt 2. tertial
2. Rapportering på investeringsprosjekt 2. tertial
3. Status arbeidsoppdrag 2. tertial
4. Nøkkeltallsrapport låneportefølje og finansplasseringer
Bakgrunn for saken
Tertialrapporten er fylkesrådmannens offisielle rapportering til fylkestinget i henhold til
forskrift om kommunal og fylkeskommunal rapportering.
Prognose/budsjettavvik for året
Budsjettområde
Avvik ift. regulert budsjett
Frie inntekter og finansposter
- Rammetilskudd
kr 0 mill
- Skatt og inntektsutjevning
+ kr 14,5 mill
- Andre generelle statstilskudd
Balanse (+/- 0)
- Netto renter og avdrag
Balanse (+/- 0)
Rammeområdene
Premieutgifter pensjon (KLP og SPK)
Balanse (+/- 0)
Mva-komp. investeringer
+/- kr 0 mill
Tannhelsetjenester
Balanse (+/- 0)
Samferdsel, inkl. fylkesveger
- kr 7,0 mill
Opplæringstjenester
- kr 20 mill
Regional utvikling
Balanse (+/- 0)
Politisk styring og kontrollorganer
Balanse (+/- 0)
Administrasjon, fellestjenester og reserve
Balanse (+/- 0)
Samlet prognose
- kr 12,5 mill
- Positive premieavvik Spk (kr 22,4 mill) og Klp (kr 34,2 mill) er holdt utenfor prognosen
Tabellen viser et sammendrag av prognosene/avvikene for de enkelte deler av det regulerte
budsjettet.
Det største positive avviket er knyttet til økt skatt/inntektsutjevning på drøyt kr 11 mill utover
den oppjusteringen som ble gjort i forbindelse med 1. tertial.
De største negative avvikene er knyttet til samferdselstjenester (Økt) med kr 7 mill og
opplæringstjenester med kr 20 mill.
Avviket innen samferdsel forklares med høyere prisøkning på ny kontrakt med
Nettbuss/Borgbuss (kr 4,7 mill), ny kontrakt på spesialskyss (kr 1,5 mill) og lavere
billettinntekter (kr 1 mill) enn forutsatt.
Avviket innen opplæringstjenester forklares med økt antall lærekandidater i VTA-bedrifter (kr
6 mill), økte utgifter til teoriopplæring/prøvenemder for lærlinger (kr 3 mill),
fengselsundervisningen (kr 2 mill) og den fylkeskommunale grunnskolen (kr 5 mill).
For en nærmere forklaring vises det til omtalen under det enkelte rammeområdet.
Effekten av et positivt premieavvik, som anslås til drøye kr 50 mill, er holdt utenfor
prognosen.
Frie inntekter og finansposter
DRIFTSBUDSJETT - 1A
Beløp i mill kr
Fylkeskommunens frie inntekter
- Herav skatt på inntekt og formue 1)
- Rammetilskudd 2)
Andre generelle statstilskudd 3)
Sum frie disponible inntekter
Renteinntekter og utbytte 4)
Renteutgifter, provisjoner og andre finansutgifter
Avdrag på innlån til egne formål
Finansutgifter netto
Til fri disponibel avsetning
- Herav til dekning av tidligere års underskudd
Øvrige avsetninger
Bruk av fri disponibel avsetning
- Herav disponering av tidligere års overskudd
Bruk av øvrige avsetninger
Avsetninger netto
Til finansiering av utgifter i investeringsbudsjettet
Motpost avskrivninger
Regnskap
pr august
2011
1533,0
689,2
843,8
0,0
1533,0
103,1
30,8
0,5
71,8
154,7
0,0
Regnskap
Regulert
pr august Budsjett (RB)
2012
2012
1590,7
2416,1
723,7
1168,4
867,0
1247,7
0,0
9,3
1590,7
2425,4
88,9
101,5
33,0
67,4
0,0
65,8
55,9
-31,7
0,7
8,2
0,0
0,0
Vedtatt
Forbruk i %
Budsjett
av regulert b
2012
2012
2402,6
65,8
1154,9
61,9
1247,7
69,5
15,8
0,0
2418,4
65,6
124,0
87,6
67,4
48,9
65,8
0,0
-9,2
-607,9
30,0
0,0
0,0
0,0
175,5
131,8
34,6
0,0
34,6
0,0
36,6
0,0
-20,8
0,0
134,4
1760,0
-33,9
145,3
1825,9
-26,4
106,2
145,3
2459,3
-6,6
106,2
137,1
2446,7
1) Fylkesskatt
689,2
723,7
1168,4
1154,9
2) Rammetilskudd, innbyggertilskudd
Rammetilskudd, utgiftsutjevning
Skjønnstilskudd
Inntektsutjevning
743,0
749,6
1070,9
5,6
95,1
5,6
111,8
8,0
168,8
1070,9
0,0
8,0
168,8
0,0
0,0
9,3
15,8
82,5
20,6
67,5
21,4
67,5
34,0
90,0
34,0
Til fordeling drift
3) Rentekompensasjon
4) Utbytte fra Østfold Energiverk
Renteinntekter
128,6
0,0
74,6
Rammetilskudd, skatteinngang og inntektsutjevning
Pr august er følgende endringer i fylkeskommunens frie inntekter kjent:
Rammetilskudd:
Skjønnstilskudd:
Skatt
Inntektsutjevning:
Vedtatt budsj. 12
1 070,9
8,0
1 154,9
168,8
2 402,6
Regulert budsj. 12 Revidert anslag
1 070,9
1 070,9
8,0
8,0
1 168,4
1 178,3
168,8
170,4
2 416,1
2 427,6
Endring
0,0
0,0
9,9
1,6
11,5
I tertialrapporten pr 1. tertial ble skatteanslaget oppjustert med kr 14,9 mill basert på
opplysninger gitt i Kommuneproposisjonen 15. mai. Av dette ble kr 13,5 mill disponert
gjennom en oppjustering av det budsjetterte skatteanslaget, hvorav kr 6,5 mill ble brukt til
dekning av lavere rentekompensasjon og kr 7 mill til dekning av økte pensjonsutgifter.
I forbindelse med offentliggjøringen av skattetallene for august varsles det nå om at
skatteinngangen for fylkeskommunene viser en økning fra samme periode i fjor på hele 6,6%.
For Østfold fylkeskommune er veksten på 5,4% hensyntatt inntektsutjevningen, eller kr 11,5
mill utover det oppjusterte budsjettet.
For fylkeskommunene viser august alene en vekst på 60 pst. Forklaringen på denne veksten
skyldes en sterk økning i restskatter i år i forhold til august 2011. Dette har sammenheng med
tidligere likningsutlegg i år slik at mer av restskattene kommer inn i august mot at de i fjor
først kom i senere måneder. Derfor vil tallene ved utgangen av august overvurdere årets
skattevekst.
Fortsatt gjenstår de to store skattemånedene september og november og resten av
likningsoppgjøret for 2011. Derfor er samlet inngang på årsbasis fortsatt uviss. En ny
oppdatert prognose for 2012 vil foreligge fra staten ved fremleggelsen av statsbudsjettet for
2013. Skulle imidlertid den sterke veksten fortsette vil dette kunne bety merinntekter for
fylkeskommunene på nesten kr 500 mill utover oppjusteringen i Kommuneproposisjonen. For
Østfold sin del vil det kunne bety opp i mot kr 30 mill i økt skatt og inntektsutjevning.
Andre generelle statstilskudd
I det opprinnelige budsjettet for 2012 ble det forutsatt en utbetalt rentekompensasjon for
skolebygg og fylkesveier på kr 15,3 mill. I forbindelse med behandlingen av tertialrapporten pr
1. tertial ble dette nedjustert til kr 9,3 mill pga en vesentlig lavere Husbankrente enn
forutsatt.
Utbytte Østfold Energi
I tertial rapporten pr 1. tertial ble budsjettet nedjustert med kr 22,5 mill, slik at budsjettert
utbytte er på kr 67,5 mill. Nedjusteringen skjedde gjennom redusert avsetning til Regionalt
utviklingsfond.
Rente- og avdragsutgifter
Renteutgifter
Ved utløpet av 2. tertial 2012 hadde Østfold fylkeskommune et samlet lånevolum på kr 1,895
mrd. Av dette er kr 1,481 mill lånt i Kommunalbanken.
Låneporteføljens gjennomsnittsrente ligger på 3,38% ved utløpet av 2. tertial 2012. Slik den
korte renten utvikler seg forventes det at porteføljerenten vil falle i 3. tertial. Andelen lån
med fast rente vil utgjøre 47% av porteføljen ved kommende årsskifte. De resterende 53% av
låneporteføljen har flytende rente. Av de 49% av låneporteføljen som har flytende rente er
det inngått sikringskontrakter for ca 80%, noe som gjør at renteutgiften for denne delen av
låneporteføljen allerede er kjent for inneværende år. Gjennomsnittlig bindingstid i
låneporteføljen er 2,68 år. Fylkeskommunens vil ha en samlet låneportefølje på kr 1,824 mrd
ved kommende årsskifte.
Regulert budsjett
Regnskap pr. august Prognose
Avvik
kr 67,4 mill
kr 33,0 mill
kr 69,6 mill kr 2,2 mill
Avdrag
Pr. august er det ikke regnskapsført noe avdrag, dette skyldes at man ikke betaler avdragene
løpende, men i stedet avtaler innbetaling av beregnet avdrag med långiverne.
Regulert budsjett
kr 65,8 mill
Regnskap pr. august Prognose
kr 0,0 mill
kr 65,8 mill
Avvik
kr 0,0 mill
Budsjettert avdrag samsvarer med beregnet minimumsavdrag, inkl. ubrukte lånemidler.
Imidlertid ble det ved en feil tatt opp kr 5,1 mill for mye i nytt lån. Grunnen til dette er at
årets investeringer er finansiert med totalt kr 78,9 mill ved bruk av lånemidler, men bare kr
73,1 mill er nytt låneopptak. Fylkesrådmannen vil derfor foreslå at det betales et
ekstraordinært avdrag på kr 5,1 mill, slik at årets låneopptak blir i tråd med den vedtatte
finansieringen.
Ekstraordinært avdrag budsjetteres og utgiftsføres i investeringsbudsjettet.
Renteinntekter
Pr. august var det regnskapsført kr 21,6 mill i ordinære renteinntekter.
Regulert budsjett
Regnskap pr. august Prognose
Avvik
kr 34,0 mill
kr 21,6 mill
kr 36,0 mill kr 2,0 mill
Gjennomsnittlig saldo på konsernkontoen i perioden januar til august var kr 160,0 mill ekskl.
eksterne kortsiktige plasseringer. De eksterne plasseringene pr. august fremgår av tabellen
under:
Forvalter
Fond
Beløp
Andel %
Fondsforvaltning AS
Pluss Likviditet II
15,2
1,7
0,25
2,67
Fondsforvaltning AS
Pluss Obligasjon
31,9
3,6
1,60
4,15
Holbergfondene
Holberg OMF
45,7
5,1
0,25
3,05
48,0
5,4
1,00
4,69
KLP Fondsforvaltning AS KLP Obligasjon Global I
KLP Fondsforvaltning AS KLP Pengemarked
Durasjon Avkastning %
63,4
7,1
0,25
2,49
KLP Fondsforvaltning AS KLP Rentefond II
115,1
12,9
1,00
3,01
Nordea
Konsernkonto
109,8
12,3
0,00
2,75
Nordea
Nordea Likviditet III
81,4
9,1
0,25
2,96
Nordea
Nordea Likviditet Pluss
79,4
8,9
0,25
3,06
Nordea
Nordea Likviditet Pensjon
144,2
16,2
0,25
4,13
Nordea
Nordea Likviditet OMF
131,7
14,8
0,25
3,72
Storebrand
Storebrand Rente+
25,0
2,8
0,25
3,05
890,6
100,0
Totalt
3,36
Kapital til forvaltning pr 2. tertial var på kr 891 mill ned fra kr 1.022 mill ved starten av året. I
tillegg til midler på konsernkonto er midlene plassert i til sammen 11 rentefond.
Fondsplasseringene utgjør ca 88% av midlene.
Porteføljen har lav renterisiko ved at hele 86% av fondsplasseringene har gjennomsnittelig 3
måneders løpetid (til utløp/renteregulering).
Porteføljen har fortsatt lav/moderat kredittrisiko, ved at i overkanten av 84% er plassert i
fond som er klassifisert som BIS20 (dvs risiko på stat, kommune og finans). Om lag 10% er
plassert i fond med hovedsakelig norske rentepapirer, mens ca 6% er plassert i et fond med
adgang til utenlandske papirer sikret til norske kroner.
Med unntak av 2 fond (Klp Pengemarked og Pluss Likviditet II) gjorde alle fondene det bedre
enn innskuddsrenten på konsernkontoen. De to nevnte fondene er innløst i september.
Det understrekes at de plasserte midlene over er kortsiktig likviditet som ellers ville stått på
konsernkontoen. Midlene består lånemidler og fondsmidler som i sin helhet er disponert i
vedtatt budsjett og økonomiplan.
I forbindelse med ny forskrift for kommuner og fylkeskommuners finansforvaltning har
fylkesrådmannen utarbeidet en egen nøkkeltallsrapport for låneporteføljen og
finansplasseringene, som følger vedlagt.
Rammeområdene
DRIFTSBUDSJETT - 1B
Beløp i mill kr
Rammeområder - Netto driftsrammer
Premieavvik/ amortisering
Momskompensasjon - investeringer
Tannhelsetjenester
Samferdsel, inkl. Vegsjefen i Østfold
Videregående opplæringstjenester
Regional utvikling
Politisk styring og kontrollorganer
Administrasjon, fellestjenester og reserve
Sum fordelt til drift
Regnskap
pr august
2011
Regnskap
pr august
2012
Regulert
Vedtatt
Forbruk i %
Budsjett (RB) Budsjett (RB) av regulert b
2012
2012
2012
11,3
-39,0
56,5
241,3
929,0
36,5
13,3
89,1
13,9
-19,7
62,1
296,3
1 000,0
47,1
13,1
84,9
13,9
-31,7
94,5
468,2
1629,2
115,7
29,9
139,6
15,9
-31,7
94,5
461,4
1607,9
113,8
30,2
154,7
100,0
62,1
65,7
63,3
61,4
40,7
43,8
60,8
1337,8
1497,8
2459,1
2446,7
61,2
Lønns- og prisvekst generelt
Lønnsveksten i 2012 anslås nå til 4,1 pst mot 4,0 pst. i nasjonalbudsjettet for 2012, og det som
er lagt til grunn for 2012-budsjettet.
Pr dato melder flere virksomheter at det synes som om lønnsveksten ligger noe høyere enn
de sentrale forutsetningene. Ved en gjennomgang av lønnsbudsjetteringen kan det synes som
om det er blitt avsatt for lite til lønn, selv om virksomhetenes rammer har riktig nivå for
lønnsveksten. Fylkesrådmannen vil derfor be virksomhetene om en gjennomgang etter at
årets lokale forhandlinger er gjennomført.
Pensjonsutgifter
I budsjettet for 2012 ble det lagt til grunn satser på 40% og 18% for hhv. politikere og ansatte
tilknyttet pensjonsordningen i KLP, disse satsene er nå oppjustert til hhv 47% og 20%. I
forbindelse med behandlingene ble av 1. tertial ble virksomhetenes rammer styrket med kr 14
mill som en følge av dette. Pensjonsutgiftene skal således være i samsvar med budsjett.
Premieavvik/amortisering
Det var opprinnelig budsjettert med en tilbakeføring av tidligere års inntektsførte premieavvik
på kr 15,9 mill for 2012. I Ft-sak 20/2012 ble budsjettet nedjustert til kr 13,9 mill og bruken av
"pensjonsfondet" redusert tilsvarende. Det varsles pr 2. tertial ikke om avvik i tilknytning til
dette.
Foreløpige prognoser for årets premieavvik for Klp og Spk viser at premieaviket også i år vil bli
positivt, og i sum sannsynligvis på mer enn kr 50 mill (Spk kr 22,4 mill og Klp kr 34,2 mill).
Endelig premieavvik vil først bli endelig kjent i januar 2013.
Momskompensasjon investeringer
Det er regnskapsført kr 21,6 mill i momskompensasjon pr august. For 2012 er det budsjettert
med kr 31,7 mill i momskompensasjon, hvorav 60% eller kr 19 mill må benyttes til finansiering
av investeringsbudsjettet, resterende beløp er forutsatt tatt til inntekt i driftsregnskapet. Pga
av lavere fremdrift enn forutsatt kan det synes som om momskompensasjonen kan bli noe
lavere enn forutsatt. Dette vil kunne påvirke driftsresultatet, men utslaget er usikkert.
Politisk styring og kontrollorganer
Det forventes at rammeområdet går i balanse ved årets slutt.
Disposisjonspostene
Bruken av disposisjonspostene var ukjent når budsjettet ble vedtatt og disposisjonspostene er
lagt til rammeområdet politisk styring og kontrollorganer. Når bruken er kjent skal budsjettet
flyttes til det rammeområdet hvor aktiviteten er. Pr. august er denne disponeringen foretatt:
Utvalg/ komité, kommentar
Fylkesutvalget
Prosjektet Matfold
OKH
Søknad om OL i Oslo i 2022
Disp.
Vedtak Beløp kr Saldo pr
01.01.12
september
1 000 000
126/2012 100 000
900 000
1 000 000
AOF Fredrikstad Moss
AOF Sarpsborg, Halden og IØ
24/2012
100 000
62/2012
62/2012
75 000
75 000
750 000
SMK
Kulturminnearbeid i kommunene
Ishavskraft AS, 4 stk hurtigladere
1 000 000
Hæra naturreservat, tilrettelegging
15/2012
20/2012
150 000
250 000
45/2012
90 000
510 000
Administrasjon, fellestjenester og reserve
Det forventes at rammeområdet går i balanse ved årets slutt.
Opplæringstjenester
Prognosen for rammeområdet totalt sett er et merforbruk på inntil kr 20 mill ved utgangen av
året. Dette tilsvarer ca 1,2% av rammeområdets netto utgifter (vedtatt budsjett 2012).
Prognosen er knyttet til avvik på en rekke områder.
Fylkesrådmannen viser generelt til den økonomiske risikovurdering som ble gjort for
rammeområdet Opplæringstjenester inneværende år i årsbudsjettdokumentet for 2012, s.
33-56. Det ble her redegjort for usikre økonomiforutsetninger og mulige avvik på områdene
lærlingtilskudd, spesialundervisning og på Østfold fylkeskommunale grunnskole sitt
ansvarsområde.
Antall lærekandidater i VTA-bedrifter (varig tilpasset arbeid) har økt kraftig det siste året.
Dette er et satsningsområde, men budsjettet for 2012 har ikke tatt tilstrekkelig høyde for
denne økningen og merforbruket her kan bli inntil kr 6 mill.
Utgiftene til teoriopplæring for lærlinger og prøvenemder har de siste årene ikke blitt
tilstrekkelig justert for økning i antall lærlinger og lønnsøkning. Disse postene vil totalt kunne
gi et merforbruk på kr 2,5-3 mill.
På grunn av en omlegging i tildelingssystemet for midler til Kriminalomsorgen vil denne
tjenesten, tross bruk av fondsmidler, gi et merforbruk på ca kr 2 mill. Denne omleggingen har
vært en utfordring for flere fylkeskommuner og har vært tatt opp med fylkesmannen i
Hordaland som er ansvarlig for ordningen.
Postene for videreutdanning for lærere, vurdering for læring og utdanningsvalg ligger også an
til overskridelser. Østfold fylkeskommune får tildelt øremerkede midler til disse
satsningsområdene, men er forpliktet til å bidra med egne midler for at det sentrale
tilskuddet skal kunne utløses.
Østfold fylkeskommunale grunnskole melder om merforbruk på ca kr 4,5- 5 mill. Avviket
skyldes økte refusjonsutgifter i forbindelse med elever plassert i kommunale grunnskoler og
reduserte refusjonsinntekter fra andre fylkeskommuner for elever plassert i Østfold. I
grunnskolens budsjettkommentarer for 2012 ble det påpekt at budsjettrammen for 2012 med
stor sannsynlighet ville sprekke. Det er en generell usikkerhet rundt hvor mange elever som
barnevernet plasserer på institusjon i Østfold, hvor mange av dem som kommer fra andre
fylker, og hvor mye hver elev vil koste. ØFG har pr i dag ingen mulighet for å kunne dekke inn
det forventede underskuddet lokalt, da bare 7 – 8 % av det totale budsjett går til drift, resten
er bundet opp i lønnsmidler og kjøp av tjenester fra kommuner/fylker.
De videregående skolene rapporterer stort sett om kontroll på de fleste områder, men det er
fortsatt en utfordring å få utgiftene til spesialundervisning og særskilt tilpasset opplæring i
balanse innenfor de budsjettmessige rammer. Økende andel elever med sammensatte
vansker er fortsatt en utfordring. Fra enkelte skoler meldes det også at bemanningen må økes
av sikkerhetsmessige årsaker. Situasjonen for Borg vgs er særlig utfordrende. Skolen melder
om et betydelig merforbruk som i det alt vesentligste er knyttet til spesialundervisning og
skolens forsterkede avdeling for elever med store og sammensatte funksjonsnedsettinger,
multifunksjonshemninger og store utageringer. Fylkesrådmannen har over tid arbeidet
sammen med skolen om disse utfordringene og dette arbeidet fortsetter.
Fylkesrådmannen vil følge situasjonen, både ute på skolene og sentralt, frem mot årets slutt
og iverksette nødvendige tiltak for å holde utgiftsnivået nede. Blant annet vil de skolene som
pr i dag ser ut til å ende med merforbruk bli innkalt til økonomimøter. Det vurderes dessuten
fortløpende innsparingstiltak på de sentrale postene.
Tannhelsetjenester
Det forventes balanse for Tannhelsetjenesten.
Regional utvikling
For rammeområdet, med unntak av lønnspostene, forventes det tilnærmet balanse for året. Pr
dato er det store forskyvninger i både inntekter og utbetalinger av tilskudd. Dette vil jevne seg
ut ved årsslutt.
Når det gjelder merforbruk lønn, er det igangsatt arbeid for å se hva dette skyldes.
Fylkesdirektøren vil følge utviklingen nøye.
Regional utviklingsfond
Regionalfondet
Beløp i mill. kr
Bevilget til regionalfondet totalt
260,3
Vedtatt brukt fra regionalfondet
-207,6
Reserverte poster, se oversikt under
Midler til disposisjon
Reserverte poster
-49,4
3,3
Beløp i mill. kr
Fylkesscene
20,3
Borgarsyssel
9
Bussmetro i Moss
2
Centre of Expertise, Halden
1
Regionalpark Haldenkanalen
1
Grunnloven 200 år
Kulturminneprogram Østfold
Utviklingsavtaler med kommuneregionene
Infragreen, medfinansiering
1,3
1
5
0,3
Kompetanseoffensiven 2015
4
Opplevelsesprogrammet
Interreg, Prosjektutvikling om medfinanansiering ØFK + EUprogrammer
Bredbåndssatsing
2
Sum midler reservert pr 31.08.12
1
1,5
49,4
Inkubator Halden er innvilget tilskudd med kr 1.000.000 i 2012 til prosjektet NCE Smart
Energy Markets, jfr. FU-sak 36/2012. Midlene ble avsatt i Regionalt utviklingsfond i
forbindelse med behandling av økonomiplanen for 2012-2015. Midlene er utbetalt i 2012.
Borg Innovasjon og Inkubator Halden er innvilget tilskudd hver med kr 500.000 til drift av
inkubatortjenesten i 2012, jfr. FU-sak 35/2012. Midlene er dekket over Statlige Regionale
Utviklingsmidler (post 551.60), og er utbetalt i 2012. Kommunal- og Regionaldepartementet
presiserer imidlertid i sitt tildelingsbrev til fylkeskommunene for 2012 at fylkeskommunene
ikke har anledning til å gi støtte til inkubatorer som ikke er tatt opp i SIVA’s
inkubatorprogram, uten å notifisere slik støtte i ESA. Fylkeskommunene kan imidlertid bruke
egne midler til slik støtte, innenfor reglene for bagatellmessig støtte.
På en andre siden har fylkeskommunen anledning til å gi støtte til NCE-prosjekter fra de
statlige 551.60 midlene.
For ikke å komme i konflikt med KRD sitt krav og for å unngå en lang og arbeidskrevende
prosess med ESA-godkjenning av et relativt lite tilsagn, så gjøres følgende omdisponeringer:
Tildeling av kr 1.000.000 fra regionalfondet til NCE v/ Inkubator Halden endres til tildeling til
Borg Innovasjon og Inkubator Haldens inkubatortjenester, med kr 500.000 på hver
Tildeling av 2x kr 500.000 fra 551.60 posten til Borg Innovasjon og Inkubator Halden endres til
tildeling til NCE v/Inkubator Halden med kr 1.000.000
Samferdsel
Fylkesvegene
Driftssiden er noe under budsjett på grunn av etterslep i fakturering fra leverandører.
Driftsbudsjettet forventes å være i balanse.
Kollektivtrafikk
Resultatet pr august 2012 viser at området er på budsjett. Dette gir et noe feil bilde da
kostnadsfordelingen ikke er lineær. ØKT har også etterslep på kostnader og inntekter.
Skolen ferieavvikling påvirker tjenesteproduksjonen slik at 2 tertial har en lavere
kostnadsandel.
Prognosen for året gir et forventet overforbruk på ca kr 7 mill uten korrektive tiltak.
Usikkerheten fremkommer både i årsbudsjettet for 2012 og i økonomiplan 2013-2016.
Dette er begrunnet med en høyere prisøkning i vår kontrakt med Nettbuss/Borgbuss som ble
5,4 % mot forutsatt 2,8 % som anslås til ca kr 4,7 mill.
Ny kontrakt spesialskyss til elever i grunnskole og videregående skole gir også en øket kostnad
på ca kr 1,5 mill.
Billettinntektene er stabilisert og forventes å ligge ca kr 1 mill under budsjett. Flexx som ble
satt i drift i juni 2012 har foreløpig ikke gitt ønskede besparelser.
Tiltak
Tett oppfølging av effektiviteten i spesialskyss. Fortsatt satsing på utvikling av Flexx konseptet.
Streng kostnadskontroll med månedlig regnskapsoppfølging.
Investeringer
Det er heller ikke pr 2. tertial varslet om overskridelser. Fylkesrådmannen vil allikevel peke på
at rammen for flere av de igangsatte investeringsprosjektene er trange, uten at det av den
grunn er meldt om overskridelser.
Fylkevegene
På investering forventes et merforbruk på kr 8 mill på grunn av at en viss del av
eiendomssalgene og refusjonsoppgjørene på Kråkerøyprosjektet først vil bli realisert neste år.
Erfaringsmessig vil det også kunne oppstå forsinkelser med tilhørende mindreforbruk i noen
av de øvrige prosjektene i løpet av høsten. Statens vegvesen finner det derfor ikke riktig å
innstille noen av de oppstartede prosjektene for øyeblikket.
Følge opp fremdrift og kostnader tett utover høsten med tanke på å oppnå et
regnskapsresultat mest mulig i tråd med disponible investeringsmidler. Påskynde prosessen
for eiendomssalg og refusjonsoppgjør på Kråkerøyprosjektet.
Kalnes vgs - bygningsmessige tilpasninger
I Fu-sak 2012/5698 behandlet fylkesutvalget behovet for bygningsmessige tilpasninger for at
skolen skulle kunne ha et tilbud klart til skolestart, samt finansieringen av tilpasningene.
Finansieringene ble i saken primært hentet innenfor poster fylkesrådmannen har fullmakt til å
disponere:
Fra rammebevilgning til HMS-tiltak: kr 1,2 mill
Fra rammebevilgning arealeffektivisering: kr 0,5 mill
Fra Kalnes' driftsbudsjett: kr 1,0 mill
I tillegg foreslo fylkesrådmannen å omdisponere kr 1,3 mill fra posten for tilpasning av nye
lokaler for Østfold fylkeskommunale grunnskole da disse ikke vil komme til anvendelse
inneværende år. Denne omdisponeringen krever fylkestingets godkjenning, og skulle derfor
innarbeides i 2. tertialrapport.
I ettertid viser det seg at det ikke er mulig å omdisponere kr 1,3 mill fra posten for
tilpasninger av nye lokaler for Østfold grunnskole. Fylkesrådmannen foreslår derfor at de kr
1,3 mill finansieres ved ubrukte lånemidler, og at restmidler fra tilpasning av de angitte
lokalene trekkes inn ved årslutt.
Fylkesrådmannens vurdering
Selv etter august er prognosene i rapporten beheftet med stor usikkerhet. Flere virksomheter
varsler om høyere lønnsutgifter enn forutsatt, selv om det totale lønnsbudsjettet til
fylkeskommunen er i tråd med forutsetningene. Fylkesrådmannen foreslår derfor ingen
budsjettendringer/styrkinger knyttet til lønnsbudsjettet, men har bedt
fylkesdirektører/direktører om å følge opp og iverksette tiltak om nødvendig. I tillegg vil han
be virksomhetene om en ekstrarapportering når årets lønnsoppgjør er effektuert.
Skatteinntektene viser fortsatt høy vekst, og fylkeskommunene kan komme til å få hele kr 500
mill i merinntekter utover det som ble lagt til grunn i Kommuneproposisjonen. For Østfold
fylkeskommune kan dette bety opp i mot kr 30 mill i økt skatt og inntektsutjevning. Dette
anslaget er imidlertid så usikkert den faktiske inngangen pr august er lagt til grunn for den
angitte prognosen.
For øvrig foreslås det at tidligere tildelte midler fra regionalfondet til NCE tildeles Borg
Innovasjon og Inkubator Halden, mens NCE i stedet får midler fra posten for Statlige
Regionale Utviklingsmidler (551.60 posten). Slik at man ikke kommer i konflikt med KRD sitt
krav og for å unngå en lang og arbeidskrevende prosess med ESA-godkjenning av et relativt
lite tilsagn. Endringen er ikke av prinsipiell betydning, men fremmes for fylkestinget for at
endringen skal være formelt godkjent.
Avslutningsvis foreslås det å fullfinansiere de bygningsmessige tilpasningene på Kalnes vgs.
Ved å benytte tidligere års ubrukte lånemidler i stedet for å omdisponere andre midler. Dette
reduserer usikkerheten knyttet til hvilke tilpasninger som må gjøres i de nye lokalene til den
fylkeskommunale grunnskolen.
Fylkesrådmannens forslag til innstilling
1. Tertialrapporten pr august tas til orientering
2. Tildeling av kr 1.000.000 fra regionalfondet til NCE v/ Inkubator Halden endres til tildeling
til Borg Innovasjon og Inkubator Haldens inkubatortjenester, med kr 500.000 på hver
3. Tildeling av 2 x 500.000 fra posten for Statlige Regionale Utviklingsmidler til Borg
Innovasjon og Inkubator Halden endres til tildeling til NCE v/Inkubator Halden med kr
1.000.000
4. For mye opptatt lån i 2012 nedbetales med ekstraordinært avdrag på kr 5,1 mill
5. Bygningsmessige tilpasninger Kalnes vgs finansieres som følgende:
 Fra rammebevilgning til HMS-tiltak: kr 1,2 mill
 Fra rammebevilgning arealeffektivisering: kr 0,5 mill
 Fra Kalnes' driftsbudsjett: kr 1,0 mill
 Tidligere års ubrukte lånemidler: kr 1,3 mill
Sarpsborg, 28. september 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Hans Jørgen Gade
økonomidirektør
Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2012/2977
52138/2012
212
Sidsel Marie Schade
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Fylkestinget
Møtedato
17.10.2012
25.10.2012
Utvalgssaksnr.
144/2012
85/2012
Avslutning av gamle investeringsprosjekter
Vedlegg
1. Oversikt over gamle investeringsprosjekter til avslutning
2. Revisjonsuttalelse til avslutning av gamle investeringsprosjekter i Østfold
fylkeskommune
Bakgrunn for saken
Kommunal- og regionaldepartementet (KRD) har i brev av 7.april 2010 presisert forhold
knyttet til budsjettering og regnskapsføring av investeringer herunder avslutning av
investeringsregnskapet. Disse presiseringer har sin bakgrunn i departementets tolking av
kommuneloven samt tilhørende forskrifter.
Kommunal- og regionaldepartementet har i løpet av 2011 også utarbeidet en veileder for
behandling og avslutning av investeringsregnskapet. Veilederen er utarbeidet for å bidra til
god praksis, og for å fremme løsninger for god økonomiforvaltning i samsvar med regelverket.
Som en del av denne veilederen er det flere presiseringer knyttet til avslutning av
investeringsprosjekter.
Østfold fylkeskommune har også i sine interne retningslinjer egen rutine for avslutning av
investeringsprosjekter. Denne rutinen beskriver at prosjekter med en ramme på mer enn kr 5
mill skal sluttbehandles i fylkestinget. Over en periode har denne oppgaven blitt prioritert
ned, og det vil derfor i denne saken være mange prosjekter som avsluttes samtidig.
Akershus og Østfold fylkesrevisjon skal i henhold til rutine også avgi en redegjørelse til det
enkelte prosjekt som sluttbehandles politisk. Som en konsekvens av at mange prosjekter
avsluttes samtidig, og mange av disse er eldre prosjekter har administrasjonen i samarbeid
med Akershus og Østfold fylkesrevisjon gjennomgått de prosjekter som fremlegges for
sluttbehandling.
Fakta
Arbeidet som er gjennomført er gjort i samarbeid med Akershus og Østfold fylkesrevisjon.
Alternative fremgangsmåter har blitt drøftet, og metodikk har vært diskutert.
Reviderte regnskap med tilhørende politisk behandling for de ti siste år har blitt benyttet som
grunnlag for atbeidet. Kontroll av grunnlaget av data har blitt foretatt. Dette danner grunnlag
for vedlegg i denne saken. Det er utarbeidet en oversikt som viser prosjektets ansvar og navn,
bevilget ramme, medgått beløp og mer- eller mindreforbruk på det enkelte prosjekt. Det
avlegges ikke separate detaljerte regnskap pr. prosjekt. Her vises til behandlede regnskap for
det enkelte år. Prosjekter hvor både bevilget ramme og forbruk er under kr 5 mill vises ikke.
Det er viktig å bemerke at prosjekter som har hatt merforbruk, har disse blitt dekket i
forbindelse med avslutning av regnskapet for det enkelte år.
Ved avslutning av prosjektene fremkommer ubenyttede midler fra flere prosjekter. Disse
midlene er i all vesentlighet ubenyttede lånemidler eller ubenyttede fondsmidler. Ubenyttede
lånemidler kan kun benyttes til investeringer, eller til ekstraordinær nedbetaling av lån.
Ubenyttede investeringsmidler kan kun benyttes til investeringer i henhold til vedtak eller de
kan tilføres generelt investeringsfond. Dette i påvente av bevilgninger til spesifikke
investeringsformål.
Mindre prosjekter som ikke er nevnt i vedlegg til denne saken ansees alle som avsluttet, og
eventuelle restmidler er trukket inn.
I henhold til veileder fra Kommunal- og regionaldepartementet skal fylkeskommunens
ubrukte lånemidler ved utgangen av det enkelte år tilnærmet være lik de midler som bevilges
på nytt i politisk sak det påfølgende /enkelte år.
Vedlagt følger en felles uttalelse fra Akershus- og Østfold fylkesrevisjon til de avsluttede
byggeregnskapene.
I vedlegg til denne saken er det ett prosjekt som fremkommer som avsluttet, men som senere
har fått en bevilgning. Dette gjelder utbygging av Mysen videregående skole. Her ble midler
feilaktig inntrukket i politisk sak 21/2012 – Investeringsregnskap 2012 , overføring av midler
fra 2011 , og ny bevilgning ble gitt ved behandling av tertialrapport sak 28/2012.
Likeledes ble byggeprosjektet «Solbergtårnet» avsluttet i 2011 med et merforbruk.
Prosjektets regnskap ble avsluttet ved at deler av merforbruket ble ført som fordring på
kommunene Fredrikstad og Sarpsborg. Sluttoppgjør merforbruk vil bli dekket gjennom å
benytte deler av de frigjorte midler i denne saken. Fylkesrådmannen vil komme tilbake til
fylkestinget med dette i forbindelse med saldering av investeringsregnskap i desember 2012
Fylkesrådmannens vurdering
Avslutning av investeringsprosjekter er tidkrevende, og i mange tilfeller er det vanskelig å
fastslå når et prosjekt er ferdig. Både fysisk ferdig, og hvor alle økonomiske forpliktelser er
ferdig behandlet, samt at garantiperioden er utløpt. Ny veiler bidrar til at dette tidspunktet er
klarere definert. Det er iverksatt administrative tiltak slik at avslutning av investerings prosjekter vil bli behandlet fortløpende. Etterslep i samme omfang som i denne saken vil
derfor ikke skje i fremtiden.
Fylkesrådmannen ser det som positivt at midler frigjøres og kan benyttes til andre
investeringsformål, eller som ekstraordinær nedbetaling av lån. Bruk av frigjorte midler
behandles ikke i denne saken.
Fylkesrådmannens forslag til innstilling
Vedlagte oversikt over investeringsprosjekter datert 20.09.12 tas til orientering.
Ubrukte lånemidler på kr 19 950 906,- frigjøres og tilføres konto ubrukte lånemidler avsluttede
prosjekter.
Ubrukte investeringsfond på kr 15 806 141,- frigjøres og tilføres generelt investeringsfond.
Sarpsborg, 21. september 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Hans Jørgen Gade
økonomidirektør
Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2012/5875
42657/2012
Hans Jørgen Gade
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Fylkestinget
Møtedato
17.10.2012
25.10.2012
Utvalgssaksnr.
145/2012
86/2012
Endring og oppdatering av Østfold fylkeskommunes finansreglement
Vedlegg
1. Finansreglement for Østfold fylkeskommune.
Bakgrunn for saken
Fylkestinget har i Ft-sak 1747/2009 behandlet og vedtatt reglement for Østfold
fylkeskommunes finansforvaltning. Fylkesrådmannen har foretatt en gjennomgang av
fylkeskommunens finansforvaltning og legger fram et revidert forslag til et oppdatert
finansreglement, se eget vedlegg.
Hensikten med et finansreglement er å vedta målsettinger, strategier og rammer.
Det fremlagte reglementet bygger bl.a. på følgende:
• Kommunelovens § 52
• Kommunal- og regionaldepartementets forskrift for kommuner og fylkeskommuners
finansforvaltning, datert 9. juni 2009 (virkning fra 1. juli 2010)
• Tidligere finansreglement, regler og instrukser knyttet til kommunens finansforvaltning
Forskrift om kommuner og fylkeskommuners finansforvaltnings §2 sier at reglementet skal
vedtas minst en gang i hver kommunestyre- og fylkestingsperiode.
Fakta
Kravet om at fylkeskommunen skal ha eget finansreglement er hjemlet i Kommunelovens § 52
Finansforvaltning:
”1. Kommunestyret og fylkestinget skal selv gi regler for kommunens eller fylkeskommunens
finansforvaltning.
2. Departementet kan i forskrift gi nærmere regler om disposisjoner som innebærer finansiell
risiko.
3. Kommuner og fylkeskommuner skal forvalte sine midler slik at tilfredsstillende avkastning
kan oppnås, uten at det innebærer vesentlig finansiell risiko, og under hensyn til at kommunen
og fylkeskommunen skal ha midler til å dekke sine betalingsforpliktelser ved forfall.”
Av forskrift om kommuners og fylkeskommuners finansforvaltning fremgår det at reglementet
skal omfatte forvaltningen av fylkeskommunens midler og gjeld, herunder:
• Forvaltning av ledig likviditet og andre midler beregnet for driftsformål
• Forvaltning av langsiktige finansielle aktiva (midler utover de som er beregnet på
driftsformål)
• Forvaltning av gjeldsporteføljen og øvrige finansieringsavtaler
Innholdsmessig skal reglementet minimum angi formålet med forvaltningen, rammer og
begrensninger for forvaltningen av de ulike forvaltningstyper, herunder tillatt risikonivå
gjennom angivelse av hvordan midler skal fordeles på ulike aktiva.
I tillegg skal innholdet i statusrapporteringen for finansforvaltningen omtales, og
fylkesrådmannen skal minst to ganger i året legge fram rapporter for kommunestyret eller
fylkestinget som viser status for finansforvaltningen. I tillegg skal fylkesrådmannen etter årets
utgang legge fram en rapport for kommunestyret eller fylkestinget som viser utviklingen
gjennom året og status ved utgangen av året.
Forhold som bør være med i slike rapporter er:
• Oversikt over plasseringer i bank, rentepapirer og andeler i rentefond
• Avkastning, løpetid og varighet (durasjon)
• Oversikt over låneporteføljen med gjennomsnittlig rente og varighet (durasjon)
• Oversikt over varighet (durasjon) for netto finansporteføljen
• En vurdering av resultatene av finansforvaltningen i perioden målt mot definerte
målstørrelser (referanseindekser)
Fylkestinget skal la uavhengig kompetanse vurdere om finansreglementet legger rammer for
en finansforvaltning som er i tråd med kommunelovens regler og reglene i denne forskrift.
Nærmere om Østfold fylkeskommunes finansreglement og de foreslåtte
endringene
Fylkesrådmannens forslag til nytt finansreglement erstatter tidligere regler og instrukser som
er utformet og fastsatt over tid. I all hovedsak videreføres dagens strategier med hensyn til
kommunens finansforvaltning.
Innarbeidede endringer er knyttet til bl.a. følgende:
• Målsettingen for forvaltningen er forenklet og tydeliggjort
•
•
•
•
•
Muligheten til å kunne benytte renteopsjoner og rentefutures som
sikringsinstrumenter er tatt vekk
Skal-kravet om månedlig likviditetsprognose er endret til bør (likviditeten følges opp
ukentlig, i perioder daglig)
Tillatte fondsalternativer og plasseringsrammer er beskrevet ihht til
Verdipapirfondenes bransjestandarder på tabellform, og ikke som tidligere verbalt.
Det er gjort åpning for å plassere i internasjonale obligasjonsfond, forvaltet i Norge og
i norske kroner.
Ellers så er det gjort noen mindre tekstlige endringer, slik at teksten skal være mer
konsistent og sammenfallende med de overordnede målsettingene for forvaltningen.
I sum skal disse endringene bidra til at fylkeskommunen skal få et helhetlig og samlet
reglement for finansforvaltningen.
Vesentlig finansiell risiko
Gjennom gjeldende finansforskrift er prinsippet om at kommuner og fylkeskommuner skal
unngå vesentlig finansiell risiko ytterligere forsterket. Da dette begrepet ikke er nærmere
konkretisert av departementet, må fylkestinget selv fastsette hvor stor risiko fylkeskommunen
er villig til å påta seg. Dette konkretiseres gjennom fastsettelse av reglementet for
finansforvaltning.
Basert på fylkeskommunens samlete økonomiske situasjon (inkludert fylkeskommunens frie
midler som kan betraktes som en finansiell buffer), er det fylkesrådmannens vurdering at
kommunen pr. dato ikke vil utsette seg for vesentlig finansiell risiko ved å vedta det foreslåtte
finansreglement. Det er likevel slik at fylkesrådmannen fortløpende vil vurdere
finansreglementet i lys av fylkeskommunens økonomiske situasjon og foreslå endringer i
finansreglementet dersom dette anses påkrevd.
Kvalitetssikring av reglementet
I KRDs forskrift § 5 fremkommer det at en uavhengig instans med kunnskap om
finansforvaltning skal kvalitetssikre finansreglementet. Fylkeskommunen har benyttet
Finansinnkjøp AS v/Steinar Mørch-Olsen og Alpha Formuesforvaltning v/Terje Nielsen til
denne kvalitetssikringen. I tillegg har Akershus og Østfold fylkesrevisjon hatt reglementet
til gjennomsyn.
Fylkesrådmannens vurdering
Av reglementets hovedmålsetting for fylkeskommunens finansforvaltning fremgår det at den
skal sikre en stabil finansiering av fylkeskommunens virksomhet. Det primære mål skal være å
sikre at fylkeskommunen til enhver tid er likvid og lite eksponert for risiko. Fylkeskommunen
skal ha en lav risikoprofil med fokus på å redusere i hvilken grad svingninger i
finansmarkedene vil påvirke fylkeskommunens finansielle stilling. Innenfor de begrensninger
som følger av finansreglementet, skal fylkeskommunen søke å oppnå lavest mulig
lånekostnader på sin gjeld samt god avkastning på den plasserte kapital.
I praksis betyr dette at det viktigere å unngå tap knyttet til fylkeskommunens plasseringer av
overskuddslikviditet, enn å få den høyeste avkastningen. Videre betyr det at lave og
forutsigbare lånekostnader over tid er viktigere enn bare å ha den lavest mulig lånekostnaden.
Det eksisterende reglementet har i så måte tjent fylkeskommunen godt, noe også erfaringene
knyttet til finanskrisen viser. Det foreslås derfor ingen endringer i reglementet som vil endre
fylkeskommunens risikoprofil.
Fylkesrådmannen vil også påpeke at, slik det fremgår av tertialrapportene, selv om
fylkeskommunen har store beløp til forvaltning kan ingen av disse defineres som egnet for
langsiktige plasseringer i aksjemarkedet (tidshorisont på mer enn 5-7 år), da disse er
disponert i løpet av økonomiplanperioden. Skulle situasjonen tilsi det, vil rammer for slik
forvaltning bli fremmet i egen sak, jfr pkt 4.3 i det fremlagte reglementet.
Fylkesrådmannens forslag til innstilling
1. Det fremlagte finansreglementet vedtas
2. Fylkesrådmannen gis fullmakt til å utarbeide de nødvendige retningslinjer og rutiner
Sarpsborg, 21. september 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Hans Jørgen Gade
økonomidirektør
Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2012/7717
53721/2012
Marianne B. Svendsen
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Fylkestinget
Møtedato
17.10.2012
25.10.2012
Utvalgssaksnr.
146/2012
87/2012
Innkjøpsstrategi og innkjøpsreglement for Østfold fylkeskommune
Vedlegg
1. Innkjøpsstrategi for Østfold fylkeskommune for perioden 2013 – 2017
2. Vedlegg til innkjøpsstrategi for Østfold fylkeskommune, Nåsituasjon 2012
3. Reglement for anskaffelser i Østfold fylkeskommune
Bakgrunn for saken
Saken gjelder ny virksomhetsovergripende styring av Østfold fylkeskommunes anskaffelser
ved å innføre en anskaffelsesstrategi for perioden 2013-2017, samt presiseringer av
innkjøpsreglementet.
Bakgrunnen for å implementere en overgripende anskaffelsesstrategi er for å forbedre
styringen, øke kvaliteten, bedre effektiviteten og sikre større måloppnåelse for
fylkeskommunen, gjennom offentlige anskaffelser. Østfold fylkeskommune anskaffer varer,
tjenester, bygg og anlegg for inntil 800 millioner kroner per år (driftsregnskapet), som
innebærer et stort potensiale for påvirkning men også til forbedring.
En anskaffelsesstrategi vil gi klarere målsetninger som gir en mer felles overordnet praksis
gjennom virksomheten, som igjen bidrar til større måloppnåelse. Målene i strategien leder til
tiltak som sikrer en riktig prioritering av oppgaver og ressurser for å nå målsetningene.
Tiltakene gir muligheter for kontroll, mål og resultatstyring, som vil sikre effektivitet og
forbedringer av fylkeskommunens anskaffelser over tid.
Betydningen av anskaffelsesstrategi er forankret gjennom lov og beste praksis. Det er
ettertrykkelig poengtert i Stortingsmelding nr 36. Det gode Innkjøp, hvor det står «Det må
utarbeides mål og strategier for innkjøpsarbeidet».
Fylkeskommunen vil derfor med implementering av en anskaffelsesstrategi i større grad enn
tidligere kunne styre, forbedre og effektivisere anskaffelsesarbeidet slik at det samlet sett i
størst mulig grad bidrar til fylkeskommunens måloppnåelse.
OM ANSKAFFELSESSTRATEGIEN
Lov og forskrift om offentlig anskaffelser regulerer anskaffelsesområdet med tilhørende
prosedyrer ved å sikre sunne markedsmessige prinsipper og hindre unødig offentlig
ressursbruk og uetisk/korrupsjonslignende adferd i forbindelse med offentlig anskaffelser.
Oppmerksomheten rundt offentlige anskaffelser har de senere år vært økende både hos
offentlige myndigheter og leverandører til det offentlige. Det er viktig for tilliten til Østfold
fylkeskommune som innkjøper at organisasjonen har en aktiv tilnærming til området og at det
arbeides aktivt for å sikre overholdelse av de lover og regler som regulerer fylkeskommunens
anskaffelser.
Strategien er laget med utgangspunkt i en kartlegging og analyse av nåsituasjonen på
anskaffelsesområdet i fylkeskommunen. Analysen omhandler økonomi, rammebetingelser
(lov og forskrift om offentlige anskaffelser, miljø- og samfunnsansvar, virksomhetens
omdømme), overordnede målsetninger, roller og ansvar, strategisk og operasjonell
innkjøpsprosess, systemer og teknologi, samt organisasjons- og kompetanseutvikling.
Resultatene av analysen gir grunnlag for å si noe om hvor det er mulig å foreta forbedringer
på innkjøpsområdet og på hvilke områder forbedringspotensialet er størst.
Kartlegging av nåsituasjonen og den økonomiske analysen viser at fylkeskommune har en
betydelig andel kjøp uten avtale. Det er grovt anslått til 21 millioner kroner ved økt
samordning og økt etterlevelse av regelverk og reglement. Bakgrunnen for tallet er en
beregnet besparelse på inntil 5 % ved reforhandling av eksisterende avtaler, nærmere 5% på
avtalelojalitet (dvs kjøpe under etablert rammeavtale med gode rabatter ) og inntil 6 % på nye
avtaleområder.
Fylkeskommunen har ca 50 avtaleområder som ikke er dekket av avtaler. Det er etablert
rammeavtaler innenfor flere avtaleområder (30 stk ) og mange avtaleområder er under arbeid
( 40 stk ). Østfold fylkeskommune har allikevel et stort etterslep på samordning og
utarbeidelse av rammeavtaler og det er beregnet at fylkeskommunen samlet har behov for å
samordne 110 avtaleområder. Rammeavtaler har en løpetid på maksimum 4 år og det tar 4 –
6 måneder å fremforhandle en avtale, basert på erfaringer.
Oversikten over antall leverandører og fakturaer viser at det sannsynligvis er mange som
foretar kjøp utenfor de inngåtte rammeavtalene og dermed ikke har vært gjort til gjenstand
for en innkjøpskonkurranse som kunne påvirket pris, kvalitet og miljø- og samfunnskrav i
gunstig retning. På bakgrunn av dette har vi stilt spørsmål ved om vi får optimalt ut av det
arbeidet som gjøres i tilknytning til innkjøp. Mange anskaffelser skjer utenom rammeavtale
og utgjør også brudd på anskaffelsesregelverket.
Kjøp som foretas under etablerte rammeavtaler vil frigjøre tid i virksomhetene ved at de
slipper å foreta anskaffelsesprosesser selv, og tid kan brukes til tjenesteproduksjonen.
Innføring av elektroniske handelssystemer vil kunne medvirke til økt lojalitet til de sentrale
rammeavtaler og ha som sannsynlig effekt at tidsbruken knyttet til behandlingen av den
enkelte faktura vil reduseres. Østfold fylkeskommune vil ved implementering av nytt ERP
system, vurdere å innføre e-handel.
Det er et stort potensiale i å samordne og øke antall rammeavtaleområder. En slik satsing vil
bidra til å effektivisere anskaffelsene og redusere fylkeskommunens kostnader. Det viktigste
arbeidet fylkeskommunen må prioritere innenfor anskaffelsesområdet i tiden fremover er
derfor økt avtaledekning.
På bakgrunn av ovennevnte er det i strategien foreslått mål med tilhørende tiltak i den
hensikt å oppnå en økt bruk av de inngåtte rammeavtaler. Blant annet er det foreslått å
gjennomføre interne kurs/seminarer for ledere/ andre med ansvar for å gjennomføre innkjøp.
Samt oppfordre virksomhetene til å redusere antall innkjøpere ved de ulike enheter.
I tillegg til økt avtaledekning og regeletterlevelse er forbedring av anskaffelsesprosessene, av
rutiner og praksis, et hovedfokus. I den overordnede målsetningen i den foreslåtte strategien
er det satt som mål at fylkeskommunens innkjøp skal være både miljø- og kostnadseffektive.
Ved dette er det ønsket å synliggjøre at det er et viktig mål at det oppnås en miljøeffekt ved
det arbeidet som utføres i våre innkjøpsprosesser. Det stilles i dag miljøkrav ved de fleste
sentrale rammeavtaler. Det er imidlertid svært viktig at kompetansen på dette området
utvikles videre. Det å stille miljøkrav i offentlige innkjøpsprosesser vil være et viktig
virkemiddel i arbeidet med å redusere klimagassutslipp/ sikre en bærekraftig utvikling. Ved å
gjøre dette vil vi kunne påvirke markedet til å konkurrere om å bli best ikke bare på pris men
også på evnen til å ta hensyn til miljøet. Så langt det er mulig må det stilles miljøkrav i alle
anbudskonkurranser. Det må i økende grad beregnes og evalueres på hvilke
livssykluskostnader et innkjøp vil innebære. Dvs at man ved innkjøpet evaluerer ikke kun på
innkjøpsprisen men tar med i vurderingen hvilke totale kostnader som vil være knyttet til å
anskaffe, eie, drive og utfase en vare, en tjeneste eller et bygg- og anlegg.
Rapportering over rammeavtaledekning og miljøkrav vil bli innarbeidet i årsberetningen.
Andre sentrale områder er allikevel ikke glemt i strategien som favner de fleste relevante
anskaffelsesfaglige temaer. Men gitt hva som utgjør den største risiko og derved bør være
hovedfokus i perioden fremover, er de andre målsetninger gitt et lavere ambisjonsnivå og
prioritet i strategien.
Dette skyldes også at områdene miljø, universell utforming, lærlingeordning og etiske krav
hver for seg er store og komplekse områder. Når krav settes forutsettes det at kravene blir
kontrollert og fulgt opp av oppdragsgiver, noe som er helt nødvendig dersom kravene skal ha
en effekt i markedet. Hvordan dette fagområdet skal ivaretas på beste måte i organisasjonen
avhenger av ressurser, kompetanse og forankring i administrasjon og politisk myndighet.
Krav til for eksempel miljøprodukter kan innebære en økt kostnad for fylkeskommunen.
Spesielt om etiske krav
Fylkeskommunen skal etter regelverket opptre med stor integritet, slik at allmenheten har
tillit til at anskaffelser skjer på en samfunnstjenlig måte.
Etiske krav skal sikre miljøvennlige varer og varer som er tilvirket etter høye etiske og sosiale
standarder. Ved å stille slike krav settes det krav til å skape anstendige arbeidsvilkår i globale
leverandørkjeder, dvs hindre barnearbeid og sikre lokale lønns og arbeidsvilkår etc.
Det er ikke lovpålagt å stille etiske krav, men man kan stille etiske krav dersom det ikke
kommer i konflikt med regelverkets grunnleggende krav til konkurranse, ikkediskriminering/likebehandling, proporsjonalitet, transparens og etterprøvbarhet. Stilles det
etiske krav, må disse følges opp.
Etisk handel forveksles ofte med rettferdig handel, eller fair trade. Fair trade kjennetegnes, i
motsetning til etisk handel, av at selve produktet bærer et garantimerke. Merket forteller
forbrukeren at varen er produsert av sertifiserte produsenter. Det kan stilles krav til at varene
er produsert av sertifiserte produsenter. Dette er relevant på store varekjøp hvor
produksjonen skjer i utviklingsland, for eksempel arbeidstøy, kaffe, blomster etc. og det ikke
hindrer konkurranse.
Derimot er det ikke lov å stille krav til ett spesielt merke (for eksempel Max Havelar), dersom
det kommer i konflikt med kravet til konkurranse og likebehandling. I EF- domstolens dom i
sak 368/10, av 10 mai 2012 er det avsagt dom på at det er ulovlig å bruke miljømerke ( Max
Havelar ) som tildelingskriterium.
Fylkeskommunen har inngått rammeavtale på kjøp av matvarer fra leverandør som kan tilby
ordinære matvarer, økologiske matvarer, fairtrade produkter etc.
For å sikre at strategien etterleves, samt få ønsket kvalitet på de produkter og tjenester som
kjøpes inn, er det viktig å ha klart definerte roller og ansvar, dette er derfor behandlet i et eget
avsnitt i den nye strategien. Innkjøpsseksjonen har iht reglementet ansvaret for å
gjennomføre enkeltanskaffelser og rammeavtaler over nasjonal terskelverdi, det vil si når
volumet i organisasjonen ses under ett, overstiger kr 500.000,- eks mva . Den enkelte
anskaffelse skal gjennomføres som et prosjekt hvor både anskaffelsesfaglig kompetanse og
fagkompetanse om det produkt/ den tjeneste som skal anskaffes inngår. Enhetene som har
behov for anskaffelsenes gjenstand har ansvar for å bidra i innkjøpsarbeidet ved deltagelse i
brukergrupper, samt bidra til god oppfølging av avtalene. Dette er svært viktig for at
anskaffelsen skal bli effektiv og vellykket. Tydeliggjøring av dette er derfor en målsetning i
tillegg til at det er ført inn som et av suksesskriteriene i strategien.
Utdrag av den foreslåtte strategi
Den nye anskaffelsesstrategien er oppbygd i tre nivåer, med en visjon, overordnede
målsetninger og delmål.
Visjon
Visjonen i strategien har til hensikt å sette en høy standard for anskaffelsesarbeidet. Visjonen
skal ikke være målbar men speile verdier som virksomhetens anskaffelser kan arbeide for å
oppnå.
Overordnet målsetning
Strategiens overordnede målsetning bygger på visjonen og er førende for alle de anskaffelser
fylkeskommunen gjennomfører. Fra sentrale innkjøp til de desentraliserte innkjøp ute i de
ulike virksomheter. De overordnede målsetninger utgjør en felles policy eller politikk, et
normsett som skal ligge til grunn for anskaffelsene som gjennomføres av den enkelte
innkjøper. De overordnede målsetninger er ikke ment å være målbare men skal fungere som
en samlende og helhetlig normsett for alle innkjøpere som så utgjør fylkeskommunens
normsett.
Overordnede målsetninger fremkommer av vedlagte strategidokument og er ikke gjengitt i
saksfremlegget.
Mål/Delmål
Målsetningene i strategidokumentet bygger på de overordnede målsetninger. Målsetningene
utgjør kjernen i strategien. Anskaffelsesarbeidet skal prioriteres slik at fylkeskommunen
kommer så langt som mulig i å nå målsetningene eller overgår dem. Målsetningene følges opp
av tiltak og indikatorer som igjen setter rammen for hvor ambisiøse målsetningene er.
Tiltakene og indikatorene justeres årlig eller ved behov av administrasjonen, samtidig med
resultatvurderingen i den hensikt å holde strategidokumentet levende. Rapportering over
rammeavtaledekning og miljøkrav vil bli innarbeidet i årsberetningen.
Målsetningene som foreslås er:
Mål Rammebetingelser
- Alle anskaffelser i Østfold fylkeskommune skal utføres profesjonelt og effektivt slik at
fylkeskommunens ressurser blir utnyttet best mulig, samtidig som sporbarhet sikres som
grunnlag for god internkontroll.
- Alle anskaffelser skal baseres på konkurranse, forretningsmessighet og likebehandling, med
utgangspunkt i klart definerte behov.
Mål Marked og Leverandørstrategi
- Tilrettelegge for bedre dialog og informasjon til markedet og øke bruk av metoder som
bidrar til innovasjon og leverandørutvikling.
Mål Økonomi
- Arbeide kontinuerlig for å få mest mulig verdi for fylkeskommunens midler, ved å drive
effektive offentlige anskaffelser.
- Ved samordning og økt bruk av rammeavtaler gjennom åpen og rettferdig konkurranse,
utnytte vår markedsmakt til å oppnå best mulig totaløkonomi.
Mål Roller og ansvar
- Målet er en god og hensiktsmessig samordning som gir bedre styringen av innkjøpsarbeidet
Mål - Strategi for bruk av elektroniske verktøy
- Østfold fylkeskommune skal ta i bruk elektroniske verktøy som bidrar til å heve kvaliteten og
effektiviteten til våre offentlige anskaffelser.
Mål – Kompetanse
- Kontinuerlig styrking og videreutvikling av innkjøpskompetansen i alle deler av
anskaffelsesprosessen for å sikre at lov og forskrift om offentlige anskaffelser etterleves og at
anskaffelser gjennomføres tilstrekkelig profesjonelt og effektivt.
Mål – Innkjøpssamarbeid
- ØFK skal være en åpen og attraktiv samarbeidspart for andre offentlige organisasjoner i
tilknytning til eller i vår region og på denne måten bidra til å øke samarbeidet der det er
naturlig og hensiktsmessig.
Mål Miljø
- ØFK skal ved planleggingen og gjennomføringen av enhver anskaffelse ha fokus på - og
vektlegge hensynet til miljø i anskaffelsen, slik at denne bidrar til en samlet sett redusert
miljøbelastning.
- Alle anskaffelser skal vurderes i et livssyklusperspektiv
Mål Samfunnsansvar
- ØFK skal ta samfunnsansvar gjennom anskaffelsene når dette er relevant.
Mål Etikk og omdømme
- ØFK skal under planlegging og gjennomføring ha fokus på etiske forhold ved anskaffelsen på
alle nivåer i organisasjonen.
Kritiske suksessfaktorer
I tillegg til overnevnte målsetninger er det i strategien beskrevet suksessfaktorer som er
sentrale om målsetningene skal oppnås. Disse er:
- Høyt ledelsesfokus og god forankring av innkjøpsaktivitetene i virksomheten
- En god og hensiktsmessig organisering, med klart definerte roller og ansvar
- Fagpersonell som prioriter og frigjøres, for å kunne bidra med spesifikk fagkunnskap, til å
definere behov og krav samt til å gjennomføre offentlige anskaffelser
- Anskaffelsesfaglig god kompetanse tilpasset den enkeltes rolle og ansvar for offentlige
anskaffelser
Den nye anskaffelsesstrategien har som hovedmål at Østfold fylkeskommunes innkjøp skal
være miljø- og kostnadseffektive og skape tillit til Østfold fylkeskommune som innkjøper. I
forbindelse med strategiarbeidet er også innkjøpsreglementet presisert. I tillegg er maler og
retningslinjer endret samt at nye prosedyrer og rutiner vil komme i strategiperioden. Alle
disse dokumentene som påvirker anskaffelsene, inkludert de politiske vedtak på fagområdet,
vil bli tilgjengeliggjort på fylkeskommunens intranettsider under innkjøp som vil være det
primære arbeidsområdet for de som driver innkjøp i perioden fremover.
Innkjøpsseksjonen har tro på denne strategi som et viktig verktøy for styring og kontroll men
mest av alt som et verktøy for effektivisering og forbedringer av fylkeskommunens offentlige
anskaffelser.
OM ANSKAFFELSESREGLEMENTET
Fylkestinget vedtok den 2. desember 2009 nåværende reglement for anskaffelser i Østfold
fylkeskommune.
Hensikten med dokumentet er å sikre en forsvarlig, forretningsmessig og etisk
anskaffelsespraksis, tydeliggjøre minstekrav, sikre at gjeldende lov og forskrift følges samt
avspeile politiske prioriteringer på områder hvor fylkeskommunen som oppdragsgiver kan
stille krav til leverandørene.
Til forskjell fra strategien beskriver derfor reglementet metode, ansvar, krav og føringer for
gjennomføring av anskaffelsen. Strategien beskriver ikke gjennomføring eller metode men
fokuserer på hva som skal være innholdet i anskaffelsesarbeidet generelt og i anskaffelsene
spesielt.
I forbindelse med strategiarbeidet er reglementet gjennomgått og det er foretatt
presiseringer i dokumentet for å tydeliggjøre budskapet, uten at dette har endret hverken
innhold eller praksis.
Noen elementer som avspeiler de politiske prioriteringer på områder hvor fylkeskommunen
kan stille krav til leverandørene kommenteres allikevel herunder.
Miljøhensyn er gitt en særstilling i norsk offentlig anskaffelsesrett og fremgår av reglementet
og strategien. Miljøkrav kan stilles som krav til leverandørens kompetanse og den konkrete
ytelse.
Vedtak i smk-sak 48/2012 som omhandler anskaffelser av miljøvennlige biler til
fylkeskommunen har konkretiserte utvelgelseskriterier. I Pkt 4 i vedtaket står det at kriteriene
skal innarbeides i innkjøpsreglementet ved neste revisjon.
En konkretisering av utvelgelseskriterier skal ikke fremkomme av reglementet og det samme
gjelder generelt for alle typer krav til anskaffelsene. Vedtaket er derfor ikke inntatt i revidert
reglement. Miljøkravet og kriteriene vil bli ivaretatt ved anskaffelser av kjøretøy ihht
vedtaket når behovsvurderingen gjøres. Dette er i tråd med fylkeskommunens
innkjøpspraksis.
For miljøkrav generelt er det gitt føringer på at miljø bør ha høyere fokus og vektlegging i
anskaffelser, jfr pkt 4.4.1. «Der det finnes relevante og målbare kriterier kan miljøkriterier
vektlegges høyere enn pris. Normalt bør miljøkriteriet vektes 15 – 20 prosent».
Politiske mål og prinsippene for eksempel miljø/klimatiltak og lokal næringsutvikling må ikke
komme i konflikt med regelverket mtp likebehandling og forbud mot å diskriminere
leverandører på grunn av lokal tilhørighet ( § 3-1 ( 2 .ledd ) . Det må derfor søke å ivareta krav
i regionale planer innenfor regelverket.
Pkt 4.4.4 i reglementet omhandler ILO konvensjon 94. Dette kapittelet er fjernet da det
samme f Hensikten med presiseringen av reglementet har vært å tydeliggjøre og øke effekten
av de to ovenstående saker og reglementet innhold generelt fremgår av pkt 4.4.5 Etiske krav i
reglementet.
Under pkt 4.1 « Ansvar for å sikre virksomhetens anskaffelse» er siste avsnitt fjernet. Dette
for å understreke viktigheten av samordning og felles avtaler.
Under pkt 4.1 «Ansvar for å sikre virksomhetens anskaffelse» er det lagt inn ett nytt punkt
4.1.6 Innkjøpskoordinatorer hvor innkjøpskoordinatorens rolle er beskrevet.
Fylkesrådmannens vurdering
Fylkeskommunen mangler i dag en overordnet innkjøpsstrategi. Det fremlagte forslaget til en
helhetlig innkjøpsstrategi for perioden 2013 – 2017 med tilhørende vedlegg dokumenter
søker derfor å effektivisere arbeidet mot de utfordringer virksomheten står overfor på
innkjøpsområdet.
Fylkesrådmannen mener at strategien vil være et viktig tiltak for å oppnå god styring av
anskaffelsesområdet, i tillegg til at den vil bidra til og kontinuerlig forbedre kvaliteten av
anskaffelsesarbeidet.
Reglementet for offentlig anskaffelser bygger på innkjøpsstrategien og tydeliggjør hvordan
organisasjonen skal forholde seg til offentlig anskaffelser.
Fylkesrådmannens forslag til innstilling
1. Den fremlagte innkjøpsstrategien for 2013-2017, og det reviderte reglementet for
offentlig anskaffelser vedtas.
2. Fylkesrådmannen gis fullmakt til å utarbeide og innføre de nødvendige rutiner som
operasjonaliserer strategien i fylkeskommunen.
Sarpsborg, 28. september 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Hans Jørgen Gade
økonomidirektør
Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2009/3003
34740/2012
020
Sidsel Marie Schade
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Fylkestinget
Møtedato
17.10.2012
25.10.2012
Utvalgssaksnr.
147/2012
88/2012
Eiermelding - Østfold fylkeskommune
Vedlegg
1. Eiermelding .
Fakta
Eiermelding for Østfold fylkeskommune er utarbeidet med utgangspunkt i vedtak fattet i
fylkestinget 7. desember 2011 politisk sak 32/2011. Her ble vedtaket at fylkesrådmannen
skulle igangsette et administrativt arbeid for utarbeide en eiermelding med informasjon om
det enkelte selskap.
KS er opptatt av at det utarbeides egen eiermelding i alle landets kommuner og
fylkeskommuner, samtidig som det er viktig at den enkelte politiker er kjent med betydningen
av de ulike selskapsformer.
Eiermeldingen har en teoretisk tilnærming til den enkelte selskapsform, med en kort
gjennomgang av ansvar, utøvelse av eierskap og det overordnede organs styringsrom.
Utvalgte selskaper omtales kort i hoveddokumentet. Dokumentet er bygd opp med en
teoretisk del, en oversikt over selskaper fylkeskommunen har eierandeler i pr. 01.09.12, samt
en detaljert informasjon om det enkelte selskap. Sistnevnte er ment å kunne brukes til
oppslag. Informasjon om det enkelte selskap er gitt av Proff forvalt, med regnskap for 2011
som siste regnskapsår, og som da danner grunnlag for de økonomiske vurderinger.
Østfold fylkeskommunes utøvelse av eierskap i fremtiden er ikke omhandlet i dokumentet.
Det er imidlertid pekt på punkter det kan jobbes videre med ved senere revidering av
dokumentet. Jamfør kapittel 10.
Fylkesrådmannens vurdering
Fylkesrådmannen ser eiermeldingen som en viktig del av fylkeskommunens forhold til de
selskap den har valgt å engasjere seg i. Fylkesrådmannen finner ikke grunnlag for å vurdere
eierskapet i det enkelte selskap på nåværende tidspunkt. Dette ble grundig gjennomgått i
2010, og det har ikke skjedd vesentlige endring i perioden etter dette. Fylkesrådmannen ser
imidlertid at det vil være hensiktsmessig med en jevnlig oppdatering av eiermeldingen.
Spesielt i forhold til den detaljerte informasjon om det enkelte selskap.
Fylkesrådmannens forslag til innstilling
1. Eiermelding for Østfold fylkeskommune tas til orientering.
2. Eiermeldingen revideres i hver fylkestingsperiode.
Sarpsborg, 26. september 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Hans Jørgen Gade
økonomidirektør
Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2012/521
54674/2012
033
Olav Nyhus
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Fylkestinget
Møtedato
17.10.2012
25.10.2012
Utvalgssaksnr.
148/2012
90/2012
Orientering om prosjekt tilknyttet Flerkulturelt råd
Vedlegg
1. Prosjektbeskrivelse
Bakgrunn for saken
Det framgår av Fylkestingets budsjettvedtak for 2012:
Flerkulturelt råd
Som et ledd i en aktiv integreringspolitikk vil Fylkestinget gjøre en ekstra innsats for å
trekke minoriteter mer aktivt med i styring og samfunnsliv i Østfold. Det etableres et
nytt prosjekt knyttet til Flerkulturelt råd for å øke medvirkning, rekruttering og
integrering til en kostnad av i alt kr. 300 000, likt fordelt mellom lønn og aktivitet.
Prosjektet drives og ledes av leder for Flerkulturelt råd.
Fylkesrådmannens vurdering
Prosjektbeskrivelsen viser at det er tatt betydelige initiativ for å iverksette Fylkestingets
intensjoner. Fylkesrådmannen ser det slik at ambisjonene er betydelige i forhold til de relativt
beskjedne midler som er stilt til disposisjon, men at de likevel anses som realistiske.
Fylkesrådmannens forslag til innstilling
Beskrivelsen av Prosjekt tilknyttet flerkulturelt råd tas til orientering.
Sarpsborg, 24. september 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Odd Roald Andreassen
fylkesdirektør
Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2012/5
51929/2012
072
Kjersti Garberg
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Fylkestinget
Møtedato
17.10.2012
25.10.2012
Utvalgssaksnr.
149/2012
91/2012
Internasjonalt samarbeid - orientering til og involvering av
fylkestinget
Vedlegg
Ingen.
Formålet med saken
Det ble på Internasjonalt Forum 11. januar i år besluttet at man på neste møte skulle drøfte
hvordan man best kan orientere og involvere fylkeskommunens internasjonale arbeid i
fylkestinget. Det ble lagt frem en slik sak for Internasjonalt Forum 24. august. I Internasjonalt
Forum ble det besluttet at det legges frem en sak til fylkestinget om hvordan fylkestinget skal
orienteres og involveres i saker vedrørende internasjonalt samarbeid og det er dette som er
formålet med denne saken.
En oversikt over dagens saksfremlegg og rapportering når det gjelder
internasjonalt arbeid
1.Fylkestinget
Internasjonale saker som har vært i Fylkestinget de siste årene:




Østfold fylkeskommunes handlingsprogram for internasjonalt samarbeid 2012 – 2015,
FT-sak 29/2011
Østfold fylkeskommunes handlingsplan for internasjonalt ungdomsarbeid 2012 –
2015, FT-sak 5/2012
Sak om Østfold fylkeskommunes internasjonale ungdomsarbeid, FT-sak 66/2010
Forslag til utvikling av søkekompetanse for EU-midler i Østfold fylkeskommune, FT-sak
50/2011
Årlig rapportering til fylkestinget:


Årsberetninger fra noen medlemsorganisasjoner knyttet til internasjonalt arbeid;
Osloregionens Europakontor, Gøteborg – Oslo samarbeidet og Østlandssamarbeidet
Årsberetningen (fokus på økonomi og generelt om aktivitet gjennom året – under
noen funksjoner rapporteres det også på internasjonale aktiviteter)
Fylkestinget har vedtatt de overordnede planene for internasjonalt arbeid, men det har til nå
vært en liten grad av rapportering til fylkestinget på dette området. Internasjonalt arbeid er
kanskje ikke så omfattende hvis man ser på det enkelte politikk- eller fagområde, men når
man samler den internasjonale aktiviteten er den forholdsvis omfattende og bidrar til
utvikling og måloppnåelser knyttet til fylkesplanen.
2. Fylkesutvalget
Internasjonale saker til fylkesutvalget:





Stort sett alle saker som gjelder internasjonalt arbeid enten det gjelder vedtak for å
delta på noe, gjennomføre noe, svare på høringer, orienteringssaker osv går til
fylkesutvalget og stopper der.
Det rapporteres for første gang den 17. oktober 2012 om status på den internasjonale
og nordiske spissingen på utvalgte satsingsområder/temaer.
Status og sluttrapportering på interreg prosjekter og andre internasjonale prosjekter
Statusrapportering vedr søkekompetanse for EU-midler, det er lagt opp til halvårlig
rapportering
Ulike orienteringssaker
Det er fylkesutvalget som fatter de fleste vedtakene om konkret internasjonalt arbeid og som
får rapporteringssakene og orienteringssakene gjennom året. Det er sjelden at sakene er av
en slik prinsipiell og overordnet karakter at de bør/må behandles av fylkestinget.
3. Internasjonalt Forum
Internasjonale saker og rapportering til Internasjonalt Forum:



Drøftingssaker
Statusrapporter
Informasjon og orientering fra internasjonale møter
Internasjonalt Forum er et forum for informasjonsutveksling og drøfting når det gjelder
fylkeskommunens internasjonale arbeid. Det fattes ingen vedtak i dette forumet.
Alternative opplegg for orientering og involvering
Hva skal være formålet med orienteringen og involveringen til fylkestinget?





Informasjon
Orientering
Diskusjon
Forankring
Involvering
Hvordan skal det orienteres og involveres?




Muntlig orientering fra saksordfører eller fylkesrådmannen
Saksfremlegg
Som en integrert del av fylkeskommunens årsrapport
Enkeltsaker sendes videre fra fylkesutvalget til behandling i fylkestinget
Hvor ofte?


Årlig
Halvårlig
Hva skal man orientere om/involvere i?








Fortsette å legge frem årsrapporter som mottas fra internasjonale
medlemsorganisasjoner
Internasjonalt ungdomsarbeid
Søkekompetanse vedrørende EU-midler
Satsingsområder/utvalgte temaer (spissingen)
Rapportering vedrørende aktiviteter og prosjekter; nye, statusoppdateringer,
avsluttede
Andre aktuelle saker; drøftingssaker, høringssaker, evalueringssaker m.m.
Aktiviteter gjennom året; f.eks egne arrangementer og konferanser
Rullering av handlingsplaner
Fylkesrådmannens vurdering
Fylkesrådmannen ser tre mulige løsninger når det gjelder orientering og involvering av
fylkestinget i internasjonalt arbeid:
1. Utarbeide en oppsummeringssak fra sakene som har vært i fylkesutvalget, evt med en
kort presentasjon med utvalgte «highlights» fra året som gikk.
2. Rapporteringen innbakes i den ordinære årsberetningen
3. Flere enkeltsaker sendes videre til fylkestinget
1.Oppsummeringssak
Fylkesrådmannen utarbeider en samlesak hvor man oppsummerer alle de sakene som gjelder
internasjonalt samarbeid som er sendt til behandling i fylkesutvalget (høringssaker, saker hvor
noe skal besluttes vedr deltagelse på arrangementer eller prosjekter, orienteringssaker og
rapportering). Det foreslås en halvårlig rapportering til fylkestinget hvor man oppsummerer
de sakene som fylkesutvalget har behandlet dette halvåret.
2.Årsrapporten
Årsrapporten er inndelt i rammeområder og funksjoner, og det er også på disse nivåene
rapporteringen foregår. Mye av den internasjonale aktiviteten knyttet til deltagelse i
internasjonale arbeidsgrupper og komiteer foregår på dette nivået og fylkeskommunens
utvalgte satsingsområder (spissingen) foregår i hovedsak etter denne inndelingen. Ved valg av
denne løsningen vil man kunne få en god rapportering på satsingsområdene og de
internasjonale prosjektene, men man vil man vil kanskje måtte lage en årlig tilleggssak om det
internasjonale arbeidet som ikke passer inn i denne inndelingen. Videre vil man da ikke ha
behov for å lage en egen statusrapport til fylkesutvalget vedr spissingen på satsingsområdene.
Man har i årsrapporten lagt inn egne kapitler når det gjelder rapportering på andre
fylkeskommunale fag-/sektorovergripende fagområder som personal, innkjøp og forvaltning
av bygg- og eiendomsmassen, og man kunne ha laget et tilsvarende kapittel for det
sektorovergripende og overordnede internasjonale arbeidet. Ulempen ved denne ordningen
er at årsrapporten vil bli noe større og med flere sider enn dagens rapport.
3.Flere saker sendes videre til fylkestinget fra fylkesutvalget
De sakene som sendes videre til fylkestinget i dag er nevnt i begynnelsen av denne saken.
Man kan vurdere å sende flere saker videre til fylkestinget, og denne løsningen kan også
kombineres med forslagene ovenfor knyttet til oppsummeringssaken eller årsrapporten som
da vil bli noe mindre i omfang.
Innspill fra Internasjonalt Forum
I Internasjonalt Forum den 24. august ble det foreslått en kombinasjon av punkt 1 og 3, og
dette kan være en god løsning på ønsket om å orientere og involvere fylkestinget i
internasjonalt samarbeid.
Oppsummering
Fylkesrådmannen foreslår at orientering til og involvering av fylkestinget når det gjelder
internasjonalt samarbeid gjennomføres som følger:
1. Det legges frem en oppsummeringssak til fylkestinget i februar/mars og september fra
alle internasjonale saker det siste halvåret.
2. Oppsummeringssaken kan også belyses ytterligere gjennom en kort presentasjon av
«highlights» i saken når dette vurderes som hensiktsmessig.
3. Enkeltsaker om internasjonalt samarbeid som vurderes som viktige, prinsipielle
og/eller egnet for involvering av fylkestinget sendes fortløpende til behandling i
fylkestinget.
Når det gjelder punkt tre ovenfor så foreslås det som nevnt at saker som vurderes som
prinsipielle, viktige og som kan bidra til å involvere fylkestinget i det internasjonale arbeidet,
meldes opp til behandling både i fylkesutvalget og i fylkestinget. Videre har man på
saksfordelingsmøtene også mulighet for å løfte utvalgte internasjonale saker videre til
fylkestinget.
Fylkesrådmannens forslag til innstilling
Rapportering til og involvering av fylkestinget når det gjelder internasjonalt samarbeid
gjennomføres som følger:
1. Det legges frem en oppsummeringssak til fylkestinget i februar/mars og september fra alle
internasjonale saker det siste halvåret.
2. Enkeltsaker om internasjonalt samarbeid som vurderes som viktige, prinsipielle og/eller
egnet for involvering av fylkestinget sendes til behandling i fylkestinget.
Sarpsborg, 17. september 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Håkon Johnsen
fylkesdirektør
Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2010/9093
56809/2012
S82
Kari Ottestad
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Samferdsel, miljø og klimakomiteen
Fylkesutvalget
Møtedato
16.10.2012
17.10.2012
Utvalgssaksnr.
65/2012
150/2012
Høringsuttalelse. Kjølen vindkraftanlegg - konsesjonssøknad med
konsekvensutredning - utsatt sak
Saken var til behandling i fylkesutvalget 19.04.12 hvor man fattet følgende vedtak:
«Før den regionale plan for vindkraft er ferdig, vil ikke Østfold fylkeskommune fremme
innsigelse til det konsesjonssøkte prosjektet Kjølen vindkraft.
Fylkestinget tar endelig stilling til saken samtidig med behandling av Regional plan for
vindkraft i Østfold i fylkestinget 25. oktober 2012.»
Etter fylkesrådmannens oppfatning er Vestfjellas verdier i natur- og friluftslivssammenheng ytterligere dokumentert etter at saken ble skrevet, og interessemotsetningene
er ytterligere forsterket. Det vises til de generelle vurderingene av egnethet og omtalen av
Vestfjella særskilt i vindkraftplanen, og der konklusjonen er at Vestfjella klassifiseres i
kategorien «uegnete områder».
På dette grunnlag fremmer fylkesrådmannen følgende justerte forslag til
vedtak:
I Regional plan for vindkraft i Østfold klassifiseres Vestfjella med det omsøkte Kjølen
vindkraftanlegg i arealkategorien «uegnete områder».
Dette understøttes av konsekvensutredningen, som dokumenterer store natur- og
landskapsverdier og omfattende konfliktnivå i området.
På dette grunnlag fremmer Østfold fylkeskommune innsigelse til det konsesjonssøkte
prosjektet «Kjølen vindpark».
Sarpsborg, 2. oktober 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Saksframlegg fra april:
Vedlegg
1. Kart over omsøkt alternativ for Kjølen vindkraftverk, alternativ B
Alle sakens dokumenter kan ses på: www.kjolenvindpark.no eller på
www.nve.no/vindkraft
2. Oversiktskart over omsøkte kraftledningstraseer, og detaljkart over strekningen i
kulturlandskap og tettbygd område i Halden.
Bakgrunn for saken
Kjølen Vindpark AS har, med hjemmel i Energiloven, søkt konsesjon for bygging og drift av
Kjølen vindpark i Aremark kommune. Det er samtidig, med hjemmel i Oreigningslova, søkt om
ekspropriasjonstillatelse og forhåndstillatelse. Hafslund Nett AS har samtidig søkt om
konsesjon for 132 kV kraftledning fra Kjølen via Brekke til Halden. Bygging av denne linjen er
forbeholdt utbygging av Kjølen vindkraftverk. Norges vassdrags- og energidirektorat (NVE) har
sendt begge søknader om konsesjon med konsekvensutredninger (KU) på offentlig ettersyn.
KU blir behandlet etter Plan- og bygningsloven. Det er Fylkesutvalget som uttalelser seg i
konsesjonssaker. Fylkesrådmann har sendt svar innen fristen 12. april med forbehold om
endringer som følge av politisk behandling. Vedtak oversendes NVE straks det foreligger.
Fylkesutvalget kan reise innsigelse mot konsesjonssøkte prosjekter. Dette ble innført som nye
bestemmelser ved forrige endring av energi- og vassdragslovgivningen.
Om tiltaket
Hva søkes det om for Kjølen vindkraftverk?
Søknad om konsesjon omfatter følgende installasjoner:
 Vindkraftverk med en installert effekt på 130 MW innenfor omsøkte område i
Vestfjella i Aremark kommune.
 Internt 22 kV jordkabelanlegg i vindkraftverket på total lengde ca. 60 km.
 132/22 kV transformatorstasjon øst for Helvedestjern i midtre del av planområdet,
med ytelse ca 150 MVA, samt et 132 kV bryterfelt i servicebygg.
 Bygging av interne veier mellom turbinene (ca 32,0 km) samt utbedring av
eksisterende veier innenfor planområdet (ca 10,0 km).
I tilfelle tiltakshaver ikke klarer å komme til enighet med alle grunneiere, er det også søkt
ekspropriasjons- og forhåndstiltredelse for gjennomføring av tiltaket.
To alternative utbyggingsløsninger på 130 MW er utredet: A og B. Type turbin, høyder og
antall turbiner blir mao ikke fastlagt gjennom konsesjonsbehandlingen. Konsesjonssøknaden
tar utgangspunkt i alternativ B med turbintype Nordex N117 på 2,4 MW. Denne typen gir
totalt 54 vindturbiner med navhøyde på 120 meter, og en installert kapasitet på 129,6 MW.
Avgrensing av planområdet er beskrevet i brev fra NVE av 21.03.2011. Dette området
samsvarer imidlertid ikke med plankartet som følger saken på offentlig ettersyn. Plankartet
tar opp i seg et større område enn det som fremkommer i NVE sin beskrivelse. Det er derfor
usikkerhet knyttet til hvilket område som er konsekvensutredet.
Hva søkes det om for ny kraftledning Kjølen – Brekke - Halden?
Søknad om konsesjon omfatter følgende installasjoner:
 132 kV kraftledning Halden – Brekke - Kjølen
 132/48 kV krafttransformator med nødvendig høyspentanlegg inne på Halden
trafostasjon
 132/22 kV trafo med nødvendig høyspentanlegg i Brekke
 Demontering/sanering av eksisterende 52/22 kV masterekke Gyldenløve-Brekke
Søknaden er begrunnet med at installert effekt for Kjølen vindkraftverk vil være 130 MW og
forventet produksjonsmengde på 422 GWh overgår kapasiteten til eksisterende distribusjonsog regionalnettsledninger.
Forholdet til KLIMA- og energimål i Fylkesplanen «Østfold mot 2050»
Fylkesplanen setter følgende mål om utslippsreduserende tiltak Delmål: Klima og energi:
Østfold skal være klimagassnøytralt innen 2030, og innen 2020 skal klimagassutslipp ligge
20% under2005-nivå. Minimum 50% skal tas gjennom lokale tiltak. Innen 2012 skal det
oppnås en reduksjon i klimagassutslippene på 10% i forhold til 2005-nivå.
I tillegg er det uttrykt mål om økt satsning på fornybar energi. Økt produksjon av fornybar
energi i Østfold bidrar til bedre oppfyllelse av målene om reduksjon i klimagassutslipp. I
Østfold er det kraftunderskudd grunnet mye kraftintensiv industri. Vindkraftproduksjon i
Østfold vil derfor i all hovedsak nyttes lokalt, uten lange overføringsavstander. Med dette
menes den fysiske strømmen av elektroner og dennes overføring. Den markedsmessige
andelen fornybar energi vil ikke endres uten at en økt andel forbrukere benytter seg av
opprinnelsesgarantert fornybar energi. Uansett markedsmessig overføring av strømmen vil
vindkraften benyttes til å erstatte kullkraft, som i dag i hovedsak utgjør Europeisk
marginalproduksjon av strøm. Utslipp per kWh kullkraft varierer fra 850-1000g/kWh. Basert
på en estimert årsproduksjon på 413 GWh vil dette gi et årlig reduksjonspotensial i
punktutslipp på 351 000 tonn CO2- ekvivalenter.
Fakta og fylkesrådmannens vurdering
Prosess og fremdrift
I 2010 sendte Havgul Clean Energy AS forhåndsmelding med utredningsprogram for Kjølen
vindpark, Halden og Aremark til NVE. Denne var på høring 2010, og Østfold fylkeskommune
gav en administrativ uttalelse ihht delegeringsreglementet. Etter en samlet vurdering av
uttalelser i denne fasen er planområdet endret, og omfatter nå kun områder i Aremark
kommune. Utredningsprogrammet ble fastsatt av NVE 6. januar 2011.
Nærmere eventuell realisering av prosjektet vil det bli utarbeidet mer detaljerte planer for
prosjektet. Størrelse, antall turbiner, plassering av turbiner blir endelig fastsatt. Etter § 9 i
Kulturminneloven vil fylkeskonservator kreve registrering av automatisk fredede kulturminner
i området. Ved konflikter vil frigivelse eller alternativ lokalisering bli vurdert.
Fylkesrådmannen forutsetter at dette gjelder alle tiltakene det søkes om; turbiner, bygg og
veier.
NVE skal etter høringen av konsesjonssøknaden avgjøre om KU oppfyller de krav som er satt i
uttredningsprogrammet, eller om det er behov for ytterligere utredninger og om det skal gis
konsesjon.
Videre fremdrift for prosjektet er beskrevet ut i fra gitt konsesjon i løpet av 2012. 2013 er
avsatt til detaljplanlegging og kontrahering. Byggestart er satt til 1. kvartal 2014 med
ferdigstillelse innen utgangen av 2015. NVE har gitt signaler om at søknaden for Kjølen
vindkraftanlegg ikke skal behandles før regional plan er ferdigbehandlet i oktober 2012. Dette
vil kunne medføre mindre endringer i Havguls fremdriftsplan.
Lokalisering og alternativer
Kjølen vindkraftverk
Søknaden og KU tar utgangspunkt i fastsatt utredningsprogram, med unntak av at
avgrensning av planområdet antas å være noe utvidet etter at utredningsprogrammet ble
fastsatt. Følgende kriterier ligger til grunn for valg av planområde:
- Vindressurser (6,7-6,9 m/s i navhøyde)
- Nærhet til kraftledninger med tilstrekkelig overføringskapasitet (tilgjengelig nett med
god innmatingskapasitet nær planområdet, i Halden.)
- Minimere visuell påvirkning og støybelastning for nærliggende boliger
- Enkle topografiske forhold forenkler utbyggingen
- Enkel adkomst
Fylkesrådmannen påpeker at lokaliseringskriteriene tar ensidig utgangspunkt i utbyggers
interesser for ”enkel” og rimelig utbygging med god produksjon. Fylkesrådmannen savner
lokaliseringskriterier som vil være viktig i et helhetlig Østfoldperspektiv, og som sammenstiller
kunnskap om både vindressurser, nettilgang, topografiske forhold med «de grønne verdiene»,
for å gjøre en mer balansert avveining. En slik analyse ville gitt et bredere kunnskapsgrunnlag
for å vurdere alternative utbyggingslokaliteter.
Planområdet ligger i sin helhet i landbruks-, natur- og friluftsområde i kommuneplanen.
Vindkraft har ikke vært tema i kommuneplanleggingen. Tiltaket er i strid med planformålet,
men konsesjon kan gis uavhengig av planstatus, da de vurderinger og avklaringer som normalt
gjøres på kommuneplannivå forventes å gjøres i konsesjonssaken. Fylkesrådmannen påpeker
at det i KU for kommuneplaner gjennomføres alternativvurderinger for lokalisering av ulike
tiltak. I konsesjonssaker for vindkraftanlegg gjennomføres dette normalt ikke.
Fylkesrådmannen er derfor av den oppfatning at en helhetlig vurdering for kommunen eller
fylket savnes som vurderingsunderlag, og at intensjonen med KU-forskriftens
alternativvurdering ikke er innfridd.
Ny kraftledning Kjølen – Brekke – Halden
KU beskriver ny kraftledning til Halden med strekningsvis ulike alternativer. Disse er som
følger:
Mellom Halden og Brekke søkes det om to alternativer (alt 1 og 2) i området rundt
Blæshøgda, sør for Femsjøen. Det søkes om 4 ulike alternativer for kryssing av dyrket mark i
områdene Sandtorp, Lilledal, Lille Bjørnstad gård (alt 1A, 1B, 2A og 2B). Det søkes også om en
132 kV jordkabel, som alternativ til luftledning, på deler av strekningen mellom Halden og
Brekke (1c). Kabel er her et alternativ til luftledning fra det regulerte boligområdet sør for
Løkkebergveien og helt frem til Halden trafostasjon. Kabelalternativet er utløst av nærføring
med boliger, nærføring og konflikt med gjeldende reguleringsplaner og nærføring med
eksisterende 420 kV ledning. Mellom Brekke og Kjølen er det kun søkt om ett alternativ. Det
er utredet jordkabel fra søndre del av Femsjøen til trafostasjonen i Halden (2c). Denne er ikke
omsøkt.
Fylkesrådmannens vurdering av alternativene fremkommer under beskrivelsen av de ulike
tema i konsekvensutredningen. Vurdert i forhold til de områdene som er konsekvensutredet i
forslag til regional plan for vindkraft, så må det for Kjølen vindkraftanlegg bygges relativt lang
kraftledning. Dette gjelder særlig når man tar nødvendig oppgraderingen mellom Brekke og
Halden med i betraktningen.
Utbyggingsplanene for Kjølen vindkraftanlegg
Planområdet er på ca 19,9 km2, og de skisserte 54 turbinene er plassert med minimum 450
meters avstand. 300-600 m3 betong graves/sprenges ned i bakken som
gravitasjonsfundament for hver turbin. Innvendig i hver turbin monteres en
turbintransformator som hever spenningen fra generatorspenning til 22 kV. Fra hver turbin og
frem til transformatorstasjonen sentralt i utbyggingsområdet legges et nett av 22kV
jordkabler, til sammen ca 60 km kabel.
Det må bygges 32 km nye internveier og utbedres ca 10 km vei i området. Planområdet er
småkupert med mye fjell i dagen. Fundamentering av turbiner og fremføring av 42 km vei vil
medføre sprengning og fylling. Det er ikke utført masseberegninger enda. Fylkesrådmannen
påpeker at det ut fra oversendte kart (1:50000) ikke er mulig å få oversikt over hvilke
terrengendringer tiltaket vil medføre. I NVE sin veileder til energiloven heter det at
detaljeringsnivået med kart og vilkår skal være like detaljert som i en reguleringsplan
(1:1000). Tilførselsveier fram til transformatorstasjoner og andre elektriske anlegg skal
fortsatt avklares etter PBL. Fylkesrådmannen forutsetter derfor at dette blir gjort på et senere
stadium, og at terrengtilpasning blir vektlagt.
Sentralt i utbyggingsområdet etableres en ny 123/22 kV innendørs transformatorstasjon for å
heve spenningen fra 22 kV til 132 kV. Bygget på ca 250-300 m2 rommer også et høyspent
koblingsanlegg, kontrollfunksjoner, verksted/lager, sanitæranlegg og oppholdsrom.
Fra transformatorstasjonen føres produksjonen via omsøkt nett mot Halden.
Driften baserer seg på automatisk styring av hver turbin. Feil varsles til en sentral. Drifts/vedlikeholdsavtaler er tilgjengelig med varighet på opp til 15 år. Ved nedleggelse av anlegget
plikter tidligere konsesjonær å fjerne anlegget, og så langt som mulig føre landskapet tilbake
til naturlig tilstand. Det antas at en eventuell. nedleggelse vil skje etter endt levetid, dvs. år
2035-2040.
Kostnader med tilhørende infrastruktur er beregnet til kr 1,53 mrd, som tilsvarer 11,8 mill.
NOK/MW effekt. Iberegnet 2 % overføringstap antas prosjektet å bidra med ca 413 GWh inn
på sentralnettet. Omregnet ut fra gjennomsnittlig forbruk på 20 000 kV/h pr husstand i Norge
dekker dette forbruket til 20 650 husstander. Beregnet ut fra gjennomsnittlig forbruk på 7 000
kV/h pr østfolding (2010) dekker dette forbruket til 59 000 innbyggere. Måling av vind er ikke
gjennomført. Kjeller Vindteknikk har beregnet vind og utredet produksjonen. Utbygging vil bli
vurdert etter av vindmålingene er gjennomført.
Konsekvenser, avbøtende tiltak og oppfølgende undersøkelser
Kjølen vindkraftanlegg og ny kraftledning Kjølen – Brekke – Halden
Nedenunder er konsekvensutredningen for både Kjølen vindkraftverk og ny kraftledning
Kjølen-Brekke-Halden gjengitt i korte trekk med fylkesrådmannens vurdering.
Det er gjennomført KU for en rekke tema i hht til utredningsprogrammet. Områdets
karaktertrekk og verdier innenfor hvert tema er beskrevet på en skala fra liten til stor verdi.
Konsekvensenes omfang er så beskrevet på en skala fra stor negativ til stor positiv.
Avslutningsvis er verdien av området og omfanget av konsekvensene kombinert for å få frem
en samlet KU med en skala fra svært stor negativ konsekvens til svært stor positiv
konsekvens. For tema støy og forurensning er tilnærmingen noe annerledes. Konsekvensene
er vurdert for selve planområdet og for et influensområde som strekker seg 20 km utenfor.
Fylkesrådmannen savner temakartene fra fylkesplanen Østfold mot 2050 som kilde for KU og
Fylkesmannens rapport «Østfoldlandskap av regional betydning». Her er viktige regionale
verdier kartlagt. De vurderingene som er gjort i KU i søknaden har ikke i tilstrekkelig grad tatt i
vare disse hensynene. Eksempelvis har hovedgrønnstrukturen gjennom Østfold og
Fjellaområdene ikke fått den verdien som gjeldende fylkesplan og høringsforslag til regional
vindkraftplan forutsetter.
Konsekvenser
Samfunnsmessige konsekvenser
KU beskriver at vindkraftanlegget kan få kortsiktige og langsiktige økonomiske konsekvenser
for kommunen og regionen. KU anslår lokalt/regionalt leveransepotensiale i anleggsperioden
på 68 årsverk, og at Aremark kan få 1/3 av dette. Virkningen vurderes som middels positiv i
anleggsfasen og ubetydelig liten positiv i driftsfasen. KU påpeker at en utbygging kan få
negative konsekvenser for konkrete reiselivssatsinger i Aremark.
En ev utbygging er beskrevet å medføre betydelig økonomisk bedring av
kommuneøkonomien ved at eiendomsskatten de ti første årene av driftsfasen (forutsatt max
sats på 0,7 %) er beregnet til ca 10 mill kr pr år. Virkningen av eiendomsskatten er vurdert å
ha stor positiv konsekvens for kommuneøkonomien.
Fylkesrådmannens generelle vurdering, er at vindkraft ikke vil gi betydelige utslag på
sysselsettingen utover byggefasen, i forhold til tiltakets størrelse. Behovet for personell til
overvåking, 1. linje vedlikehold og inspeksjon, vil sannsynligvis være lokalt organisert og
sysselsatt. Mer spesialisert overvåkning og avansert vedlikehold vil ikke være forventet å være
lokalisert i nærheten av anlegget.
Vindkraftanlegg må knyttes sammen med veier av en viss kvalitet og bredde, som langt på vei
ligner fylkesveier mer enn private skogsveier. Veiene representerer en verdi for skogbruket i
fylket. Effektive skogsveier som tåler stor aksellast vil kunne tjene skogsbiler og
hogstmaskiner og øke lønnsomhet på skogsdriften i Østfold, samt øke andel områder hvor det
vil være lønnsomt å drive skogsdrift.
Landskap
Vestfjella
KU`ene viser Fjella i Østfold med ”middels verdi” ut i fra lite variasjon, og at dette er det
typiske landskapet i regionen. Kombinert med at vindkraftutbygging vil ha stor negativ
påvirkning på landskapskarakteren oppsummerer KU med at tiltaket vil ha ”middels negative
konsekvenser” for Fjellområda.
Fylkesrådmannen viser til Fylkesmannens rapport «Østfoldlandskap av regional betydning»
som beskriver Vestfjella som variert skogområde med lite påvirket barskog og åpne myrer. I
forslag til regional plan for vindkraft er området beskrevet som «Skoglandskap med svært lite
inngrep». Landskapstypen er ett av flere kriterier som ekskluderer områder fra å bli vurdert
som mulig utbyggingsområde for vindkraft. En ev. utbygging vil endre landskapskarakteren fra
å bære preg av urørthet, til å bli et utbyggingsområde. Siden Fjellaområdet er del av Østfolds
mest urørte landskap må konsekvensene beskrives som store til meget store og ikke som
middels.
KU inneholder fotomontasjer for å vise visuell påvirkning. Det er en svakhet at det ikke er
visualisert fra verneområdet. Dette bør gjøres.
Kraftledningstrase mot Halden
KU for kraftledningen viser at kraftlinjealternativene har liten variasjon i konfliktgrad.
Alternativ 2C med jordkabel fra sørenden av Femsjøen og frem til transformatorstasjonen i
Bondebakken er mest skånsom mot landskapet. Alternativet er ikke omsøkt. Alternativ 1
kommer bedre ut enn alternativ 2, fordi alternativ 2 blir eksponert mot vannene i Ertemarka,
eksempelvis Lille Erte, Fremre Erte og Krusetertjern. Gjennom kulturlandskapet fremstår 1B
som mer skånsom enn 1A forbi Lilledal. Fra Lilledal til trafostasjonen i Bondebaken beskrives
1B som mer skånsom enn 1A. Gjennom mer tettbygd sone fra Oreid til trafostasjonen
kommer 1C med jordkabel best ut i forhold til landskapshensyn.
Fylkesrådmannen påpeker at konfliktene i forhold til landskapsverdiene i Vestfjella er store.
En ryddet hugstgate med store master bryter med det «urørte» preget i området, og masteplassering fargesetting av master/traverser, materialvalg på isolatorer og begrenset
vegetasjonsrydding er av stor betydning. Fylkesrådmannen anbefaler generelt at
parallelføring med eksisterende linjer føres så tett som teknisk mulig for å samle inngrep.
Linjestrekket ved Torpedalsveien bør vurderes lagt på veisiden/nordsiden av eksiterende linje
av samme grunn. Videre er kryssing av vassdraget nord for Brekke et følsomt punkt.
Plassering av master og farge/materialvalg vil her være viktig.
Alternativ 1 fremstår som beste alternativ fra Brekke og sørover til inntaket til renseanlegget.
Herfra anbefales alt. 1B til kryssing av jernbanen. Det er ikke funnet noen god løsning for
kryssing av kulturlandskapet. Fylkesrådmannen anbefaler primært jordkabel på hele
strekningen fra Femsjøen til Halden. Denne bør kombineres med anlegging av gang- sykkelvei
for å binde Tistedalen sammen med Ertemarka. Sekundært at det i samråd med
fylkeskonservatoren finnes et nytt alternativ fra jernbanekryssing til eksiterende linje v/Oreid.
Fra Oreid anbefales alternativ 1C med jordkabel.
Kulturminner og kulturmiljø
Vestfjella og kraftlinjetrase mot Halden
KU`ene gir en faglig god oversikt over kulturminner og kulturmiljøer som berøres i forbindelse
med ulike tiltak knyttet til planlagte Kjølen vindkraftverk. Utredningen gir også et godt
inntrykk av konfliktene mellom kulturminner/kulturmiljø i området og de tiltak og inngrep i
landskapet som skisseres i planen. Omfang- og konsekvensvurderingen for
vindparkalternativene viser at tiltak på flere områder vil få stor negativ konsekvens for
vurderte kulturmiljøer og kulturminner.
Fylkesrådmannen mener den store utfordringen vil være å begrense den visuelle påvirkningen
som et slikt anlegg vil få. Fra for eksempel kulturmiljøet langs Haldenvassdraget/Ara vil
turbinene/møllene vise seg svært dominerende i landskapet. Det vil her være en stor
utfordring å få til tilstrekkelige avbøtende tiltak. I konsekvensutredningen pekes det imidlertid
på en rekke nødvendige avbøtende tiltak, som for eksempel flytting eller fjerning av enkelte
turbiner, evt. alternativ utforming og kamuflering av turbinene der topografi og vegetasjon
kan dempe innsynet.
I forbindelse med foreslåtte kraftlinjetraseer vil endringer i trasévalg og mer utbredt bruk av
jordkabler kunne forbedre konfliktomfanget vesentlig. Vi vil be om at det gjøres
endringsvurderinger, både mht vindmølleanlegget og overføringstraseene, i dialog med
fylkeskonservatoren.
Vurderingene som ligger til grunn for konsekvensutredningen bygger på kulturminner og
kulturmiljøer som er kjent i dag. Det vil imidlertid ikke være mulig å gi noen fullgod faglig
vurdering mht konflikter mellom kulturminner og tiltak før det er foretatt arkeologiske
registreringer, jf kulturminneloven §9 om undersøkelsesplikt.
Biologisk mangfold
Vestfjella
KU beskriver området med rikt artsmangfold, hvor relativt store, intakte områder
gammelskog med klart villmarkspreg, kystmyr og bekkedrag danner grunnlag for de største
verdiene. KU viser at store områder innenfor omsøkt område er klassifisert som svært viktig
naturtyper. Tiltaket er vurdert å få stor negativ konsekvens som følge av en utbygging i
forhold til dagens situasjon. Tiltaket går på bekostning av INON-områder, og ligger på det
nærmeste 200 meter fra Vestfjella naturreservat.
Fylkesrådmannen påpeker den negative virkningen fragmentering av ett av Østfolds mest
intakte naturområder vil ha, og mener utbygging er uforenelig med de naturverdier
Vestfjellaområdet representerer. Sett i forhold til de verdier som Vestfjella naturreservat skal
ivareta som et «urskogpreget barskogområde» og tiltakets omfang, anses omsøkt
planområde å ligge for nært reservatet. Skov- og naturstyrelsen i Danmark (2007) har studert
landskapskonsekvenser av store turbiner (150 m høyde). De konkluderer med at turbiner i en
sone på 0 – 4,5 km vil være klart dominerende. Vindmøller i en avstand på inntil 200 meter er
da ikke forenlig med opplevelsen av «urskogpreget barskogområde». Forslag til regional plan
for vindkraft i Østfold viser INON-områder, naturreservatene og svært viktige viltområder.
Kraftledningstrase mot Halden
KU viser at kraftledningslinjen går gjennom INON-område nord-øst for Vestfjella
naturreservat og gjennom viktige naturtypelokaliteter både i Vestfjella og ved Orød.
Kraftlinjen passerer naturreservatet på Brattås i en avstand på 150 meter. Alternativ 1 har
færre konflikter enn alternativ 2.
Fylkesrådmannen støtter konklusjonen om at alt.1 er mest skånsom ifht biologisk mangfold,
men det er konfliktene i selve Vestfjella, hvor det kun er ett alternativ, som gir de største og
mest negative konsekvensene. Begrenset vegetasjonsrydding vil være viktig avbøtende tiltak i
dette området.
Støy
KU er basert på beregninger etter metoder beskrevet i T-1442. For omsøkt vindkraftanlegg er
det beregnet støy ut i fra turbiner på 120 meter. Ingen grenseverdier for støy overskrides for
boliger. Ni fritidsboliger ligger i områder hvor grenseverdien for støy overskrides. Dette søkes
løst gjennom fjerning/flytting av turbiner eller ved grunneieravtaler/ oppkjøp/ ekspropriasjon.
Fylkesrådmannen påpeker at støyberegningene er gjort med utgangspunkt i èn type turbin.
Konsesjonsbehandlingen tar ikke stilling til type turbin. Det må mao gjøres nye beregninger
dersom det velges en annen turbin, eller dersom ny kunnskap om støy fra valgt turbin endres.
Kjølen vindkraftanlegg ligger inn mot det som i kommuneplanen til Rakkestad er lagt ut som
stilleområder. Dette er en hensynssone som Klima- og forurensningsdirektoratet (KLIF)
anbefaler kommunene å bruke i kommuneplanleggingen. I T-1442 «Retningslinje for
behandling av støy i arealplanlegging» heter det at: «Kommunen bør unngå å lokalisere nye
støykilder slik at verdifulle stille områder forsvinner eller reduseres i omfang. Fravær av støy er
en forutsetning for at frilufts- og rekreasjonsområder og kulturmiljøer skal ha full verdi. Hvilke
lydnivåer som oppleves som sjenerende, avhenger av hvilken type område man befinner seg i,
og hvilken bruk av området som er ønskelig». KLIF anbefaler at støynivået i stilleområder skal
ligge under L den 40 dB. Fylkesrådmannen forutsetter at vindkraftanlegg i Aremark ikke
utformes slik at det går på bekostning av nabokommunenes stilleområder.
Forurensning, avfall, livsløpsanalyse og uforutsatte hendelser
KU beskriver faren for forurensning som liten, og at faren minimeres ved oppfølging av
miljøoppfølgingsplan som skal utarbeides, krav i entreprisene og opplæring av
driftspersonalet. KU beskriver faren for uforutsette hendelser som brann, eksplosjon og fallog klemskader som liten. For å redusere konsekvensene av avfall fra anlegget bør det
utarbeides avfallsplan.
Fylkesrådmannen henstiller NVE om å stille krav til miljøoppfølgingsprogram og avfallsplan
som del av konsesjonsbehandlingen. Forholdet til lokale drikkevannskilder for både boliger og
fritidsboliger må utredes og avklares. NVE bør stille krav om at det stilles økonomisk garanti
for istandsetting av området etter at vindkraftanlegget er tatt ned.
Skyggekast og refleksblink
KU beskriver at 15 fritidsboliger vil bli eksponert for skyggekast som ligger over svenske
grenseverdier. Svenske grenseverdier er brukt veiledende siden det ikke finnes i norske
retningslinjer. Alle helårsboliger er innenfor grenseverdiene i omsøkt alternativ. KU beskriver
at det ikke er nødvendig med oppfølgende undersøkelser.
Fylkesrådmannen bemerker at det, på lik linje som med støy, må gjøres nye beregninger
dersom det velges en annen turbinplassering eller turbinhøyde. Konsesjonsbehandlingen tar
hverken stilling til turbinplassering eller type turbin / turbinhøyde.
Ising og iskast
KU beskriver beregnet risiko for ising og iskast, og setter Kjølen i den laveste klassen av
hyppighet. Iskast fra rotorbladene oppstår normalt når rotoren står i ro, og kan utgjøre en
sikkerhetsrisiko for folk som oppholder seg i nærområdet når turbinene starter opp igjen.
Fylkesrådmannen leser av kartlegging i KU av forventet omfang av ising/iskast, at deler av
vindkraftanlegget vil ligge i en kategori over det KU beskriver. Dette gjelder søndre og vestre
områder. Fylkesrådmannen ber NVE stille krav om at faren blir skiltet i området.
Friluftsliv
Vestfjella
KU viser at området har middels verdi for friluftsliv på lokalt nivå. Dette begrunnes med at
området er egnet for tur, jakt og fiske, men at det er få merkede stier og at det er lite i bruk
med unntak av noe fiske.
Fylkesrådmannen bemerker at planområdet ligger i skog – og fjellstrekningen som strekker
seg fra Halden – Aremark – Rakkestad – Marker – Eidsberg og Trøgstad kommuner, og
representerer det store sammenhengende naturområdet med preg av villmark i Østfold.
Området egner seg godt til lengre flerdagsturer sommer og vinter, og supplerer derfor de
bynære markene og nærturområdene. Dette må legges til grunn når verdien av området
vurderes. I fylkesplanen er området betegnet som viktig friluftsområde. Dette er brakt videre
inn i Regional plan for fysisk aktivitet (2010), som betegner området som et
«sammenhengende skogsområde med naturkvaliteter av regional betydning. Stikkordene er
stillhet, gammel barskog og sårbart fugleliv. Fylkesrådmannen mener at planene om Kjølen
vindkraftanlegg er i direkte konflikt med den regionale planen.
I forslag til regional plan for vindkraft er området klassifisert som regionalt viktig område for
friluftsliv.
Kraftledningstrase mot Halden
KU beskriver at utenom selve planområdet for vindkraftanlegget (se over) går kraftledningen
langs og krysser Haldenvassdraget, som har stor betydning som rekreasjonsområde. Videre
går traseen i ytterkant av Ankerfjella og påvirker dette lite. Alt 1 går i dagens trase i ytterkant
av Ertemarka, mens alt 2 går gjennom Ertemarka i ny trase. Her krysses lysløypa, og linjen er
synlig fra vannene som nyttes til bading og padling. Kraftgate med ryddebelte på 40 meter er
beskrevet med liten negativ konsekvens for alt 1 og middels for alt. 2.
Fylkesrådmannen bemerker at ryddebeltet bør begrenses mest mulig, og at eventuelt
kjøreskader etter anlegg må istandsettes. Dette vil ha positiv effekt for flere hensyn.
Alternativ 1 er å anbefale ut fra friluftshensyn. Det er ikke gunstig å trekke linjen så langt inn i
marka at den eksponeres mot vannene som er mye i bruk som utfartsmål, bading og turgåing
sommer og vinter. Farge-/materialvalg og plassering av master ved kryssing av vassdraget er
viktig.
Reiseliv
KU beskriver reiselivet i Aremark som lite utviklet, med lave tall for sysselsetting innen
reiseliv. Haldenkanalen beskrives som viktigste attraksjon. Potensialet for å videreutvikle
friluftsturisme og fisketurisme i Vestfjella er beskrevet som et potensiale. De kortsiktige
effektene av en eventuell utbygging beskrives som ubetydelige. Omfanget av de langsiktige
virkningene er ikke beskrevet fordi det er knyttet for mange usikkerhetsmomenter til en slik
vurdering.
Fylkesrådmannen vil trekke frem at storskala vindkraftanlegg i Vestfjella vil være synlig over
lange avstander. Det er ikke et klart svar på hvorvidt synlige vindmøller representerer en
svekkelse av opplevelsen av å være turist i Østfold. Hvorvidt vindmøller i landskapet oppleves
som negativt vil variere både mellom type turisme/turister og etter personlig oppfatning og
vurdering fra hver enkelt turist. Det anses derfor ikke å være noen entydig påvirkning på
betingelsene for reiselivet i Østfold.
Utbedring av infrastruktur i form av veier og anlegg av nye veier vil representere en
tilleggsverdi for reiselivet. Veiene kan gi økt trygghet for ferdende i ellers utilgjengelige
friluftsområder, og videre gjøre områdene tilgjengelige for funksjonshemmede. Økt
tilgjengeliggjøring av naturområder ved hjelp av bedre veinett må sees i sammenheng med
den påvirkningen veien har på områdets attraktivitet. På den andre siden kan tilrettelegging
med veier og turbiner i et naturområde som preges av urørthet slå beina under det reiselivet
som retter seg mot naturbasert friluftsturisme.
Fylkesrådmannen mener det vanskelig kan trekkes noen slutning vedrørende konsekvenser
for reiseliv. Fylkesrådmannen viser til at Aremark kommune, som en av 8 parter stiller seg bak
charter for Haldenkanalen, et arbeid om en 10-årig plan for steds- og næringsutvikling. Det
må vurderes hvorvidt etablering av Kjølen vindkraftanlegg kan forenes med målsettingen for
dette prosjektet. Prosjektet skal bidra til:




å skape samarbeidsplattformer mellom alle interessenter i utvikling av
opplevelsesnæringene og stedsutvikling langs Haldenkanalen
lokal medvirkning i forhold til ivaretakelsen og videreutviklingen av natur- og
kulturverdier som grunnlag for opplevelsesproduksjon
ivaretakelse og videreutvikling av særpregede natur- og kulturverdier, samt sørge for
utvikling av kommersielle tilbud med basis i disse
bærekraftig verdiskaping
Landbruk og infrastruktur
Vestfjella
KU beskriver at utbygging går på bekostning av skog/utmark. Det er kun ved eventuell
veiutbedring ved Skolleborg at det beslaglegges dyrket mark. Gjennomsnittlig har skogen lav
bonitet. Det er lite infrastruktur i området i dag, og uttak av tømmer er tungvint og kostbart.
Det er lite konflikt i forhold til arealbeslag, da det kun tas ca 460 daa til turbiner og veier. Ny
infrastruktur forbedrer uttaksmulighetene vesentlig. Inntekter til grunneiere som
kompensasjon fra utbygger vil være viktigste konsekvens for landbruket i området.
Fylkesrådmannen ser de positive sidene for landbruket både ved forbedring av
uttaksmuligheter og inntekter i form av kompensasjon fra utbygger. Dette er imidlertid
argumenter som ikke bør være avgjørende i en lokaliseringsprosess, da kompensasjon fra
utbygger er mer en generell vurdering, som vil gjelde uansett hvilke åsrygger i Østfold som er
til vurdering.
Kraftledningstrase mot Halden
KU viser at omsøkte kraftledninger i hovedsak berører utmarksarealer. Inn mot Halden
krysses også fulldyrket mark. Dette vil føre til driftsmessige ulemper for bruker. Netto
arealbeslag er på 500 daa. Alt. 1A beslaglegger mindre areal enn alt. 1B siden alt.1B ikke
innebærer parallelføring med eksisterende linje. Totalt sett er alle alternativ beskrevet med
liten negativ konsekvens for ressursgrunnlag og driftsforhold.
Fylkesrådmannens anbefaler at det jobbes med et nytt alternativ for kryssing av
kulturlandskapet fra Lilledal til Oreid i samråd med fylkeskonservator. Dette vil ha positiv
effekt på både landskapet og jordbruksdriften.
Stråling fra kraftledninger
KU beskriver at for strekningen Kjølen – Brekke er det ingen hus eller hytter som befinner seg
innenfor utredningsgrensen for stråling. For strekningen Brekke – Halden er det ingen hus
eller hytter som er innenfor utredningsgrensen. For denne strekningen er det boliger som er i
nærføring med omsøkte traseer. 5 stk boliger ligger i en avstand på 55-80 meter fra
senterlinje, men disse er beregnet å være utsatt for mindre stråling enn 0,4 µT, som er
utredningsgrensen. For strekningen som planlegges parallelført med Statnetts 420 kV ledning
Halden-Skogssäter er boliger og regulerte boligtomter langs Løkkebergveien allerede innenfor
utredningsgrensen på 0,4 µT. Ved ny 132 kV ledning her vil magnetfeltet som overskrider 0,4
µT utvides noe fra 70-75 m til 80-85 m til hver side i den perioden 420 kV ledningen overfører
strøm fra Sverige til Halden.
Fylkesrådmannen påpeker at av hensyn til beboere i området bør alt 2c med jordkabel fra
søndre del av Femsjøen, eller alternativt 1c med jordkabel gjennom tettbebyggelsen i Halden,
velges.
Forholdet til høringsforslag til Regional plan for vindkraft
Østfold fylkeskommune ønsker å bidra i den nasjonale dugnaden for å innfri de statlige
målene for fornybar energi. Det er derfor utarbeidet forslag til regional plan for vindkraft som
tar stilling til hvor det i fylket er tilgang på vind, nett og nettkapasitet og samtidig lavt
konfliktnivå mot regionale «grønne verdier». Planen skal kartfeste tre arealkategorier:
- Mulige egnede områder for utbygging av vindkraftanlegg i Østfold
- Spesielt konfliktfylte områder i Østfold
- Ikke aktuelle områder for etableringer i Østfold
Den viktigste målsettingen med planen er å finne egnede områder i Østfold for
vindkraftutbygging. Regional plan for vindkraft forventes sluttbehandlet i oktober 2012.
Fylkesrådmannen er av den oppfatning at endelig plan må ligge til grunn for vurdering av
omsøkte vindkraftanlegg, og at NVE ikke bør behandle konsesjonssøknaden før den regionale
planen er vedtatt. Fylkesrådmannen er glad for de signaler NVE har gitt om at enkeltsøknader
ikke vil bli konsesjonsbehandlet før den regionale planen foreligger.
Fylkesrådmannens samlede anbefaling
Høringsforslag til regional plan for vindkraft beskriver Østfolds verdier ut fra eksisterende
rapporter/dokumentasjon og har supplert disse der de ikke er fylkesdekkende på et regionalt
nivå. Forslag til regional plan for vindkraft viser at konfliktgraden i Vestfjella er så stor i fht
verdier for landskap og natur (INON) at området er klassifisert i kategorien «uegnede
områder». Forslag til regional plan viser til andre områder (bla i Aremark) som kan være
aktuelle både ut fra lavere konfliktgrad, tilgang til vind og nærhet til nett med tilstrekkelig
kapasitet. Samtlige områder i forslag til regional plan er mindre enn omsøkt område i
Vestfjella. Sett i lys av at Østfold er et lite fylke med mange innbyggere og lite gjenværende
naturområder som ikke preges av menneskelig aktivitet (foruten skogsdrift), så er det trolig
en riktig tilnærming at Østfold heller skal ha flere mindre vindkraftanlegg, enn noen få store i
de sammenhengende og mest urørte naturområdene i fylket.
En KU til en vindkraftpark vil i stor grad oppsummere de verdiene vi allerede kjenner til i et
område. Beskrevet konfliktgrad vil variere i en KU avhengig av hvilke verdier på en
klassifiseringsskala som legges inn. KU vil sjelden bringe inn nye, til nå ukjente, momenter. KU
kan bidra til at et vindkraftverk får en utforming som er minst mulig i konflikt med gitte
hensyn ved at turbinene omplasseres dersom det er lokale konflikter i fht støy, skyggekast ol.
Den største miljøgevinsten vil allikevel ligge i valg av utbyggingsområde. I konsesjonssaker for
vindkraft stiller ikke NVE krav om alternativvurderinger i fht lokalisering. Det er altså kun i en
regional plan områder med størst konflikter kan lukes ut, og at de områder som har færrest
konflikter i fht grønne verdier, og som samtidig har tilstrekkelig tilgang på vind og nett med
kapasitet, kan synliggjøres. En regional plan, som vurderer de forhold som NVE vurderer i
enkeltsaker vil derfor bidra til den største miljøgevinsten.
Oppsummert vil fylkesrådmannen påpeke følgende mangler i tillegg til at lokaliseringen er i
strid med forslag til regional plan:
1. Tilførselsveier og interne veier er ikke detaljert nok utredet etter reglene i PBL.
2. Kjølen vindkraftverk er ikke visualisert fra verneområdet i Vestfjella.
3. Vindkraftanlegg med kraftledning reduserer omfanget av INON-områder.
4. Søknaden tar ikke høyde for at det må utføres nye støyberegninger dersom type turbin
endres i forhold til den typen som ligger til grunn for beregningene i KU.
5. Støy vindkraftanlegg går på bekostning av stilleområder i Rakkestad kommune.
6. Søknaden tar ikke høyde for at det må gjøres nye beregninger for skyggekast og
refleksblink dersom det velges en annen turbinplassering eller turbinhøyde enn det som
ligger til grunn for beregningene i KU.
7. Søknaden tar ikke godt nok hensyn til eksponering mot viktige kulturmiljø.
8. For kraftledningene er beste alternativ med jordkabel (2c) ikke omsøkt. Alternativ 1 fra
Brekke, i kombinasjon med jordkabel (1c), fremstår som akseptabel, men det er ikke
funnet en akseptabel løsning for kryssing av kulturlandskapet fra Lilledal til Oreid.
9. Kombinasjon av jordkabel i alt 2c og legging av gang-/sykkelvei som knytter Tistedal mot
Ertemarka er ikke vurdert.
Fylkesrådmannen er av den oppfatning at NVE bør avvente behandlingen av enkeltsaker for
vindkraftutbygging i Østfold til regional plan for vindkraft er vedtatt. Alternativt må forslag til
regional plan ligge til grunn for behandlingen. Fylkesrådmannen kan ikke anbefale at det gis
konsesjon til Kjølen vindkraftanlegg. Det foreslås å nedlegge innsigelse med bakgrunn i forslag
til regional plan, som viser omsøkt område i kategorien «uegnede områder».
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
1. Det er uheldig å ta stilling til enkeltsøknader for vindkraftproduksjon i fylket før den
regionale planen for vindkraft er ferdigbehandlet og den overordnede politikken for
vindkraftanlegg i fylket et ferdig utformet. En regional plan vil sammenstille kunnskap om
både vindressurser, nettilgang og de ”grønne verdiene”, for å gjøre en mer balansert
avveining enn det som fremkommer i en enkeltsøknad. Dette brede kunnskapsgrunnlaget
er nødvendig for å vurdere alternative utbyggingslokaliteter for eventuelle
vindkraftanlegg i Østfold.
2. På bakgrunn av omfattende konfliktnivå i konsekvensutredningen, manglende
alternativvurdering i fylket som helhet og som resultat av at omsøkte område klassifiseres
i kategorien «uegnede områder» i forslag til regional plan fremmes det innsigelse til det
konsesjonssøkte prosjektet ”Kjølen vindpark”.
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Sammendrag
Kommunene Eidsberg og Trøgstad samarbeider om utredning av videre næringsutvikling i
Slitu-Momarken-området gjennom kommunedelplan for Monaryggen. Planområdet ligger
strategisk plassert midt mellom byene Mysen og Askim med god infrastruktur og sentral
beliggenhet i forhold til ny E18.
Planprogrammet ble vedtatt i 2009, og ligger til grunn for planarbeidet. Kommunedelplanen
har horisont til 2023. Formålet er å se hele området som en helhet og få en avklaring på
arealbruken i området. Asplan Viak (konsulent) har bistått kommunen i utarbeidelse av
planutkastet som tar for seg potensielle næringsområder, grusressurser, videre uttak, samt
konsekvenser av planforslaget.
Formålet med planarbeidet er å få en avklaring på arealbruken i området, i første rekke
områder for næringsutvikling og massetak av grus, men også en klar avgrensning av områder
for boliger, LNF-områder og områder hvor kulturminner må sikres. Planen vil også avklare
vernet knyttet til en av fylkets viktigste landskapsformasjoner fra siste istid.
Det er i planutkastet konsekvensutredet 3 ulike alternativer for videre grusuttak i
Monaryggen, alternativ 1, 2 og 3. I siste del av planprosessen, kom det innspill på to nye
alternativer som grunneierne ønsker å få vurdert i planen, alternativ 4 og 5, samt et
næringsområde på Henningsmoen (påført navn, markert med lilla på vedlegg 1).
Arealet er ikke vurdert av konsulent og framkommer derfor ikke i planbeskrivelsen. Alternativ
4 og 5 er ikke på plankartet. Konsekvensoversikten for alternativ 4 og 5, samt Henningsmoen
er ikke utfyllende nok til å fylle kravene til konsekvensutredning etter plan- og bygningsloven.
Kommunene Eidsberg og Trøgstad anbefaler alternativ 3 for avgrensning av masseuttakene.
Østfold fylkeskommune (ØFK) berømmer kommunene Eidsberg og Trøgstad for initiativet til å
utarbeide en helhetlig plan for området.
Fylkesrådmannen anbefaler alternativ 3, bevaring av Monaryggens silhuett, og en føre-var
tilnærming med hensyn til grusressurser, lokalklima og grunnvannsressurser. Valget, er i
samsvar med anbefalinger fra kommunene. Det fremmes felles innsigelser til alle alternativ,
samt innsigelser til alternativ 1, 2, 4 og 5.
Bakgrunn for saken
Eidsberg og Trøgstad kommune har sendt kommunedelplan for Slitu-Momarken- området,
Monaryggen, til offentlig ettersyn. Frist for uttalelse var 15.10.2012. ØFK har sendt
administrativ innstilling innen fristen med forbehold om endringer som følger av politisk
behandling i Fylkesutvalget (FU). Protokoll fra FU oversendes kommunene.
Monaryggen er en grusressurs av nasjonal betydning, og er med et utnyttbart volum på 35
mill m³ den 6. største i landet. Norges geologiske undersøkelser (NGU) har beregnet at
grusressursen før uttak rommet omlag 91 mill m³ totalt. 35 mill m³ av disse er mulig å ta ut,
uten at det går på bekostning av de vernede områdene, eller nye eller gamle E18. Av disse er
20 mill m³ er allerede tatt ut og 15 mill m³ gjenstår.
Hensikten med planarbeidet:
 Forvalte den gjenværende ressursen på en rasjonell og forsvarlig måte.
 Avklare bevaring.
 Avklare grustakets fremtid i tid og omfang.
 Etterbruk.
 Næringsområder.
Det er om lag 13 virksomheter innenfor området, som driver med masseuttak og foredling av
produkter basert på grusen som ressurs. De mange spredte massetakene nødvendiggjør en
overordnet koordinering av den videre driften, både for å forvalte den gjenværende ressursen
på en rasjonell og forsvarlig måte, og for å kunne etterlate et landskap uten skjemmende sår
etter masseuttakene.
Hovedproblemstillingen i planarbeidet er hvordan Slitu-Momarken skal utvikles som
næringsområde. Hvilke arealer skal brukes til næring? Fremtidig bruk av grustakene? Hvilke
områder bør bevares urørte?
Fakta
Monaryggen er Nord-Europas største endemorene fra siste istid, og har en markant og
dominerende terrengprofil i landskapet. Ryggen ligger på om lag 205 meter over havet, og er
omgitt av lavtliggende landskap. Hele den gjenstående ryggen er 1,8 km lang. En
gjennomkjøring av vei midt på ryggen gir en 10-15 meter dyp kløft i ryggen, denne er uten
betydning for helhetsinntrykket.
Til Monaryggen er det knyttet store gravfelt som er automatisk fredet. Enkelte av haugene
har store dimensjoner og er betydningsfulle i nasjonal målestokk. Det er viktig at gravfeltene
fremdeles kan leses i kontekst til landskapet de er anlagt i. Silhuetten av Monaryggen ses fra
store deler av Østfold.
Dokumentets oppbygging
Utfordringen i planarbeidet er først og fremst valg av alternativ. Det er derfor pekt ut viktige
temaer, som berører samtlige alternativer, og som bør ha særlig oppmerksomhet. Disse blir
presentert nedenfor. Deretter følger en beskrivelse av de ulike alternativene med en
vurdering. Til slutt kommer en samlet vurdering med forslag til innstilling til vedtak.
Viktige temaer
Hensynssoner
Fylkesrådmannen påpeker at arealformålet «eksisterende område for råstoffutvikling» og
hensynssone «båndlegging etter lov om kulturminner» er motstridende. Formålene kan ikke
benyttes for samme område. Dette gjelder for hele området avsatt til råstoffutvikling på
sørsiden av riksvei 128 (gamle E18). Fylkesrådmannen foreslår derfor innsigelse til samtlige
alternativer for mangelfull framstilling i kart og formål, som ikke ivaretar de hensyn man er
pålagt gjennom planlov og kulturminnelov.
Arkeologiske kulturminner nær gamle grustak er svært utsatt for ødeleggelser og skjemming.
Fylkesrådmannen foreslår at kun de områdene der det allerede er gravet ut grustak markeres
med formålet «eksisterende område for råstoffutvikling», mens de mellomliggende og
omkringliggende sonene markeres som LNF-områder i kombinasjon med hensynssone
«båndlegging etter lov om kulturminner». Til en viss grad er dette sammenfallende med
føringene i plandokumentene for området. En slik løsning sikrer et strengt vern i påvente av
en eventuell reguleringsplan for området, ettersom det ikke er angitt når en slik plan skal
utarbeides. Fylkesrådmannen mener det vil være uheldig for både landskapsformen og
kulturminnene dersom disse grustakene utvides ytterligere. I bestemmelse § 10.1 står det at
reguleringsplanen i sør skal avgrenses av veien Veslemona. Fylkesrådmannen foreslår at også
automatisk fredete kulturminner like på sørsiden av Veslemona innlemmes i en slik plan.
Lengst øst i planområdet, i området som i plandokumentene er omtalt som Brandsrud, finnes
det et gravfelt. Dette ligger delvis innenfor et areal avsatt som eksisterende næring, og delvis
innenfor et areal avsatt til LNF-område. Dette automatisk fredete kulturminnet må, til tross
for at det er stilt krav om reguleringsplan, også i kommunedelplanen angis som LNF-område.
Fylkesrådmannen anbefaler innsigelse til at automatisk fredete kulturminner er lagt inn som
eksisterende næring.
I forbindelse med planarbeidet gjennomførte ØFK ved Fylkeskonservatoren i august 2010 en
innmåling av alle synlige kulturminner innenfor planområdet. Hvert enkelt kulturminne er
blitt kartfestet med avgrensning i Riksantikvarens kulturminnedatabase Askeladden.
Innmålingene viste at tidligere kartfesting i Askeladden har vært noe unøyaktig. Det er også
gjort enkelte nyregistreringer. For å få en mer nøyaktig oversikt stilles det som krav at et
utsnitt av dette kartet, i leselig målestokk, tas inn i planbeskrivelsen. Fylkesrådmannen
framholder også at det med stor sannsynlighet finnes flere ukjente kulturminner under
bakkenivå. Riksantikvaren tilrår at alle automatisk fredete kulturminner skal markeres med
rune-R på plankartet. Dette gjelder både enkeltminner og felt med geografisk utbredelse. Det
forutsettes at det benyttes seneste versjon av Askeladden for å overføre disse dataene. I
høringsutkastet er ikke kulturminnene vist med rune-R. Av hensyn til forutsigbarheten må
denne kartfestingen utføres.
Hensynssone «Båndlegging etter lov om kulturminner» må utvides noe mot vest ved Edwin
Ruuds Hospital, slik at området med de to store gravhaugene her også blir liggende innenfor
hensynssonen.
Fylkesrådmannen er av den oppfatning at Monaryggen og silhuetten av denne bør beholdes
som landskapselement. Morenene har vært strukturerende for bosetting, gravskikk og
ferdsel, samtidig som de er viktige landemerker og orienteringslinjer. Ved siden av det store
Østfoldraet, er Monaryggen fylkets viktigste landskapselement av denne typen.
Etterbruk
Virksomheter av denne typen, skaper sår i landskapet. Store brudd og massetak kan gi svært
store inngrep og blir sjelden rehabilitert. Planer for etterbruk, bør inn i en tidlig fase før man
starter driften. Da kan forholdene lettere legges til rette for rehabilitering ved driftens
avslutning.
Med erfaring fra andre store grustaksområder mener fylkesrådmannen at det er vanskelig å
se at grustakene i den søndre delen av Monaryggen vil kunne bli fylt igjen, eller planert ut på
en god måte. Igjenfylling og planering har i mange tilfeller hatt en mer uheldig virkning på
blant annet nærliggende kulturminner, enn når naturen får ta uttakene tilbake på egen hånd.
For det videre arbeidet foreslår fylkesrådmannen at det kan tillates et visst uttak innenfor de
eksisterende gropene, dersom helningsvinkel 1:2 overholdes. Dette avsluttende uttaket må
utføres innenfor en tidsbegrenset periode. Etter dette foreslår fylkesrådmannen at uttakene
stanses, veiene inn til uttakene stenges med bom, og at grustakene deretter gror til på
egenhånd med naturlig vegetasjon, eventuelt revegeteres. De bør ikke tillates brukt til
massedeponier og lagringstomter. Disse føringene må tas inn i planbeskrivelsen og
bestemmelsene.
Eventuelt må det stilles krav om at reguleringsplan må være ferdig utarbeidet før noe videre
graving, fylling, terrengbehandling, framføring av veier eller hogst kan gjennomføres.
Miljø – lokalklima
Monaryggen ligger som en øst-vest-liggende barriere mot luftstrømmer mellom sør og nord.
Det Norske meteorologiske Institutt (DNMI) utarbeidet i 1993, etter oppdrag fra Østfold
fylkeskommune, en rapport over lokalklimatologiske konsekvenser i forbindelse med arbeidet
med reguleringsplan for østre del av Monaryggen. Det ble vurdert virkning av tre alternative
planer, som var svært lik de alternativene (1, 2 og 3) som nå drøftes. DNMI konkluderer med
at det minst omfattende alternativet (tilsvarer alternativ 3 i det foreliggende forslag til
kommunedelplan) ikke vil påvirke lokalklimaet i området, mens de to andre vil kunne gjøre
det. Det er stor usikkerhet om hvor stor påvirkningen vil være, men trolig vil det kunne bli 2 til
3 grader kaldere på Mysen i stabilt vintervær hvis alternativene 1 eller 2 velges.
Grunnvannsressurser
Det er en stor grunnvannsressurs i tilknytning til Monaryggen. Denne ble på 1960-tallet
vurdert som en fremtidig vannkilde for Eidsberg. Dette er en viktig ressurs som kan utnyttes i
større utstrekning enn i dag. Også av hensyn til et mulig større behov i fremtiden er det viktig
å sikre at det ikke skjer uheldig påvirkning av disse drikkevannsressursene. Fylkesrådmannen
anbefaler at kommunedelplanen ikke må umuliggjøre framtidig bruk av vannressursen
gjennom arealbruk eller annen risiko for forurensning. Fylkesrådmannen påpeker at det
gjennom reguleringsplaner må sikres et tilstrekkelig filtreringslag over grunnvannsspeilet.
Næring
Fylkesplanen for Østfold legger strenge begrensninger på arealrammene for
utbyggingsområder. Totalt sett har kommunene i Indre Østfold lagt ut store fremtidige
næringsarealer. Fylkesplanen peker på Slitu/Brennmoen som det ene av fem regionale
næringsområder i Indre Østfold. Konsulenten som bistod kommunen i arbeidet med
kommunedelplanen anbefaler følgende: «For å bygge opp under det næringsmiljøet som er
under utvikling rundt Morenen/Brennmoen, anbefales det å konsentrere videre
næringsutvikling til dette området og sette krav til etappevis utvikling som motvirker
spredning av aktivitetene. Det frarådes bestemt å tillate spredt næringsutvikling i
planområdet, for eksempel i sandtakene.» Fylkesrådmannen støtter denne tilnærmingen.
I gjeldende arealplaner utgjør Brennemoen og Gislingrud en arealreserve på nær 400 dekar.
Dette vil sannsynligvis være mer enn tilstrekkelig for planperioden. Konsulenten fraråder
derfor å regulere ytterligere areal til næring før det meste av disse arealene er tatt i bruk.
Fylkesrådmannen anbefaler å legge opp til en etappevis utbygging, slik at igangsatte områder
fylles opp før nye tas i bruk. Kommunedelplanen må sikre en konsentrasjon av etableringene
og en trinnvis utbygging, område for område. Spredning av virksomheter vil redusere
muligheten for å utvikle et næringsmiljø, øke infrastrukturkostnadene og redusere
mulighetene for kollektivtilbud. Fylkesrådmannen anbefaler innsigelse siden planforslaget
ikke har bestemmelser om dette og således er i strid med fylkesplanens mål om god
arealbruk. Hensikten er å planlegge for å oppnå et bærekraftig utbyggingsmønster hvor blant
annet fortetting, transformasjon og arealøkonomisering skal gjelde, framfor å ta i bruk urørte
naturområder eller dyrka mark.
Friluftsliv
Monaryggen var tidligere et mye brukt friluftsområde, men er allerede i dag så fragmentert at
områdets verdi som friluftsområde er sterkt redusert. Toppen fremstår imidlertid som en
farbar sti og utkikkspunkt med siktlinjer, som gir grunn til bevaring. At ryggen fremstår med
en naturlig linje, uten store hakk eller inngrep vektlegges. Fylkesrådmannen vektlegger også
viktigheten av at stedet fungerer som et utsiktspunkt, hvorfra man har oversikt over store
deler av fylket. Planforslaget ellers er i liten grad negativt for friluftslivet, men innebærer
flytting av gressbanen Slitu stadion til Tenor skole på Slitu. Eksisterende lysløype på Gislingrud
er allerede flyttet til vestsiden av boligområdet på Slitu.
Alternativer for videre massetak
Nedenunder gjennomgås de ulike alternativene for seg, med fylkesrådmannens vurdering.
Alternativ 1 – tar ut hele ressursen.
Hele Monaryggen tas ut, og fremtidig profil vil bli langs riksvei 128 (gamle E-18). Strategien
forutsetter at tidligere vedtak om vern av deler av ryggen settes til side, samt at kulturminner
vanskelig kan opprettholdes. Alternativ 1 fordrer erverv av boligfeltet i Platåveien, på
nordsiden av riksvei 128. Også to boliger på Brandsrud, nord for Momarken krysset, må
erverves.
Alternativ 1 tar utgangspunkt i nedre uttaksgrense på kote 150. Det tilsvarer det laveste nivå
for ny E-18, der den passerer nordsiden av Monaryggen. Med hensyn til
grunnvannsressursene skal det være mulig å grave vesentlig dypere, da grunnvannet antas å
ligge på kote 105. Det er imidlertid problematisk å etterlate dype hull i landskapet.
Fylkesrådmannens vurdering og anbefaling: Alternativ 1 foreslår maksimalt uttak av masser
slik at riksvei 128 markerer en fremtidig rygg og landskapet mister sin opprinnelige karakter.
Endringer i Monaryggen, tilsvarende alternativ 1 i planutkastet, vil kunne påvirke lokalmiljøet i
området. I klart, stabilt vær vil det bli kaldere sør for brerandavsetningen ved Mysen. Det er
stor usikkerhet hvor stor påvirkningen vil være, men trolig blir det i middel 2 til 3 grader
kaldere på Mysen i nevnte værtype.
Alternativ 1 medfører at kulturminner og boliger utraderes. Alternativet vil medføre at en
automatisk fredet gravhaug på toppen av Monaryggen fjernes. Gravhaugen er monumental
og har en markant beliggenhet i landskapet, noe som vitner om en helt spesiell betydning. I
tillegg må det påregnes at det finnes flere hittil ukjente kulturminner under bakkenivå på
flatene på toppen og i skråningen av morenen. Med bakgrunn i ovennevnte foreslår
fylkesrådmannen innsigelse til alternativ 1. Fylkesrådmannen mener også det er svært
uheldig, at den opprinnelige silhuetten av dette markante landskapselementet fjernes, da
gravfeltene må kunne leses i sin landskapskontekst.
Alternativ 2 – bevarer de deler av Monaryggen som allerede er vernet.
Sentrale, allerede vernede deler av Monaryggen bevares. Planen er å ta ut det som er mulig
av den gjenværende ressurs uten å gå i konflikt med tidligere vedtak om vern av deler av
ryggen. Den delen av den opprinnelige ryggen som vil stå igjen, er om lag 200 meter lang.
Dette er et område som i den såkalte «Krohn-planen», ble besluttet vernet i 1995 som
reguleringsplan på Eidsbergsiden og som en del av kommuneplanen på Trøgstadsiden.
Alternativ 2 verner de eksisterende boligområdene ved Platåveien med en minst 30 meter
bred buffersone. Platåveien vil utgjøre den østre, litt lavere del av silhuetten. Den delen som
ligger øst for riksvei 22, er som landskapsformasjon allerede avskåret fra de øvrige deler av
ryggen, og er ikke vurdert som viktig element i landskapet.
Tilsvarende alternativ 1, vil alternativ 2 kunne påvirke lokalklima. Det er stor usikkerhet om
hvor stor påvirkningen vil være.
Fylkesrådmannens vurdering og anbefaling: Alternativ 2 er et begrenset vern av
Monaryggen, men i tråd med tidligere vedtak. Monaryggen har gitt Mysenområdet en
geografisk/topografisk identitet. Fjerning av Monaryggens silhuett vil endre landskapsbildet
vesentlig, da den gjenstående Monaryggen på 1,8 km reduseres til 200 meter. Med bakgrunn
i dette, foreslår fylkesrådmannen innsigelse til alternativet. Uvisshet rundt påvirkning av
lokalklima, samt kommunens vurdering av alternativet vektlegges også.
Alternativ 3 – videre uttak av masser tilpasses bevaring av Monaryggen som profil i
landskapet.
Alternativ 3 er en strategi for å bevare mest mulig av Monaryggen som landskapselement. I
tillegg til de deler av ryggen som er vernet i «Krohn-planen», bevares ryggen videre østover
mot riksvei 22, der det nye veianlegget er skåret gjennom ryggen. Masseuttakene har gjort
store innhugg i den østre og vestre delen av ryggen. Det er derfor bare silhuetten eller toppen
av ryggen som står igjen urørt, som et tydelig landskapselement.
Fylkesrådmannens vurdering og anbefaling: Alternativ 3 bevarer Monaryggens silhuett, som i
dag. Masser tas ut på nord- og sydsiden. Det vil si et uttak av masser som tilpasses et vern av
Monaryggens silhuett i landskapet. Dette vil redusere den utnyttbare ressursen i
Monaryggen vesentlig for dagens grusdrivere. Grus er en ikke fornybar ressurs som det vil bli
stadig større knapphet på. Alternativ 3 gir framtidige generasjoner mulighet til å vekte
interessene annerledes.
Dersom innsigelsene som er angitt for alternativ 3 (og til de øvrige alternativer) tas til følge, er
dette et alternativ fylkesrådmannen mener ivaretar både hensynet til vern og råstoffuttak. Av
de ulike alternativene er alternativ 3 minst konfliktfylt med hensyn til landskapsverdiene i
området. For at silhuetten over Monaryggen øst skal kunne ivaretas med vegetasjon, bør det i
bestemmelsene settes krav om en minste bredde av ryggen.
Det forutsettes at regional kulturminnemyndighet involveres i den videre detaljplanleggingen
av tiltaket.
Som alternativ 2, vil alternativ 3 kreve at det etableres tilstrekkelig buffersone mellom
uttaksvirksomheten og boligområdene. Kommunen bør også her vurdere om buffersonen bør
være mer enn 30 meter. I realiteten vil uttaksområdet på nordsiden av boligene ved
Platåveien i disse alternativene fremstå som en dal. Dagens uttak av sand- og grus i bolignære
områder anses som konfliktfylte. For å unngå ytterligere problemer mellom boliger og
massetak, bør det ikke tillates ytterligere boligbebyggelse i disse områdene.
Alternativ 4 – tar ut hele ressursen med kotehøyde nærmere grunnvannsspeil enn kote 150.
Alternativ 4 setter kotedybden nærmere grunnvannsspeilet (lavere enn kote 150) for å få en
best mulig utnyttelse av grusressursene. Konsulenten har beregnet at det er mulig å ta ut
maksimalt 13,5 mill m³ mer grus ved å gå ned til kote 130. Dette er under forutsetning av at
det ikke vil avdekkes fjell i dagen, noe som er sannsynlig øst for idrettsplassen.
Grunnvannsressursen under Monaryggen er betydelig, men ikke godt nok utredet. Det er ikke
gjort undersøkelser, verken i utbredelse av areal, volum, dybde eller kvalitet.
Fylkesrådmannens vurdering og anbefaling: Konsekvensutredning med fagrapport for
hovedtemaene landskap, kulturminner, natur og friluftsliv, er ikke fulgt opp for alternativ 4.
Fylkesrådmannen viser også til at planen ikke ivaretar, hensynet til kulturminner, på en god
måte.
Det er ikke angitt i kart hvilke spesifikke områder det er aktuelt å gå ned til kote 130 på.
Grusuttak ned mot kote 130 vil gi store fordypninger i landskapet. Mellom veien og bunnen
av gropene vil det være høydeforskjeller på 25 til 55 meter. Alternativet er for mangelfullt
opplyst til at fylkesrådmannen kan gjøre en tilfredsstillende vurdering med hensyn til
konsekvensen for kulturmiljøer og kulturminner. For øvrig viser ØFK til kommentarer under
alternativ 1. Fylkesrådmannen anbefaler med bakgrunn i dette å fremme innsigelse til
alternativ 4. En behandling av alternativ 4 krever nytt offentlig ettersyn med
konsekvensutredning av alternativet.
Alternativ 5 – tar ut hele ressursen med flytting av riksvei 128 (gamle E18) sør for
Monaryggen.
Alternativ 5 legger opp til å flytte riksvei 128, sør for Monaryggen og på den måten frigi store
mengder grus under veien. Riksveien legger i så måte begrensninger i å kunne utnytte
Monaryggen på en mest mulig effektiv måte.
Flytting av riksvei 128 kan vurderes i tre parseller: vestlig parsell (vest for dagens områder
avsatt til bevaring), midtparsell (ved dagens områder avsatt til bevaring) og østlig parsell (øst
for dagens område avsatt til bevaring). I vest kan flytting av riksvei 128 frigi store mengder
grus og en forbedret ressursutnyttelse. I midtre parti, ved vernede områder, vil flytting av
veien gi mer begrensede grusmengder, utover det potensiale som allerede er tilgjengelig
gjennom en felles uttaksplan. I øst vil flytting av riksvei 128 frigi en del grus, men vil ha store
samfunnsmessige kostnader på grunn av sanering av boliger, bomiljø og infrastruktur. Det er
ikke gjort vurderinger av hvilke grusmengder som det kan være mulig å ta ut i dette området.
En konsekvens av tiltaket er at ulike nye veitraseer må vurderes og hovednett for vann og
avløp i Eidsberg må flyttes.
Fylkesrådmannens vurdering og anbefaling: Flytting av riksvei 128 vil medføre sanering av
mange boliger, kreve flytting av vesentlig infrastruktur, samt berøre kulturminner i stor grad.
Fylkesrådmannen synes det er vanskelig å finne gode argumenter for dette alternativet.
Fylkesrådmannen påpeker at heller ikke alternativ 5 er konsekvensutredet. Som for alternativ
4, ivaretar heller ikke alternativ 5 hensynet til kulturminner, på en god måte. Alternativ 5
fører til at et stort antall automatiske fredete kulturminner blir fjernet i sørskråningen av
Monaryggen. Disse vil ikke under noen omstendigheter bli anbefalt frigitt, og
fylkesrådmannen anbefaler av den grunn innsigelse til alternativ 5. Alternativ 5, tilsvarende
som alternativ 4, krever at planen må ut på nytt offentlig ettersyn med konsekvensutredning
før det kan behandles videre.
Henningsmoen – bebyggelse og anlegg: næringsbebyggelse
Næringsarealet, benyttes i dag til masselager og stein til knusing. Området er tenkt benyttet
til flisproduksjon, jordproduksjon og biogassanlegg.
Ingen av næringsområdene som ligger inne i forslaget til kommunedelplan er egnet til
støyende eller støvende virksomheter på grunn av nærhet til boliger og handelsområder.
Henningsmoen er foreslått til næring som ikke egner seg i de andre næringsområdene,
nettopp på grunn av støy, støv og muligens lukt.
Kommunene foreslår et nytt punkt 4 under planbestemmelse § 4 Utbyggingsformål.
«I næringsområdet Henningsmoen øst tillates næringsvirksomhet som etter bestemmelsene
ikke kan plasseres i de andre næringsområdene i planområdet pga. virksomhetens art (støy,
støv og lukt). Det tillates kun virksomhet knyttet til energiproduksjon basert på fornybar
energi og knyttet til driften av grustaket i form av masselager og knusing av masser. Mot E18
skal det til enhver tid opprettholdes en vegetasjonsskjerm.»
Fylkesrådmannens vurdering og anbefaling: Fylkesrådmannen anbefaler at kommunenes
forslag til nytt punkt innarbeides i reguleringsbestemmelsen.
I Trøgstad kommunes kommuneplanens arealdel (2011) har kommunen lagt inn et
næringsområde ved Henningsmoen som er 100 daa. Kommuneplanen slår fast at området
inngår i kommunedelplan for området Slitu-Momarken. Slik arealet nå fremkommer, i forslag
til kommunedelplan for Slitu/Momarken, er det lagt inn 150 daa næringsområde. Dette ligger
delvis på utsiden av langsiktig grense i fylkesplanen.
Det er stilt plankrav til næringsområdet på Henningsmoen, og det er krav om KU på
reguleringsplannivå. Siden næringsarealet er større enn hva kommuneplanen anslår, går ut
over langsiktig tettstedsgrense i fylkesplanen og kan medføre ulemper i form av støy, støv og
lukt, mener fylkesrådmannen at området bør konsekvensutredes som del av
kommunedelplanen. Fylkesrådmannen anbefaler derfor innsigelse til dette næringsområdet.
Fylkesrådmannen vil påpeke at vurderinger rundt Henningsmoen ikke bør vanskeliggjøre
sluttbehandling av resterende del av planen. Kommunen bør vurdere om Henningsmoen ev.
kan vurderes i en egen prosess etter vedtak av resten av kommunedelplanen.
Fylkesrådmannens vurdering - oppsummert
Fylkesrådmannen berømmer kommunene Eidsberg og Trøgstad for samarbeidet og for å
tenke helhetlig. Utfordringer og problemstillinger knyttet til grusuttak i Monaryggen har vært
gjenstand for diskusjon i de siste 40 årene og det vurderes som svært positivt at det nå
foreligger et forslag til plan for området.
Østfold skal være et fylke som ivaretar klima, natur og kulturlandskap, og som tar miljøhensyn
i offentlig og privat sektor. Å ivareta hensynene i planleggingen innebærer også å velge
utbyggingsløsninger som i størst mulig grad tar hensyn til miljøet og gjør minst mulig inngrep i
naturen. Det handler også om å ta vare på kulturminnene som utgjør en viktig kvalitet i
omgivelsene våre, og ta hensyn til landskapsverdier.
Ved valg av alternativ for videre uttak i Monaryggen er det lagt vekt på at Monaryggen er et
tydelig og identitetsskapende landskapselement i Indre Østfold, et naturhistorisk dokument
av nasjonal interesse og en klimaskjerm i området. Bevaring av et helhetlig landskap er en
viktig målsetning, og det er derfor viktig å velge det alternativet som bevarer mest mulig av
landskapets art og karakter. Videre bør utviklingen, som skal tilfredsstille dagens behov,
vektlegge og ikke redusere framtidige generasjoners mulighet til å tilfredsstille sine.
Anbefalt alternativ (alternativ 3) for utnyttelse av grusressursene i Monaryggen, bygger på et
føre-var-prinsipp der hensynet til fremtidige generasjoners valgfrihet får gå foran dagens.
Usikkerhet knyttet til lokalklima og grunnvannsressurser er også vektlagt.
Av de foreslåtte alternativene er alternativ 3 minst konfliktfylt med hensyn til
landskapsverdier og kulturminner i området. Fylkesrådmannen mener imidlertid at en
forutsetning for at alternativ 3 kan aksepteres, er at de innsigelser som er angitt tas til følge.
Fylkesrådmannens vurdering av forholdet til undersøkelsesplikten i Kulturminneloven
Vurderingene med hensyn til planens innvirkning på kulturminner og kulturmiljøer er kun
basert på de kulturminner som i dag er registrert og kjent innenfor og i nærheten av
planområdet. Det er overveiende sannsynlig at det i området også skjuler seg viktige
kulturspor, særlig under bakkenivå, med vernestatus som automatisk fredete kulturminner i
henhold til bestemmelser i kulturminneloven. ØFK ved Fylkeskonservatoren vil ikke kunne gi
noen endelig vurdering av planen før det er gjennomført arkeologiske registreringer i
området der Fylkeskonservatoren vurderer det nødvendig.
Det er formålstjenlig for alle parter å gjennomføre slike registreringer i forbindelse med selve
kommunedelplanen. På den måten vil en få total oversikt allerede på dette nivået i
planprosessen, noe som vil gjøre den videre planleggingen forutsigbar. Iverksettelse av
registreringer på dette plannivået bør derfor tilstrebes. Av praktiske og økonomiske årsaker
erfarer vi imidlertid at det sjelden lar seg gjøre å få gjennomført registreringer på
kommuneplan- eller kommunedelplannivå. Registreringer relatert til kulturminnelovens § 9
kan heller ikke juridisk kreves gjennomført før på reguleringsplan- eller tiltaksnivå. Det haster
imidlertid med å få gjennomført registreringer i området, så lenge det fortsatt gjøres
utvidelser av massetakene i områder som aldri er tilstrekkelig arkeologisk undersøkt. Det er
viktig at det nå ikke gjøres videre utvidelser i området før forholdet til automatisk fredete
kulturminner er endelig avklart.
Før arkeologiske registreringer er gjennomført slik at en har en mer fullstendig oversikt over
kulturminner og kulturmiljø i området, vil fylkesrådmannen derfor ikke kunne si seg enig i
kommunedelplanens arealbruk i forhold til undersøkelsesplikten etter
Kulturminneloven (Kml) § 9.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
Monaryggens silhuett og terrengprofil er i ferd med å forsvinne og det er et sterkt ønske å
bevare deler av Monaryggen for ettertiden og som et minne om breavsetninger fra siste istid.
Monaryggen er en av de største og mest markerte randavsetningene på Østlandet.
Verneinteressene knytter seg derfor både til nasjonalt, regionalt og lokalt nivå.
Kommunestyret i Trøgstad og Eidsberg anbefaler alternativ 3. Østfold fylkeskommune støtter
opp under dette, og vektlegger at Monaryggen og silhuetten av denne bør beholdes som
landskapselement i Østfold. Monaryggen er et monumentalt landemerke, og det er viktig at
gravfeltene i området også i fremtiden kan leses i kontekst til det landskapet de ble anlagt i.
Østfold fylkeskommune forutsetter at følgende endringer er gjort før kommunen kan
egengodkjenne planen:
1) Fylkeskonservatoren utførte i august 2010 en innmåling av alle synlige kulturminner
innenfor planområdet. Et utsnitt av dette kartet, i leselig målestokk, må tas inn i
planbeskrivelsen. Alle automatisk fredete kulturminner skal markeres med rune-R på
plankartet.
2) Hensynssone «Båndlegging etter lov om kulturminner» må utvides noe mot vest ved
Edwin Ruuds Hospital, slik at området med de to store gravhaugene her også blir liggende
innenfor hensynssonen.
For øvrig har Østfold fylkeskommune følgende faglige råd:
3) I bestemmelsene § 11 tilknyttet kommunedelplanen uttrykkes: «I hensynsone med
båndlegging etter lov om kulturminner skal kulturminnene vernes. Eventuelle bygge- og
anleggstiltak som kan medføre fjerning av kulturminner kan bare skje etter godkjenning av
Fylkeskonservatoren.». Denne bestemmelsen fremstår noe tvetydig, i og med formålet
med en hensynsone for båndlegging jo er å unngå bygge- og anleggstiltak. Her bør det i
stedet for annen setning vises til bestemmelsene i kulturminneloven, som gir klare
retningslinjer for vern og bruk av kulturminner.
4) For alternativ 1-5, spesielt for Monaryggen syd, bør det tas inn i bestemmelser og
beskrivelse at det kan tillates et visst uttak innenfor de eksisterende gropene, dersom
helningsvinkel 1:2 overholdes. Det avsluttende uttaket bør utføres innenfor en
tidsbegrenset periode. Når uttakene avsluttes bør veiene inn til uttakene stenges med
bom, og grustakene deretter får gro til på egenhånd med naturlig vegetasjon, evt.
revegeteres. Uttaksgropene bør ikke tillates brukt til massedeponier og lagringstomter.
5) For alternativ 1-5, spesielt for Monaryggen syd. Alternativt til faglig råd nr 3 kan det stilles
krav om at reguleringsplan må være ferdig utarbeidet før noe videre graving, fylling,
terrengbehandling, framføring av veier eller hogst kan gjennomføres.
6) I bestemmelse § 10.1 står det at reguleringsplanen i sør skal avgrenses av veien
Veslemona. Automatisk fredete kulturminner like på sørsiden av Veslemona bør
innlemmes i en slik plan.
7) For at silhuetten over Monaryggen øst skal kunne ivaretas med vegetasjon, bør det i
bestemmelsene settes krav om en minste bredde av ryggen.
8) Reguleringsplaner må sikres tilstrekkelig filtreringslag over grunnvannsspeilet.
9) Kommunene bør vurdere om buffersone på 30 meter mot boliger er tilstrekkelig.
10) I reguleringsplanen, som oppfølging av alternativ 3, bør det legges til rette for en
nedtrapping, for å minimere konflikter mot boliger i Platåveien.
Innsigelser
Østfold fylkeskommune gir en generell innsigelse til alle alternativ. Dersom den generelle
innsigelsen tas til følge, anbefales alternativ 3, som ivaretar både hensynet til vern og
råstoffuttak.
Felles innsigelse til alle alternativ:
1) For alternativ 1-5, spesielt for Monaryggen syd, bør kun de områdene der det allerede er
gravd ut grustak markeres med formålet «eksisterende område for råstoffutvikling», mens
de mellomliggende og omkringliggende sonene markeres som LNF-områder i kombinasjon
med hensynssone «båndlegging etter lov om kulturminner». Automatisk fredete
kulturminner, lengst øst i planområdet, i området som i plandokumentet er omtalt som
Brandsrud, må, til tross for at det er stilt krav om reguleringsplan, også i
kommunedelplanen angis som LNF.
2) Næringsområdet på Henningsmoen må konsekvensutredes på kommuneplannivå som del
av kommunedelplan for Slitu/Momarken. Næringsarealet bør ikke gå ut over arealgrensen
i kommuneplanen for Trøgstad, og bør ikke gå ut over langsiktig grense i Fylkesplanen.
Avsluttende vurderinger rundt næringsområdet på Henningsmoen kan løses i egen
prosess uavhengig av videre prosess for resten av kommunedelplanen.
3) Det må innarbeides rekkefølgebestemmelser i kommunedelplanen som sikrer
konsentrasjon av etableringene og en trinnvis utbygging, område for område. Spredning
av virksomheter vil redusere muligheten for å utvikle et næringsmiljø, øke
infrastrukturkostnadene og redusere mulighetene for kollektivtilbud.
Innsigelser til alternativ 1, 2, 4 og 5:
4) Det fremmes innsigelse til alternativ 1, begrunnet med at den opprinnelige silhuetten av
dette markante landskapselementet Monaryggen fjernes. Innsigelsen begrunnes også
med at en fredet, monumental gravhaug med markant beliggenhet på toppen av
Monaryggen fjernes.
5) Innsigelse fremmes til alternativ 2, begrunnet med at store deler av Monaryggens
opprinnelige silhuett fjernes.
6) Innsigelse fremmes til alternativ 4, begrunnet med at den opprinnelige silhuetten av det
markante landskapselementet Monaryggen fjernes. Innsigelsen begrunnes også med at en
fredet, monumental gravhaug med markant beliggenhet på toppen av Monaryggen
fjernes (som for alternativ 1). For alternativ 4 er det er ikke angitt i kart hvilke spesifikke
områder det er aktuelt å gå ned til kote 130 på. Alternativet er for mangelfullt opplyst til
at Østfold fylkeskommune kan gjøre en tilfredsstillende vurdering. Dersom kommunene
ønsker å vedta alternativ 4 og 5 må dette, på grunn av manglende konsekvensutredning,
sendes ut til nytt offentlig ettersyn når denne foreligger.
7) Innsigelse til alternativ 5 fremmes, begrunnet med at den opprinnelige silhuetten av det
markante landskapselementet Monaryggen fjernes. Innsigelse til alternativ 5 begrunnes
også med at et stort antall automatiske fredete kulturminner vil bli fjernet i sørskråningen,
og på toppen av Monaryggen.
Sarpsborg, 27. september 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Elisabeth Dahle
fylkesdirektør
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Innretning på og organisering av de framtidige regionale
utviklingsavtalene
Vedlegg
1. Brev fra Østfold fylkeskommune til regionrådene/kommunene av 26.0612
2. Skriftlig tilbakemeldinger fra regionrådene i Indre Østfold, Nedre Glomma og Grenserådet
Bakgrunn for saken
De regionale utviklingsavtalene 2009-2012 inngått mellom Østfold fylkeskommune og
regionrådene i Østfold nærmer seg nå sin avslutning. Disse avtalene har i stor grad vært
underlagt samme organisatoriske styring som avtalene fra perioden 2005-2009. I løpet av
avtalenes 8-årige virkeperiode har Østfoldsamfunnets muligheter og utfordringer endret seg
mye. Bedret infrastruktur, økt tilflytting, raske sosiale og økonomiske endringer og nye
miljømessige utfordringer preger samfunnsutviklingen. Stadig flere oppgaver krever
samarbeid på tvers av kommunegrenser og regioner. Samtidig krever økt økonomisk
integrasjon og avhengighet nasjonalt og internasjonalt at Østfoldsamfunnet står sammen for
å styrke vår posisjon i forhold til nasjonale myndigheter og for å styrke vår egen
konkurransekraft.
I løpet av den siste avtaleperioden har vi også vedtatt en fylkesplan, Østfold mot 2050, fått en
ny planlov og en forvaltningsreform som har gitt fylkeskommunen nye juridiske og
økonomiske virkemidler til å påvirke Østfoldsamfunnets utvikling gjennom partnerskap med
regionene og fylkets kommuner.
Det har derfor på ulike måter vært gjennomført evaluering av utviklingsavtalenes innretning
og hensiktsmessighet for å få et grunnlag for å utarbeide de nye avtalene fra 2013.
Fakta
Østfold fylkeskommune har tidligere behandlet utviklingsavtalenes innretning og framtid på
flere måter. Fylkesrådmannen fremmet en sak, PS 68/2012, De regionale utviklingsavtalenes
framtidige rolle i utviklingen av det regionale partnerskapet, behandlet i Fylkesutvalget den
19.april. Parallelt med dette foretok fylkesrevisor sin gjennomgang av utviklingsavtalenes
resultatoppnåelse, rapporteringsrutiner og organisering. Denne
forvaltningsrevisjonsrapporten ble behandlet i Fylkestinget den 20.juni.
Hovedtrekkene i disse sakene ble formidlet regionrådene (og kommunenes ordførere og
rådmenn) i brev av 26.06.2012 (se vedlegg) hvor det også ble invitert til dialog om avtalenes
framtid gjennom:
 Fellesmøte mellom fylkeskommunen og representanter fra regionrådene den 13.09
 Politisk og administrativ deltakelse i regionrådenes behandling av spørsmålene
 Anmodning om skriftlig tilbakemelding fra regionrådene på spørsmålene innen 21.9
I sak PS 68/2012, De regionale utviklingsavtalenes framtidige rolle i utviklingen av det
regionale partnerskapet, vedtok fylkesutvalget 19.04.2012:
1. I forbindelse med økonomiplanbehandlingen i juni bevilges midler til utviklingsavtalene for
2012.
2. I samme møte avsettes midler til regionale partnerskap i 2013.
3. Fylkesutvalget inviterer regionrådene til dialog om utviklingsavtalens innretning basert på
vurderingene gjort i saken, med sikte på å inngå ny avtaleperiode 2013-2016.
4. Fylkesrådmannen fremmer konkret forslag til utforming og forvaltning av utviklingsavtalen
og det
regionale partnerskapet til Fylkesutvalget i oktober 2012.
5. Fylkestinget vedtar nye utviklingsavtaler i desember 2012 og avtalene sendes regionrådene.
Videre ble PS 49/2012 Forvaltningsrevisjon – Utviklingsavtaler Østfold fylkeskommune ble
behandlet i Kontrollutvalget 16.05 og i Fylkestinget den 20.06 med likelydende vedtak:
«I det videre arbeidet med utviklingsavtalene ber fylkestinget fylkesrådmannen om å legge
særlig vekt på de vurderinger som fylkesrevisjonen har gjort, og følge opp de anbefalinger som
gis i rapporten. For øvrig tar fylkestinget rapporten til orientering.»
På bakgrunn av føringer og vedtak i sakene gjengitt over ba Østfold fylkeskommune
regionrådene/kommunene om innspill og synspunkter på innretning og organisering av
framtidige utviklingsavtaler, 2013-2016:
Prioriterte fokusområder for de framtidige avtalene, gjerne med utgangspunkt i
kommunenes (kommende) planstrategier og utfordringer det der pekes på som viktige å
løse i et regionalt samarbeid
Særlig viktige prosjekter Østfoldsamfunnet bør fokusere på i fellesskap innenfor rammen
av prioriterte mål i gjeldende fylkesplan
Synspunkter på organisering av forvaltningen av avtalene og arbeidet under disse ut fra
behovet for bedret resultatoppnåelse/-synlighet, engasjement, kontinuitet, styring og
kontroll (herunder sammensetning av styringsgruppa)
Regionrådenes/-sekretærenes framtidige rolle i utviklingen av det regionale
partnerskapet
Finansieringsmodeller for framtidige utviklingsavtaler (fordelingsnøkler, andre
finansieringskilder)
De føringene og spørsmålene som er referert over ble drøftet i et fellesmøte mellom
fylkeskommunen og representanter fra regionrådene den 13.september. Alle regionene,
bortsett fra Halden, var representert med sine ledere, to av regionene også med sin sekretær.
Videre ble saken drøftet i regionrådet Indre Østfold, Nedre Glomma og i Grenserådet med
politisk og administrativ representant fra fylkeskommunen til stede. Fra disse regionene
foreligger også skriftlig tilbakemelding (vedlagt).
Fylkesrådmannen oppsummerer tilbakemeldingene fra denne prosessen stikkordsmessig slik:
 Regionrådene ser behovet for en sentral styring og administrasjon av avtalene og
prosjektene under disse for å sikre lik praksis, kontinuitet, mer rasjonelle og gode
rapporteringsrutiner, større grad av fleksibilitet med hensyn til prosjektstørrelser
(økonomi og geografisk nedslagsfelt)
 Tydeligere prioritering av enkelte fokusområder på grunnlag av planstrategiene
innenfor rammen av målene i fylkesplanen og den regionale planstrategien
 Sterkere fokus på prosjektenes mål og resultater i lys av overordnet strategi (ref.
planstrategier)
 Regionrådene er viktige for samarbeidet mellom kommunene og mellom disse og
fylkeskommunen. Felles utviklingsprosjekter er et lim for dette samarbeidet;
utviklingsavtalene er et viktig bidrag til slike utviklingsprosjekter
 Regionrådssekretærene har en viktig rolle for samarbeidet internt i regionen og er
(kan være) en koordinator for samarbeidet mellom region og fylkeskommunen
 Behov for felles regler (bl.a for medfinansiering, eventuell subsidiering av
sekretærene), maler og rutiner for alle regioner
 Behov for en enklere struktur på de mange møteplassene og organene som utgjør
partnerskapet i Østfold. Det savnes en tydeligere «rød tråd» mellom de ulike organene
og ofte mellom visjoner, strategier, mål, tiltak og resultat
 Avtalen med Grenseregionen er spesiell ved at midlene som der inngår er finansiert av
KRD og av de tre kommunene og er underlagt også rapporteringsrutiner definert av
departementet
Fylkesrådmannens vurdering
Sentralisert politisk styring
Basert på den høringen som nå foreligger om de regionale utviklingsavtalenes framtid
fastholder fylkesrådmannen sin anbefaling om å sentralisere den politiske styringen. For å
sikre partnerskapet i Østfold om viktige mål og tiltak bør den sentrale styringsgruppa få
følgende sammensetning: fylkesordfører (styringsgruppas leder), posisjons- og
opposisjonsledere i fylkestinget, samt lederne i de 4 regionrådene. Avtalen med Grenserådet
anbefaler fylkesrådmannen å håndtere særskilt. En felles pott muliggjør større fleksibilitet
med hensyn til prosjektenes størrelse og synliggjøring.
Sentralisert sekretariat
Fylkesrådmannen mener det er viktig, også for å imøtekomme fylkesrevisors påpekninger, at
avtalene og oppfølging av disse håndteres av et sentralt sekretariat. Dette sekretariatet bør
ligge i fylkeskommunen og håndteres av fylkesrådmannen. Et slikt sentralt sekretariat
forventer fylkesrådmannen også vil redusere det samlede behovet for administrative
ressurser. Sekretariatet avgir sin anbefaling før behandling av søknadene i styringsgruppa.
Reglene for maler, rutiner, rapportering og revisjon gjennomgås og justeres på grunnlag
erfaringer fra tidligere perioder.
Regionrådenes rolle, innstillingsrett
Fylkesrådmannen mener at regionrådene er viktige for samarbeidet mellom kommunene
regionvis og mellom regionene og fylkeskommunen. Fylkesrådmannen erkjenner at felles
prosjekter bidrar til å styrke dette samarbeidet. Regionrådene bør derfor fortsatt ha
innstillingsrett når det gjelder nye prosjekter under utviklingsavtalen (-e). Fylkesrådmannen
vil allikevel påpeke at det de senere år er etablert en lang rekke utviklingsprosjekt og -avtaler
med regionene som ikke er finansiert gjennom de regionale utviklingsavtalene. Disse er ofte
langt større økonomisk, mer fleksible med hensyn til partnere og finansieringskilder, og mer
dedikerte med hensyn til mål. De regionale utviklingsavtalene har nok bidratt positivt til å få
etablert slike prosjekter og avtaler. På den annen side mener fylkesrådmannen at disse i seg
selv bidrar til å videreutvikle samarbeidet med regionene og kommunene.
For å sikre større fleksibilitet for de nye avtalen(-e) anbefaler fylkesrådmannen at også andre
konstellasjoner av kommuner skal kunne innstille på midler fra ordningen. Det bør også åpnes
for fellesprosjekter for hele Østfold. Også fylkeskommunen selv bør kunne initiere prosjekter i
samarbeid med kommuner under ordningen.
Sekretærfunksjon i regionene
Flere regionråd har påpekt betydningen av regionrådssekretærenes rolle internt i regionen og
for samarbeidet mellom fylkeskommunen og regionene. Behovet for regionrådssekretærer
varier mellom regionene og er nok størst i Indre Østfold med sine 9 kommuner og svært
mange samarbeidsrelasjoner/-saker. Tidligere praksis har variert mellom regionene når det
gjelder bruk av avtalene til å dekke regionrådssekretærenes lønn. Fylkesrådmannen har
forståelse for problematikken med at sekretærrollen har vært viktig for samarbeidet i
delregionene og utvikling av felles prosjekter. Det uttrykkes i høringsuttalelsene en frykt for at
fjerning av sekretærrollen vil medføre at dette samarbeidet rakner. Fylkesrådmannen mener
imidlertid, slik flere regioner har påpekt, at ny praksis bør være lik for alle regioner. Ved at
fylkeskommunen overtar den praktiske og formelle oppfølging av avtalen (-e) og prosjektene
under, reduseres arbeidsmengden tilsvarende i regionene. Fylkesrådmannen vil også påpeke
at de regionale utviklingsavtalene både er svært begrenset i volum og samtidig varierer fra år
til år. Forutsigbarhet i finansieringsgrunnlaget er etter fylkesrådmannens mening for liten til å
garantere for lønn av 4 regionrådssekretærer i 4 regioner. Fylkesrådmannen mener det derfor
primært bør være regionenes ansvar å finansiere sine regionrådssekretærer.
Innretning på avtalene og prosjektene under disse
Fylkesrådmannen mener de regionale utviklingsavtalene har bidratt positivt til å utvikle
samarbeidet internt i regionene og mellom regionene og fylkeskommunen. En landsdekkende
undersøkelse utført av Telemarksforskning (2012) viser også at Østfold svært godt ut når
kommunene vurderer sin fylkeskommunes bidrag og evne til regionalt utviklingsarbeid, tross
relativt liten tilgang på statlige midler til dette arbeidet. Fylkesrådmannen vil allikevel hevde
at forholdet mellom fylkeskommunen og regionene/kommunene de senere år har utviklet seg
i riktig retning vel så mye på grunn av andre samarbeidsprosjekter og -avtaler. Disse har økt i
omfang og har langt større økonomisk betydning enn de regionale utviklingsavtalene.
Fylkesrådmannen mener at de regionale utviklingsavtalene har fordelt de begrensede
midlene på for mange, og dermed for små prosjekter. Dette har medført mye administrasjon,
for liten oversikt og for dårlig dokumentasjon av resultater. Prosjektene har ofte blitt lite
synlige, det samme har fylkeskommunens bidrag og rolle.
Gjennom sentralisert styring av ordningen åpner en for mulighetene til også å gå inn i større
prosjekter med større synlighet og potensiale som motor for ønsket utvikling. En åpner med
dette også for å gå inn i prosjekter som er innrettet mot utfordringer/muligheter for hele eller
større deler av Østfold.
Fylkesrådmannen mener ordningen fortsatt bør være innrettet mot prioriterte mål definert i
gjeldende fylkesplan for de tre fokusområdene sosial, økonomisk og miljømessig bærekraftig
utvikling, utvidet/spesifisert med fokusområdene i den regionale planstrategien. Innenfor
denne rammen må søknader om midler fra (fleksible) regioner være begrunnet i
regionenes/kommunenes planstrategier og de innsatsområdene som der er vedtatt.
Intensjonen med innføring av instituttet planstrategier i den nye planlovens er nettopp å få
større fokus på de viktigste utfordringene og å få etablert virkemidler for disse.
Dette betyr ikke at også mindre prosjekter kan delfinansieres gjennom ordningen. Men da
må prosjektene begrunnes som prioriterte delprosjekter rettet mot et overordnet
mål/strategi. Et eksempel kan være mindre, påkrevde investeringer på veien mot å etablere
Fredriksten festning som internasjonal kulturarena, noe som vil komme hele
Østfoldsamfunnet til gode.
Finansiering av avtalene og prosjektene under disse
Fylkesrådmannen mener at fylkeskommunen fortsatt må stille krav om minimum 50%
medfinansiering av prosjektene under ordningen. Dette for at sikre at det foreligger
tilstrekkelig motivasjon og nyttevurderinger bak forslagene. Midlene skal fortsatt være rettet
mot omforente utviklingsoppgaver og ikke til ordinære driftsoppgaver. Ordningens sekretariat
skal, når de innstiller overfor styringsgruppa, ha foretatt en vurdering av om søknadens
innretning er i tråd med fylkeskommunens prioriteringer. Dette gjøres i dialog med relevante
avdelinger/seksjoner. Videre skal det vurderes om andre fylkeskommunale, statlige eller
internasjonale ordninger er mer egnet til formålet.
Grenseregionens særstilling
Fylkesrådmannen oppfatter at det fortsatt vil være naturlig med en særordning for den
regionale utviklingsavtalen med Grenserådet. Denne er finansiert av øremerkede midler til
regional utvikling fra Kommunal- og regionaldepartementet supplert med midler fra de tre
kommunene i Grenseregionen. Selv om midlene fordeles gjennom fylkeskommunen er de
bevilget for bruk i disse kommunene. Rapporteringen er også underlagt prinsipper definert av
departementet.
Fylkesrådmannen mener det derfor bør være et eget politisk styre for avtalen med
Grenserådet. Som i dag bør fylkeskommunen ha to representanter, en fra posisjon og en fra
opposisjon valgt av Fylkesutvalget, i styringsgruppa for avtalen. Styringsgruppa bør for øvrig
bestå av ordførerne fra de tre kommunene. Det må imidlertid være en klar forutsetning at
også utviklingsavtalen med Grensekommunene skal brukes i prosjekter som er viktige for hele
Østfold. Regionalpark Haldenkanalen er et godt eksempel på et slikt prosjekt, som
grensekommunene allerede står sammen om. Regionalpark Haldenkanalen er dessuten et
prosjekt som følger opp intensjonen om å samarbeide på tvers av kommunegrenser, regioner
og fylker. Fylkesrådmannen foreslår derfor at det legges inn en forutsetning i videreføringen
av en utviklingsavtale med de tre grensekommunene, at midlene skal brukes på prosjekter
som bygger opp under Regionalpark Haldenkanalen. Dersom grenserådet ønsker å bruke
pengene til formål utenom Regionpark Haldenkanalen, skal dette godkjennes av
fylkesutvalget. For øvrig bør de samme krav til innretning og formelle prinsipper for
medfinansiering og rapportering bør gjelde som for den sentraliserte ordningen.
Grenserådets representasjon i den sentrale styringsgruppa går gjennom lederen av
regionrådet for Indre Østfold som grensekommunene også er tilsluttet i dag.
Formelle krav
Fylkesrådmannen påpeker at det er viktig at fylkesrevisors kritikk av praksis med dagens
avtaler hensyntas på en god måte. Fylkesrådmannen vil derfor gå gjennom avtalenes formelle
krav med fylkesrevisor og på det grunnlag foreslå nødvendige justeringer av avtale og rutiner.
Forlag til nye avtaler fremmes av fylkesrådmannen til Fylkestinget i desember.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
1. Det etableres en sentral politisk styringsgruppe for de regionale utviklingsavtalene,
bestående av fylkesordfører (leder), posisjonsleder og opposisjonsleder, samt av ledere av
de 4 regionrådene i Østfold.
2. Både regionrådene, fleksible konstellasjoner av kommuner, samt fylkeskommunen, kan
innstille på prosjekter overfor styringsgruppa.
3. Fylkesrådmannen betjener sekretariatet for avtalene. Dette får ansvaret for å sikre
oppfølging og rapportering av avtalene og prosjektene under disse. Sekretariatet skal også
avgi sin anbefaling til styringsgruppa om alle prosjekter det søkes midler til.
4. De framtidige utviklingsavtalene skal ikke benyttes til lønn til regionrådssekretærer eller til
dekking av andre driftsoppgaver.
5. Det forutsettes fortsatt minimum 50% medfinansiering av de enkelte prosjektene som
delfinansieres gjennom de nye avtalene.
6. Fylkesrådmannen fremmer forslag til nye avtaler for Fylkestinget desember 2012.
Avtalenes innretning med hensyn til mål gjøres i dialog med regionrådene. Den formelle
innretningen avklares med fylkesrevisor.
7. Den regionale utviklingsavtalen med Grenserådet beholder ordningen med separat
styringsgruppe som i dag, men underlegges for øvrig de samme prinsipper som den
sentrale ordningen. Det forutsettes at midlene skal brukes på prosjekter som bygger opp
under Regionalpark Haldenkanalen. Dersom grenserådet ønsker å bruke pengene til
formål utenom Regionpark Haldenkanalen, skal dette godkjennes av fylkesutvalget.
Sarpsborg, 25. september 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Elisabeth Dahle
fylkesdirektør
Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2011/5949
55357/2012
A40
Egil Frode Olsen
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Opplæring, kultur og helsekomiteen
Fylkesutvalget
Møtedato
16.10.2012
17.10.2012
Utvalgssaksnr.
96/2012
153/2012
Mulig samling av Halden videregående skole på Porsnes
Vedlegg
Planskisser fra BAS arkitekter. Utrykket vedlegg.
Bakgrunn for saken
Halden vgs, som tidligere besto av Porsnes vgs, Risum vgs og Christan August vgs, ble i
fylkestingsak 25/95 (29/9-1995) vedtatt slått sammen til en skole fra 1. juli 1996. I saksutredningen fra 1995 ble sammenslåingen drøftet og begrunnet ut fra elevgrunnlaget,
faglig/pedagogiske forhold, driftsmessig effektivitet og økonomi.
Høsten 2011 ble effekten av sammenslåingen evaluert av konsulentfirmaet PWC. Opplæringskultur og helsekomiteen behandlet rapporten i PS 29/2012 og gjorde følgende vedtak:
1. Fremlagt evaluering av effekten av den sammenslåtte Halden vgs tas til orientering
2. Fylkesrådmannen får i oppdrag å følge opp evalueringens anbefalinger og særlig
vurdere nærmere mulighetene for å samlokalisere avdelingene på Porsnes og Risum.
Halden kommune har etter dette signalisert interesse for kjøp av Risum-anlegget og
fylkesrådmannen har på det grunnlag utarbeidet en skisse for hvordan en samlokalisering på
Porsnes kan skje og finansieres. Saken legges fram for fylkesutvalget for å avklare grunnlaget
for en eventuell avtale om overdragelse med Halden kommune og endelig beslutning i
henholdsvis fylkestinget og bystyret i Halden i desember.
Behovet for å flytte tilbudet på Risum til et samlet skolebygg på Porsnes
Av PWC’s evalueringsrapport ble det fremholdt at for å utnytte en storskole med de
ressursene som er samlet der, bør skolen være fysisk samlokalisert. Slik det er pr. i dag, har
ikke skolen mulighet til å legge til rette for så stor fleksibilitet som ønskelig. Dette gjelder
både tilbud av utdanningsprogram og programfag, oppfølging fra rådgivere og lærernes
mulighet for faglig samarbeid. Det har blitt vanskelig og kostbart for fylkeskommunen å gi et
likeverdig utvalg av programfagstilbud til elevene uavhengig av studiested.
Kontinuiteten ved små grupper blir vanskelig å opprettholde når geografien innad på skolen
og størrelsen på elevgruppene kommer inn i bildet. Det er ikke en likeverdig utvikling mellom
avdelingene mht elevantall, fagvalg, økonomi og tilleggstjenester.
Skolen har god budsjettstyring men det kan se ut til at Halden videregående skole bruker en
del mer resurser på ledelse enn sammenlignbare skoler, og en årsak til dette kan være at
studiestedene er så geografisk spredt.
Fylkesrådmannen skrev i saksfremlegget i PS 29/2012 at PWC’s anbefalinger knyttet til
behovet for felles skolekultur, balanse mellom avdelingene, enhetlig ledelse og utfordringer
mht effektiv skoledrift og valgmuligheter for elevene på Risum er relevante og viktige å følge
opp.
Rapporten anbefaler entydig at Halden videregående skole bør samlokalisere driften som i
dag ligger på avdelingene Porsnes og Risum. En samlokalisering vil kort oppsummert ha
følgende fordeler:
1. Bedre utnyttelse av skolens ressurser både faglig og materielt
2. Lettere å skape en felles skolekultur
3. Lettere å skape kreative samarbeidsarenaer for pedagogisk personale for å drive faglig og
pedagogisk utvikling
4. Mer oversiktlig for stabsfunksjonene, lettere å tilrettelegge og planlegge tjenestene og få
til mer tilgjengelighet for brukerne
5. Bedret kapasitet i stabsfunksjonene som kan utnyttes til økt administrativ avlastning av
ledelse og lærere
6. Mer tid til å utnytte den faglige kompetansen til den enkelte ansatt
7. Mulighet til å opprettholde opplæringstilbud som pr i dag har lav søkning pga beliggenhet
8. Imøtekomme flere av elevenes ønsker om fag, f.eks. tilbud i fremmedspråk
9. Samarbeid mellom de ulike studieforberedende linjene slik at elevene får et større
mangfold av programfag å velge mellom enn det er i dag
Pedagogisk, ledelsesmessig og driftsøkonomisk er det altså store fordeler ved samling av
avdelingene. Utfordringen er knyttet til finansiering av investeringen i ett utvidet skoleanlegg
ett sted.
Nærmere om Halden vgs
Halden vgs samlet sett har i dag ca 1200 elever (inkludert voksenopplæringen), 226 årsverk og
et årsbudsjett på ca kr 130 mill i årsbudsjett. Skolens avdelinger er Porsnes (900 elever),
Risum (190 elever + 45 på Norlux = 235), Tosterødberget (25 elever) samt en avdeling på
Halden fengsel.
Avdelingen på Halden fengsel er ny og en plassering det ikke er naturlig å diskutere
lokaliseringen av. Avdeling Tosterødberget er et tilbud spesielt innrette for elever med
sammensatte vansker og har i tillegg et internat-tilbud. Det er bevilget kr 36 mill til renovering
av bygningsmassen på Tosterødberget og programmeringsarbeidet for dette tiltaket starter
opp nå i høst.
Avdeling Porsnes har sin opprinnelse i den tidligere handelsskolen og yrkesskolen i byen, samt
innfusjonert det tidligere «gymnaset» på Remmen (Christian August). Avdelingen har ca 900
elever fordelt på elektrofag, helse/oppvekst, service/samferdsel, studiespesialisering,
Teknikk/- industriell produksjon og voksenopplæring. Avdelingen ligger i Halden sentrum
mellom Halden storsenter og Norske Skog Saugbrugs. Bygningskroppen består av et gammelt
bygg og et nybygg fra 2004 som henger sammen. Skolebygget har en flott idrettshall,
moderne bibliotek, lys og åpen kantine og store fellesarealer.
Avdeling Risum ligger bak Fredriksten festning og er den tidligere husmorskolen i byen.
Bygningsmassen er fra flere tidsepoker, inkludert en tidligere lensmannsgård. Avdelingen har
en forsterket avdeling bygd i 2005, nytt bibliotek i 2006, ny idrettshall i 2007 og bl.a. , trivelig
kantine. Avdelingen har 450 elevplasser, men for tiden bare 235 elever (Kalnes har til
sammenligning 460). Det er ca 60 ansatte ved avdelingen – herav ca 20 ikke-pedagogisk
personale. Mange av fellesfaglærerne pendler i dag mellom Porsnes og Risum. Følgende
utdanningsprogram tilbys ved avdelingen: Idrett, musikk/dans/drama, restaurant/matfag og
bygg/anlegg (i leide lokaler i Iddeveien / Norluxbygget, ca 500 meter unna).
Elevutviklingen ved avdeling Risum har vært negativ de siste årene:
 2008: 435 plasser
 2009: 405 plasser
 2010: 360 plasser
 2011: 310 plasser
 2012: 275 plasser
 2013: 245 plasser
I «Samlet plan for skolebygg 2011 – 20120 er lokalene på avdeling Risum beskrevet slik:
Lokalene til Restaurant/matfag og Musikk/dans/drama er dårlig tilpasset disse
utdanningsprogrammenes behov; det trengs restaurering og nye spesialrom. Det trengs også
diverse utbedring av bygningsmassen som sådan for å imøtekomme behovene til en moderne
videregående skole.
Når det gjelder «Norlux-bygget» der det leies lokaler for Bygg/anleggsfag utløper kontrakten
1/8-2019 og det betales pr i dag kr 3,5 mill i leieutgifter pr år.
Økonomisk skisse
En samling av Halden vgs er aktualisert av det mulige salget av Risum til Halden kommune der
anlegget kan inngå i kommunens fremtidige løsning for grunnskolestruktur m.v.
Investeringene overgår imidlertid med gode margin en sannsynlig salgssum og det må derfor
utarbeides en samlet finansieringspakke som er gjengitt nedenfor.
Fylkesrådmannen vil understreke at kostnadsberegningene er foreløpige og må eventuelt
komme tilbake til disse etter et vanlig gjennomført arbeid med romprogrammering. Det er
imidlertid vektlagt i arbeidet så langt at de sannsynlige kostnadene ikke skal undervurderes da
et salg av Risum vil innebære at «loddet er kastet» i forhold til at det da må arbeides frem for
en samlet byggløsning på Porsnes.
Basert på byggløsningen slik den nå ligger for nybygg og ombygginger og inkludert en ny
flerbrukshall og realisering av tidligere vedtatt ny kjøretøyhall m.v. anslår fylkesrådmannen et
brutto invetsteringsbehov på kr 275 mill som kan finansieres slik:
•
•
•
•
•
•
Salg av Risum
Tippemidler
Sparte leieutgifter,* kr 3,5 mill p.a. =
Effektivisert drift skolen** kr 1,8 mill p.a.
Tidligere bevilget kjøretøyhallen
Restfinansiering / lån
kr 65 mill
kr 7 mill
kr 48 mill
kr 24 mill
kr 33 mill
kr 98 mill
Kr 275 mill
* Leiekontrakten utløper 2019
** Trekkes ut av rammen til Halden (energi, renhold, støttetjenester etc.)
Fylkesrådmannen har vurdert mulighetene for å redusere påbygningskostnadene ved Porsnes
ved f.eks å avvikle noen av de utdanningsprogrammene det er knyttet størst
investeringsbehov til i form av spesialrom og spesialutstyr; f.eks restaurant/matfag og
musikk/dans/drama. Det er imidlertid rimelig at en samlet og så stor region som det Halden
utgjør har disse utdanningsprogrammene. En avvikling ville dessuten kunne gitt færre elever
som får førstevalg, økte skyssutgifter og kapasitetsutfordringer i andre regioner (særlig nedre
Glomma). Fylkesrådmannen vil derfor ikke tilrå en slik løsning.
Det kan også vurderes å innlemme PPT/OT i Halden i det nye bygget, som i dag har
leieutgifter på ca kr 340.000,- pr år og vil trenge tilgang på 5 kontorer. Leiebeløpet vil i så fall
kunne finansiere investeringskostnader på ca kr 4,5 mill i nybygget.
For å oppnå de skisserte og ønskede forbedringer knyttet til en samlokalisering vil de årlige
fylkeskommunale årsbudsjetter altså bli belastet med ca kr 7-8 mill p.a i kapitalutgifter. Dette
beløpet må imidlertid også sees opp mot kostnader som ellers vil påløpe dersom en slik
samling ikke realiseres. Dette er først og fremst knytte til fortsatt drift og vedlikehold av en
halvfull bygningsmasse på Risum, gjennomføring av påpekte behov for bygningstekniske
utbedringer, samt at bygget om ikke lenge må tilpasses moderne undervisningsformer
innenfor særlig utdanningsprogrammene Restaurant/matfag og Musikk/dans/drama. Den
reelle merutgiften på sikt sammenlignet med å bli værende på Risum vil derfor være mindre
enn ovenfornevnte kr 7-8 mill p.a.
For Halden kommune vil det være et poeng at kjøpesummen for Risum i sin helhet tilfaller
Halden-regionen igjen i form av investeringen på ca kr 275 mill som da blir gjennomført og vil
gi lokalsamfunnet en oppgradert bygningsmasse på Porsnes for kommende Halden-elever og
en sikring av at utsatte tilbud forblir i Halden i all overskuelig fremtid (Restaurant/matfag og
Musikk/dans/drama)
En mulig tidsplan for samlokalisering på Porsnes






Oktober 2012: Meldingssak til fylkesutvalget med prinsipiell tilslutning til prosjektet
Desember 2012: Vedtak om salg/kjøp av Risum i henholdsvis fylkestinget og bystyret i
Halden
Våren 2013: Programmering av nytt bygg. Sak til FT i juni med revidert kostnadsanslag
og klarsignal for prosjektering
Høsten 2013 / våren 2014: Prosjektering
2014-16: Anbud, bygging
August 2016 eller januar 2017: Halden vgs er samlet til en skole og Halden kommune
overtar Risum-anlegget.
Fylkesrådmannens samlede vurdering
Tiltaket gir gode skolefaglige gevinster og fylkeskommunen får mye for pengene ved å utnytte
den muligheten som nå foreligger for salg av Risum. Grepet er også gunstig for Halden som
lokalsamfunn som får realisert investeringer for brutto kr 275 mill på kommunens
videregående skole, inkludert at dette antakelig vil sikre bedre rekruttering til utsatte fag som
f.eks restaurant/matfag.
Utfordringen er naturligvis knyttet til økte utgifter – i hvert fall på kort sikt – ved at nye
kapitalutgifter skal innarbeides innenfor allerede stramme budsjetter for både
fylkeskommunen generelt og opplæringsområdet spesielt. Dette er særlig utfordrende når
det som kjent også arbeides med realisering av ny videregående skole i Fredrikstad og vi også
står foran økte utgifter knyttet til tilbygget på St. Olav vgs.
Etter en samlet vurdering vil fylkesrådmannen tilrå at Risum-anlegget tilbys Halden kommune
og at det arbeides videre med den praktiske realiseringen etter tidsplanen gjengitt ovenfor dersom en kjøpsavtale kommer på plass.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
1. Halden vgs avdeling på Risum tilbys Halden kommune for kr 65 mill. Anlegget overdras
høsten 2016 eller i januar 2017 avhengig av prosjekts fremdrift.
2. Endelig vedtak gjøres av fylkestinget i desember etter forberedende felles saksutredning i
henholdsvis fylkeskommunen og Halden kommune.
Sarpsborg, 26. september 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Egil F. Olsen
fylkesdirektør
Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2012/5782
52766/2012
C50
Anne-Sophie Hygen
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Samferdsel, miljø og klimakomiteen
Fylkesutvalget
Møtedato
16.10.2012
17.10.2012
Utvalgssaksnr.
66/2012
154/2012
Budsjettering av arkeologiske registreringer og gjennomføringen av
undersøkelsesplikten etter kulturminneloven § 9, jf. § 10 høringsuttalelse til utkast til nye retningslinjer
Vedlegg
1. Retningslinjer for budsjettering av arkeologiske registreringer og gjennomføringen av
undersøkelsesplikten i henhold til kulturminneloven § 9, jf kulturminneloven § 10 (versjon
2012-07-17 fra Riksantikvaren). Utrykket vedlegg.
Bakgrunn for saken
I Miljøverndepartementets tildelingsbrev for 2012 har Riksantikvaren fått i oppdrag å
utarbeide et utkast til retningslinjer for budsjettering og gjennomføring av arkeologiske
registreringer etter kulturminneloven § 9. Ved offentlige og større private tiltak skal
tiltakshaver undersøke om tiltaket vil virke inn på automatisk fredete kulturminner eller
skipsfunn. I slike tilfeller kan det kreves at tiltakshaver iflg. kulturminneloven § 10 dekker
fylkeskommunens utgifter til arkeologiske registreringer. Ved mindre private tiltak vil staten,
dvs. gjennom Riksantikvaren, dekke fylkeskommunens utgifter til arkeologisk registrering
dersom saken går til arkeologisk utgraving, som for Østfolds del gjennomføres av
Kulturhistorisk Museum i Oslo. Dersom det ikke gjøres funn, skal kostnadene dekkes av
fylkeskommunen.
Riksantikvarens utkast ble med brev av 18.7.2012 sendt på høring til alle landets
fylkeskommuner, Sametinget, sjøfartsmuseene, de arkeologiske landsdelsmuseene og Norsk
Institutt for Kulturminneforskning. Formålet med retningslinjene er iflg. brevet fra
Riksantikvaren «å sikre en enhetlig og forutsigbar budsjetteringspraksis knyttet til registrering
av automatisk fredete kulturminner og skipsfunn.» Retningslinjene omfatter oppgaver og
utgifter som kulturminnemyndigheten, i vårt tilfelle Østfold fylkeskommune, kan pålegge
tiltakshaver å dekke.
Fakta
I forbindelse med fylkestingets behandling av årsbudsjettet for 2009 (PS 62/2008) ble
timeprisen for arkeologiske oppdrag økt fra kr. 600 til kr. 730 pr. time. Årlig er timeprisen
regulert i henhold til anvendt deflator, og er i 2012 kr. 810 pr. time. Inkludert i denne
timeprisen er lønn og sosiale utgifter til feltleder/e, kjøring, feltutstyr, forbruksmateriell og
diverseutgifter. Antall timer pr. oppdrag inkluderer forarbeid, feltarbeid og etterarbeid med
rapport for feltleder/e. Som øvrige utgifter regnes naturvitenskapelige prøver og evt.
gravemaskin dersom tiltakshaver ikke ordner med det selv.
Utkastet til nye retningslinjer innebærer ingen endringer i det som er Fylkeskonservatorens
innarbeidete rutiner når det gjelder gjennomføring av arkeologiske registreringer inkludert
for- og etterarbeid og kontakt med tiltakshaver forøvrig. Endringene går på budsjettering og
beregningsmodell for utgifter samt rapportering og regnskap.
Fylkesrådmannens vurdering
Fylkesrådmannen har generelt forståelse for Miljøverndepartementets ønske om enhetlig
praksis ved arkeologiske registreringer som skal gjelde hele landet. Siden denne praksisen er
organisert på forskjellige måter i de ulike fylkeskommunene, vil ambisjonen om enhetlig
budsjetteringspraksis vanskeliggjøres. Fylkeskommunene er også svært ulike med hensyn til
landskap/topografi, geografiske avstander, klima og lengde på effektiv feltsesong,
utbyggingspress og derfor press på effektive rutiner for arkeologisk oppdragsarbeid,
personalpraksis, krav om inntjening, osv. Fylkesrådmannen ønsker imidlertid å understreke at
ingen ting indikerer at departementet eller Riksantikvaren har vært misfornøyd med Østfold
fylkeskommunes praksis og innarbeidete rutiner.
I det følgende trekkes de momentene i høringsutkastet frem som vil innebære endring og
konsekvenser sammenliknet med nåværende praksis i Østfold fylkeskommune, samt
fylkesrådmannens vurdering som foreslås trukket frem i høringsuttalelsen.
Beregningsmodell timer/lønn
Det skal budsjetteres med anslåtte direkte, nødvendige lønnsutgifter etter faglig vurdering av
hver enkelt sak. Ved regnskapsføring og fakturering skal timelønn beregnes ut fra et årsverk
bestående av 1950 timer. Det sies at det «kun skal budsjetteres med direkte, nødvendige
lønnsutgifter i hver enkelt sak.»
Sosiale utgifter skal budsjetteres i egen post, som skal vises i budsjettet som et prosentvis
tillegg til lønnsutgiftene.
Fylkesrådmannens vurdering:
Årsverk bestående av 1950 timer anses å være for høyt i denne sammenheng. Mens flere
fylkeskommuner opererer med feltledere på engasjement til mesteparten av sine
registreringsoppdrag, har Østfold fylkeskommune tre fast ansatte feltledere. I likhet med for
eksempel Rogaland fylkeskommune er vår erfaring at man derved har en stående beredskap,
og en mulighet til å drive god service, som er til stor fordel for tiltakshaverne.
Fylkeskommunene har ikke anledning til å finne frem til kompetente feltledere på kort og ofte
uforutsett varsel. Institusjoner som opererer med midlertidige ansatte, sliter med å få tak i
arkeologer med tilstrekkelig høy og relevant kompetanse til sitt feltarbeid.
Fylkesrådmannen mener derfor det blir mer korrekt å beregne et årsverk for feltledere som
bestående av 1300 timer. I motsetning til midlertidig engasjerte feltledere, som har
avgrensede og målrettede oppdrag, vil fast ansatte feltledere involveres i seksjonens drift på
en måte som også innebærer ikke-inntektsgivende tid. Fordelene med å ha faste feltledere er
langt høyere enn ulempene: stabil og profesjonell stab, stadig styrket kompetanse forblir i
fylkeskommunen, forutsigbarhet, effektiv fremdrift, god beredskap, bedre service og god
personalpolitikk. Dette er noe også tiltakshaverne har fordel av, og som inngår i prisen for
arkeologiske registreringer.
Indirekte kostnader
Under dette punktet i høringsutkastet står det:
«Indirekte kostnader er institusjonens utgifter til kontor, IKT-tjenester, administrative
tjenester, kontor- og feltutstyr, forbruksmateriell etc. Prosjektets andel av indirekte utgifter
beregnes som en prosentandel av direkte lønnsutgifter tillagt sosiale utgifter. Satsen som skal
benyttes for indirekte utgifter er XX% av direkte lønnsutgifter tillagt sosiale utgifter.»
Som forbruksmateriell regnes foruten kontorrekvisita, funnposer osv., ordinært feltutstyr
inkludert kamera, pc-er til bruk i felt, GPS mv.
Fylkesrådmannens vurdering:
Det fremstår som noe uklart hva som kan regnes inn under indirekte kostnader for å komme
frem til en korrekt prosentsats som skal beregnes av lønn pluss sosiale utgifter.
Fylkesrådmannen vurderer likevel at følgende bør innberegnes: saksbehandling,
økonomitjenester og andre administrative tjenester, 40%; diverse kontorutgifter, 5%;
feltutstyr og forbruksmateriell i felt, 5%; IKT, pc-er i felt og GPS, 10%. Til sammen blir dette
60%, noe som tilsvarer hva Kulturhistorisk Museum beregner og som dermed kan anses å
være en akseptabel sats.
Forutsatt et årsverk feltledelse som består av 1300 timer og en prosentsats på 60 for indirekte
utgifter, vil ny timesats pr. 2012 (inkludert antatt lønnsøkning) bli ca. kr. 870. Dette er ca. kr.
30 mer enn timesats for 2013 som kan beregnes til kr. 840 (pr. 2012 kr. 810, økt med 3,6%).
Utgifter forbundet med kjøring mv. kommer i tillegg siden dette skal settes opp som egen
post. Dersom et årsverk beregnes å bestå av 1950 timer som foreslått av Riksantikvaren, ville
timesatsen bli på ca. kr. 580, dvs. langt under dagens nivå selv med tillegg av kjøring mv.
Dette ville få store konsekvenser for muligheten til inntjening.
Reiseutgifter, kost og losji
I stedet for som nå å inkludere slike utgifter i timeprisen, skal utgiftene settes opp som egen
post i henhold til beregnet / medgått tid og anslåtte/faktiske kostnader.
Fylkesrådmannens vurdering:
Dette anses å være en rimelig konsekvens av omlagt system.
Gravemaskin
Med mindre det er avtalt at tiltakshaver selv skaffer til veie gravemaskin til maskinell
flateavdekking, skal utgifter til gravemaskin fremgå av budsjettet.
Fylkesrådmannens vurdering:
Østfold fylkeskommune har som rutine at tiltakshaver selv skal sørge for bestilling av og
kostnader til gravemaskin. Dersom tiltakshaver ønsker at fylkeskommunen skal stå for
bestillingen og kostnadene, må det i så fall innarbeides i budsjettet. Risikoen med å operere
med gravemaskin på budsjettet, er at uforutsette og evt. forsinkende hendelser som
maskintrøbbel, fylling av diesel, diverse uforutsette forsinkelser osv. medfører kostnader vi da
må dekke selv.
Katalogisering, konservering og innlemming av funn og dokumentasjon i
universitetsmuseenes samlinger
Dette er forhold som ligger utenfor fylkeskommunens domene, men som nå foreslås beregnet
og innlemmet i fylkeskommunens budsjettering ut fra følgende:
- «For registreringer av inntil to uker (75 timer) varighet i felt, skal det beregnes 7,5
timer arbeid.
- For registreringer med mer enn to uker (75 timer) samlet varighet i felt, skal det som
hovedregel beregnes tilsvarende 10% av feltarbeidstiden.»
Fylkesrådmannens vurdering:
Riksantikvaren foreslår at universitetsmuseene skal sende sluttfaktura for sin del av arbeidet
innen to måneder etter at registreringsrapport, funn, prøver og dokumentasjon er oversendt.
ØFK har fått informasjon om at Kulturhistorisk Museum har et etterslep på ca. 5 år for
konservering, og det er uklart når fylkeskommunene kan regne med å få faktura i den enkelte
sak. Fylkesrådmannen mener at universitetsmuseene selv må ta ansvar for sin del av arbeidet.
På denne måten unngår man samtidig at museene tar mer betalt enn det fylkeskommunene
har budsjettert for. Fylkeskommunene har ingen innflytelse på arbeid som blir gjort av
universitetsmuseene.
Innbetaling, frister, oversendelse av rapport og regnskap
De foreslåtte nye rutinene vil innebære endringer i forhold til dagens rutiner med betydelige
konsekvenser, og må ses i forhold til punktet ovenfor:
- Det skal gis en midlertidig redegjørelse om funn og resultater, samt for omfanget og
graden av konflikt med automatisk fredete kulturminner. Denne redegjørelse skal gis
tiltakshaver innen to uker etter registreringens avslutning i felt.
- Registreringsrapport, funn, prøver og dokumentasjon skal oversendes
universitetsmuseet (for Østfold: Kulturhistorisk Museum) innen tre måneder etter
avsluttet feltarbeid. Resultater fra naturvitenskapelige prøver ettersendes.
- Sluttfaktura for museets arbeid skal oversendes fylkeskommunen innen to måneder
etter oversendelsen av rapport mv.
- Endelig sluttregnskap/faktura og registreringsrapport skal foreligge senest fem
måneder etter at feltarbeidet er avsluttet, dersom ikke annet er særskilt avtalt med
tiltakshaver.
- A-konto beløp / forskuddsbetaling kan innkreves av tiltakshaver.
Fylkesrådmannens vurdering:
Østfold fylkeskommune har 3 faste feltledere og 2,3 saksbehandlerstillinger som skal tjenes
inn gjennom arkeologiske oppdrag. For å kunne ivareta oppdragene som kommer inn i løpet
av feltsesongen, er vi avhengige av at feltlederne benytter sesongen til feltarbeid så langt det
er oppdrag og vær og føre tillater det. Rapportene blir da skrevet i vintermånedene da det
ikke er mulig å registrere ute. En innføring av Riksantikvarens forslag vil føre til kortere
feltsesong, noe som igjen går ut over tiltakshaverne og vår mulighet til å drive god service,
siden registreringer må utsettes til året etter. Dette får også store konsekvenser med hensyn
til mulighetene til nødvendig inntjening. Feltsesongen blir kortere dersom rapporter skal
skrives fortløpende etter gjennomføring av hver enkelt registrering, og feltlederne vil ikke ha
inntektsgivende arbeid å fylle vintermånedene med. Fylkesrådmannen mener dette
undergraver ordningen med å ha fast ansatte feltledere i fylkeskommunene. Ordningen har
vist seg å ha svært positive effekter, som forutsigbarhet, service, fremdrift, beredskap og høy
og stadig styrket kompetanse som forblir i fylkeskommunen. Ordningen Riksantikvaren legger
opp til, vil føre til at fast ansatte må sies opp samtidig som profesjonaliseringen av
kulturminnevernet i fylkeskommunen vil bli drastisk svekket. Bruk av feltledere med
utilstrekkelig kompetanse vil også føre til at tiltakene fordyres for tiltakshaverne.
Fylkesrådmannen ser også en fare i at ordningen innebærer økt byråkratisering og
unødvendig ressursbruk.
Forslaget med at endelig sluttregnskap/faktura og registreringsrapport skal foreligge senest
fem måneder etter endt feltarbeid, vil ha samme effekt som beskrevet ovenfor. Ordningen
støtter ikke opp under systemet med faste ansatte, og det blir en langt kortere feltsesong.
Dette vil svekke omdømmet til kulturminnevernet siden tiltakshaverne vil oppleve
forsinkelser i sine utviklingsplaner. I saker som haster, prioriteres det selvsagt å få rapporter
raskt ferdig så ikke fylkeskommunen blir et forsinkende ledd. Positive tilbakemeldinger fra
tiltakshavere for måten vårt arbeid gjennomføres på i forbindelse med saker som har gått til
arkeologisk registrering, og videre til utgravning, bekrefter at vårt innarbeidete system
fungerer tilfredsstillende. De opplever fylkeskommunen som effektive, profesjonelle,
forutsigbare og behjelpelige gjennom hele prosessen. Fylkesrådmannen frykter at ordningen
Riksantikvaren legger opp til også vil gjøre økt bruk av innsigelser i reguleringsplaner
nødvendig, fordi registreringene må utsettes til neste års feltsesong. Ved slike stadige
utsettelser vil saker hope seg opp og fylkeskommunen raskt bli propper i systemet. Dette vil
føre til svekket omdømme, ikke bare av fylkeskommunen men av hele det norske
kulturminnevernet.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
Fylkesrådmannen foreslår at følgene høringsuttalelse vedtas oversendt Riksantikvaren:
«Vi viser til brev fra Riksantikvaren av 18.07.12 angående «Høring - Utkast til retningslinjer for
budsjettering av arkeologiske registreringer og gjennomføring av undersøkelsesplikten i
henhold til kulturminneloven § 9, jf. Kulturminneloven § 10».
Riksantikvaren uttaler at formålet med retningslinjene er å sikre en enhetlig og forutsigbar
budsjetteringspraksis knyttet til registrering av automatisk fredete kulturminner og skipsfunn.
Innledningsvis vil Østfold fylkeskommune få påpeke at det er vanskelig å få gjennomført en
enhetlig og forutsigbar budsjetteringspraksis så lenge arkeologisk registrering i de ulike
fylkeskommunene er organisert på svært forskjellige måter. Ved siden av tre faste
feltlederstillinger har Østfold fylkeskommune 2,3 saksbehandlerstillinger på inntjening. Det
betyr at vi må tjene inn ca. to millioner kroner årlig bare for å dekke inn disse
saksbehandlerstillingene, som ikke er inntektsgivende. I tillegg skal selvsagt også
feltlederstillingene tjenes inn.
Timesats for arkeologisk registrering i Østfold fylkeskommune er fastsatt av fylkestinget og
oppjusteres årlig. For 2012 er taksten kr. 810 per time. Antall timer til forarbeid, feltarbeid og
etterarbeid spesifiseres i budsjettet som sendes tiltakshaver og skal godkjennes skriftlig før
feltarbeidet finner sted. I tillegg budsjetteres det med naturvitenskapelige prøver. Det
forutsettes at tiltakshaver selv sørger for gravemaskin. Det tas i budsjettet høyde for
begrenset utgravning i henhold til forenklet dispensasjon. Det gjøres i brevet oppmerksom på
at dersom arbeidet tar kortere tid enn hva det er budsjettert for, og faktiske utgifter ligger
lavere, avspeiles det i tilsvarende redusert fakturabeløp. Budsjettet er derfor et
maksimumsbudsjett.
Punktene som er kommentert nedenfor, refererer seg til tilsvarende i Riksantikvarens
høringsutkast.
4.1. Beregningsmodell
Østfold fylkeskommune stiller spørsmålstegn ved om det er riktig å operere med 1950
arbeidstimer per år. Tallet virker alt for høyt, og til sammenligning har for eksempel Rogaland
fylkeskommune beregnet 1300 arbeidstimer per år for fast ansatte feltledere. Rogaland
fylkeskommunes erfaring med dette er at man har en høyere grad av forutsigbarhet og
fremdrift i arbeidet ved å ha fast ansatte feltledere. Man har en stående beredskap, og en
mulighet til å drive god service, som utvetydig er en fordel for tiltakshaverne. Østfold
fylkeskommune har samme positive erfaringer med fast ansatte feltledere.
Fylkeskommunene har ikke anledning til å finne frem til kompetente feltledere på kort og ofte
uforutsett varsel. Vi har også merket oss at institusjoner som opererer med midlertidige
ansatte, sliter med å få tak i arkeologer med tilstrekkelig høy og relevant kompetanse til sitt
feltarbeid.
Østfold fylkeskommune mener derfor det blir mer korrekt å beregne et årsverk for feltledere
som bestående av 1300 timer. I motsetning til midlertidig engasjerte feltledere, som har
avgrensede og målrettede oppdrag, vil fast ansatte feltledere involveres i seksjonens drift på
en måte som også innebærer ikke-inntektsgivende tid. Fordelene med å ha faste feltledere er
langt høyere enn ulempene: stabil og profesjonell stab, stadig styrket kompetanse forblir i
fylkeskommunen, forutsigbarhet, effektiv fremdrift, god beredskap, bedre service og god
personalpolitikk. Dette er noe også tiltakshaverne har fordel av, og som inngår i prisen for
arkeologiske registreringer.
4.1.1 Forarbeid
Østfold fylkeskommune ber om en klargjøring av om det kan tas betalt for kontrollregistrering
og innmåling av arkeologiske kulturminner i hensynssoner i planer der det ikke er behov for
en arkeologisk registrering.
4.3 Indirekte kostnader
Det fremstår som uklart hva som kan regnes inn under indirekte kostnader for å komme frem
til en korrekt prosentsats som skal beregnes av lønn pluss sosiale utgifter. Vi oppfatter
Riksantikvarens benevnelse XX% som en invitasjon til å beregne, og fremme, en korrekt og
dekkende prosentsats. Vi har notert oss at Kulturhistorisk Museum tar 60 % mens NIKU tar
100 % (overhead). ØFK har som tidligere nevnt 2,3 ikke inntektsgivende
saksbehandlerstillinger som skal tjenes inn gjennom de tre feltledernes arbeid.
Østfold fylkeskommune anser at følgende bør innberegnes i indirekte utgifter:
Saksbehandling, økonomitjenester og andre administrative tjenester, 40%; diverse
kontorutgifter, 5%; feltutstyr og forbruksmateriell i felt, 5%; IKT, pc-er i felt, GPS, 10%. Til
sammen blir dette 60%, noe som tilsvarer hva Kulturhistorisk Museum beregner og som
dermed kan anses å være en akseptabel sats.
Ny timesats
Forutsatt et årsverk feltledelse som består av 1300 timer og en prosentsats på 60 for indirekte
utgifter, vil ny timesats pr. 2012 (inkludert antatt lønnsøkning) bli ca. kr. 870. Dette er ca. kr.
30 mer enn timesats for 2013 som kan beregnes til kr. 840 (pr. 2012 kr. 810, økt med 3,6%).
Utgifter forbundet med kjøring mv. kommer i tillegg siden dette skal settes opp som egen
post. Dersom et årsverk beregnes å bestå av 1950 timer som foreslått av Riksantikvaren, ville
timesatsen bli på ca. kr. 580, dvs. langt under dagens nivå selv med tillegg av kjøring mv.
Dette ville få store konsekvenser for muligheten til inntjening.
4.6 Gravemaskin
Østfold fylkeskommune har som rutine at tiltakshaver selv skal sørge for bestilling av og
kostnader til gravemaskin. Dersom tiltakshaver ønsker at fylkeskommunen skal stå for
bestillingen og kostnadene, må det i så fall innarbeides i budsjettet. Risikoen med å operere
med gravemaskin på budsjettet, er at uforutsette og evt. forsinkende hendelser som
maskintrøbbel, fylling av diesel, diverse uforutsette forsinkelser osv. medfører kostnader
fylkeskommunen da må dekke selv.
4.9 Katalogisering, konservering og innlemming av funn og dokumentasjon i
universitetsmuseenes samlinger
Vi finner det ulogisk og urimelig at universitetsmuseenes arbeid skal beregnes ut i fra en
prosentvis andel der registreringen er på mer enn to uker. På lik linje med at
fylkeskommunene blir pålagt å operere med timer, bør dette også gjelde for arbeidet
museene skal utføre.
Riksantikvaren foreslår at universitetsmuseene skal sende sluttfaktura for sin del av arbeidet
innen to måneder etter at registreringsrapport, funn, prøver og dokumentasjon er oversendt.
Østfold fylkeskommune har fått informasjon om at Kulturhistorisk museum har et etterslep
på ca. 5 år for konservering. Dersom situasjonen er den samme for de andre museene, når
kan da fylkeskommunene regne med å få en faktura? Ordningen synes ikke å være mulig å
gjennomføre. Universitetsmuseene må selv ta ansvar for sin del av arbeidet. På denne måten
unngår man samtidig at museene tar mer betalt enn det fylkeskommunene har budsjettert
for. Fylkeskommunene har ingen innflytelse på arbeid som blir gjort av universitetsmuseene.
6.0 Innbetaling, frister, oversendelse av rapport og regnskap
Riksantikvaren legger opp til at rapport, funn, prøver og dokumentasjon skal oversendes rette
arkeologiske landsdelsmuseum innen tre måneder etter avsluttet feltarbeid. Dette vil få store
konsekvenser for driften til mange fylkeskommuner. Østfold fylkeskommune har som nevnt
tre faste feltledere som benytter sesongen til feltarbeid så langt det er oppdrag og vær og
føre tillater det. Rapportene blir da skrevet i vintermånedene da det ikke er mulig å registrere
ute. En innføring av Riksantikvarens forslag vil føre til kortere feltsesonger, noe som igjen går
ut over tiltakshaverne og vår mulighet til å drive god service, siden registreringer må utsettes
til året etter. Dette får også store konsekvenser med hensyn til mulighetene til nødvendig
inntjening. Feltsesongen blir kortere dersom rapporter skal skrives fortløpende etter
gjennomføring av hver enkelt registrering. Feltlederne vil heller ikke ha inntektsgivende
arbeid å fylle vintermånedene med, noe som undergraver hele ordningen med å ha fast
ansatte feltledere i fylkeskommunene. Som tidligere nevnt har ordningen vist seg å ha svært
positive effekter, som forutsigbarhet, service, fremdrift, beredskap og ikke minst en høy og
stadig styrket kompetanse som forblir i fylkeskommunen. Ordningen Riksantikvaren legger
opp til, vil føre til at faste ansatte må sies opp samtidig som profesjonaliseringen av
kulturminnevernet i fylkeskommunen vil bli drastisk svekket.
Forslaget med at endelig sluttregnskap/faktura og registreringsrapport skal foreligge senest
fem måneder etter endt feltarbeid, vil ha samme effekt som beskrevet ovenfor. Ordningen
Riksantikvaren foreslår støtter ikke opp under systemet med faste ansatte, samt at det blir en
langt kortere feltsesong. Dette vil svekke omdømmet til kulturminnevernet siden
tiltakshaverne vil oppleve forsinkelser i sine utviklingsplaner. Vår erfaring er at vårt system
fungerer godt. I saker som haster, som for eksempel reguleringsplaner til offentlig ettersyn,
prioriterer vi selvsagt å få rapporter raskt ferdig så ikke vi blir et forsinkende ledd. Østfold
fylkeskommune får positive tilbakemeldinger fra tiltakshavere for måten vårt arbeid
gjennomføres på i forbindelse med saker som har gått til arkeologisk registrering, og videre til
utgravning. De opplever oss som effektive, profesjonelle, forutsigbare og behjelpelige
gjennom hele prosessen. Vi frykter at ordningen Riksantikvaren legger opp til også vil føre til
nødvendigheten av økt bruk av innsigelser i reguleringsplaner, fordi registreringene må
utsettes til neste års feltsesong. Ved slike stadige utsettelser vil saker hope seg opp og
fylkeskommunen raskt bli proppen i systemet. Dette vil føre til svekket omdømme, ikke bare
av fylkeskommunen, men av hele det norske kulturminnevernet.
Vi har forståelse for at Miljøverndepartementet og Riksantikvaren ser behovet for en mer
enhetlig praksis på landsbasis. Vi vil likevel understreke det faktum at fylkeskommunene er
svært ulike, med hensyn til landskap/topografi, geografiske avstander, klima og derfor lengde
på effektiv feltsesong, utbyggingspress og derfor press på effektive rutiner for arkeologisk
oppdragsarbeid, personalpraksis, krav om inntjening, osv. Vi vil også understreke at også de
arkeologiske landsdelsmuseene er ulike når det gjelder apparatet for mottak av funn,
administrative og faglige rutiner osv., og at dette er systemer som fylkeskommunene verken
har innflytelse på eller kontroll over.
Sarpsborg, 20. september 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Elisabeth Dahle
fylkesdirektør
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Avtale med Sarpsborg kommune om langtidsleie av arkivdepot
Vedlegg
1. Forslag til leiekontrakt med ØIKA
2. Arkivdepot i Østfold – kostnader. Utrykket vedlegg.
3. Skjeberg Rådhus - fotografi av plassering. Utrykket vedlegg.
Bakgrunn for saken
Bakgrunn for saken er Fylkesutvalgets vedtak av 15.10.2009 om tilslutning til opprettelse av
felles arkivdepot for kommunene i Østfold. Da vedtaket ble gjort ble ulike alternativer for
plassering diskutert. Etter utredning og arbeid med flere ulike alternativer som med tiden har
blitt uaktuelle, bl.a. forslag om samlokalisering med Østfoldmuseene og/eller eventuell
plassering på Trollulla, vedtok Sarpsborg kommune 24.10.2012 å bygge et arkivdepot på en
ledig tomt nær Skjeberg rådhus. Sarpsborg kommune har i etterkant utarbeidet forslag til
leieavtale som de ønsker at representantskapet i Østfold Interkommunale Arkivselskap (ØIKA)
skal behandle 19.10.2012. Sarpsborg kommune ønsker ikke å starte byggearbeidet før alle
kommunene gjennom representantskapet gir sin tilslutning til en leieavtale.
Fakta
Arkivlovens § 6 og Riksarkivarens forskrift Krav til Arkivlokaler foreskriver krav til arkivdepot.
Riksarkivaren ga pålegg om at alle arkivlokaler skulle oppfylle kravene pr. 1.1.2012. ØIKA har
på vegne av sine eiere bedt om utsettelse av pålegget og henvist til arbeidet med arkivlokaler.
Et nybygg antas å stå klart om ca.2 år. For Østfold fylkeskommune er det viktig at et
arkivdepot kommer på plass slik at vi følger lovverket og at viktig arkivmateriale kan bevares
for ettertiden. Østfold fylkeskommune har ikke plass i sitt fjernarkiv på fylkeshuset til å motta
ytterligere materiale fra våre nåværende eller tidligere virksomheter.
Økonomiske konsekvenser:
For Østfold fylkeskommune vil tilskuddet øke fra dagens 485 559,- kr til 833 298,- kr. pr.år.
Økningen vil gjelde fra 2015.
Fylkesrådmannens vurdering
Fylkesrådmannen vurderer tilbudet om leieavtale med Sarpsborg kommune som gunstig og i
tråd med tidligere vedtak om etablering av arkivdepot. Kostnadsøkningen må tas med i
Østfold fylkeskommunes økonomiplan og budsjett fra 2015. Økningen er kostnadsberegnet
med en videreføring av dagens ordning med to stillingshjemler. Fylkesrådmannen mener ØIKA
i det videre arbeidet også må ta høyde for at det samtidig klargjøres for et elektronisk depot i
nybygget.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
Østfold Fylkeskommune gir sin tilslutning til forslag til leieavtale med Sarpsborg kommune om
langtidsleie av arkivdepot
Sarpsborg, 27. september 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Odd Roald Andreassen
fylkesdirektør
Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2012/102
52197/2012
028
Kjersti Garberg
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Møtedato
17.10.2012
Utvalgssaksnr.
156/2012
Profilering av Osloregionen - Østfolds deltagelse under MIPIM
messen
Vedlegg
1. Saksfremlegg til styret i Samarbeidsalliansen Osloregionen 13. september 2012. Utrykket
vedlegg.
2. Sluttrapport fra MIPIM messen i 2012. Utrykket vedlegg.
Bakgrunn for saken
Styret i Samarbeidsalliansen Osloregionen behandlet på sitt møte 13. september en sak om
deltagelse på eiendomsmessen MIPIM i Cannes i 2013. Hensikten med deltagelsen er
profilering av regionen og det ble satt av kr 0,75 mill til felles arbeid med profileringsmateriell,
stand og messeprogram. Saksfremlegget til styret er vedlagt sammen med sluttrapporten for
deltagelsen på messen i 2012 (vedleggene 1 og 2).
Formålet med saken er å orientere om MIPIM messen, å igangsette en dialog med aktuelle
aktører i næringslivet for en mulig deltagelse på messen og å oppnevne en folkevalgt til å
følge næringslivsaktørene under messen.
Saksfremlegg
MIPIM er en av verdens største eiendomsmesser og møteplasser i profileringssammenheng.
Messen arrangeres hvert år i mars i byen Cannes i Sør-Frankrike. I 2013 foregår messen fra 12.
til 15. mars. Messen vurderes som en av de fremste eiendomsmessene for fremtidsrettet
byutvikling og tiltrekker seg eiendomsaktører fra hele verden. Opp mot 200 storbyer
profilerer seg årlig på MIPIM med presentasjoner av store eiendoms- og utviklingsprosjekter.
Alle de nordiske hovedstedsregionene har de senere år vært til stede.
MIPIM 2012
Sluttrapporten fra messen i 2012 er vedlagt saken og blant hovedsponsorene og
ambassadørene som representerte eierne vurderte 28 av 30 deltagelsen på messen til 4 på en
skala fra 1 til 5. Man gjennomførte mange arrangementer på standen og de samlet mellom 50
og 120 tilhørere hver. Det vises for øvrig til den vedlagte sluttrapporten fra 2012 messen for
mer informasjon (vedlegg 2).
Østfold fylkeskommune ble, sammen med de andre medlemmene av Osloregionen, bedt om
å levere modeller og bilder av bygninger som kunne være en del av utstillingen på standen i
Cannes. Vi sendte inn mange ulike bilder av fremtidsrettede og moderne bygninger og anlegg.
Det var totalt ca 100 bilder fra Osloregionen som gikk i en 15 minutters presentasjon hele
tiden på standen. Hele standen var på ca 100 kvm og det var laget et eget oppsett for
Samarbeidsalliansen Osloregionen i en 3m x 3m avdeling hvor bildene ble vist. På de tre
veggene rundt denne avdelingen var det bla et stort bilde av INSPIRIA på den ene kortveggen.
Dette egne oppsettet fungerte bra og bidro til at Osloregionens synlighet ble bedre. På resten
av standen var det fokus på næringslivet.
MIPIM 2013
Samarbeidsalliansen Osloregionens styre besluttet på sitt møte den 13.- september å delta i
samarbeidet om å forberede og gjennomføre deltagelse også på messen i 2013 som en av
flere samarbeidspartnere fra privat og offentlig sektor. Styret behandlet en tilsvarende sak i
2011 og la i sitt vedtak til grunn et 5-års perspektiv på deltagelsen under messen.
Organiseringen av MIPIM satsingen for 2013 ble formalisert gjennom at bransjeaktørene i juni
i år etablerte foreningen Oslo Metropolitan Area som en overbygning for arbeidet.
Osloregionens stand på messen skal ha som formål å tilby en attraktiv «business to business»
aktivitet og samtidig kunne fungere som en møteplass mellom offentlige og private aktører.
Politisk deltagelse under messen fra byene/regionene er vanlig på MIPIM og representerer en
viktig attraksjon for næringsaktørene.
Representanter fra Osloregionen vil både være medlem av styringsgruppen og vil kunne delta
i de tre arbeidsgruppene for å forberede profilering, stand og program til messen. Styrets
innspill til det videre arbeidet er at foreningen OMA og prosjektledelsen arbeider for å:



synliggjøre Osloregionen som en spennende og dynamisk region
presentere gode prosjekter fra ulike deler av Osloregionen
følge opp målsettingen om politisk deltagelse fra Osloregionen i messeprogrammet
Det er næringslivet som eier standen på messen med offentlige aktører som
samarbeidspartnere. Det er 8 hovedsamarbeidspartnere og i tillegg ca 20-30
ambassadører/næringslivsaktører som har betalt ca 30 000,- for å delta på standen. Når man
er ambassadør kan man bruke standen til å profilere sin bedrift, arrangere møter og man får
plass på felles arrangementene knyttet til standen. Bedriftene kan også melde seg på messen
uten å være ambassadører, men da har man ikke tilgang på å bruke standen eller er sikret
deltagelse på fellesarrangementene.
Deltageravgiften til MIPIM messen er kr 7 000,- (både for ambassadører og
bedrifter/offentlige aktører). I tillegg må man regne med utgifter til reise og hotell, og særlig
hotellkostnaden kan bli noe høyere enn vanlig da det er veldig mange som reiser til messen.
Man må kunne regne med en total deltagerutgift på rundt kr 15 000,-.
Fylkesrådmannens vurdering
Samarbeidsalliansen Osloregionen har allerede besluttet å delta på MIPIM i 2013.
Fylkesrådmannen foreslår at Østfold fylkeskommune engasjerer seg i forberedelsene til
denne messen ved allerede i høst å kontakte aktuelle aktører fra næringslivet i Østfold vedr
messen i Cannes. Det foreslås å starte en dialog med aktuelle Østfold bedrifter som driver
med eiendomsutvikling for å finne ut om det kan være aktuelt med deltagelse på messen. I
fylkeskommunens strategi for arbeid med næringsutvikling står det blant annet at man skal
bruke fylkeskommunens internasjonale relasjoner som døråpnere for næringslivet og en
deltagelse under MIPIM messen fra Østfolds næringsliv vil være en oppfølging av dette
punktet.
Hvis man får med noen aktører fra næringslivet i Østfold på messen, anbefaler
fylkesrådmannen at fylkeskommunen deltar med en folkevalgt representant under MIPIM
messen i Cannes sammen med næringslivsaktørene.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
1. Østfold fylkeskommune inviterer eiendomsutviklere fra Østfold til en dialog om deltagelse
på MIPIM messen.
2. Østfold fylkeskommune oppnevner …………………………… til å delta sammen med
næringslivsaktørene fra Østfold under MIPIM messen.
Sarpsborg, 21. september 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Håkon Johnsen
fylkesdirektør
Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2012/5
51450/2012
072
Kjersti Garberg
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Møtedato
17.10.2012
Utvalgssaksnr.
157/2012
Felleserklæring om regionalt samarbeid mellom Land Schleswig Holstein og Østlandsregionen
Vedlegg
1. Felleserklæring om regionalt samarbeid mellom Land Schleswig – Holstein og
Østlandsregionen.
2. Utkast til program for kommisjonsmøtet i Moss 6. og 7. november 2012 (Draft
Programme).
3. Utkast til handlingsprogram for 2012/2013 (Cooperation perspectives).
Bakgrunn for saken
Siden 1998 har fylkeskommunene i Østlandssamarbeidet hatt en felleserklæring
(samarbeidsavtale) om regionalt samarbeid mellom Land Schleswig-Holstein i Tyskland og
Østlandsregionen. Samarbeidsavtalen startet med Oslo i 1995 og ble siden utvidet først med
Akershus og så i mai 1998 til å omfatte alle fylkeskommunene. Avtalen koordineres gjennom
Østlandssamarbeidet og Internasjonalt fagpolitisk utvalg. Over mange år er det lagt et godt
grunnlag for nære relasjoner og et tillitsforhold er skapt mellom staten Schleswig-Holstein og
fylkeskommunene på Østlandet. En felles kommisjon med politiske representanter styrer
samarbeidsavtalen og denne møtes en gang i året. Det siste kommisjonsmøtet ble
gjennomført på Sylt i Schleswig-Holstein 5. mai 2011.
Formålet med dette saksfremlegget er å orientere om samarbeidsavtalen og om det
forestående kommisjonsmøtet i Moss i november.
Felleserklæring om regionalt samarbeid
Innhold
Felleserklæringen om regionalt samarbeid (samarbeidsavtalen) har som siktemål å skape
samarbeid mellom delstaten Schleswig – Holstein og Østlandsfylkene med bakgrunn i de
fellesinteresser man har som følge av nær geografisk beliggenhet. Hensikten med
samarbeidsavtalen er å skape et samarbeid innenfor utvalgte temaer for å fremme
fellesprosjekter som kan finansieres av EUs finansieringsordninger. Samarbeidsavtalen finnes i
sakens vedlegg 1.
Evaluering av samarbeidsavtalen i 2009/2010
Opp gjennom årene har samarbeidsavtalen med Schleswig-Holstein vært gjennomgått og
evaluert internt. Siste gang var i 2009/2010, der Internasjonalt fagpolitisk utvalg tok initiativ
til en gjennomgang. Utvalgets anbefaling var å fortsette samarbeidet og utnytte det både i
generelt europapolitisk arbeid og i prosjektrettet samarbeid. Anbefalingene ble lagt fram for
kontaktutvalget i Østlandssamarbeidet våren 2010 og følgende vedtak ble fattet i sak 03/10:
«Gjennomgangen identifiserte følgende områder med potensial for videre utvikling
innenfor Schleswig-Holstein samarbeidet:







Kultur - det er stor interesse i kunstnermiljøene på begge sider for å samarbeide, noe
som er et godt utgangspunkt for å få til gode samarbeidsprosjekter.
Maritime næringer/maritime spørsmål – Grønne havner og clean shipping i Østersjøen
og Nordsjøen (bygger videre på miniseminar i Lübeck 2. juni 2009, seminar under
Hafengeburtstag i mai 2011 og på initiativ både innenfor BSSSC/Østersjøen og
NSC/Nordsjøen)
Elevutveksling i videregående skole – tysk språk og kultur i skolen relatert til
næringslivets behov for ansatte med denne kompetansen
Bærekraftige energikilder – vind, sol, biomasse, bølger, mv.
Klimautfordringene – hvordan møte utfordringene, legge til rette og tilpasse seg.
Regional utvikling – transportkorridorer og samarbeid by-omland, demografi,
organisering av tjenester, ungdomsmedvirkning, eldrebølgen, innovasjon og
entreprenørskap (inkl. ungt entreprenørskap).
Reiseliv»
De siste årene har kulturområdet vært det mest sentrale i det bilaterale samarbeidet. Her har
Schleswig-Holstein gjennom flere år hatt en koordinator som har vært aktiv i å dra i gang og
følge opp samarbeidsprosjekt. Kultursamarbeidet har både inneholdt større kulturarrangement/fyrtårnprosjekt (som for eksempel Østlandsutstillingen/Landesschau) og
aktiviteter knyttet til mindre utstillinger, ungdommens kulturmønstring, Norsk Litteraturfestival på Lillehammer, film og lignende.
Kommisjonsmøtet i 2011
På det siste kommisjonsmøtet den 5. mai 2011 vedtok man et felles aktivitetsprogram for
samarbeidet for 2011/2012 med utvalgte satsingsområder og i noen grad konkrete
aktiviteter. Flere av innsatsområdene løper over flere år, i og med at internasjonalt samarbeid
krever langsiktighet og tar tid. Handlingsprogrammet for 2011/2012 har fokus på følgende
områder:
 Østersjø- og Nordsjøsamarbeid
 Maritim politikk
 Energi og klima
 Transport og kommunikasjon
 Kultur
 Ungdom
 Turismesamarbeid
Internasjonalt fagpolitisk utvalg drøftet oppfølging etter kommisjonsmøtet 5. mai i sak 10/11 i
møte 19. august 2011 og følgende vedtak ble fattet:
«Samarbeidet med delstaten Schleswig-Holstein – og utvidelse av samarbeidet i retning
Hamburg – ses på som et viktig område for det internasjonale samarbeidet. Mer av
potensialet bør tas ut framover. Det nye internasjonale fagpolitiske utvalget bør få saken
på dagsorden og gis en bred orientering i sitt første møte. Den allerede avtalte oppgavefordelingen mellom fylkeskommunene videreføres for 2011.»
Det nye kontaktutvalget behandlet en sak om Schleswig-Holstein samarbeidet og oppfølging
etter Hafengeburtstag i sitt første møte 9. desember 2011. Følgende vedtak ble fattet:
«Internasjonalt fagpolitisk utvalg bes om å se nærmere på oppfølging av SchleswigHolstein-samarbeidet og foreslå en evt. revidert arbeidsdeling for oppfølging av felles
handlingsprogram for 2012.
Internasjonalt fagpolitisk utvalg bes drøfte et nærmere samarbeid med Hamburg by og
en evt. kobling til Schleswig-Holstein avtalen.
Kontaktutvalget ber fylkeskommunene og rådmannsutvalget om å ta tak i oppfølgingen
av Hafengeburtstag-prosjektet og forsøke å samle reiselivsorganisasjonene på Østlandet
til en oppfølgende kampanje/markering for Osloregionen i Nord-Tyskland.
Overskuddsmidlene fra 2011-prosjektet benyttes fortrinnsvis til en slik
kampanje/markering.»
Kommisjonsmøtet 2012
Kontaktutvalget behandlet en sak om Schleswig-Holstein samarbeidet i sitt junimøte i 2012 og
har invitert Schleswig-Holstein til kommisjonsmøte 6. – 7. november i Moss. Utkast til
program og agenda for kommisjonsmøtet og forslag til handlingsprogram for 2012/2013 er
vedlagt saksfremlegget (vedlegg 2 og 3). I tillegg til å drøfte utkast til handlingsprogram for
2012/2013, har man også tre sentrale temaer på dagsorden under kommisjonsmøtet; energi,
fremtidige interreg program 2014 – 2020 og transport- og klimautfordringer.
I handlingsprogrammet for 2012/2013 har Østlandssamarbeidet lagt opp til en fordeling av
oppfølgingen av de ulike temaene på Østlandsfylkene. Østfold hadde opprinnelig ansvar for
oppfølgingen av vind- og bioenergi (handlingsprogrammets punkt 3), men etter samtaler med
Schleswig – Holstein viste det seg at regionene har ulikt utgangspunkt og forutsetninger når
det gjelder satsinger, rammebetingelser og behov innenfor disse områdene noe som
vanskeliggjør et samarbeid. Vi har flere like satsinger og rammebetingelser med de nordiske
landene på disse områdene. Tilsvarende utsjekking er også gjort når det gjelder de andre
samarbeidsområdene.
Regjeringens Tysklandsstrategi
Den norske Regjeringens Tysklandsstrategi har siden den først ble presentert høsten 1999
vært et felles tema i samarbeidet med Nord-Tyskland. Strategien har gitt legitimitet fra
nasjonalt nivå til vårt samarbeid med Tyskland samtidig som Østlandssamarbeidet har bidratt
med konkrete innspill til handlingsprogrammene for strategien. Strategien legger opp til en
arbeidsform som utfordrer UD til å tenke konkret og samarbeide nært med andre aktører.
Handlingsplanen for Tysklandsstrategien legger vekt på følgende områder/tema:




Klima og energi
Forsvars- og sikkerhetspolitikk
Kultursamarbeid, profilering og nettverksbygging
Forskningssamarbeid



Utdanningssamarbeid
Økonomi og næringsliv
Regionalt samarbeid
Det er under prikkpunktet «Regionalt samarbeid» hvor samarbeidet mellom Østlandsfylkene
og Schleswig-Holstein er nevnt i strategien. Videre så er noen av temaene i
Tysklandsstrategien sammenfallende med fokusområdene i vår samarbeidsavtale med
Schleswig – Holstein.
Fylkesrådmannens vurdering
Tyskland er et viktig samarbeidsland for Norge og et viktig marked for norsk næringsliv og
turisme. Østlandsfylkenes lange kontakt med delstatsmyndighetene i Schleswig-Holstein, og
med de øvrige Nordtyske delstatene gjennom Østersjø- og Nordsjøsamarbeidet, har skapt
gode nettverk og godt samarbeidsklima. Dette kan utnyttes framover både i forbindelse med
europapolitisk arbeid (lobbyarbeid inn mot EUs institusjoner og dialog rundt tema av
betydning også for regionene i Norge), i tilknytning til europeiske prosjekt (partnerskap) og
for bilaterale samarbeidsprosjekt. Oppfølging av handlingsprogrammet for samarbeidet med
Schleswig-Holstein er viktig for å oppnå resultat og ta ut effekter av samarbeidet. Innenfor
rammen av Østlandssamarbeidet deler man på arbeidet, og man jobber sammen for å skape
aktiviteter og resultater.
Samarbeidsavtalen har både vært gjenstand for evalueringer, den er ofte på dagsorden i
Internasjonalt fagpolitisk utvalg og i kontaktutvalget for oppfølging og den er konkretisert på
de ulike temaområdene med årlige handlingsprogrammer. Samarbeidsavtalen er også
forankret i regjeringens Tysklandsstrategi. Oppfølgingen av de ulike punktene i
handlingsprogrammet er fordelt mellom Østlandssamarbeidets sekretariat og de ulike
fylkeskommunene. Samarbeidsavtalen med Schleswig – Holstein er med andre ord godt
forankret i Østlandssamarbeidet og et av formålene med denne saken er å informere om og å
forankre denne avtalen i fylkesutvalget også. Samarbeidsavtalen er bilateral i den forstand at
avtalen er inngått mellom hver enkelt fylkeskommune og deltaten Schleswig – Holstein. Dette
innebærer at vi også kan ta initiativ til direkte samarbeid med dem hvis det skulle være
aktuelt en gang.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
Østlandssamarbeidets bilaterale samarbeidsavtale med Schleswig – Holstein og programmet
for kommisjonsmøtet i Moss i november 2012 tas til orientering.
Sarpsborg, 14. september 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Håkon Johnsen
fylkesdirektør
Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2012/6411
46477/2012
410
Birgit Hansen
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Administrasjonsutvalget
Fylkesutvalget
Møtedato
15.10.2012
17.10.2012
Utvalgssaksnr.
158/2012
Omgjøring av åremål til faste stillinger og omgjøring av
fylkesdirektør til assisterende fylkesrådmann
Vedlegg
Ingen.
Bakgrunn for saken
Etter forvaltningsreformen i 2001 der staten overtok sykehusene, anså fylkestinget det viktig
raskt å få på plass en ny administrativ ledelse ved intern omgjøring av andre stillinger. Atle
Haga ble ansatt som fylkesrådmann, og Egil Frode Olsen og Geir Johannessen ble ansatt som
fylkesdirektører. Et halvt år senere ble Odd Roald Andreassen tilsatt som fylkesdirektør etter
ekstern utlysning.
Alle fire ble tilsatt i 6 års åremål med mulighet for en ny 6 års periode, som alle benyttet. Geir
Johannessen har som kjent senere sluttet. I henhold til arbeidsavtalene heter det at “xx er
fast ansatt i Østfold fylkeskommune. Ved åremålets utløp har xx krav på annen stilling.
Arbeidsvilkår skal avklares senest ett år før åremålets utløp”.
Fylkesrådmannens vurderinger
Foruten fylkesrådmannen består toppledergruppa i dag av 6 direktører, hvorav de to nevnte
er ansatt på åremål, og de fire øvrige fast. Fylkesrådmannen ser ingen grunn til å videreføre
denne forskjellen, og ser heller ingen generelle eller prinsipielle årsaker til å opprettholde
åremål i fylkesdirektørstillingene. Andreassen og Olsen er svært dyktige ledere som
fylkeskommunen er tjent med å beholde, samtidig er det uheldig for en organisasjon av
fylkeskommunens størrelse og med fylkeskommunens utfordringer å få skifte i to sentrale
lederstillinger i løpet av et ½ år.
Fylkesrådmannen vurderer det på denne bakgrunn som viktig at Andreassen og Olsen tilbys
faste stillinger som toppledere når åremålsperiodene går ut.
Andreassen er i tillegg til å være fylkesdirektør og leder av kommunikasjonsstaben også
fylkesrådmannens stedfortreder. Etter en gjennomgang av oppgaver, kapasitet og
utfordringer vurderer fylkesrådmannen det hensiktsmessig å endre Andreassens
stillingsbenevnelsen til assisterende fylkesrådmann. Dette er mer i tråd med den faktiske
funksjon og i samsvar med de aller fleste andre fylkeskommuner.
Assisterende fylkesrådmann skal ikke være noe mellomledd mellom fylkesrådmann og øvrige
fylkesdirektører men skal i stor grad benyttes til å avlaste og ivareta fylkesrådmannfunksjonen
i tunge prosesser som Belønningsordningen i Nedre Glomma, etablering av fylkesscene,
Østlandssamarbeidet og Osloregionen m.m. Han skal samtidig ivareta lederansvaret for
kommunikasjonsstaben som i dag.
Når Andreassen slutter, bør funksjonen som assisterende fylkesrådmann tas opp til ny
vurdering.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak:
1. Odd Roald Andreassen sin stillingsbenevnelse endres fra fylkesdirektør til assisterende
fylkesrådmann med virkning fra denne dag.
2. Odd Roald Andreassen og Egil Frode Olsen tilbys faste stillinger som hhv assisterende
fylkesrådmann og fylkesdirektør når åremålstiden utløper (hhv september 2014 og
desember 2013).
3. Ved overgang til fast stilling vurderes lønnsbetingelser i tråd med fylkesrådmannens
fullmakt.
Sarpsborg, 1. oktober 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Birgit Hansen
personaldirektør
Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2012/7702
53645/2012
171
Hilde Brandsrud
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Samferdsel, miljø og klimakomiteen
Fylkesutvalget
Møtedato
16.10.2012
17.10.2012
Utvalgssaksnr.
67/2012
159/2012
Bruk av BREEAM som miljøklassifiseringssikringssystem ved
fylkeskommunale nybygg
Vedlegg
Ingen.
Bakgrunn for saken
Fylkesplanens samfunnsdel har følgende hovedmål for miljø: Østfold skal være et fylke som
ivaretar klima, natur og kulturlandskap, og som tar miljøhensyn.
Målet for miljø skal følges opp gjennom blant annet følgende strategier:
 Satse sterkere på enøk i nye og eksisterende bygninger, samt industri.
 Prioritere bruk av produkter og tjenester med gunstig miljø-, energi- og klimaprofil.
 Stimulere produsenter og leverandører til utvikling av mer miljøtilpassede løsninger.
Økt satsing på miljøsertifisering innen både offentlig og privat virksomhet, herunder
styrke samarbeidet i Miljøfyrtårn Østfold.
 Planlegge for å møte klimautfordringene, blant annet ved sårbarhets- og
tilpasningsanalyser, og kommunale klimahandlingsplaner. Ta hensyn til
klimatilpasning i all arealplanlegging.
Bygninger står for ca. 40 % av energibruken, 40 % av materialbruken og 40 % av klimapåvirkningen globalt. Potensialet for miljøforbedringer er stort innen byggsektoren og
samfunnsøkonomisk, kan være meget lønnsomt. Energieffektivisering av bygninger er et av
mest lønnsomme klimatiltakene. Det er derfor sentralt å få på plass et
miljøklassifiseringssystem som ivaretar de ambisjoner Østfold fylkeskommune har både for
byggenæring og for egne bygg på miljøsiden. Fokus på energieffektivisering alene kan
medføre uønskede virkninger for oppfølging av andre vedtatte strategier for miljø, i tillegg til
uønskede virkninger for inneklima og byggfunksjonalitet.
Det er utviklet flere klassifiseringssystemer som gir en samlet vurdering av alle miljøaspekter
for ett bygg. I Norge er det laget en norsk tilpasset versjon av det internasjonale systemet
BREEAM (Building Research Establishment Environmental Assessment Method). Dette er
Europas og verdens ledende miljøklassifiseringsverktøy. I 2008 kom BREEAM International, og
høsten 2011 kom en norsk versjon av miljøklassifiseringsverktøyet, BREEAM-NOR. Flere
byggherrer krever nå at nye bygg skal klassifiseres etter BREEAM-NOR, og evne til å kunne
dokumentere miljøegenskapene blir da avgjørende for valg av løsninger. BREEAM- NOR også
er et prosessverktøy som sikrer en prosjekteringsfase der byggherren aktivt må gjøre bevisste
valg, og har dermed innvirkning på prosjekteringsfasen. Spesielt vil dette medføre endringer
hvis prosjektene skal utlyses som totalentrepriser. Da må det prosjekteres lenger enn det som
er vanlig i dag, men det betyr ikke at det totalt sett skal prosjekteres mer, bare tidligere.
BREEAM-NOR har utviklet ulike evalueringsverktøy og manualer for de ulike bygningstyper,
blant annet undervisningsbygg, og systemet kan brukes både på nybygg og eksisterende
bygninger. En bygnings miljøprestasjon bedømmes ut i fra ulike kategorier, der det gis poeng
innenfor hver av disse. Ved poenggivning oppgis det prosentandelen av maksimalt oppnåelse
av poeng den aktuelle bygningen får, innenfor hver kategori. Denne sluttsummen angir
hvilken miljøprestasjon bygningen har, og hvilken klassifisering bygningen får.
Klassifiseringen er delt inn i 5 klasser: Pass, Good, Very Good, Excellent og Outstanding.
Ambisjonsnivået som settes i hvert prosjekt, vil variere avhengig blant annet økonomi. I
prosjektet knyttet til påbyggingen av St. Olav videregående skole ble ambisjonsnivået satt til
«Excellent». Dette ambisjonsnivået ligger godt over dagens praksis og lovkrav til bygg.
«Excellent» innebærer en betydelig heving av kompetanse og bevissthet og vil medføre økte
kostnader til bygging og prosjektering, spesielt fordi aktørene vil være i en opplæringsfase.
Preanalyser viser at det er mulig å oppnå «Very Good» i påbyggingen av St.Olav med
beskjedne tilleggskostnader. Det er imidlertid et godt sprang derfra til «Excellent». Det kan
være nødvendig å gjøre en vurdering knyttet til ambisjonene i det første prosjektet man
benytter et slikt miljøklassifiseringssystem til.
Tabellen under viser en oppsummering av BREEAM-kategorier og hovedområder.
Ledelse og administrasjon



Idriftsettelse
Påvirkning på byggeplass
Brukerveiledning for bygg
Helse og velvære





Dagslys
Termisk komfort for brukerne
Akustikk
Innendørs luft- og vannkvalitet
Belysning
Energibruk




CO 2 -utslipp
Lav- eller nullkarbonteknologi
Delmåling av energi
Energieffektive byggesystemer
Transport
Avfall



Byggavfall
Resirkulert tilslag
Gjenvinningsanlegg
Forurensning





Bruk og utslipp av kjølevæske
Flomrisiko
NO x -utslipp
Forurensing av vassdrag
Ekstrem lys- og støyforurensing
Arealbruk og økologi



Tomtevalg
Beskyttelse av økologiske funksjoner
Demping/forsterkning av økologisk verdi
Materialer




Nærhet til kollektivtransport
Tilrettelegging for gående og syklister
Nærhet til fasiliteter
Reiseplaner og informasjon
Vann







Livssykluseffekt fra materialer
Gjenbruk av materialer
Ansvarlig innkjøp
Robusthet
Innovasjon
Vannforbruk
Lekkasjedeteksjon
Gjenbruk og resirkulering av vann


Mønstergyldige ytelsesnivåer
Bruk av fagfolk akkreditert av BREEAM
Andre miljøoppfølgingsverktøy
Det finnes flere andre verktøy og veiledere som er i bruk i byggenæringen i dag som har
samme formål som BREEAM-NOR, - å oppnå miljøvennlige og bærekraftige bygninger.
«Miljøprogram» og «miljøoppfølgingsplan» er eksempler på slike. Hensikten med
miljøprogrammet er å fastlegge miljømålene for et prosjekt, mens miljøoppfølgingsplanen
skal vise hvordan den konkrete miljøoppfølgingen av et prosjekt skal foregå og hvordan
målene kan nås. Noen aktører innenfor bygg‐, anleggs‐ og eiendomsnæringen lager i dag sine
egne overordnede miljøprogram etterfulgt av mer detaljerte miljøoppfølgingsplaner.
Energimerkeordningen og energireduksjonsmål er ofte brukt i byggsammenheng, og særskilt
relatert til målstyring på bygg. BREEAM-NOR ivaretar energieffektiviseringshensyn i tillegg til
andre relevante miljøhensyn forankret i Fylkesplan og anbefalt i Klimameldingen.
BREEAM-NOR bør innarbeides i prosjektenes tidligfase og bearbeides prosjektspesifikt i alle
påbygg-/tilbygg-/nybyggprosjekter og er et totalt produkt, som har innebygget alle relevante
lovkrav.
Fylkesrådmannens vurdering
BREEAM-NOR er et miljøklassifiseringssystem som ivaretar helse- og miljøforhold helhetlig. På
en balansert måte samler systemet hele verdikjeden, og vil dermed være med på underbygge
Østfold fylkeskommunes strategier på miljøområdet. I tillegg gir systemet en mulighet for
sertifisering av byggene som harmonerer med et internasjonalt system.
Bruk av dette systemet gir en utvidet mulighet for politikerne til å sette målbare ambisjoner
og følge opp vedtatte politiske strategier om ambisjoner for sine bygg. Ordningen vil også gi
politikerne en styrket rapportering på forståelige og sammenlignbare parametere for hvordan
ambisjonene er fulgt opp i utførelsen, og ikke minst hvilke gevinster og resultater
ambisjonene har gitt.
For å lykkes med bruken av BREEAM-NOR som miljøklassifiseringssystem er det viktig at
Østfold fylkeskommune som byggeier, har eierskap til systemet. Det må avsettes dedikerte
ressurser til oppfølging av systemet i det enkelte byggeprosjekt gjennom hele planlegging og
byggeprosessen. For å øke kunnskap, kompetanse og bli omforent om begrepsapparatet i
organisasjonen, foreslås det at miljøklassifiseringssystemet brukes i alle fylkeskommunens
nybygg. Fordelene ved å ta i bruk et slikt verktøy vil blant annet være få fokus på miljøfaktorer
helt fra planlegging til tiltaket er ferdiggjennomført. Miljøsertifiserte bygg fremstår som mer
attraktive arbeidsplasser og læresteder, som igjen øker produktiviteten. Erfaringer viser at
fokus på de kategorier som vi finner i BREEAM-NOR, gjør at driftskostnadene på det enkelte
bygg blir redusert.
I vurderingen av valg av miljøsertifiseringssystem er det vektlagt at BREEAM-NOR fanger opp
fylkesplanens strategier på en god måte, og dekker opp hele byggeprosessen. Man får et
«måleinstrument» på hvordan prosessen har gått, på hvilke områder man har lykkes med nå
miljøambisjonene og hvor man må jobbe mer. Samtidig som dette systemet kan utvides og
brukes i driften (BREEAM In-Use) av fylkeskommunens bygg. Dette vil da kunne være et
grunnlag dersom man ønsker starte/fortsette et arbeid med miljøsertifisering av bygg.
Det er et uttrykt politisk ønske om å benytte BREEAM i forbindelse med bygging av nytt fjøs
på Kalnes videregående skole. Dersom man skal BREEAM-sertifisere et fjøs må det tilpasses
en manual for fjøset, der alle emnene som ikke er aktuelle for fjøs blir luket ut. Pr dags dato
må man forholde seg til den engelske manualen og utarbeidelsen vil må skje i samarbeid
med BRE i England. Det er BRE som da vil godkjenne en tilpasset manual for bygget.
Ressursbruken knyttet til dette avhenger av hvilket ambisjonsnivå man ønsker for bygget. Det
er anslått 5-10 % økt ressursbruk på ambisjonsnivå Excellent, avhengig av kompetansen hos
de prosjekterende og hvilke miljømål man har i prosjektet.
Aktuelle tilleggsarbeider i forhold til normalprosjektering vil være vurdering av tomt og
relativt høye energiambisjoner. Dokumentasjon skal skje både i prosjekteringsfasen og når
bygget står ferdig.
Hovedutfordringene med å ta i bruk BREEAM-NOR er at systemet kan være tidsdrivende og
kostnadsdrivende. De ulike hovedområdene blir vektlagt ulik i systemet. Dette vil kunne føre
til ulike effekter som man bør være oppmerksom på. Kostnadene må sees på som
merinvesteringer som gir gevinster i form av redusert energibruk, lavere
vedlikeholdskostnader og lengre levetid. Likevel vil en vesentlig del av ekstrakostnadene gi
ikke-økonomiske gevinster, men gevinster som leverer direkte på mål og strategier i
fylkesplanen. Disse gevinstene vil kunne kvantifiseres og måles gjennom BREEAM-NOR.
Områdene energi, transport, arealbruk og helse/inneklima er områder som er forholdsvis
lette å dokumentere og dermed oppnå poeng på i dette systemet. Området «vann» har
lavere «score» krever forholdsvis mye dokumentasjon og her bør det gjøres en vurdering
knyttet til kost/nytte. Området «materialer» krever omfattende dokumentasjon og er det
mest krevende området. Hovedprinsippet er at det stilles krav til deklarasjoner med hensyn til
produktets totale miljøbelastning. Dette gjøres i henhold til internasjonale normer.
Leverandører som velger ikke å fremskaffe slik dokumentasjon, vil ikke kunne levere til
prosjektet. Området «ledelse» vil kreve mer enn i dag både av tiltakshaver og av utfører når
det gjelder oppfølging. Systemet krever en systematisk tilnærming enn dagens praksis.
Kostnadselementet og tidsforbruket med å ta dette systemet i bruk vil i hovedsak være
knyttet til at dette er noe nytt, det krever endring av rutiner og tilvendte arbeidsmetoder.
Merkostnadene reduseres og går erfaringsmessig mot null, ettersom organisasjonen
opparbeider seg kompetanse og erfaring.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
1. Østfold fylkeskommune vurderer å ta i bruk miljøklassifiseringsverktøyet, BREEAM-NOR i
sine byggeprosjekter knyttet til fylkeskommunale nybygg.
2. Bruken av verktøyet evalueres etter gjennomføring av påbygget av St. Olav videregående
skole.
Sarpsborg, 21.september 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Håkon Johnsen
fylkesdirektør
Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2012/7768
54065/2012
223
Anne Wold
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Møtedato
17.10.2012
Utvalgssaksnr.
160/2012
Søknad om støtte til markering av Østfoldforskning 25 år
Vedlegg
1. Søknad om finansiering av prosjektet «Profilering av Østfoldforskning AS 25 år», datert
19.september 2012. Utrykket vedlegg
Bakgrunn for saken
Østfoldforskning AS fyller 25 år i 2013, og ønsker å markere dette jubileet. Det planlegges å
utarbeide et jubileumsskrift og å gjennomføre en jubileumskonferanse.
Østfoldforskning AS søker Østfold fylkeskommune som største aksjonær om å finansiere
aktivitetene, som er kostnadsberegnet til kr. 350.000,-.
Fakta
Hensikten med aktivitetene er å
- Fortelle hva som er oppnådd gjennom 25 år
- Fortelle hva Østfoldforskning står for i dag og deres betydning
- Skape engasjement rundt problemstillinger de mener er sentrale: hvor går veien
videre?
Jubileumsskriftet vil beskrive hva som er gjort og status i dag, og drøfte framtidas oppgaver og
utfordringer. Skriftet omfatter en presentasjon av alle ansatte gjennom tidene og faglige
milepæler. Det skal engasjeres en forfatter til å lage skriftet, og det antas et volum på 100 –
150 sider.
Jubileumskonferansen planlegges holdt i 2. kvartal 2013 med egne og eksterne innledere.
Innholdet vil være å fortelle om «dette har vi levert», «dette jobber vi med i dag» og «hva skal
vi være i 2020?» Representanter fra offentlige og private virksomheter, det faglige miljøet og
pressen vil bli invitert til konferansen.
Markeringen er kostnadsberegnet til 350.000,- fordelt på
- Frikjøp av tid i egen organisasjon (200 timer a kr 1.000,-) kr 200.000,- Engasjement av forfatter
kr 100.000,- Trykking av jubileumsskrift
kr 50.000,-
Østfoldforskning foreslår at Østfold fylkeskommune vurderer medfinansiering fra andre
aksjonærer, og eventuelt får dette på plass.
Fylkesrådmannens vurdering
Østfoldforskning ble etablert som stiftelse i 1988 med et 80-talls stiftere. Selskapet ble
omdannet til aksjeselskap i 2007, med Østfold fylkeskommune som største eier (36,36 %).
Øvrige eiere i dag er:
- Østfold Energi AS
18,18 %
- Fredrikstad kommune
18,18 %
- Indre Østfold Utviklingsfond 9,09 %
- STØ-ansatte ANS
9,09 %
- COWI AS
5,45 %
- Sarpsborg kommune
3,64 %
Østfoldforskning AS som regionalt institutt er en del av det norske forskningssystemet.
Selskapets virksomhet er organisert i to forretningsområder,
1. Forebyggende miljøvern med spesielt fokus på reduksjon av klimagassutslipp, energibruk,
avfall og andre miljøbelastninger
2. Virksomhets- og næringsutvikling med fokus på innovasjon og nyskaping i enkeltbedrifter
og nettverk, og i det offentlige.
Selskapet skriver at de gjennom disse 25 årene har hentet inn 450 millioner i
forskningsbevilgninger til fylket, av dette har 150 millioner kommet Østfoldvirksomheter
direkte til gode. Selskapet har videre rekruttert ca. 150 høyt kvalifiserte medarbeidere, og har
i dag 22 ansatte. Av disse har fire doktorgrad, og tre forskere tar nå doktorgradsutdanning.
Østfold fylkeskommune finansierer sluttføring av en av disse doktorgradene i 2012, gjennom
støtte fra Kompetanseoffensiven. Dette som ledd i en langsiktig kompetansebygging på
området livsløpsvurderinger av byggematerialer og bygninger.
Selskapet leverer tjenester og er forskningspartner til en rekke virksomheter i Østfold.
Selskapet er også en viktig kunnskapsleverandør inn i regionale forsknings- og
utviklingsprosesser og nettverk, og er en viktig del av innovasjonssystemet i Østfold.
Fylkesrådmannen er positiv til at selskapet vil markere sine 25 års virke i Østfold på den
måten som er beskrevet, og ser at disse aktivitetene også kan bidra til å profilere selskapet og
dets rolle som utviklingsaktør i Østfold på en god måte. I utgangspunktet mener
fylkesrådmannen at alle eierne burde inviteres til slikt ekstraordinært bidrag, slik deres
eierandel tilsier. Da det ikke er ledige midler på årets budsjett må imidlertid fylkesrådmannen
anbefale at søknaden avslås.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
Søknad om støtte til markering av Østfoldforsknings 25-års jubileum avslås da det ikke er
ledige midler på årets budsjett.
Sarpsborg, 24.september 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Håkon Johnsen
fylkesdirektør
Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2009/235
54506/2012
060
Hans-Erik Fosby
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Møtedato
17.10.2012
Utvalgssaksnr.
161/2012
Søknad om tilskudd til videre drift av bredbånd i Rømskog kommune
Vedlegg
1. Søknad fra Rømskog kommune datert 28.08.2012
Søknaden
Med bakgrunn i at fylkeskommunen i 2011 bevilget kr 60 000 til videre drift av
bredbåndstilbud i Rømskog søker Rømskog kommune om kr kr 80 000 til fortsatt drift av
dette bredbåndstilbudet i 2012.
Det er Direct Connect AS som gir trådløst tilbud til den aktuelle delen av kommunen.
Selskapet har helt frem til nå forsøkt å få flere kunder, og har lykkes å få en ny kunde slik at
det nå er 9 husstander som er kunder. Det kan sies at det potensielle kundegrunnlaget er
svært lite.
Direct Connect AS opplyser i en e-post til kommunen at kostnadene til driften av nettet i
2011 ble kr 20 000 dyrere enn forventet, og at de har et nettotap på driften.
Det er av stor betydning at alle innbyggerne i Rømskog har tilbud om bredbåndsløsning.
I denne delen av kommunen er det fortsatt ikke andre tilgjengelige fellesløsninger for
bredbånd til innbyggerne, og Direct Connect AS opplyser at de vil måtte vurdere å avvikle
driften av nettet dersom støtten ikke bevilges.
Fylkesrådmannens vurdering
Etter fylkesrådmannens mening er det uheldig at dette bredbåndstilbudet blir avviklet, og
som nå gjelder 9 kunder.
I 2011 ble det gitt en midlertidig støtte på kr 60.000 forutsatt at Direct Connect og Rømskog
kommune arbeidet videre for flere kunder, og at det samarbeides med Rømskog kommune
om mulige løsninger for videre drift.
Fylkesrådmannen har tidligere signalisert å ikke gå inn for å etablere en driftsstøtteordning
for bredbånd, og vil heller prioritere investeringsstøtte framfor driftsstøtte. Det er imidlertid
ønskelig å jobbe videre med alternative løsninger for å opprettholde dette tilbudet. Dette
gjelder både muligheten for å få flere kunder til nettet eller andre tiltak for å opprettholde et
bredbåndstilbud i denne delen av kommunen.
Fylkesrådmannen foreslår derfor at søknaden om driftsstøtte avslås og at det arbeides videre
for andre løsninger.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
Søknad fra Rømskog kommune av 29.09.2012 om kr 80 000 til videre drift av bredbåndstilbud
avslås.
Det etableres et samarbeid med Rømskog kommune, leverandør og fylkeskommunen for å se
på andre løsninger for å opprettholde bredbåndstilbudet i den aktuelle del av kommunen.
Sarpsborg, 24. september 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Håkon Johnsen
fylkesdirektør
Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2012/6367
46178/2012
Bengt Herlitz
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Opplæring, kultur og helsekomiteen
Fylkesutvalget
Møtedato
16.10.2012
17.10.2012
Utvalgssaksnr.
89/2012
162/2012
Forsering av plan for installering av talevarslingsanlegg
Vedlegg
Ingen.
Bakgrunn for saken
Talevarslingsanlegg er på mange måter en moderne utgave av de tidligere callingsanleggene.
Trusselbildet har de senere år, også i Norge, vist at det i visse akutte kriser ved. f.eks en skole
kan gi en økt sikkerhet med slike anlegg for ansatte og elever. Ikke minst har det skapt en økt
trygghet at ha mulighet for å kunne gi nødvendig akutt informasjon til samtlige inne i
bygningen og utenfor. Ved bombetrussel eller en brannsituasjon kan evakuering enklere
håndteres og risikoen for panikksituasjoner reduseres.
Det finnes eksempel på at ledelsen ved skoler har kunnet redde liv ved å gi nødvendige
instruksjoner til elever og lærere ved terroranslag rettet mot skolen ved hjelp av
talevarslingsanlegg der elever er blitt bedt om å holde seg i ro på klasserommet og låse døren.
Fakta
Østfold fylkeskommune har de senere år satt av midler hvert år for å installere
talevarslingsanlegg på våre videregående skoler. Det er i Økonomiplan 2012-2015 laget en
fremdriftsplan for iverksettelse av tiltakene. Frem til nå er det montert slike anlegg på
Kirkeparken, St. Olav, Glemmen og Mysen vg. skoler. Kostnaden ligger på ca. 2 mill kr. pr.
skole, avhengig av størrelse og utforming.
I tillegg til montering av talevarslingsanlegg har fylkeskommunen v. eiendomsseksjonen også
bidratt til opprettelsen av informasjonsdatabasen «Spar liv» som innebærer tilgang til
samtlige branntegninger for hele eiendomsmassen over internett.
Dette vil i hovedsak være et redskap for politi og brannvesen som da ved en
utrykningssituasjon raskt har mulighet for å få oversikt over samtlige veier inn i bygget. Skjulte
gassflasker, elektriske trafoer etc. kan da håndteres på rett måte i en akuttfase med for
eksempel behov for å gå inn i bygget med røykdykkere. Tilsvarende vil da politi ha en oversikt
over oppbygningen av en skole direkte til f.eks et digitalt lesebrett i en utrykningsbil.
For et talevarslingsanlegg innebærer det rent teknisk at det monteres høgtalere i hvert
klasserom og fellesarealer samt uteområdet rundt skolen.
Det plasseres en mikrofon inne hos rektor samt en tilsvarende i et låsbart skap ved
hovedinngang for politi og brannvesen. Informasjon er enveiskommunikasjon og ikke som
tidligere callingsanlegg med toveiskommunikasjon.
Tiltakene finansieres ved årlige HMS-budsjetter. Med nåværende ramme er det lagt opp til å
kunne montere et talevarslingsanlegg pr. år. En forsering av utbyggingen vil kreve en egen
bevilgning på ca. kr 15-16 mill. Dersom det kalkuleres med at 2 skoler dekkes over HMS
budsjettet med til sammen kr. 3 mill. frem til 2014 vil det være behov for en ekstra bevilgning
på ca. kr. 13 mill. for å få dette på plass for samtlige videregående skoler. Det er mulig å dele
dette opp over 2013 og 2014 års budsjett med kr. 6.5 mill. i 2013 og kr. 6.5 mill. i 2014.
Fylkesrådmannens vurdering
Fylkesrådmannen ser det som nødvendig å ha et sterkt fokus på sikkerhet og beredskap i våre
bygninger. Ikke minst sett i lys av fjorårets terroranslag mot Norge. Det er derfor nødvendig å
prioritere tiltak som kan øke sikkerheten på skolene. Installasjon av talevarslingsanlegg er et
av slike tiltak som har dokumentert sikkerhetsforbedrende effekt.
Med dette som bakgrunn vil fylkesrådmannen vurdere om det er mulig å forsere
gjennomføringen i forbindelse med budsjett for 2013.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
Fylkesutvalget gir sin tilslutning til at planen for innstallering av talevarslingsanlegg ved de
videregående skolene vurderes forsert i forbindelse med 2013-budsjettet.
Sarpsborg, 24. september 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Hans Jørgen Gade
økonomidirektør
Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2011/12359
37974/2012
033
Anne-Lise Kristoffersen
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Møtedato
17.10.2012
Utvalgssaksnr.
163/2012
Oppnevning av skjønnsmedlemmer i Østfold for perioden 2013 2016
Vedlegg
2. Brev fra Justis- og politidepartementets av 15.12.2011 del 2 - valg av skjønnsmedlemmer. Utrykt
vedlegg.
3. Brev om innrapporteringen av 11.04.2012 fra Domstoladministrasjonen. Utrykt vedlegg.
4. Fylkesrådmannens forslag til skjønnsmedlemmer. Excel fil. Utrykt vedlegg.
5. Tingrettenes og kommunenes forslag til skjønnsmedlemmer. Excel fil. Utrykt vedlegg.
Bakgrunn for saken
I henhold til skjønnsprosessloven § 14 skal det i hvert fylke være et utvalg av
skjønnsmedlemmer (tidligere kalt skjønnsmenn) som oppnevnes av fylkestingene. Etter
fullmakt fra fylkestinget er det i Østfold fylkesutvalget som er gitt oppnevningskompetansen,
jf. reglement for fylkesutvalget punkt 4.3.1. Oppnevningen av denne lekmannsgruppen skjer
etter forslag fra tingrettene og by/kommunestyrene, og skal gjennomføres innen 15. oktober
2012. Innen 1. november året etter hvert fylkestings- og kommunestyrevalg skal
fylkesrådmannen sende oppgave over alle skjønnsmedlemmer i det fylkesvise utvalg til
tingrettene og jordskifterettene i fylket og til vedkommende lagmannsrett. Oppgaven skal
inneholde fullt navn, adresse, fødselsnummer, eventuell telefon til arbeidsted og privat,
stilling og yrke, samt angivelse av hva vedkommende er særlig kyndig i.
Det nye skjønnsutvalget gjelder fra 1. januar 2013 – 31. desember 2016.
Skjønnsmedlemmers oppgave
På Justis- og beredskapsdepartementets nettside oppgis følgende om skjønnsmedlemmenes
rolle: «Skjønnsmenn er - i likhet med meddommere - å anse som «dommere» i domstollovens
forstand, jf. lovens § 52.
Skjønnsmenn innehar en sentral posisjon i forbindelse med rettslige skjønn, dvs. skjønn styrt
av en fagdommer. Etter skjønnsloven §§ 11 og 34 skal skjønnsmenn delta i alle skjønn, og de
skal alltid utgjøre flertallet i avgjørelsesorganet. Skjønnsmennene kan langt på vei
karakteriseres som en type sakkyndige meddommere. Skjønn som ikke er rettslige, skal etter
skjønnsloven styres av den stedlige lensmann. Også ved disse skjønn skal det alltid delta
skjønnsmenn.
Skjønnsmennene i den enkelte sak oppnevnes av rettens administrator, og hentes fra det
ovennevnte utvalget (som fylkeskommunen oppnevner) av skjønnsmenn. Oppnevningen skjer
på bakgrunn av en ren behovsvurdering, dvs. ut fra hvilken type sakkyndighet det er ønskelig
at skjønnsmennene i den enkelte konkrete saken besitter.
Den rettslige stilling for skjønnsmenn er i det alt vesentlige den samme som for meddommere
som velges etter domstollovens regler.»
Antall
I hht. skjønnsprosessloven § 14, 1. ledd, 3. punktum, skal utvalget ha så mange medlemmer
fra hvert domssogn som departementet fastsetter. Dette er fastsatt ut fra hensyn til antall
skjønnssaker det vanligvis er i domssognet. For Østfold har Justis- og politidepartementet
fastsatt det totale utvalget av skjønnsmedlemmer til 233, 50 flere enn i forrige periode. Disse
er igjen fordelt med følgende antall på domssognene i Østfold:
Heggen og Frøland: 42
Halden:
24
Sarpsborg:
53
Fredrikstad:
60
Moss:
54
I henhold til Justis- og politidepartementets brev av 15.12.2012, bestemmes fordelingen av
antall skjønnsmedlemmer på den enkelte kommune i domssognet av fylkeskommunen etter
folketallet i kommunene. Det anbefales at dette gjøres på forhånd. Fylkesrådmannen har
derfor foretatt beregningen, og meddelt kommunene og tingrettene denne i forbindelse med
anmodning om forslag på kandidater, som ble sendt ultimo februar 2012. Fordelingen
framkommer nedenfor.
Det er også anmodet om at det samlete forslag bør inneholde ca. 20 % flere navn enn det
antall som skal velges, dvs. at kommunene og tingretten i det enkelte domssogn bør foreslå 1
kandidat mer for hver 5. de ordinært skal nominere. Forslagene kan om ønskelig begrunnes.
Til Heggen og Frøland domssogn skal det velges et utvalg av 42 skjønnsmedlemmer.
Fordelingen innad i domssognet er:
o
o
o
o
o
o
o
o
Askim:
Eidsberg:
Hobøl:
Marker:
Rømskog:
Skiptvet:
Spydeberg:
Trøgstad:
13
9
4
3
1
3
4
5
Til Halden domssogn skal det velges et utvalg av 24 skjønnsmedlemmer. Fordelingen innad i
Halden domssogn blir:
o Halden:
o Aremark:
23
1
Til Sarpsborg domssogn skal det velges et utvalg av 53 skjønnsmedlemmer. Fordelingen innad
i Sarpsborg domssogn blir:
o Sarpsborg:
o Rakkestad:
46
7
Til Fredrikstad domssogn skal det velges et utvalg av 60 skjønnsmedlemmer. Fordelingen
innad i Fredrikstad domssogn blir:
o Fredrikstad:
o Hvaler:
57
3
Til Moss domssogn skal det velges et utvalg av 54 skjønnsmedlemmer. Fordelingen innad i
Moss domssogn blir:
o
o
o
o
Moss:
Rygge:
Råde:
Våler:
29
14
7
4
Forslag
Oppnevningen skjer etter forslag fra tingrettene og kommune-/bystyrene. I utgangspunktet
skulle innrapporteringen til Domstoladministrasjonen skje elektronisk i en meddommerportal,
men da det er oppstått en teknisk feil i rapporteringsløsningen for skjønnsmedlemmer, skal
rapporteringen skjer som før i excel. Fylkeskommunenes oppgaver over skjønnsutvalget skal
inneholde en oversikt med følgende opplysninger om kandidatene: Navn, adresse,
fødselsnummer, telefon privat, jobb eller mobil, stilling arbeidssted og/eller yrke, herunder
angivelse av hva vedkommende er særlig kyndig i, skattekommune og bostedskommune.
Forslagene fra tingrettene og kommunene er innarbeidet i en excelfil, vedlegg nr 4.
For Heggen og Frøland domssogn har tingretten samme forslag som Marker kommune.
Forslagene har totalt sett ikke fullt ut det ønskede tillegget på 20 prosent, da tre-fire
kommuner ikke har foreslått mer enn selve skjønnsmedlemsfordelingen.
Når det gjelder Halden domssogn har Halden kommune likelydende forslag som Halden
tingrett. Forslagene har ikke det ønskede tillegget på 20 prosent. Kun én ekstra kandidat er
foreslått.
For Sarpsborgs domssogn har tingretten identisk forslag som Sarpsborg kommune, med
unntak av en; Gunner Torbjørn Høvik ønsker ikke valgt. Forslagene innehar omtrent det
ønskede tillegget på 20 prosent.
For Fredrikstad domssogn har Fredrikstad kommune likelydende forslag som tingretten, med
tillegg av en kandidat; Tom Leierdal. Vandelskontrollen på han er ikke bekreftet, men blir
ettersendt så snart den den er klar. Forslagene innehar det ønskede tillegget på 20 prosent.
Når det gjelder Moss domssogn, har tingretten noen likelydende forslag på kandidater som
kommunene Moss, Rygge og Råde, men helt ulike for Våler. Moss kommune har kun foreslått
22 kandidater mens det skal oppnevnes minst 29.
Vandelskontroll
Departementet ber om at det blir foretatt vandelskontroll for de kandidater som foreslås.
Kommunene og tingrettene er opplyst om dette. Denne anmodningen er fulgt.
Vi har fått melding om at alle kandidatene er vandelskontrollert med de få forbeholdene som
er nevnt ovenfor.
Utvalgets sammensetning – vilkår for å kunne velges
Valg av skjønnsmedlemmer bygger både på kvalifikasjonsprinsippet og
representasjonsprinsippet.
Skjønnsprosesslovens § 14 2. ledd fastslår at utvalget skal ha en allsidig sammensetning. De
som skal oppnevnes skal ha kyndighet på et eller flere områder som vanligvis berøres ved
skjønn (faglige kvalifikasjoner). Det skal særlig påses at det i utvalget kommer med et
tilstrekkelig antall personer med innsikt i bygningsvesen og i jord- og skogbruk da domstolene
er avhengig av erfarne og velkvalifiserte skjønnsmenn. Departementet understreker at dette
er hensyn som bør tillegges betydelig vekt ved valget.
I tillegg gjelder krav til personlige forutsetninger og formelle forhold som for
lagrettemedlemmer og meddommere, slik det framgår av domstollovens § 70, unntatt annet
ledd nr 1 om øvre aldersgrense på 70 år, og §§ 71 – 74, gjentatt nedenfor, samt retten til
fritak på grunn av utført tjeneste etter domstolloven § 90 første ledd annet punktum.
Domstollovens § 70:
Den som velges må ha tilstrekkelige norskkunnskaper og være personlig egnet.
I tillegg må vedkommende
1.
2.
3.
4.
5.
Være over 21 (øvre aldersgrense gjelder ikke for skjønnsmedlemmer) ved valgperiodens start.
Ikke være fradømt stemmeretten i offentlig anliggender
Ikke være under offentlig gjeldsforhandling eller konkursbehandling eller i konkurskarantene
Stå innført i folkeregistret som bosatt i kommunen på valgdagen
Være statsborger i Norge eller et annet nordisk land, eller ha stått innført i folkeregisteret som bosatt i riket
de tre siste år før valgdagen.
Domstollovens § 71:
Utelukket fra valg på grunn av stilling er:
1.
2.
3.
Stortingets representanter og vararepresentanter
Statsrådets medlemmer, statssekretærer, statsrådenes personlige politiske rådgivere og ansatte ved
Statsministerens kontor.
Fylkesmannen og assisterende fylkesmann.
4.
5.
6.
7.
8.
9.
Utnevnte og konstituerte dommere og ansatte ved domstolene
Ansatte ved påtalemyndigheten, i politiet og kriminalomsorgen og personer som er tildelt begrenset
politimyndighet
Ansatte i Justisdepartementet, Politidirektoratet og Domstoladministrasjonen og dens styre.
Ansatte og studenter ved Politihøgskolen og Fengselsskolen.
Praktiserende advokater og advokatfullmektiger.
Kommunens administrasjonssjef (medlemmene av kommunerådet i kommuner med et parlamentarisk
styringssystem) og andre kommunale tjenestemenn som tar direkte del i forberedelsen eller
gjennomføringen av valget.
Domstollovens § 72:
Utelukket fra valg på grunn av vandel er
1.
2.
3.
Den som er i dømt ubetinget fengselsstraff i mer enn ett år.
Den som er idømt forvaring eller særreaksjoner etter straffeloven §§ 39 – 39 c.
Den som er idømt ubetinget fengselsstraff i ett år eller mindre, og det ved valgperiodens start er mindre enn
15 år siden dommen var rettskraftig.
4. Den som er idømt betinget fengselsstraff, og det ved valgperiodens start er mindre enn 10 år siden dommen
var rettskraftig.
5. Den som er idømt eller har vedtatt bøtestraff for et forhold som etter loven kan medføre fengsel i mer enn
ett år, og det ved valgperiodens start er mindre enn 10 år siden dommen var rettskraftig eller vedtakelsen.
6. Den som har fått betinget påtaleunnlatelse eller domsutsettelse for et forhold som etter loven kan medføre
fengsel i mer enn ett år, og det ved valgperiodens start er mindre enn 10 år siden avgjørelsen var
rettskraftig.
Dom på samfunnsstraff medfører utelukkelse etter første ledd nr 1 eller 3, avhengig av lengden av den
subsidiære fengselsstraffen. Ved delvis betinget fengselsstraff vurderes hver del for seg etter første ledd.
§ 73. Kommunen skal kontrollere at ingen velges i strid med §§ 70-72.
§ 74. En person kan kreve seg fritatt fra valg dersom helsetilstand eller andre særlige grunner tilsier det, eller
vedkommende har vært medlem av et utvalg av lagrettemedlemmer eller meddommere i to perioder tidligere.
Avgjørelse om fritak treffes av kommunen (fylkeskommunen for skjønnsmedlemmer).
Fritak
En person kan kreve seg fritatt fra valg dersom helsetilstand eller andre særlige grunner tilsier
det, eller vedkommende har vært medlem av et utvalg av lagrettemedlemmer eller
meddommere i to perioder tidligere, jf. domstollovens § 74.
Videre kan en person kreve seg fritatt på grunn av utført tjeneste etter domstollovens § 90, 1.
ledd 2. punktum, som sier at den som har gjort tjeneste som lagrettemedlem eller
meddommer i 15 dager eller mer i løpet av samme år som saken skal behandles, eller som har
gjort tilsvarende tjeneste i 60 dager eller mer i valgperioden, ikke plikter å gjøre tjeneste.
Avgjørelsen om fritak fra valg som skjønnsmedlem treffes av fylkeskommunen.
Fylkeskommunen har mottatt en søknad om fritak fra Janne Elisabeth Berg, Sarpsborg. Hun
har vært oppnevnt som skjønnsmedlem i to tidligere perioder, og har dermed rett til å kreve
seg fritatt i hht. domstollovens § 74.
Avstemmingsregler
De alminnelige avstemmingsregler i kommuneloven gjelder ved oppnevning som gjøres av
fylkeskommunen.
Fylkesrådmannens vurdering
Fylkesrådmannens forslag til skjønnsutvalg for Heggen og Frøland, Halden, Fredrikstad og
Sarpsborg domssogn bygger på forslaget til skjønnsmedlemmer fra kommunene og
tingrettene i domssognet, men har hensyntatt ønsket fra Sarpsborg tingrett om uttak av en
kandidat i Sarpsborg kommunes forslag. Videre tilrås søknaden om fritak fra Janne Elisabeth
Berg, Sarpsborg da hun har rett til fritak i og med at hun har vært medlem i to tidligere
perioder
Når det gjelder Moss domssogn foreslår fylkesrådmannen Moss kommunes forslag samt de
12 kandidatene som Moss tingrett har foreslått og som ikke inngår i Moss kommunes forslag,
da det er for få kandidater på listen. Med dette vil størrelsen for utvalget innad for Moss bli i
hht. det antallet som skal oppnevnes. For Våler er tingrettens forslag forskjellig fra
kommunens. Fylkesrådmannen foreslår kommunens kandidater oppnevnt samt første
kandidat på tingrettens liste. Det vil da innad for Våler være i hht. utvalgsantallet + 20
prosent. For Råde er tingretten og kommunens forslag nesten identiske, og kommunen
innehar tillegget på 20 prosent i sitt forslag. Fylkesrådmannen foreslår derfor deres forslag.
Også for Rygge er forslagene fra tingretten og kommunen forholdsvis samstemte. Det
mangler tillegget på 20 prosent i kommunens forslag, og fylkesrådmannen foreslår derfor at
tingrettens forslag som er forskjellig fra kommunens (tre kandidater), også oppnevnes.
For de foreslåtte kandidatene der vandelskontrollen i skrivende stund mangler, tas det
forbehold om at den foreligger før fristen for innsending av oppnevningen utløper. I motsatt
fall foreslås det at kandidatene styrkes.
Nedenfor følger en forenklet oversikt over kandidatene. Kolonnen for personnr er fjernet med
hjemmel i offentleglova § 13 da opplysningen er unntatt fra offentlighet. Kolonnene for
adresser, postnummer, telefonnummer, beskrivelse av kyndighet utover tittel- og yrkesfeltet
og epost er fjernet av plasshensyn. Fullstendig oversikt framkommer i vedlegg nr 3.
Heggen og Frøland domssogn
Fornavn
Etternavn Sted
Fødselsdato
Tittel
Yrke
Grete
Tor Amund
Øyvind
Anne Berit
Jaavall
Bjerke
Halvorsrud
Brandsrud
Ørje
Ørje
Ørje
180652
160475
130680
Gårdbruker
Gårdbruker
Gårdbruker
Kværner
Ørje
120964 Kontorsjef
Grete
Tor Amund
Øyvind
Anne Berit
Jaavall
Bjerke
Halvorsrud
Brandsrud
Ørje
Ørje
Ørje
180652
160475
130680
Gårdbruker
Gårdbruker
Gårdbruker
Kværner
Ørje
120964 Kontorsjef
Jørn Ola
Klemet
Jan Erik
Halvorsen
Trond S.
Ellen B.
Vinnes
Steinar
Ragnhild
Torbjørn H.
Trandem
Haukenes
Rømskog
Rømskog
260946 Pensjonist
60937 Pensjonist
Kontorsjef
Salgkonsulent og veileder på arbeid for psykisk
utviklingshemmede
Gårdbruker og Skogsarbeider
Foss
Høntorp
Trøgstad
Trøgstad
28.06.1940 Pensjonist
Bedriftsleder/politiker
21.04.1960 Fagansvarlig forsikring/grunneier
Raknerud
Skogstad
Saakvitne
Tveter
Trøgstad
Mysen
Slitu
Trøgstad
16.02.1961
14.03.1954
19.12.1960
07.05.1940
Selvst. Næringsdrivende
Gårdbruker
Agronom
Konsulent
Landbruksøkonom
Snekker
Snekker
John Tore
Altenborn
ASKIM
111044 Gårdbruker
Tor Erik
Finstad
ASKIM
161258 Uføretrygdet
Marit
Fredheim
ASKIM
140646 Innkjøper
Per Håkon
Huse
ASKIM
280453 Bedriftsrådgiver
Økonomi
Tore
Arne
Huse
Kjoshagen
ASKIM
ASKIM
131061 Gårdbruker
181050 Snekker
Landbruksarkitektur
Tømrerfaget
Anne-Marie
Krog
ASKIM
Elisabeth
Torskenæs
Krusinski
ASKIM
261051 Sykepleier
Eli Kerstin
Kvakkestad ASKIM
30544 Pensjonist
Husstelllærer
Terje Olav
Mathiassen ASKIM
41153 Selvst. Næringsdr.
Byggmester
Jan Egil
Nygaard
ASKIM
10357 Fylkesskogmester
skogbrukskandidat
vedUMB, As
May Iren
Shum
ASKIM
60655 Hjelpepleier
Hjelpepleier
Per Agnar
Spjudvik
ASKIM
10752 Bygningsingeniør
Bygningsingeniør
Thon
Mjølnerød
Grepperud
Bekkevard
Mørk
Hamberg
ASKIM
Spydberg
Spydberg
Spydberg
Spydberg
Spydberg
170271
51160
280956
200361
160850
60546
Botterud
Biman
Lunder
Skiptvet
Skiptvet
Skiptvet
Jørn
Flemming
Martha
Hildegun
Arve
Peder
Leif
Kari
Ingulstad
Villy Roy
Arne
Mona
Birgitte
Bekkhus
60858 Pedagogisk leder
Tømrer
Førskolelærer
Økonomi/ sykepleie
Tømrermester,
branninspektør
Bonde
Ass. barnehage
Prosjektleder
x
70343 Pensjonist
250452 Pensjonist
120245 Pensjonist
Tannlege
x
230264 Institusjonssjef
Data og
informasjonsbehand
170573 ling
Snekker, bonde,
70860 brannmann
200158 Banemontør
Sykepleier
Branninspektør
Sivilagronom
Bonde
Bygn.ingeniør
Selvst.næringsdr.
Siviøkonom
Driftsoperatør
Lene S
Paulsberg
Stenrud
Steinar
Kjell Olav
Holstad
Lundberg
Anne Grete
Løken
Bredholt
HÆRLAND
290569 Leder SFO
Camilla
Weldingh
Korterud
Øistein
Per Arne
Ertzaas
Heen
Lintho
MYSEN
EIDSBERG
HÆRLAND
100869 Daglig leder
120642 Bonde
190545
Videregående
Magne
Gunnar
Ole-Markus
Aage Sverre
Ole Petter
Lysaker
Løes
Moen
Mustorp
MYSEN
SLITU
SLITU
MYSEN
170945
190236
200150
40267
Handel
MYSEN
290558 Adjunkt
Marianne
Riiser
Mysen
Moss domssogn
Pensjonist
Bonde
Leder
Bonde
Konsulent
Byggmester, bonde
Rådgiver
x
Byggmster
Lærer
Fornavn
Etternavn
Sted
Peder
Unum
Svinndal
150456
Sven
Martinsen
Sperrebotn
050562
Anne Kristine Graff
Sperrebotn
150959
Øyvind
Funderud
Svinndal
100764
Lars Erik
Nils
TrondVegard
Terje
Christian
Atle Henning
Carl
Ferdinand
Helge Sigfred
Willy Roger
Ronny
Knut
Christen
Terje
Westerlund
Erik
Kristoffer
Terje
Bjørn
Cato
Geir Conrad
Trygve
Gøran
Egil
Einar Kristen
Liv Maren
Guttulsrød
Ellefsen
Sperrebotn
MOSS
300645
Evensen
MOSS
140572 Elektriker
Elektriker
Fleischer
Folkenborg
MOSS
MOSS
270466 Salgs/markedssjef
170571 Revisor
Salgs/markedssjef
Revisor
Gjerdrum
Hjelseth
Josefsen
Lauritzen
MOSS
MOSS
MOSS
GRESSVIK
90145
91146
50346
140765
Avdelingsingeniør
Eiendomsmegler
Elektriker
Elektriker
Mamen
MOSS
10553 Gårdbruker
Mork
MOSS
80859
Reier
Røed
Sørensen
Tindberg
Tufte
Tveit
Vårtun
Watndal
Aas
Lia
MOSS
MOSS
MOSS
MOSS
MOSS
MOSS
MOSS
MOSS
MOSS
MOSS
280655
241146
250349
200562
260245
260343
200463
100347
230557
10645
May-Helen
Vivi Marit
Bergan
Erik
Jan Fredrik
Arne
Stig Olav
Per Sverre
Arne Johan
Inger
Elsie Bodil
Bjarne Ottar
Rune
Ragnhild
Trygve
Norevik
MOSS
Waaler
Kristiansen
Jansen
Listerud
Isaksen
Sandén
Wasenius
Peterson
Wang
Melheim
Pedersen
Sevaldsen
Tveit
MOSS
Moss
Moss
Moss
Moss
Moss
Moss
Moss
Moss
Moss
Moss
Moss
Moss
Bård
Turid
Harstad
Banggren
MOSS
Bergerøy
MOSS
Ole Martin
Torodd
Jan Ingolf
Kari
Elisabeth
Rolf
Villy Eugen
Buberg
Hauger
Helseth
Horntvedt
Horntvedt
Karlsen
Fødselsdato
Tittel
Gårdbruker,
agronom,
skogtekniker
Gårdbruker,
sivilagronom
Gårdbruker, Can.mag
- ulike språk-,
samfunnsfag og jus.
Gårdbruker,
landbruksøkonom
Eiendomsmekler/taks
tmann
Arkitekt
Avdelingsingeniør
Eiendomsmegler
Elektriker
Elektriker
Gårdbruker
Adm. Sjef
Verneleder
Bankansatt
Amanuensis
Yrkesskolelærer
Teknisk sjef
Ingeniør
Gårdbruker
Seniorrådgiver i
Statens
40973 helsepersonellnemd
Yrke
Gårdbruker, agronom, skogtekniker
Gårdbruker, sivilagronom
Gårdbruker, Can.mag - ulike språk-, samfunnsfag og jus.
Gårdbruker, landbruksøkonom
Eiendomsmekler/takstmann
Arkitekt
Gårdbruker
Gårdbruker
Adm. Sjef
Verneleder
Bankansatt
Amanuensis
Yrkesskolelærer
Teknisk sjef
Ingeniør
Gårdbruker
Seniorrådgiver i Statens helsepersonellnemd
40455
Byggmester
Arkitekt
Pensjonist
Prosjektleder
Økonomisjef
Avdelingsleder
Bankfunksjonær
Eiendomsmegler
Ingeniør
Konsulent
Renholdsleder
Yrkesskolelærer
Fagbrev tømrer og
10460 teknisk fagskole
Fagbrev tømrer og teknisk fagskole
Landskapsarkitekt
RYGGE
DILLING
DILLING
220738 Landskapsarkitekt
Agronom og
70660 bedriftsøkonom
80650 Sivilingeniør
210551 Sivilingeniør
RYGGE
RYGGE
LARKOLLEN
170448 Økonomi
100948 Sivilagronom
240135 Tømrermester
Økonomi
Sivilagronom
Tømrermester
Agronom og bedriftsøkonom
Sivilingeniør
Sivilingeniør
Bjarne
Fredrik
Svein Gunnar
Stein Frithjof
Stavdal
Per Harald
Tom Erik
Kjærnes
Lyby
RYGGE
DILLING
70537 Dataingeniør
190734 Agronom
Dataingeniør
Agronom
Paulsen
Svendsen
Sørensen
LARKOLLEN
DILLING
DILLING
Ingeniør
Sivilagronom
Agronom og tømrer
Trond Ola
Tuhus
RYGGE
Ellen
Åse Marie
Brandstorp
Nilsen
Rygge
Larkollen
Tormod
Rødsten
Rygge
190550 Ingeniør
180154 Sivilagronom
261254 Agronom og tømrer
Agronom og
160767 skogbruker
Jordskiftekandidat/gå
rdbruker/takstmann
Coach
Selvstendig
næringsdrivende
Bente Huus
Olav
Ingebjørn
Arnold
Ragnhild
Lundeby
Ragnar
Knut Arne
Kari-Mette
Katrine
Svestad
Frisvold
Råde
281262 Gårdbruker
Moe
Johnsen
Råde
Råde
230768 Sivilagronom
70750 Regnskapfører
Grimstad
Norum
Røtne
Sundby
Råde
Saltnes
Råde
Råde
40149
230745
280645
241154
Gundersen
Råde
131174 Barnevernspedagog
Sted
Fødselsdato
Tittel
Trond
Amundsen
Rolvsøy
1957-12-30
Rolf Terje
Ronny
Leif Berg
Atle Rene
Andreassen
Andreassen
Andersen
Bjørge
Kråkerøy
Fredrikstad
Kråkerøy
Engelsviken
1972-04-25
1943-11-02
1944-04-27
1955-02-11
Rolf Thomas
Olav
Bjørnar
Jørgen
Lars
Bless
Borgaas
Brynildsen
Rolvsøy
Gressvik
Torp
1962-04-12
1944-05-15
1959-01-02
Ingeniør, bygg og
anlegg
Byggmester
Byggmester
Bygningskontrollør
Bygg- og
anleggsingeniør
(prosjektledelse)
Byggmester
Gårdbruker
Eiendomsmegler
Brynhildsen
Fredrikstad
1957-12-19
Jan Erik
Frank Arne
Erik
Bjørn
Engebretsen
Feldt
Fossum
Fosby
1960-10-04
1961-02-20
1964-08-12
1958-12-28
Terje
Frost
Knut
Grindalen
Sander
Grundvig
Gressvik
Sellebakk
Fredrikstad
Gamle
Fredrikstad
Gamle
Fredrikstad
Gamle
Fredrikstad
Kråkerøy
Freddy
Hagelund
Gressvik
1960-07-21
Bjørn
Hals
Fredrikstad
1944-03-30
Henrik
Håkon
Hals
Hansen
1976-08-19
1958-03-07
Håvard
Ragnar
Terje R.
Holstad
Kjell
Hansen
Kråkerøy
Gamle
Fredrikstad
Torp
Eiendomsutvikling og
- forvaltning
Ventilasjon, varme og
sanitær
VVS-teknisk rådgiver
Daglig
leder/takstmann
Takstmann
Byggmester
1984-06-14
Ingeniør/takstmann
Hansen
Kråkerøy
1956-02-07
Malermester
Hansen
Fredrikstad
1953-06-14
Prosjektingeniør
(bygg og anlegg)/
1949-09-04
1979-07-30
Jordskiftekandidat/gårdbruker/takstmann
Coach
Selvstendig næringsdrivende
Gårdbruker
Gartner
Takstmann
Lærer
Fredrikstad domssogn
Fornavn
Etternavn
1962-01-09
Agronom og skogbruker
Sivilingeniør (bygg og
anlegg)
Murermester
Takstmann/ingeniør
Disponent/Jernvare
Eiendomsmegler
Byggmester/takstma
nn
Markedssjef
Yrke
takstmann
Lasse
Hans Petter
Sigvart Erling
Holst
Hovelsen
Hovland
Gressvik
Fredrikstad
Gressvik
1960-11-28
1949-05-06
1949-04-07
Arnfinn
Carsten
Huth
Ianke
Gressvik
Sellebakk
1952-03-03
1957-02-12
John
Johansen
Rolvsøy
1950-04-10
Vidar
Dag Erik
Johansen
Julsheim
Manstad
Kråkerøy
1955-02-28
1956-02-11
Jørgen
Skjelin
Karstensen
Sellebakk
1975-01-05
Tor Erik
Karstensen
Sellebakk
1950-09-21
Frank Erik
Arne Trond
Roar
Jens August
Tore
Andreas
Lars Ketil
Kiltveit
Klemsdal
Kristoffersen
Larsen
Larsen
Fredrikstad
Fredrikstad
Kråkerøy
Fredrikstad
Kråkerøy
1945-01-27
1949-04-29
1956-10-27
1980-02-01
1945-03-05
Liane
Fredrikstad
1964-06-02
Thore
Johnny
Lindbæk
Torp
1949-07-01
Svein
Øivind Olav
Lund
Madsen
1951-04-20
1951-04-27
Øystein René Magnussen
Torp
Gamle
Fredrikstad
Kråkerøy
Nils Petter
Dag
Markussen
Martinsen
Saltnes
Fredrikstad
1959-05-30
1959-02-12
Solveig
Svein
Meum
Nesøen
Kråkerøy
Rolvsøy
1946-06-07
1963-07-17
Bjørn Viggo
Asgeir
Egil
Arnfinn
Lars
Nilsen
Fredrikstad
1969-05-01
Norli
Nypan
Opsahl
Kråkerøy
Fredrikstad
Kråkerøy
1955-0512
1943-05-20
1958-11-24
Kjell
Hallvard
Gunnar Olai
Jens Martin
Ringstad
Seljeseth
Stavlund
Stenrød
Rolvsøy
Manstad
Fredrikstad
Torp
1949-03-23
1951-10-13
1963-01-14
1971-04-08
Tom Asbjørn
Sveen
Engelsviken
1964-10-09
Hanne Marie
Johan
Magnus
Tore
Kåre Asbjørn
Nils Oddvar
Øyvind
Kari Mette
Tor Olav
Tegneby
Torp
Torp
Torp
1970-03-02
1961-11-30
Kredittbeslutter
(eiendomsvurdering
og verdivurderinger)
Byggmester
Ingeniør, prosjekt og
byggledelse
(skolebygg, industri,
bolig)
Eiendomsmegler
Takstmann/
byggmester
Elektriker (bolig og
næring)
Byggmester
Landskapsarkitekt
Sivilingeniør/Bygg- og
anlegg
Gårdbruker
Murermester
Eiendomsmegler
Agronom,
gårdbruker,
siviløkonom
Teknisk inspektør
(taksering)
Eiendomsmegler
Gårdbruker
Ulriksen
Valle
Valle
Weholt
Wernersen
Wilhelmsen
Rolvsøy
Gressvik
Gressvik
Torp
Fredrikstad
Kråkerøy
1947-12-23
1960-11-14
1956-09-09
1945-02-09
1961-12-06
1953-09-13
Malermester
Gårdbruker
Gårdbruker
Ingeniør
Eiendomsmegler
Murmester
1951-01-03
Murer
Byggmester
Sivilagronom - bank
og finans
Byggmester
Bygg- og
anleggsingeniør
Byggmester (bolig og
næringslokaler)
Byggmester
Sivilingeniør/geotekn
iker
Gårdbruker,
gravemaskin,
transport
Gårdbruker,
gravemaskin,
transport
Rørlegger
Eiendomsmegler
Murer
Eiendomsmegler
Ingeniør/takstmann
Megler Næringseiendommer
Bygg, vann, avløp og
tomteutvikl./
ingeniør
Byggmester
Byggmester
Trond
Wisur
Fredrikstad
1950-08-04
Armand
Åsheim
Rolvsøy
1962-01-09
Kjell Arne
Tormod
Stig Henning
Møller
Møller
Jacobsen
Vesterøy
Vesterøy
Vesterøy
1945-10-29
1951-07-03
1959-09-24
Bengt
Christer
Berntsen
Skjærhalde
n
1960-05-05
Tom Leierdal
Hansen
KRÅKERØY
Knut Erik
Hans
Herman
Tormod
Ramberg
Vesterøy
14.04.1944
Utgård
Møller
Vesterøy
Vesterøy
11.10.1954
03.07.1951
Skjærhalde
n
05.05.1960
Bengt
Christer
Berntsen
Halden domssogn
Fornavn
Etternavn
Sted
70546
Fødselsdato
Sivilingeniør (byggog
konstruksjonsteknikk
)
Sivilingeniør (byggog anlegg)
Eiendomsmegler
Eiendomsmegler
Takstmann
(bygning/innbo/løsør
e)
Bygg- og
tømrermester/takst
mann
Byggmester/takstma
nn
Eiendomsvurdering
og bygningsregler
Jord- og
skogbrukssaker
Eiendomsmegler
Bygg- og
tømrermester/takst
mann
Tittel
Asbjørn
Roger
Roger
Aronsen
Bjerkeli
Caspersen
Halden
Halden
Tistedal
Erik
Jan Tore
Rune
Bengt
Marit
Torunn Lund
Hanne
Lerche
Claus
Klaus
Olav
Jon Arne
Martin
John
Tor
Torben
Lars-Håkon
Jan Gunnar
Jan Arne
Johannes
Knut
Harald
Harald
Anders
Golden
Grimsrud
Harboe
Kristiansen
Kristiansen
Clasen
Kornsjø
Halden
Halden
Halden
Halden
Halden
130950 Verkstedsingeniør
300458 Byggmester
60951 Ingeniør/takstmann
Gårdbruker/sagbruke
20654 r
70450 Arkitekt
210445 Byggmester
120578 Eiendomsmegler
90341 Husmor/gårdbruker
281167 Sivilingeniør
Raadal
Norsted
Offenberg
Ring
Roer
Glomsrød
Solberg
Sørbrøden
Thomsen
Nohr
Lilledal
Hansen
Westberg
Kolberg
Smaadahl
Halden
Halden
Halden
Halden
Tistedal
Halden
Tistedal
Halden
Halden
Halden
Halden
Sponvika
Halden
Halden
Aremark
90469
70867
110247
30741
300162
220461
51239
250337
260744
150174
260350
40650
20447
240441
110248
Smaadahl
Aremark
Ingeniør
Bonde
Yrke
Sivilingeniør
Takstmann
Takstmann/rådgivende ingeniør
Gårdbruker
Byggmester
Bygningsingeniør
Gårdbruker
Gårdbruker
Arkitekt
Eiendomsmegler
Eiendomsmegler
Tømrermester
Gårdbruker
Bonde
Gårdbruker
28.02.1948 Gårdbruker
Gårdbruker
Fødselsda
to
Yrke
Sarpsborg domssogn
Fornavn
Etternavn
Sted
Lill Grimelid
Torgunn
Alice
Liv
Andersen
Ine Meisund
Bredholt
SARPSBORG
BORGENHA
UGEN
SARPSBORG
BORGENHA
UGEN
Heidi Catrin
Lithander
Byvold
SARPSBORG
Antonsen
Auby
Tittel
Spesialrådgiver
151241 internkontroll
Rådgiver, team
260865 landbruk
130751
070876 Eiendomsmegler
070767
Universitet og hørskole, can.mag.
Eiendomsmegler
Hanne
Merete
Lystad
Marit
Siri
Eli Irene
Birgit
Christin
Hanne
Cecilie
Kirstine
Opstad
IngerJohanne
Grethe
Anne Marie
Sandaker
Bårdseng
SARPSBORG
Delebekk
Eriksen
Glomsrud
SKJEBERG
GRÅLUM
ISE
Grandahl
YVEN
Høgmo
Fagansvarlig/Eiendo
241169 msmegler
Driver Marits
240358 rideskole
161146 Egen næring
260745 Pensjonist
MNEF/Diplomkandidat VH
Ridelærer
Butikk
Bonde
Eiendomsmegler
GREÅKER
210166 Eiendomsmegler
Rådgiver, team
310581 byggesak
Kruse
GRÅLUM
270551 Gårdbruker
Agronom
Langsholt
Lundberg
290943 Personalkonsulent
220552
Radio-officer
Løchen
GRÅLUM
ISE
HAFSLUNDS
ØY
Monstad
SKJEBERG
Navestad
SKJEBERG
Julia Lisa
Nilsen
SARPSBORG
Frøydis
Sidsel Marie
Sidsel Alvilde
Anne
Oraug
Schade
Solhøi
Steen
ISE
SKJEBERG
GREÅKER
GREÅKER
270742 Frisørmester
Gårdbruker/husmor/
270145 ufør
Ingeniør, team
011186 byggesak
Rådgiver, enhet
300480 eiendom
010861 Regnskapssjef
171254
111178 Eiendomsmegler
Stray
SARPSBORG
Blomsterdekoratør,
politiker bystyret og
101042 landbruk og teknikk
Søderlund
Sørli
Tveter
Ødegaard
Aurang
Bakke
Borgås
Bøe
Ekstrøm
Gabestad
ISE
SARPSBORG
SKJEBERG
SARPSBORG
YVEN
SKJEBERG
GREÅKER
VARTEIG
SARPSBORG
ISE
300358
180469
170448
060861
221050
161058
290359
250143
130144
220943
Inger Lise
Laengen
Grethe
Helene
Grete
Moræus
Anna Lena
Margareta
Eva Skår
Liv Karin
Marith
Vidar
Arild Lauritz
Per Olav
Arne
Egil Roger
Otto
100352
Driver Fjeld gård
Bonde
Gårdbruker
Branninspektør
Registrert revisor
svenne/mesterbrev frisør, realskole
Grunnskole
Ingeniør
Økonom
Eiendomsmegler
Blomsterdekoratør
Høgskole 3 år landbruksfag
Kjemilaborant
Bygg- og anleggsingeniør
Registrert revisor
Hans Kristian Guslund
Raymond
Hansen
SKJEBERG
SARPSBORG
Pensjonisk
Butikksjef
Forstkandidat
Statsautorisert
141054 revisor
200853 Mac operatør
Bankmann
Kai Bjørge
Hasle
HAFSLUNDS
ØY
Murermester,
201064 arbeidende formann
Murer
Bjørn Gitle
Leif Egil
Per
Martinius
Hans Kristian
Bergby
Arne
Gullbrand
Hauge
Jørgensen
111257 Høyskolelektor
161248 Bas
Sivilingeniør, Sjøkrigsskolen og sjøtjeneste
Teknisk fagskole, byggmester
Klavestad
SARPSBORG
GRÅLUM
BORGENHA
UGEN
Melleby
GREÅKER
Minge
Ole Øyvind
Moen
Aage
Nilsen
SARPSBORG
HAFSLUNDS
ØY
HAFSLUNDS
ØY
Lars Morten
Jan
Thorbjørn
Nordlie
SARPSBORG
Prangerød
Frank Ove
Arnfinn
Helge
Røren
Skåland
Skår
SKJEBERG
BORGENHA
UGEN
SARPSBORG
KLAVESTAD
Universitet skogbruk
Revisor
trykker
040345
Selger/kundeansv. It
260561 bransjen
Agrotekniker/gartner
040556
Sivilingeniør,
071150 takstmann
Sivilingeniør bygg, NTH
080144 Byggmester
Selvstendig nærdr./
140259 deleier
Byggmester
290157 Byggmester
Tømrer/Byggmester
070447 Gartner
140154 Gardbruker - sagbruk
050376 Agrotekniker
Agroteknikker
Agrotekniker
Økonomi
HAUGEN
Bernt
Øivind
Stordahl
Talberg
260661 Daglig leder
111257 Gårdbruker
Sivilingeniør og takstmann
Jordbruksdeler, skog, tomter
150354 Lærer
070843 Daglig leder
Regnskap og skatt
Maskiningeniør
Vestby
Boger
SARPSBORG
SKJEBERG
KLAVESTAD
HAUGEN
SARPSBORG
KLAVESTAD
HAUGEN
RAKKESTAD
Steinar
Ole Christian
Undrum
Vatvedt
Hans Petter
Tom Isak
Anne Mette
Dahl
060961
230753 Entreprenør bygg
Byggmester
Erichsen
RAKKESTAD
310570 Gårdbruker
Karoline
Ole Reidar
Inger Synøve
Ole Henrik
Fjeldstad
Grimsrud
Haugaard
Lauritzen
RAKKESTAD
DEGERNES
RAKKESTAD
RAKKESTAD
270879
161249
10755
251059
Steinar
Torill
Håkon
Dagfinn
Rolf Øyvind
Levernes
Nakkim
Stubberud
Søtorp
Thune
RAKKESTAD
DEGERNES
RAKKESTAD
DEGERNES
RAKKESTAD
190951
90557
71052
260951
111073
Rådgiver Norges
bondelag, Kornbonde Master plantevitenskap
Takstmann
Gårdbruker
Gårdbruker
Entreprenør rør og
anlegg
Gårdbruker
Byggkonsulent
Byggmester
Gårdbruker
Gårdbruker
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
1. Østfold fylkeskommune oppnevner et utvalg av skjønnsmedlemmer i Østfold fylke for
perioden 1. januar 2013 – 31. desember 2016, fordelt på domssognene slik det
framkommer i saksframlegget. Det tas forbehold om vandelskontroll på en kandidat i
Fredrikstad domssogn og 12 kandidater i Moss domssogn. Dersom vandelskontroll ikke er
mottatt innen oversendelsesfristen til Domstoladministrasjonen, fjernes kandidatene fra
listen.
2. Janne Elisabeth Berg, Sarpsborg, innvilges fritak, jf. domstollovens § 74.
Sarpsborg, 1. oktober 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Odd-Roald Andreassen
fylkesdirektør
Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2009/1575
54232/2012
033
Anne-Lise Kristoffersen
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Møtedato
17.10.2012
Utvalgssaksnr.
164/2012
Møteplan for de folkevalgte organer 2013
Vedlegg
Ingen
Bakgrunn for saken
Fylkesutvalget er delegert myndighet til å fastsette møteplan for det enkelte kalenderår for
fylkestinget, fylkesutvalget, fylkestingskomiteene, administrasjonsutvalget,
yrkesopplæringsnemnda, eldrerådet, fylkesrådet for funksjonshemmede og flerkulturelt råd,
jf. reglement for fylkesutvalget punkt 4.3.1. Som følge av fylkestingets vedtak 29. september
2011, om å organisere fylkestrafikksikkerhetsarbeidet og opprette et eget utvalg
personidentisk med samferdsel, miljø- og klimakomiteen, tolker fylkesrådmannen at
fastsettingen av møteplanen for dette utvalget også inngår som en del av
delegasjonsfullmakten. Det er videre framkommet ønske fra leder av internasjonalt forum og
den særskilte klagenemnda for forvaltningssaker, at også møteplan for disse organene
fastsettes i fellessaken. Øvrige organer fastsetter møteplanen selv. Alle møter i de
fylkeskommunale organene inntas i den trykte møteplanen og offentliggjøres på
fylkeskommunens nettside.
Møtestrukturen
Forslag til møteplan 2013 for de folkevalgte organene har tatt utgangspunkt i gjeldende
møtestruktur med tre fylkesting i hvert halvår, unntatt valgår hvor oktobertinget utgår. I og
med at 2013 er valgår, er det også lagt inn tre møter i fylkesvalgstyret. Internasjonalt forum er
gitt en møtestruktur med to årlige møter, jf. årets ordning og avklaring med leder Per Inge
Bjerkens. Når det gjelder den særskilte klagenemnda for forvaltningssaker som har sitt første
driftsår i år, viser erfaringene så langt at det er behov for månedlige møter, unntatt i juli og
desember.
Møtestrukturen innebærer følgende for 2013:

Fylkestinget har seks samlinger, tre i hvert halvår, hvorav juni- og desembermøtet er
todagerssamlinger grunnet generelt stor saksmengde.

Fylkesutvalget har åtte ordinære møter, dvs. to utenom måneder med komitémøter og
fylkesting. Det er ikke foreslått fylkesutvalgsmøter i månedene januar, mai, juli og august.

Komiteene har seks ordinære møter som følger fylkestingets møtefrekvens.

I måneder med komitémøter har fylkesutvalget og fylkestingskomiteene møte i samme
uke. Fylkestinget avholder vanligvis møte uken etter, unntatt i juni og desember hvor det
er 14 dager i mellom, av hensyn til kommunelovens krav om at fylkesutvalgets innstilling
til økonomiplan og årsbudsjett skal ligge ut til offentlig ettersyn minst 14 dager for
fylkestingets behandling.

Møtehyppigheten for yrkesopplæringsnemnda, fylkesrådet for funksjonshemmede og
eldrerådet og flerkulturelt råd foreslås lik møtehyppigheten for komiteene da disse
organene i flere saker skal ha samme saker til behandling, og saksbehandlingen må
koordineres og tilrettelegges for dette. Møtene er lagt til uken før komitémøtene, dog
fylkesrådet for funksjonshemmede som har møte mandag samme uke.

Administrasjonsutvalget er planlagt med seks møter, tre i hvert halvår.
Forhandlingsutvalget innkalles ved behov.

Internasjonalt forum har to møter som legges i januar og august, måneder med lav
møtefrekvens.
Det gjøres oppmerksom på at alle organene har rett til selv å fastsette andre møtetidspunkter
dersom det er behov for det, jf. kommunelovens § 32 nr 1.
Faste møtedager

Fylkestinget: Torsdag når det er en-dagssamling, og onsdag og torsdag når det er
todagerssamlinger. Det er gjort to unntak fra hovedregelen neste år. Junisamlingen er lagt
til tirsdag 18. og onsdag 19. juni, da det 18. juni neste år er 175 år siden første fylkesting
ble arrangert i Moss. Det planlegges at fylkestingets samling markerer jubileet. Videre er
fylkestinget i oktober lagt til onsdag i uke 43 av hensyn til en samling
Østlandssamarbeidets kontaktutvalget som faller på torsdag og fredag den aktuelle uken.

Fylkesutvalget: Torsdag, unntatt i juni da fylkesutvalget foreslås avviklet onsdag 4. juni.
Det er nødvendig dersom kommunelovens krav om 14 dagers offentlig ettersyn av
fylkesutvalgets innstilling til økonomiplan før fylkestingets behandling skal kunne ivaretas.

Opplæring, kultur og helsekomiteen: Tirsdag

Samferdsel, miljø og klimakomiteen: Onsdag, unntatt i juni da møtet foreslås lagt til
tirsdag i møteuken grunnet flyttingen av fylkesutvalget, jf. 2. prikkpunk ovenfor.

Fylkestrafikksikkerhetsutvalget: Onsdag, unntatt i juni da møtet foreslås lagt til tirsdag i
møteuken grunnet flyttingen av fylkesutvalget, jf. 2 prikkpunk ovenfor.

Yrkesopplæringsnemnda: Torsdag

Administrasjonsutvalget: Mandag

Fylkesrådet for funksjonshemmede: Mandag

Eldrerådet: Fredag

Flerkulturelt råd: Onsdag

Internasjonalt forum: Fredag

Særskilt klagenemnd for forvaltningssaker: Tirsdag
Særlige hensyn
Det er søkt å ta hensyn til følgende forhold når det gjelder de konkrete møtedatoene:

Tertialrapporteringene som skal behandles av fylkestinget.

Økonomiplan- og budsjettbehandlingen med kommunelovens krav til 14 dagers offentlig
ettersyn av fylkesutvalgets innstilling til økonomiplan og årsbudsjett. Merk at
behandlingen av budsjettet må settes opp som sak på fylkestingets andre dag for at
fristen skal overholdes akkurat. Også administrasjonsutvalgets og HAMU/AMUs
saksbehandling av budsjettsakene er ivaretatt.

Det bør være minst tre uker mellom kommuneproposisjonen og revidert nasjonalbudsjett
og fylkesutvalgets møte av hensyn til fylkesrådmannens saksbehandling og
økonomiplanseminar.

175 års jubileet for det første fylkestinget i fylket.

Møteavviklingen i Østlandssamarbeidets kontaktutvalg.

Styret i Foreningen for Osloregionens Europakontor. Styremøtet 25. april kolliderer med
forslag til fylkesutvalg samme dag.

Generalforsamlingen i Østfold Energi AS 2013 fastsattes ikke av styret før i desember,
men legges tradisjonelt til siste tirsdag i april hvert år.

Regjeringens kontaktkonferanse er i skrivende stund ikke fastsatt. Vanligvis holdes den i
midten av mars.

Østfoldkonferansen 2013, 24. og 25. januar.

Vennskapsbesøkene. Samlingen med Västra Götalands region og Nord-Jyllands amt finner
sted i Danmark 14.– 16. august. Når det gjelder vennskapsbesøket med Region Värmland
er Østfold fylkeskommune vertskap, og besøket foregår fra 19. – 20. august.

Generalforsamlingen til Nordsjøkommisjonen 11. – 13. juni i region Halland, Sverige,
jamfør ønske om en økt satsing på deltagelse i Nordsjøkommisjonen fra 2013.

Skoleferiene med vinterferie i uke 8 og høstferie i uke 40, samt ”inneklemte dager”.
Neste år går fylkeskommunen over til digital møtedistribusjon for fylkestinget, fylkesutvalget
og fylkestingskomiteene. Ordningen med felles sakshefte vil utgå, men intensjonen med
fellesheftet der representantene får en helhetlig oversikt over sakene på dagsorden i
styringsorganene og tilstrekkelig med tid til forberedelse, vil søkt bli ivaretatt, men i et
elektronisk format.
Fylkesrådmannens møteplanforslag
Møteplan 1. halvår 2013
Januar
Særskilt klagenemnd for forvaltningssaker
15. januar
Internasjonalt forum
18. januar
Flerkulturelt råd
30. januar
Yrkesopplæringsnemnda
31. januar
Februar
Eldrerådet
1. februar
HAMU/AMU
1. februar
Fylkesrådet for funksjonshemmede
4. februar
Administrasjonsutvalget
4. februar
Særskilt klagenemnd for forvaltningssaker
5. februar
Opplæring, kultur og helsekomiteen
5. februar
Samferdsel, miljø og klimakomiteen
6. februar
Fylkestrafikksikkerhetsutvalg
6. februar
Fylkesvalgstyret
7. februar
Fylkesutvalg
7. februar
Fylkesting
14. februar
Mars
Særskilt klagenemnd for forvaltningssaker
12. mars
Fylkesutvalg
14. mars
April
Særskilt klagenemnd for forvaltningssaker
16. april
Flerkulturelt råd
17. april
Yrkesopplæringsnemnda
18. april
Eldrerådet
19. april
Fylkesrådet for funksjonshemmede
22. april
Administrasjonsutvalg
22. april
Opplæring, kultur og helsekomiteen
23. april
Samferdsel, miljø og klimakomiteen
24. april
Fylkestrafikksikkerhetsutvalg
24. april
Fylkesutvalg
25. april
Mai
Fylkesting
2. mai
Særskilt klagenemnd for forvaltningssaker
7. mai
Flerkulturelt råd
29. mai
Fylkesvalgstyret
30. mai
Yrkesopplæringsnemnda
30. mai
Eldrerådet
31. mai
HAMU/AMU
31. mai
Juni
Fylkesrådet for funksjonshemmede
3. juni
Administrasjonsutvalg
3. juni
Særskilt klagenemnd for forvaltningssaker
4. juni
Opplæring, kultur og helsekomiteen
4. juni
Samferdsel, miljø og klimakomiteen
4. juni
Fylkestrafikksikkerhetsutvalg
4. juni
Fylkesutvalg
5. juni
Fylkesting
18. og 19. juni
Møteplan 2. halvår 2013
August
Særskilt klagenemnd for forvaltningssaker
Internasjonalt forum
September
20. august
23. august
Flerkulturelt råd
Yrkesopplæringsnemnda
11. september
12. september
Eldrerådet
13. september
Fylkesrådet for funksjonshemmede
16. september
Administrasjonsutvalg
16. september
Særskilt klagenemnd for forvaltningssaker
17. september
Opplæring, kultur og helsekomiteen
17. september
Samferdsel, miljø og klimakomiteen
18. september
Fylkestrafikksikkerhetsutvalget
18. september
Fylkesvalgstyret
19. september
Fylkesutvalg
19. september
Fylkesting
26. september
Oktober
Flerkulturelt råd
9. oktober
Yrkesopplæringsnemnda
10. oktober
HAMU/AMU
11. oktober
Eldrerådet
11. oktober
Fylkesrådet for funksjonshemmede
14. oktober
Administrasjonsutvalg
14. oktober
Særskilt klagenemnd for forvaltningssaker
15. oktober
Opplæring, kultur og helsekomiteen
15. oktober
Samferdsel, miljø og klimakomiteen
16. oktober
Fylkestrafikksikkerhetsutvalget
16. oktober
Fylkesutvalg
17. oktober
Fylkesting
23. oktober
November
Flerkulturelt råd
13. november
Yrkesopplæringsnemnda
14. november
Eldrerådet
15. november
HAMU/AMU
15. november
Fylkesrådet for funksjonshemmede
18. november
Administrasjonsutvalg
18. november
Særskilt klagenemnd for forvaltningssaker
19. november
Opplæring, kultur og helsekomiteen
19. november
Samferdsel, miljø og klimakomiteen
20. november
Fylkestrafikksikkerhetsutvalget
20. november
Fylkesutvalg
21. november
Desember
Fylkesting
4. og 5. desember
Fylkesutvalg
12. desember
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
Forslag til møteplan for 2013 godkjennes.
Sarpsborg, 24. september 2012
Ole Haabeth
fylkesordfører
Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2011/12074
56653/2012
033
Kjerstin Berg
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Møtedato
17.10.2012
Utvalgssaksnr.
165/2012
Orienteringer i fylkesutvalget 17. oktober 2012
Vedlegg
6. Dokumenter nevnt under blir framlagt til eller orientert muntlig om i fylkesutvalgets møte.
Bakgrunn for saken
Til orientering blir følgende omdelt eller orientert om i fylkesutvalgets møte 17. oktober 2012:
1. Brev til Askim og Eidsberg kommuner datert 28.06.2012: Høringsuttalelse. Forslag til
kommunal planstrategi Askim og Eidsberg kommuner 2012-2015.
2. Brev til Skiptvet kommune datert 10.09.2012: Høringsuttalelse. Høringsforslag til
planstrategi for Skiptvet kommune 2012-2015.
3. Brev til Rygge kommune datert 10.09.2012: Høringsuttalelse. Rygge – kommunal
planstrategi – 2012-2015 – offentlig ettersyn.
4. Northern Spirit Motorsport – studentprosjekt ved Høgskolen i Østfold - takker for støtten.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
De framlagte dokumenter tas til orientering.
Sarpsborg, 2. oktober 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Odd Roald Andreassen
fylkesdirektør
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